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Αθήνα, σήµερα στις 19 Οκτωβρίου 2011, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.16’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΥΡΩΝΑ ΠΟΛΥΔΩΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18/10/2011
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΙΒ’ συνεδριάσεως του, της Τρίτης 18
Οκτωβρίου 2011, σε ό,τι αφορά τη ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ανασυγκρότηση Φορέων Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Κέντρα Αποκατάστασης, Αναδιάρθρωση ΕΣΥ και άλλες διατά-
ξεις».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συν-
ταξιοδοτικές ρυθµίσεις, ενιαίο µισθολόγιο - βαθµολόγιο, εργα-
σιακή εφεδρεία και άλλες διατάξεις εφαρµογής του µεσοπρό-
θεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής στρατηγικής 2012-2015».

Το λόγο έχει η κ. Μαρία Θεοχάρη.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπρεπε η

χώρα να φτάσει στο χείλος του γκρεµού, να βρίσκεται στα πρό-
θυρα της χρεοκοπίας, να µπει σε ένα σκληρό πρόγραµµα δηµο-
σιονοµικής προσαρµογής που επιτάσσεται από τους δανειστές
µας για να προχωρήσουµε εκτός από τη δηµοσιονοµική εξυ-
γίανση των οικονοµικών µας στην υλοποίηση των µεγάλων διαρ-
θρωτικών αλλαγών. Αλλαγές που το πολιτικό σύστηµα δεν
τόλµησε να κάνει εδώ και δεκαετίες, φοβούµενο το πολιτικό κό-
στος, διαιωνίζοντας έτσι στρεβλώσεις και παθογένειες που µας
οδήγησαν στη σηµερινή κρίση. Αλλαγές που γίνονται µ’ αυτό το
νοµοσχέδιο εν µέσω µιας πολύ δύσκολης δηµοσιονοµικής συγ-
κυρίας σε παγκόσµιο και ευρωπαϊκό επίπεδο. Αλλαγές που και
επώδυνες είναι και επιπτώσεις έχουν για τους εργαζόµενους.

Βεβαίως, το καλύτερο θα ήταν αυτές οι αλλαγές να είχαν γίνει
κάτω από καλύτερες δηµοσιονοµικές και οικονοµικές συνθήκες,
για να αναδειχτεί και η αξία τους και να µην επισκιάζονται από
το αρνητικό κλίµα µιας βίαιης δηµοσιονοµικής προσαρµογής, οι
συνέπειες της οποίας είναι σκληρές για τους πολίτες καθώς πε-
ριορίζονται εισοδήµατα και δικαιώµατα. Αυτό δεν το παραβλέπει
κανείς. 

Πρέπει, όµως, να ειπωθούν και κάποιες αλήθειες. Ποιος δια-

φωνεί ότι όλα αυτά τα χρόνια δηµιουργήσαµε διακοµµατικά και
διαχρονικά ένα διογκωµένο δηµόσιο τοµέα, αποτέλεσµα της πε-
λατειακής σχέσης που υπήρχε µεταξύ του πολίτη και του πολιτι-
κού, αναποτελεσµατικό και αντιπαραγωγικό; Ένας τοµέας όπου
κυριαρχούσαν οι µισθολογικές ανισότητες, όπου υπάλληλοι µε
χαµηλότερα προσόντα είχαν πολύ µεγαλύτερες αποδοχές σε
σχέση µε άλλους µε υψηλότερα προσόντα, µόνο και µόνο επειδή
υπηρετούσαν σε προνοµιούχο φορέα. Άρα, λοιπόν, το αίτηµα
πολλών δεκαετιών για ίση αµοιβή σε ίσης αξίας εργασία γίνεται
πραγµατικότητα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο.

Βέβαια, σήµερα ο δηµόσιος υπάλληλος υφίσταται σηµαντικές
περικοπές των αποδοχών του, διότι το στρεβλό σύστηµα των επι-
δοµάτων που δίνονταν επί χρόνια και σε οριζόντιο επίπεδο και
διαφοροποιούσαν τις αποδοχές από Υπουργείο σε Υπουργείο
πρέπει να τελειώνει. Καλό θα ήταν αυτός ο εξορθολογισµός να
γινόταν διατηρώντας το υπάρχον βιοτικό επίπεδο των δηµοσίων
υπαλλήλων, όµως αυτές οι επιλογές γίνονται διότι η αρνητική
συγκυρία το επιβάλλει.

Εδώ, θα πρέπει, όµως, να δούµε κάποιες κατηγορίες υπαλλή-
λων, που οι αποδοχές τους µειώνονται κατά πολύ και αναφέρο-
µαι στους εκπαιδευτικούς, ιδιαίτερα στους νεοεισερχόµενους και
µέχρι έντεκα χρόνια υπηρεσίας. Θέλουµε τον εκπαιδευτικό µορ-
φωµένο, καταρτισµένο και µε διαρκή αξιολόγηση, πρέπει όµως,
να είναι στοιχειωδώς καλοπληρωµένος, τουλάχιστον όσο το επι-
τρέπουν τα περιορισµένα δηµοσιονοµικά µας. Νοµίζω ότι ο µι-
σθός των 600 ευρώ είναι προσβλητικός µισθός για έναν εκπαι-
δευτικό.

Όταν, λοιπόν, µιλάµε για µείωση των δηµοσίων δαπανών σε
ποσοστό 83% της κεντρικής κυβέρνησης, µιλάµε για µείωση µι-
σθών, συντάξεων, επιδοµάτων και επιδοτήσεων ασφαλιστικών
ταµείων, µειώσεις που επιφέρουν βίαιη ανατροπή στον οικογε-
νειακό προϋπολογισµό των εργαζοµένων µε τροµακτικές συνέ-
πειες.

Σίγουρα, οι περικοπές των µισθών, µαζί µε την επιβολή των
έκτακτων εισφορών, φέρνει τους εργαζόµενους στα όρια της πα-
ράκρουσης, γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να εξετάσετε
πως µπορεί να επιτευχθεί µια ρύθµιση µε τις τράπεζες για όσους
έχουν στεγαστικά δάνεια και µε τις παρούσες συνθήκες αδυνα-
τούν να ανταπεξέλθουν στις υποχρεώσεις τους. Είναι το ελάχι-
στο που µπορούµε να κάνουµε για τους πολίτες που ασφυκτιούν
οικονοµικά, για να µην έχουµε οικογενειακά δράµατα.

Σηµαντική αλλαγή του νοµοσχεδίου είναι η σύνδεση για πρώτη
φορά του µισθολογίου µε το βαθµολόγιο, µε το οποίο εµπεδώ-
νεται πλέον ένα σύστηµα διαρκούς αξιολόγησης και έννοιες
όπως αξιοκρατία, ανάδειξη των ικανότερων και όχι των αρεστών
γίνονται πραγµατικότητα. Όλοι γνωρίζουµε πως γινόταν µέχρι
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τώρα η επιλογή των προϊσταµένων και των διευθυντών στο δη-
µόσιο. Καταθέτω και εγώ τη δική µου εµπειρία, καθώς υπηρέ-
τησα το δηµόσιο για αρκετά χρόνια και όλοι γνωρίζαµε πως
έφευγε το χαρτάκι από το γραφείο του εκάστοτε Υπουργού προς
τα µέλη του υπηρεσιακού συµβουλίου. Ελπίζω, όµως, κύριε
Υπουργέ, να υπάρχουν οι ασφαλιστικές δικλίδες ώστε το σύ-
στηµα για την ανέλιξη των υπαλλήλων στη βαθµολογική ιεραρχία
να είναι δίκαιο, αξιοκρατικό, διαφανές και το όργανο που θα
κάνει την επιλογή να επιλέγει όντως τους άξιους και ικανούς.

Όσον αφορά τώρα την εργασιακή εφεδρεία, σίγουρα είναι ένα
αντιλαϊκό, επώδυνο και οδυνηρό µέτρο, αλλά ποιο µέτρο που
λαµβάνεται σε καιρό κρίσης δεν είναι σκληρό και επώδυνο; Είναι
ένα µέτρο που δεν είναι συµβατό µε τις ιδεολογικές µας αρχές. 

Εδώ, όµως, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να εξαιρέσουµε από την
εφεδρεία κάποιους εργαζόµενους, όπως είναι αυτοί στα Μέσα
Μαζικής Μεταφοράς. Ήδη, έχουν µεταταγεί πολλοί υπάλληλοι
και οι εναποµείναντες εργαζόµενοι αν µπουν στην εφεδρεία σε
πολλούς οργανισµούς, όπως είναι ο ΟΣΕ -και αναφέροµαι στον
ΟΣΕ Θεσσαλίας- υπάρχει κίνδυνος να κλείσουν τα δίκτυα γιατί
δεν επαρκεί το προσωπικό που θα µείνει.

Μια άλλη κατηγορία είναι οι γιατροί του ΕΣΥ µε την κατάργηση
των πέντε χιλιάδων πεντακοσίων θέσεων εργασίας. Νοµίζω ότι
πρέπει να στηρίξουµε αυτήν την οµάδα γιατί είναι ένα πολύτιµο
υλικό της κοινωνίας µας. 

Ιδιαίτερη ευαισθησία, όµως, πρέπει να δείξουµε και στους ερ-
γαζόµενους που βγήκαν στη σύνταξη κάτω από τα πενήντα
πέντε. Πρέπει να τους δούµε και αυτούς γιατί δεν πρέπει να κό-
βουµε τα όνειρα τους.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες και
ιδιαίτερα οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι θα είχαν περισσότερη
ανοχή στα σκληρά µέτρα αν έβλεπαν ότι γίνεται προσπάθεια πά-
ταξης της φοροδιαφυγής, µια πραγµατική µάστιγα της οικονο-
µίας που δυστυχώς υπάρχει σοβαρή αδυναµία των µηχανισµών
να την πατάξει µε αποτέλεσµα πάλι να σηκώνουν τα βάρη τα συ-
νήθη υποζύγια.

Πλήττονται ευαίσθητες κοινωνικές κατηγορίες πολιτών, όπως
οι τρίτεκνοι και οι πολύτεκνες οικογένειες, οι οποίες υφίστανται
περισσότερο από οποιονδήποτε άλλο το φορολογικό βάρος. Το
οξύ δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας µας δεν πρέπει να το πα-
ραβλέψουµε, πρέπει να επιλέξουµε στοχευµένες πολιτικές στή-
ριξης αυτών των κοινωνικών οµάδων.

Όσον αφορά τις εργασιακές σχέσεις και τις συλλογικές συµ-
βάσεις, είναι ένα θέµα που πρέπει να σταθούµε όλοι µε ευαισθη-
σία και µε υπευθυνότητα. Όλοι γνωρίζουµε τη ζούγκλα που
επικρατεί στην αγορά εργασίας µε τους οκτακόσιους χιλιάδες
ανέργους στον ιδιωτικό τοµέα. Η εθνική συλλογική σύµβαση, η
κατοχύρωση του ελάχιστου εισοδήµατος των εργαζοµένων είναι
το µεγαλύτερο επίτευγµα που υπάρχει διαχρονικά στη χώρας
µας. Οποιαδήποτε καταστρατήγηση του κατοχυρωµένου αυτού
εργασιακού δικαιώµατος θα επιφέρει αναστάτωση στην αγορά
εργασίας. Πρέπει να καταβάλεται κάθε προσπάθεια διάσωσης
θέσεων εργασίας και επιχειρήσεων, ώστε να µην αυξηθεί περισ-
σότερο η ανεργία, που είναι ήδη στα ύψη, µε φόβο κοινωνικής
έκρηξης. Πρέπει, όµως, να ληφθούν και εκείνα τα διαρθρωτικά
µέτρα που θα ενισχύσουν την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής
οικονοµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά τα µέτρα που λαµβά-
νονται είναι σκληρά, δύσκολα µε τροµακτικές επιπτώσεις στην
κοινωνία.

Σίγουρα δεν είµαστε σαδιστές που θέλουµε να ταλαιπωρούµε
τους πολίτες. Έχουµε πλήρη συναίσθηση της κατάστασης και
δεν παραχωρούµε σε κανένα το δικαίωµα του περισσότερου
ευαίσθητου. Δεν χαϊδεύουµε αφτιά, δεν πλειοδοτούµε στο λαϊκι-
σµό γιατί θέλουµε η Ελλάδα να έχει µέλλον, να συνεχίσει την πο-
ρεία της εξόδου από την κρίση. Σε αυτήν τη διαδροµή γίνονται
λάθη, παραλείψεις και καθυστερήσεις, γιατί είναι ένας άνισος
αγώνας. Συγκρούονται νοοτροπίες και λογικές του παρελθόντος
µε τις επιταγές του παρόντος και του µέλλοντος. Πρωταρχικό
ρόλο παίζει η ύπαρξη και το µέλλον της χώρας. Όλους, όµως,
θα µας κρίνει η ιστορία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Θεοχάρη. 

Παρακαλείται ο κ. Συµεών Κεδίκογλου Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ
στο Νοµό Ευβοίας να λάβει το λόγο.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ξεκινήσω λίγο ανορθόδοξα την οµι-

λία µου λέγοντας από την αρχή ότι θα ψηφίσω το νοµοσχέδιο.
Θα το ψηφίσω γιατί είναι ευχάριστο σε κάποιον να κόβει συντά-
ξεις ή να βγάζει ανθρώπους σε εφεδρεία; Όχι, φυσικά. Και εξη-
γούµαι: Θα το κάνω από αίσθηση καθήκοντος γιατί είµαστε στο
τελικό πια και πιο κρίσιµο βήµα, στην τελική διαπραγµάτευση και
θέλω όσο περνάει και από τη δική µου ψήφο να στείλω ακριβώς
σε αυτήν τη διαπραγµάτευση µια ισχυρή ελληνική κυβέρνηση.
Θεωρώ ότι είµαστε σε ένα σηµείο καµπής και δεν θα ήθελα να
δώσω πρόφαση σε κανένα να πει ότι όλες αυτές οι θυσίες που
ήδη έχουµε κάνει ότι πηγαίνουν χαµένες. Άλλωστε, ξέρουµε ότι
αυτό είναι ένα δύσκολο εγχείρηµα που δεν ξέρουµε καν στο ση-
µερινό περιβάλλον αν θα βγει. Θα µας βγει; Αυτό είναι ένα ερώ-
τηµα. Μπορούµε να καταλάβουµε τι θα γίνει αν δεν µας βγει. Από
την πλευρά µας πρέπει να κάνουµε όλα όσα πρέπει, όσα δεν κά-
ναµε ίσως µέχρι τώρα, που αν είχαµε κάνει δεν θα συζητούσαµε
σήµερα κάποια από αυτά τα άρθρα του νοµοσχεδίου. 

Δεν είναι θέµα υπακοής ή ανυπακοής. Είναι θέµα τήρησης των
δεσµεύσεων και των συµφωνιών που αναλάβαµε. Γιατί το κρίσιµο
ζητούµενο για εµένα είναι να παραµείνουµε στο σκληρό πυρήνα
της Ευρωζώνης. Γιατί σε διαφορετική περίπτωση δεν θα πάµε
στο 2004, όπως είπε ο Υπουργός Οικονοµικών για τις απολαβές,
αλλά θα γυρίσουµε στο 1989 στη χρονιά της κατάρρευσης δη-
λαδή των χωρών του πρώην ανατολικού µπλοκ. 

Πρέπει, λοιπόν, να κάνουµε οτιδήποτε µπορούµε για να µη
σκάσει η βόµβα στα χέρια µας, να µην έρθει ο Αρµαγεδδών που
τον βλέπουµε µπροστά µας. Και τότε δεν θα µιλάµε για µειώσεις
των τριακοσίων ευρώ, αλλά των χιλίων και των χιλίων πεντακο-
σίων. 

Βεβαίως –για να πάµε στην εφεδρεία- φταίµε που από την
αρχή δεν εξαφανίσαµε τα κουφάρια του δηµοσίου. Αργήσαµε.
Πρέπει όµως να πούµε ότι και στην κοινωνία δεν ήταν ίσως αντι-
ληπτή ή δεν δώσαµε εµείς να καταλάβει την κρισιµότητα της κα-
τάστασης. Ας δούµε, για παράδειγµα, τι συµβαίνει µε τις
καταλήψεις. Έχει γίνει εθιµοτυπικό στα σχολεία και έχουµε φτά-
σει πια και σε καταλήψεις και στα Υπουργεία. Σε οποιαδήποτε
άλλη χώρα, η κατάληψη του Υπουργείο Εσωτερικών θα σήµαινε
ότι έχει καταληφθεί το κράτος, ότι είµαστε µπροστά σε µια
στάση. Και βέβαια, έχουµε το οξύµωρο να έχουµε εργαζοµένους
που καταλαµβάνουν Υπουργεία για να διώξουν την τρόικα από
την οποία εξαρτάται ο µισθός τους. Και είδα µε λύπη µου στη
συνέλευση των ίδιων των δικαστικών να χειροκροτούν τον εκπρό-
σωπο των δικαστικών υπαλλήλων όταν µίλησε για καταλήψεις
στα δικαστήρια. Το ερώτηµα είναι, αν µπορεί να σωθεί µια χώρα
όταν η ίδια δείχνει ότι δεν θέλει να σωθεί, αν τελικά υπάρχει ελ-
πίδα. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο λέγοντας ότι έχω εξαρχής εκ-
φράσει την αντίθεσή µου στις οριζόντιες περικοπές και στην εφε-
δρεία µε τρόπο που χάνουµε ικανά και έµπειρα στελέχη και
υπαλλήλους από περιοχές που υπάρχει ανάγκη να παραµείνουν.
Για παράδειγµα, αν αυτό το πρότυπο διατηρηθεί και στην εφε-
δρεία µε τους πλεονάζοντες καθηγητές, τότε θα υπάρχει ο κίν-
δυνος να µείνουµε µόνο µε γυµναστές ενώ θα έχουµε χάσει
όλους τους φιλολόγους και τους µαθηµατικούς. 

Καταλαβαίνω ότι αυτή είναι µια δίκαιη λύση και λιγότερο επώ-
δυνη. Βέβαια, είναι χαρακτηριστική η αντίφαση και στις δηµο-
σκοπήσεις όπου η ίδια η κοινωνία λέει ότι θέλει ένα µικρότερο
δηµόσιο, θέλει να αρθεί η µονιµότητα στο δηµόσιο τοµέα, αλλά
όταν έρχεται η ώρα να πούνε υπέρ ή κατά των απολύσεων φυ-
σικά τάσσονται εναντίον.

Θα αναφέρω ένα παράδειγµα µε τις οριζόντιες περικοπές στα
µισθολογικά. Είναι θετικό βεβαίως ότι για πρώτη φορά µπαίνει η
έννοια της αξιολόγησης, έστω και αν δεν διευκρινίζονται ακριβώς
τα κριτήρια της επίτευξης των στόχων αλλά φοβάµαι ότι θα χα-
θούν άξιοι υπάλληλοι. Αυτό που λείπει δραµατικά στην Ελλάδα
είναι το κίνητρο. Το κίνητρο είναι ηθικής τάξης, είναι η αναγνώ-
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ριση. Κάποια στιγµή θα πρέπει να δούµε και τη θέσπιση αρι-
στείας για τους δηµοσίους υπαλλήλους. 

Σε αυτή τη λογική, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει µε κάθε τρόπο
να αποφύγουµε την ισοπέδωση προς τα κάτω. Τα παραδείγµατα
που αναφέρω είναι, πρώτον, για τους πτυχιούχους της Εθνικής
Σχολής Δηµόσιας Διοίκησης που αναφέραµε και λέγαµε όλοι ότι
είναι οι ηγέτες του αύριο, πέρασαν από αυτή τη σχολή αλλά δεν
προβλέπεται κάτι ουσιαστικό γι’ αυτούς τους υπαλλήλους. Και
δεν είναι τώρα θέµα να προηγηθούν κατά δυο χρόνια στην ιε-
ραρχία. Το ίδιο ισχύει για τους κατόχους των µεταπτυχιακών και
διδακτορικών τίτλων. Στο µέλλον –γιατί τώρα δεν αφορά τους
υπαλλήλους αυτούς- θα πρέπει να προβλέψουµε γι’ αυτούς που
πέρασαν τη διαδικασία ΑΣΕΠ και να µην µπούνε όλοι στο ίδιο
τσουβάλι. Το ειδικό επιστηµονικό προσωπικό σε αντίθεση µε το
προσωπικό των ανεξάρτητων αρχών που δεν µπαίνει στο ενιαίο
µισθολόγιο, µπαίνει στο ενιαίο µισθολόγιο. Και δεν υπερασπίζο-
µαι συγκεκριµένες κάστες. Καταλαβαίνω βέβαια και το Υπουρ-
γείο γιατί έχουµε µια νοοτροπία στη χώρα που δεν θέλουµε
κανένας να ξεχωρίζει και θέλουµε ένα χυλό. Θέλουµε είτε όλα
προς τα πάνω είτε όλα προς τα κάτω. Αυτό όµως γενικότερα δεν
βοηθάει. Ένα κράτος πρέπει να έχει ένα ζωτικό πυρήνα εργαζο-
µένων, οι οποίοι να πληρώνονται καλά και δεν νιώθουν ότι προ-
στατεύονται αυτές τις δύσκολες στιγµές. Είναι οι άνθρωποι που
ξενυχτάνε στα νοσοκοµεία, είναι ο άνθρωποι που µας προστα-
τεύουν τη δηµόσια περιουσία, είναι στρατιωτικοί που φυλάνε τα
σύνορα, είναι και άλλοι υπάλληλοι. Τους ανθρώπους αυτούς –οι
οποίοι δεν είναι και πάρα πολλοί- το κράτος τους χρειάζεται για
να µπορεί να λειτουργεί. 

Την ίδια όµως στιγµή ακούγονται κάποιοι –αν θέλετε δηµοσι-
εύµατα- στους οποίους θα πρέπει να δώσουµε µια απάντηση για
τον τεράστιο αριθµό των µετακλητών υπαλλήλων σε Υπουργούς.
Πρέπει να δοθεί µια απάντηση και να βάλουµε επιτέλους ένα
πλαφόν που θα τηρείται. Όπως, επίσης, µου έκανε εντύπωση
πρόσφατα που είδα την παραίτηση του άξιου στελέχους του
γραµµατέα, του κ. Σπινέλλη, ο οποίος ήταν υπεύθυνος στα πλη-
ροφοριακά συστήµατα τη στιγµή που δίνουµε την πιο κρίσιµη
µάχη για τη φοροδιαφυγή. Και βέβαια, δεν νοµίζω να φταίει αυτό
που λέµε «Η αποτυχία για το ΕΤΑΚ» όταν ξέρουµε ότι τα συστή-
µατα πληροφορικής, µε το σύστηµα προµηθειών που έχουµε
στην Ελλάδα χρειάζεται εννιά χρόνια για να το λύσει. 

Υπάρχουν πάρα πολλά παραδείγµατα όταν µιλάµε για φορο-
διαφυγή. Και πως θα την εξαλείψουµε όταν αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν εφοριακοί που δεν έχουν κάνει δήλωση στην εφορία.
Υπάρχουν άνθρωποι που για χρόνια δεν κάνουν φορολογική δή-
λωση. 

Να σας πω ένα άλλο παράδειγµα. Όταν κάποιος παίρνει ένα
ακίνητο δηλώνει στο Ε9 το ακίνητο αυτό τον άλλο χρόνο. Γιατί;
Να δηλώνεται τον ίδιο χρόνο. Με τη λογική αυτή ξέρετε τι γίνε-
ται; Περνούν τα χρόνια και όταν είναι να το δώσει στο παιδί του
τότε λέει «Α, το είχα ξεχάσει» και πληρώνει ένα πρόστιµο των πε-
νήντα ευρώ και τελείωσε. 

Θα µπορούσα να πω και άλλα παραδείγµατα. Κατέθεσα µε δυο
συναδέλφους µου µια τροπολογία καθώς παρίσταται ανάγκη να
εξαιρεθούν οι θαλασσαιµικοί από τη µείωση των κύριων συντά-
ξεων για τους συνταξιούχους κάτω των πενήντα πέντε ετών. Το
σκεπτικό είναι ότι αφού πρόκειται για συµπολίτες µας µε χαµη-
λότερο προσδόκιµο ζωής από σύνηθες, η κλίµακα που τους δια-
χωρίζει ανάλογα µε την ηλικία καθίσταται ανεδαφική έως κυνική.
Ο Υπουργός ο κ. Κουτρουµάνης µου είπε ότι θα το συµπεριλάβει
στο νοµοσχέδιο γιατί είναι ένα δίκαιο αίτηµα. Τον ευχαριστώ. 

Πέρα από την κριτική µου για τις βελτιώσεις που θα ήθελα να
δω ήρθε η ώρα να ξανακοιταχτούµε στον καθρέφτη ως κοινωνία.
Στην Ευρώπη ξέρετε ότι υπάρχει ένα ανέκδοτο για την Ελλάδα
που µας θεωρεί µια από τις µεγαλύτερες χώρες σε έκταση αφού
αν ενώναµε όλες τις εκτάσεις για τις οποίες έχουµε ζητήσει
αγροτικές επιδοτήσεις, τότε η χώρα µας θα έφτανε από το Λι-
βυκό Πέλαγος µέχρι τον Εύξεινο Πόντο. 

Όπως εύστοχα ειπώθηκε στην Ελλάδα σήµερα εκτυλίσσονται
δύο πράξεις: Η πράξη της εθνικής αυτοδιάλυσης και η πράξη της
αργής ανασύνταξης. Το θέµα είναι ποια από τις δυο θα επικρα-
τήσει. 

Κλείνω µε κάτι που διάβασα από ένα δηµοσιογράφο τον κ. Γε-
ωργελέ και το οποίο θέλω να συνυπογράψω. «Ότι και αν λένε,
όταν τα πανεπιστήµια υπολειτουργούν δεν µπορεί να είναι προ-
οδευτικό το να τα κλείνεις τελείως. Δεν µπορεί να είναι προοδευ-
τικό όταν η πόλη σου είναι άσχηµη να την καταστρέψεις
περισσότερο, όταν το δηµόσιο δεν προσφέρει τις υπηρεσίες
στους πολίτες του όπως πρέπει δεν µπορεί να είναι προοδευτικό
να κατεβάζεις διακόπτες, να τραβάς χειρόφρενο, να αφήνεις τα
σκουπίδια, να το κάνεις χειρότερο. Όταν ζεις στο βασίλειο της
ανοµίας, δεν µπορείς να διεκδικείς το δικό σου µερίδιο ανυπα-
κοής στους νόµους. Όταν ζεις στη βία, δεν µπορεί να είναι προ-
οδευτικό να προσθέτεις τη δική σου βία. Προοδευτικό είναι
πάντα το αντίθετο από το κατεστηµένο, όχι µια δόση ακόµη πε-
ρισσότερο από αυτό». 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κεδίκογλου. 
Παρακαλείται ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας στη Β’ Αθη-

νών, κ. Κυριάκος Μητσοτάκης να προσέλθει στο Βήµα.
Ορίστε, κύριε Μητσοτάκη, έχετε το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προλαλήσας συνάδελφος ο

κ. Κεδίκογλου είπε µια µεγάλη αλήθεια στην οµιλία του. Είπε ότι
η Κυβέρνηση αναγκάζεται να καταφύγει σε οριζόντιες και άδικες
παρεµβάσεις επειδή δεν κατάφερε να βάλει σε τάξη τα κουφάρια
του δηµοσίου, εννοώντας προφανώς την πολύ µεγάλη δηµόσια
σπατάλη, η οποία και σήµερα ζει και βασιλεύει.

Πράγµατι φοβάµαι, κύριοι Υπουργοί, ότι το νοµοσχέδιο το
οποίο φέρνετε σήµερα προς συζήτηση, επικαλούµενοι πάλι το
κατεπείγον της υπερψήφισής του προκειµένου να εξασφαλιστεί
η έκτη δόση, είναι το κύκνειο άσµα σε µια διαδικασία διάλυσης
του δηµοσίου, η οποία έχει ξεκινήσει εδώ και αρκετά χρόνια, εδώ
και τριάντα χρόνια, από την πρώτη τετραετία του ΠΑΣΟΚ όταν
µε τις διαβόητες παρεµβάσεις του κ. Κουτσόγιωργα διελύθη η
Δηµόσια Διοίκηση, εγκαταστάθηκε το κοµµατικό κράτος, απελύ-
θησαν οι γενικοί διευθυντές και µπήκαν τα θεµέλια στην ουσία
για την κοµµατοκρατία της Δηµόσιας Διοίκησης όπως τη ξέ-
ρουµε σήµερα. 

Και σήµερα πάλι, επικαλούµενοι, κύριε Υπουργέ, έκτακτες δη-
µοσιονοµικές ανάγκες προβαίνετε σε άλλες οριζόντιες παρεµβά-
σεις στη Δηµόσια Διοίκηση, µε τελικό αποτέλεσµα να αποµα-
κρυνθούν από αυτή τα ελάχιστα αξιόλογα και έµπειρα στελέχη
τα οποία έχουν µείνει στη Δηµόσια Διοίκηση. 

Κύριε Υπουργέ, είστε έµπειρος άνθρωπος στα ζητήµατα διοί-
κησης και άνθρωπος ο οποίος έχει θητεύσει και στον ιδιωτικό
τοµέα, προς τιµήν σας. Η εργασιακή εφεδρεία, έτσι όπως την
προωθείτε, συνιστά έγκληµα. Και θα σταθώ ειδικά στην εργα-
σιακή εφεδρεία, διότι πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω το
σκεπτικό µε το οποίο φέρνετε τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Ξέρετε
πολύ καλά ότι αν σήµερα αυτό το διαλυµένο κράτος εξακολουθεί
και λειτουργεί υποτυπωδώς αυτό οφείλεται σε µεγάλο βαθµό σε
λίγους φιλότιµους δηµόσιους υπαλλήλους, οι οποίοι δουλεύουν
για πολλούς οι οποίοι κάθονται. 

Αυτό συµβαίνει παντού. Μπορεί να συµβαίνει κι εδώ στη Βουλή
µε τις κυρίες που κρατούν τα Πρακτικά, που δούλευαν µέχρι τη
1:40 χθες το βράδυ και αναγκάζονται και σήµερα πάλι να είναι
στη δουλειά τους, διότι κάποιοι άλλοι θέλουν να δουλεύουν τέσ-
σερις ώρες. Όµως ισχύει πρωτίστως για εκείνα τα έµπειρα στε-
λέχη, πολλά από τα οποία µπήκαν στη Δηµόσια Διοίκηση πριν
από το 1981 µε άλλα κριτήρια, τα οποία τα συναντούµε σε όλες
τις δηµόσιες υπηρεσίες και τα οποία ελλείψει διαδικασιών γνω-
ρίζουν πολύ καλά πώς δουλεύει το δηµόσιο και κρατάνε αυτό το
δύσµοιρο κράτος σε µια υποτυπώδη λειτουργία. Και αυτούς τους
δηµόσιους υπαλλήλους µε µία νοµοθετική σας πρωτοβουλία
τους στέλνετε όλους σε πρόωρη σύνταξη! Καταλαβαίνετε ότι
αυτό το οποίο κάνετε είναι µία «λοβοτοµή» στη θεσµική µνήµη
της Δηµόσιας Διοίκησης; 

Πείτε µου ποιο εγχειρίδιο διοίκησης και οργάνωσης θα σας
προέκρινε µε µία µόνο παρέµβαση να αποµακρύνετε όλα τα έµ-
πειρα στελέχη. Πραγµατικά, αδυνατώ να καταλάβω το σκεπτικό
σας. Ποιος θα αντικαταστήσει αυτούς τους ανθρώπους; Ποιος
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θα κάνει τη δουλειά τους όταν αυτοί οι άνθρωποι κάνουν δουλειά
που δεν µπορεί να την κάνει κανείς άλλος στη Δηµόσια Διοίκηση;
Σας απασχόλησε καθόλου αυτό; 

Σήµερα –και το ανέφερε κι ο κ. Κεδίκογλου- η Ελλάδα πλησιά-
ζει ανησυχητικά σε µία κατάσταση που οι Αγγλοσάξονες θα την
αποκαλούσαν failed state, ένα κράτος δηλαδή το οποίο αδυνατεί
να ανταποκριθεί στις βασικές του υποχρεώσεις απέναντι στον
πολίτη. Το βλέπουµε κάθε µέρα. Το βλέπουµε µε τα σκουπίδια,
µε αυτό το πρωτοφανές αλαλούµ το οποίο έχει συµβεί, όπου η
Κυβέρνησή σας αδυνατεί να δώσει µία πρακτική λύση. Κι έρχεται
ο Πρωθυπουργός να µας πει ότι θα πάει να διαπραγµατευθεί
ισχυρώς, όταν η εικόνα της χώρας, η οποία αναµεταδίδεται σή-
µερα απ’ όλα τα διεθνή µέσα, είναι η εικόνα µιας χώρας η οποία
δεν µπορεί καν να µαζέψει τα σκουπίδια. 

Με αυτές τις λογικές έρχεστε και επιτείνετε το πρόβληµα µιας
δυσλειτουργικής Δηµόσιας Διοίκησης, αποµακρύνοντας όλους
τους έµπειρους ανθρώπους οι οποίοι εξακολουθούν και την κρα-
τάνε υποτυπωδώς ζωντανή. Και σας ρωτάω: Γιατί; Για να εξοικο-
νοµήσετε πόσα χρήµατα; Τριακόσια εκατοµµύρια λέτε ότι θα
εξοικονοµήσετε µε αυτή την πρωτοβουλία. Γιατί δεν τα κόβετε
αυτά τα 300 εκατοµµύρια από την επιχορήγηση του ασφαλιστι-
κού ταµείου της ΔΕΗ; Εξακολουθείτε να δίνετε 800 εκατοµµύρια
κάθε χρόνο για να πληρώνονται παχυλές συντάξεις. Γιατί δεν επι-
λέγετε αυτή τη λύση; Ο λόγος είναι προφανής. Διότι δεν τολµάτε
για άλλη µία φορά να συγκρουστείτε µε τον κ. Φωτόπουλο και
τους εκατοντάδες µικρούς κ. Φωτόπουλους, που οι πρακτικές
σας δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, έχουν ενθαρρύνει, πρακτικές οι
οποίες σήµερα έχουν οδηγήσει στη διεύρυνση ενός καθεστώτος
ανοµίας, σε καταλήψεις, σε ακραίες συνδικαλιστικές πρακτικές,
οι οποίες υπονοµεύουν την κρατική λειτουργία έτσι όπως τη γνω-
ρίζουµε και τελικά υπονοµεύουν την ίδια τη Δηµοκρατία. 

Και αντί σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα να γίνεται µια προσπάθεια
να δηµιουργηθεί ένα τουλάχιστον αστικό µέτωπο, ένα µέτωπο
των αστικών κοµµάτων ενάντια σε τέτοιες ακραίες συντεχνιακές
πρακτικές, το µόνο το οποίο ξέρει να κάνει ο Πρωθυπουργός
είναι να ρίχνει νερό στον µύλο της ακραίας πόλωσης. Αυτό έγινε
χθες. Είχε προγραµµατιστεί µία συνάντηση µε τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µε σκοπό άραγε τι; Να επιτευχθεί
οποιαδήποτε συναίνεση όταν δύο ώρες πριν ο Πρωθυπουργός
χρησιµοποίησε αυτούς τους ακραίους χαρακτηρισµούς, προκει-
µένου να υπονοµεύσει την παρουσία της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης; 

Η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν πείθετε τελικά
ότι θέλετε να αποδοµήσετε το κοµµατικό κράτος. Εάν θέλατε να
το είχατε κάνει πραγµατικά, θα είχατε αποµακρύνει από τα κοµ-
µατικά σας όργανα τους ακραίους συνδικαλιστές, οι οποίοι είναι
υπεύθυνοι για τις πρακτικές αυτές. Εµείς κάναµε ένα πρώτο
βήµα θέτοντας εκτός κοµµατικών οργάνων τον κ. Λυµπερό-
πουλο. Εσείς δεν το έχετε κάνει. Όµως αν πραγµατικά θέλατε να
δώσετε ένα στίγµα ότι θέλετε να απεµπλακείτε από το κοµµατικό
κράτος όπως κι εσείς το δοµήσατε, θα ερχόσασταν στη Νέα Δη-
µοκρατία και θα προτείνατε κάτι απλό, κύριε Υπουργέ. Θα λέ-
γατε: Εάν πρόκειται να θέσουµε κάποιους υπαλλήλους σε
εφεδρεία, γιατί δεν κάνουµε το απλό, να πάµε δηλαδή να δούµε
από το 1994 και µετά –και στέκοµαι στο ’94 διότι τότε θεσπίστηκε
το ΑΣΕΠ- ποιοι µπήκαν εκτός ΑΣΕΠ; Πάµε να τους βρούµε αυ-
τούς, και τα δύο κόµµατα εξουσίας, κι εσείς και εµείς, και να ξε-
κινήσουµε µε αυτούς, να βάλουµε αυτούς πρώτους σε εφεδρεία.
Διότι στο κάτω κάτω της γραφής αυτοί δεν πέρασαν από τις ίδιες
διαδικασίες αξιοκρατικής αξιολόγησης που πέρασε η πλειοψη-
φία των δηµοσίων υπαλλήλων. Γιατί δεν κάνετε µια τέτοια πρό-
ταση, κύριε Υπουργέ, κι αντί γι’ αυτό βγάζετε στην εφεδρεία όλα
τα έµπειρα στελέχη, µε αποτέλεσµα –και να θυµηθείτε αυτό το
οποίο σας λέω- να καταρρεύσει τελείως η Δηµόσια Διοίκηση; 

Δεν ξέρω αν δεν θέλετε ή αν δεν µπορείτε. Πάντως το βέβαιο,
κύριε Υπουργέ, είναι ότι η παραµονή σας στην εξουσία µε τέ-
τοιου είδους νοµοθετικές πρωτοβουλίες είναι εξαιρετικά επιζήµια
για τον τόπο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μητσοτάκη. 
Το λόγο έχει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-

λάδας στην Α’ Θεσσαλονίκης κ. Σοφία Καλαντίδου.
ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αµέτρητα τα χτυπήµατα

που µετράει ο λαός µας, οι εργαζόµενοι, τα φτωχά λαϊκά στρώ-
µατα, οι αγρότες χρόνια τώρα µε την εφαρµοζόµενη πολιτική
από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα Δηµοκρατία στο πλαίσιο των απο-
φάσεών σας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Ο λαός, οι εργαζόµενοι
θυµούνται πολύ καλά ότι µε δικές σας νοµοθετικές παρεµβάσεις,
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, είχαµε την εφαρµογή για
την επέκταση της µερικής απασχόλησης, την αύξηση του ορίου
των απολύσεων, τη µείωση κατά 50% των αποζηµιώσεων σε πε-
ρίπτωση απόλυσης, τη µείωση της αµοιβής της υπερωριακής ερ-
γασίας, τη µείωση του κατώτερου µεροκάµατου. Λέω τα πιο
πρόσφατα χτυπήµατα, για να µην πάω στα παλιότερα. 

Οι εργαζόµενοι θυµούνται πολύ καλά -και ας µην ήταν µε το
ΚΚΕ κι ας µην είναι και τώρα µε το ΚΚΕ ή ας έχουν και διαφωνίες
και τώρα µε το ΚΚΕ- τη στάση που κράτησε το ΚΚΕ σε όλα αυτά
τα χτυπήµατα που δεχόταν ο λαός µας, σε όλα αυτά τα χτυπή-
µατα που δέχονταν οι εργαζόµενοι µε αποφάσεις και από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και µε νοµοθετικές ρυθµίσεις από τις κυβερ-
νήσεις. 

Σήµερα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, χέρι χέρι µε την τρόικα, µε
το πολυνοµοσχέδιο αυτό δίνουν τη χαριστική βολή στα λαϊκά
στρώµατα στο όνοµα του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ψηφίζοντας το πολυνοµοσχέδιο
βάζετε ταφόπλακα στις κλαδικές συµβάσεις εργασίας και στα δι-
καιώµατα που κατοχυρώνονται απ’ αυτές κι έχετε γι’ αυτό τερά-
στια ευθύνη, µία ευθύνη που δεν θα την ξεχάσει ο ελληνικός
λαός και οι εργαζόµενοι. Πραγµατικά, –είναι κάτι που είπε και
προηγούµενος οµιλητής- ποιο είναι το καθήκον σας; Πώς υπε-
ρασπίζεστε τους εργαζόµενους, το λαό και τη χώρα; Στην ουσία
ικανοποιείτε µια καίρια, διαχρονική απαίτηση των µονοπωλίων,
των επιχειρηµατικών οµίλων, για κατάργηση των συλλογικών
συµβάσεων εργασίας. 

Οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας υπονοµεύονται έτσι κι αλ-
λιώς από τους µεγαλοεργοδότες µε την καταστρατήγησή τους,
την παράνοµη, αυθαίρετη κατάργησή τους χωρίς καµµία τιµωρία
από σας και από τους ελεγκτικούς µηχανισµούς σας. Οι συλλο-
γικές συµβάσεις εργασίας χτυπήθηκαν από την εφαρµοζόµενη
πολιτική σας, όπως πρόσφατα µε την κοινωφελή εργασία, µε τις
ρυθµίσεις για τους νέους κάτω των είκοσι πέντε χρόνων να αµεί-
βονται µε το 80%, µε το κατώτερο µεροκάµατο της µαθητείας να
είναι στο 70% του κατώτερου ηµεροµισθίου. Οι συλλογικές συµ-
βάσεις απαξιώθηκαν ακόµη κι από την πλειοψηφία, τη δική σας
πλειοψηφία, των δικών σας παρατάξεων, των τριτοβάθµιων συν-
δικαλιστικών οργάνων και από το πλαίσιο που είχαν αλλά κι από
τον τρόπο διεκδίκησης. Με την ψήφο σας όµως σήµερα στο πο-
λυνοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καταργείτε τις κλα-
δικές συµβάσεις. Το κάνετε ευθέως µε τις ΔΕΚΟ -λέτε ότι
καταργούνται στις ΔΕΚΟ- το κάνετε µε την υπερίσχυση της επι-
χειρησιακής σύµβασης έναντι της κλαδικής, µία επιχειρησιακή
σύµβαση που τώρα επιτρέπεται να την προσυπογράψουν ενώ-
σεις προσώπων, επιχειρησιακά σωµατεία που ιδρύονται κάτω
από εργοδοτικούς εκβιασµούς σε άγνωστο χρόνο, µε ανύπαρ-
κτες διαδικασίες, και διευκόλυνση επικύρωσης από την Κυβέρ-
νησή σας µέσα σε δέκα µέρες. 

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα: «SPRIDER», η επιχείρηση αυτή
έχει χίλιους πεντακόσιους εργαζόµενους στην Ελλάδα και έχει
και άλλους τόσους στο εξωτερικό. Είναι µια µεγάλη επιχείρηση
µε καταστήµατα σε όλη τη χώρα. Το πότε έκανε σωµατείο επι-
χειρησιακό η επιχείρηση και πώς δεν το ξέρουν το σωµατείο οι
εργαζόµενοι στη Θεσσαλονίκη, το που έχει έξι υποκαταστήµατα;
Πώς αυτό το σωµατείο υπέγραψε σύµβαση, δεν το έχει βρει ούτε
η Επιθεώρηση Εργασίας, ούτε το Υπουργείο Εργασίας. Ο συγ-
κεκριµένος εργοδότης µετά τη µείωση και ενώ στη σύµβαση που
υπέγραφε έλεγε ότι δεν θα απολύσει, προχώρησε και σε απολύ-
σεις. 

Καταργείτε τη συλλογική σύµβαση και την καταργείτε µε την
ψήφο σας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσοι ψηφίσετε το πολυ-
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νοµοσχέδιο, µε τη µη επέκταση της κρατικής συλλογικής σύµ-
βασης, όσο κρατάει το µεσοπρόθεσµο, αυτό, το άλλο, το µεθε-
πόµενο. Βέβαια, ο Υπουργός από τώρα την έχει καταργήσει στην
ουσία, έχει δώσει τη γραµµή, αφού δεν υπέγραψε τη φετινή. 

Άλλο ένα παράδειγµα: Η φετινή µη υπογραφή, µη επέκταση
της συλλογικής σύµβασης στον κλάδο του εµπορίου, µία από της
σηµαντικότερες κλαδικές συµβάσεις, όπως λέει και το Υπουργείο
Εργασίας, ξέρετε ποιον ωφέλησε; Την «CARREFOUR», που έχει
τετρακόσιες χιλιάδες εργαζόµενους σε όλο τον κόσµο και είναι
η δεύτερη πολυεθνική στο λιανικό εµπόριο µε τη µεγαλύτερη
κερδοφορία. Είναι δεύτερη πολυεθνική ως προς την κερδοφορία
της. Με 65% µερικώς απασχολούµενους στην Ελλάδα, µε κερ-
δοφορία ακόµη και σήµερα που το καλάθι της νοικοκυράς ολο-
ένα και µικραίνει, η «CARREFOUR» έκανε χρήση της ρύθµισης
της µη επέκτασης και δεν έδωσε στους εργαζόµενούς της, που
είναι πάνω από δώδεκα χιλιάδες στη χώρα µας, µια αύξηση τους
ύψους 1,5%, που εγκρίθηκε, ψηφίστηκε και συναποφασίστηκε
από πρόπερσι µε τους εργοδότες.

Άρα, τι καταφέρνετε; Ένα καίριο χτύπηµα, συµβάλλοντας στον
ανταγωνισµό της αγοράς στους µικρούς, που πραγµατικά πώς
να αντιµετωπίσουν τώρα τον ανταγωνισµό της «CARREFOUR»; 

Με την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου καταργείτε τη ρήτρα
της ευνοϊκότερης ρύθµισης. Είναι στο ίδιο µοτίβο και πραγµατικά
δεν σκέφτεστε και δεν βλέπετε, αλλά ποιος να το δει, όταν οι συ-
νεδριάσεις της Βουλής εδώ, αντικαθίστανται µε τις κοµµατικές
συνεδριάσεις. Οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ πείστηκαν µάλλον για
το νοµοσχέδιο και συγχωρήστε µε για την έκφραση, µου θυµίζει
συνεδρίαση συνδικαλιστικού οργάνου, συνδικαλιστικό συνέδριο,
που φεύγουν όλοι και έρχονται µόνο για να ψηφίσουν. Αυτό µου
θυµίζει. Δεν µπορεί να µην υπάρχει ούτε µία αντιπροσώπευση
και χθες και σήµερα στην Αίθουσα εκτός από τους κυρίους
Υπουργούς. Πείθονται οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ µόνο από τους
Υπουργούς και από τον Πρωθυπουργό, όχι όµως, από τον διά-
λογο µέσα στη Βουλή. 

Παρ’ όλα αυτά δεν βλέπετε ότι µέσα σε αυτόν τον ορυµαγδό
που ξεγυµνώνει πραγµατικά τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό
τοµέα κάθε συλλογική προστασία πραγµατικά την ξεγυµνώνετε,
δεν αφήνετε τίποτα όρθιο. Πιστεύετε ότι σε όλον αυτόν το χαµό
χωράει η βολική σας άποψη ότι η Κυβέρνηση απλώς υποχωρεί
σε πιέσεις της τρόικας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης χρόνου οµιλίας
της κυρίας Βουλευτού)

Θα τελειώσω σε ένα λεπτάκι, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαρι-
στώ για την ανοχή.

Με τέτοια επιχειρήµατα µία λέτε ότι µας πιέζει η τρόικα, µία
φαίνεται από το πρόγραµµά σας και την ιστορία σας ότι τα είχατε
υποστηρίξει από το παρελθόν. Σε αποστροφή του λόγου σας έρ-
χεται αµέσως µετά ότι αυτά έπρεπε να τα κάνουµε νωρίτερα και
µετά στο τέλος λέτε ότι µας πιέζει η τρόικα και πρέπει να πά-
ρουµε το χρέος.

Κανένα χρέος δεν έχει ο ελληνικός λαός, τη ζούγκλα που επι-
κρατεί σήµερα στον ιδιωτικό τοµέα δεν µπορείτε να τη µεταφέ-
ρετε και στο δηµόσιο και αυτό είναι το δεύτερο επικίνδυνο που
κάνετε για να γίνει ακόµη πιο βάρβαρη η ζούγκλα και στον ιδιω-
τικό τοµέα, µε βάρβαρα µέτρα ενάντια στο λαό. Κανένα χρέος
δεν έχει ο λαός. Δεν θα πληρώσει. Θα ξεχρεώσει το µοναδικό
χρέος που έχει στα παιδιά του ανατρέποντας την εξουσία των
µονοπωλίων. Αυτό θα δείξει σήµερα και αύριο ο απεργιακός σει-
σµός που µπορεί να µην σας ρίξει σήµερα, που µπορεί να µην
καταφέρει καίριο χτύπηµα σε αυτή την εξουσία των µονοπωλίων
σήµερα, αλλά σίγουρα θα κάνει µια τεράστια ρωγµή που θα ωφε-
λήσει την πατρίδα και το µέλλον του λαού µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Σοφία Καλαντίδου.

Παρακαλείται ο κ. Γεώργιος Κοντογιάννης, Βουλευτής Ηλείας,
να προσέλθει στο Βήµα.

Ορίστε, κύριε Κοντογιάννη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, χθες το βράδυ σε µια διπλανή αίθουσα από
αυτήν εδώ της Ολοµέλειας, στο γραφείο του Πρωθυπουργού χά-
θηκε µια ακόµα ευκαιρία να µπορέσει η Ελλάδα µε δυνατή φωνή

να διεκδικήσει την Κυριακή στη Σύνοδο Κορυφής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ό,τι καλύτερο για να βγει το συντοµότερο δυνατό
από το αδιέξοδο στο οποίο βρίσκεται σήµερα. 

Δυστυχώς, όµως, για την Ελλάδα πολιτικοί νάνοι καλούνται να
αντιµετωπίσουν γιγάντια προβλήµατα. Δυστυχώς για την Ελλάδα
η πολιτική µισαλλοδοξία υπερίσχυσε της εθνικής αναγκαιότητας.
Δυστυχώς για την πατρίδα µας υπάρχουν πολιτικοί αρχηγοί που
εξακολουθούν να θέλουν το προσωπικό τους συµφέρον πάνω
από το εθνικό µε µοναδικό στόχο τη φιλοδοξία τους να κυβερ-
νήσουν. Που αλήθεια� επί των ερειπίων που θα δηµιουργήσει η
ανικανότητα της παρούσας Κυβέρνησης.� 

Από τη µια έχουµε έναν Πρωθυπουργό ο οποίος έχει µπερδέ-
ψει το εθνικό µε το κοµµατικό καθήκον και την ώρα που ζητάει
εθνική συναίνεση, εξαπολύει µύδρους εναντίον της προηγούµε-
νης κυβέρνησης και του προκατόχου του Πρωθυπουργού. Δεν
µπορεί να καταλάβει ότι σε κρίσιµες περιστάσεις, όπως η σηµε-
ρινή η κοµµατική συσπείρωση, ενίοτε δεν συµβαδίζει µε την
εθνική συσπείρωση. 

Είναι δυνατόν ο υπεύθυνος Πρωθυπουργός, προκειµένου να
ικανοποιήσει το σκληρό ΠΑΣΟΚ, να δυναµιτίζει ο ίδιος κάθε προ-
σπάθεια εθνικής συνεννόησης, λες και για όλα τα δεινά αυτού
του τόπου φταίει η προηγούµενη Κυβέρνηση, λες και το κόµµα
του δεν έχει ευθύνη για όσα βιώνουµε σήµερα. Δεν καταλαβαίνει
ο Πρωθυπουργός, ότι οι σηµερινοί χειρισµοί του προσέφεραν
άλλοθι στον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µην
συµµετέχει ενεργά στην εθνική προσπάθεια� Είναι κρίµα αν δεν
το καταλαβαίνει και είναι ντροπή και επικίνδυνο αν το κάνει συ-
νειδητά.

Από την άλλη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε την ανευ-
θυνότητα και το λαϊκισµό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Υπο-
σχέσεις στους πάντες για τα πάντα, µια τακτική που είναι η άλλη
πλευρά του νοµίσµατος «Λεφτά υπάρχουν» και η ανευθυνότητα
αυτή καθίσταται επικίνδυνη τις κρίσιµες ώρες που ζούµε, µε εθνι-
κιστικές κορώνες περί νέου ‘21 και κραυγές αντίστασης προς
τους Ευρωπαίους, δηλαδή, προς τους δανειστές µας. 

Αλήθεια, ποιος είναι ο στόχος� Η επαναδιαπραγµάτευση λένε
από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας. Μα, η επαναδιαπραγµά-
τευση είναι όπως το ταγκό, χρειάζεται δύο και από όσο γνωρί-
ζουµε η Ευρώπη δεν συναινεί, για την ακρίβεια δεν συζητά καν
µε τη σηµερινή ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας και είναι η πρώτη
φορά που ακούγονται φωνές στην Ευρώπη για αποβολή του κόµ-
µατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από το αδελφό ιδεολο-
γικά µέχρι χθες Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα. Αλλά φαίνεται ότι αυτό
το ενδεχόµενο δεν απασχολεί τους σηµερινούς ηγήτορες της
Νέας Δηµοκρατίας. Το µόνο που τους νοιάζει είναι να πέσουν τι-
µηµένα. Προφανώς δεν µπορεί κανείς να καταλάβει πως η Ελ-
λάδα σήµερα δεν έχει ανάγκη από Παλαιολόγο για να πέσει
τιµηµένα, αλλά από Θεµιστοκλή για να την ενώσει. 

Μπροστά σε αυτήν την κατάσταση η ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών φέρνει προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που βασική
φιλοσοφία του είναι η ισοπέδωση. Το ενιαίο µισθολόγιο που προ-
τείνετε µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν είναι τίποτε άλλο παρά ένας
τρόπος να γίνει αφαίµαξη από τη µια των µισθωτών του δηµο-
σίου και από την άλλη τα µέτρα που το συνοδεύουν οδηγούν
στην τιµωρία των ειλικρινών και συνεπών φορολογουµένων. 

Φυσικά και πρέπει να γίνει εξορθολογισµός στις µισθολογικές
δαπάνες του δηµοσίου. Άλλωστε αυτό είναι το ζητούµενο ετών,
υπό την έννοια ότι πρέπει να εξαλειφθούν οι ανισότητες και οι
αδικίες που συντελούνταν στο παρελθόν. Αλλά µε τις προτάσεις
του παρόντος νοµοσχεδίου φτάνουµε στο άλλο άκρο, στις ορι-
ζόντιες µειώσεις που οδηγούν στις κατάφορες αδικίες, όπως
αυτή που συµβαίνει µε τους φύλακες των σωφρονιστικών ιδρυ-
µάτων. Τι είναι τελικά αυτοί οι άνθρωποι; Διοικητικοί υπάλληλοι;
Και πώς φέρουν όπλο; Μήπως πρέπει να ενταχθούν σε άλλη κα-
τηγορία; Ή όπως αυτή που αφορά τους αποφοίτους της Σχολής
Δηµόσιας Διοίκησης. 

Άλλη µια φορά η Κυβέρνηση ακολουθεί λάθος δρόµο και την
εύκολη συνταγή. Το τεράστιο και βραδυκίνητο δηµόσιο που σε
µεγάλο βαθµό αποτελεί δηµιούργηµα του ίδιου του ΠΑΣΟΚ, δεν
πρόκειται να λειτουργήσει αποτελεσµατικά όταν στελεχώνεται
από κακοπληρωµένους εργαζόµενους.
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Είναι σαφές ότι το πρόβληµα του δηµοσίου δεν είναι µόνο µι-
σθολογικό. Τα βασικά ζητούµενα για το δηµόσιο είναι η ορθολο-
γική οργάνωσή του, η βελτίωση της ποιότητας των υπηρεσιών
µέσω και της αξιοποίησης των εξειδικευµένων και εκπαιδευµένων
στελεχών, ο συντονισµός και η καλύτερη διαχείριση των δηµο-
σίων πόρων.

Κύριοι συνάδελφοι, όλοι µιλούµε για λιγότερο κράτος. Η µεί-
ωση του κράτους, όµως, πρέπει να γίνει µε εστίαση στις µεγάλες
πηγές κακοδιαχείρισης και όχι οριζόντια και αδιακρίτως, όπως
γίνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Γιατί δεν είναι δυνατόν να µι-
λάµε για ανάγκη προσέλκυσης επενδύσεων και η γραφειοκρατία
να είναι ο νούµερο ένα αποτρεπτικός παράγοντας. Μόνο για την
έγκριση µελετών περιβαλλοντικών επιπτώσεων χρειάζεται µια
επιχείρηση το λιγότερο ενάµισι χρόνο. 

Επίσης, δεν είναι δυνατόν σε µια εποχή που η ανεργία καλπά-
ζει, µε το φερετζέ της ανεργίας, να στέλνουµε στην ανεργία από
την πίσω πόρτα χιλιάδες δηµοσίους υπαλλήλους. Λύση δεν είναι
οι απολύσεις, λύση είναι η αποκρατικοποιήσεις φορέων που η
δραστηριότητα τους µπορεί να ασκηθεί από ιδιώτες. Και ξέρουµε
όλοι πολύ καλά πώς λειτούργησαν οι συγκοινωνίες όταν επί κυ-
βερνήσεως Μητσοτάκη είχαν ιδιωτικοποιηθεί και πώς λειτουρ-
γούν σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λύσεις υπάρχουν. Υπάρχει η δυ-
νατότητα να περιοριστούν οι αδικίες στο ελάχιστο. Αλλά, για να
συµβεί αυτό, πρέπει όλοι να συναινέσουµε, πρέπει όλοι να τολ-
µήσουµε, πρέπει όλοι να ξεπεράσουµε τους εαυτούς µας. Και
αυτό θα το πετύχουµε µόνο όταν συνειδητοποιήσουµε ότι τα
αξιώµατα που υπηρετούµε, τα υπηρετούµε προς όφελος του
λαού που µας εµπιστεύθηκε και όχι προς όφελος του εαυτού
µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Έστω την ύστατη αυτή ώρα ας θέσουµε το εθνικό πάνω από
το κοµµατικό συµφέρον. Τα µηνύµατα που θα στείλουµε στο
εξωτερικό, θα είναι ηχηρά, ενώ και στο εσωτερικό θα συµβάλ-
λουµε στη διατήρηση της κοινωνικής συνοχής, µια κοινωνική συ-
νοχή, η οποία στην κυριολεξία κρέµεται από µια κλωστή, που αν
σπάσει, οι συνέπειες για τη χώρα θα είναι τραγικές.

Κύριε Πρόεδρε, η Δηµοκρατική Συµµαχία δεν θα ψηφίσει το
παρόν νοµοσχέδιο, όχι µόνο γιατί είναι αντίθετο µε την ιδεολογία
µας, αλλά γιατί είναι άδικο και θα αποδειχθεί και αναποτελεσµα-
τικό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γεώργιο Κοντογιάννη.
Παρακαλείται ο κ. Κωνσταντίνος Καρτάλης, συνάδελφος του

ΠΑΣΟΚ από το Νοµό Μαγνησίας, να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Καρτάλη, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΤΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που κάνουµε σ’

αυτό το πολύ δύσκολο νοµοσχέδιο γίνεται µέσα σε µια Ευρώπη
που είναι σε απόλυτη αδυναµία, όπως αποδεικνύεται από τη ση-
µερινή διάσταση απόψεων µεταξύ Γαλλίας και Γερµανίας, γίνεται
στην Ελλάδα σε ένα µετέωρο βηµατισµό, µε την κοινωνία σε από-
λυτη κρίση και παράλληλα έχοντας το πολιτικό σύστηµα σε µια
καταφανή έλλειψη ψυχραιµίας. Κινείται επίσης στο ίδιο πλαίσιο
κατά το οποίο ορισµένοι επιδιώκουν τη διάσπαση της κοινωνίας
στρέφοντας το δηµόσιο εναντίον του ιδιωτικού τοµέα ή τον ιδιω-
τικό τοµέα εναντίον του πολυπληθούς και πολυτελούς δηµόσιου
τοµέα. 

Με τέτοιες λογικές, µε λογικές που η µια επαγγελµατική τάξη,
η µια κοινωνική οµάδα στρέφεται εναντίον της άλλης, δεν είναι
δυνατόν να πάει µπροστά η χώρα. Και όσοι επιδιώκουν και επεν-
δύουν στην πόλωση, στη διάσπαση, αναλαµβάνουν και τις πολι-
τικές ευθύνες για την επόµενη ηµέρα, αναλαµβάνουν τις πολι-
τικές ευθύνες για την αποσάρθρωση του κοινωνικού συνόλου και
την έλλειψη της κοινωνικής συνοχής, που είναι απολύτως ανα-
γκαία για την επόµενη ηµέρα αλλά και για τη σηµερινή κατά-
σταση. Είναι αδιανόητο να υπάρχουν µεταρρυθµίσεις, στις
οποίες αντιδρούν δήθεν µεταρρυθµιστές και δήθεν µεταρρυθµι-
στές οι οποίοι επιδιώκουν τις µεταρρυθµίσεις. Δεν υπάρχουν µε-

ταρρυθµιστές και αναχρονιστές, υπάρχει η ανάγκη να διασωθεί
η ελληνική οικονοµία και πάνω από όλα η κοινωνία της χώρας.

Άκουσα προηγουµένως τους συναδέλφους της Νέας Δηµο-
κρατίας, που µίλησαν για την ανάγκη εκλογικής αναµέτρησης.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκλογές, αν γίνονταν σήµερα,
θα µας οδηγούσαν εκτός ευρωπαϊκών λύσεων. Θα οδηγούσαν
µε µαθηµατική ακρίβεια την Ελλάδα σε πτώχευση και σε µαρα-
σµό. Και νοµίζω ότι αυτό που πρέπει να κάνουµε όλοι µε κάθε
τρόπο, είναι να στηρίξουµε την προσπάθεια που γίνεται για την
έκτη δόση, για την υλοποίηση της συµφωνίας της 21ης Ιουλίου
και βεβαίως για τη βελτίωση αυτής της συµφωνίας στο βαθµό
που συνταιριάζει µε τα εθνικά συµφέροντα, δηλαδή σε µια διευ-
θέτηση του χρέους, που συµπεριλαµβάνει το σύνολο των οµο-
λόγων, στήριξη των ασφαλιστικών ταµείων και των τραπεζών και
βεβαίως µια δανειακή στήριξη από την τρόικα για το κρίσιµο διά-
στηµα που θα βρεθούµε σχεδόν µόνοι για να αντιµετωπίσουµε
το έλλειµµα της χώρας, µέχρι δηλαδή το έλλειµµα της χώρας να
αποκτήσει µηδενικό πρόσηµο, να έχουµε έναν ισολογισµένο προ-
ϋπολογισµό.

Άκουσα επίσης, τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας,
που µιλούν για τα φορολογικά µέτρα που θα εκτονώσουν το πρό-
βληµα. 

Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς θα εισπραχθούν χρή-
µατα για το κράτος; Πώς θα εισπραχθούν, όταν όλες οι φορολο-
γικές ρυθµίσεις που προτείνετε, απαλλάσσουν πάρα πολλές
κατηγορίες πολιτών από την υποχρέωση να καταβάλλουν φό-
ρους; Πώς θα προκύψει ένας ισολογισµένος προϋπολογισµός,
ισοσκελισµένος, έτσι ώστε να µην έχουµε έλλειµµα και να έχουµε
κατά συνέπεια πρωτογενές πλεόνασµα;

Αυτό, όµως, που είναι προβληµατικό στο νοµοσχέδιο και, κύριε
Υπουργέ, είναι µια κλασική τακτική που ακολουθούν όλες οι κυ-
βερνήσεις και ειδικώς αυτή η Κυβέρνηση, είναι ότι κινείται γραµ-
µικά, δεν αντιµετωπίζει παράλληλα τα θέµατα, τα οποία ανοί-
γουν, αν και ο πολιτικός χρόνος είναι εξαιρετικά πυκνός και έχει
πολλές απαιτήσεις. 

Ανεξάρτητα, λοιπόν, από την τελική διατύπωση των διατάξεων
του νοµοσχεδίου για την εργασιακή εφεδρεία, για τη φορολογία,
για το ενιαίο µισθολόγιο, είναι αναγκαίο να διαµορφωθεί ένα
πλέγµα µέτρων, τα οποία πρέπει να συµφωνηθούν και να ανακοι-
νωθούν στους πολίτες, για να ανακουφίσουν τις οικογένειες, που
εκ των πραγµάτων θα βρεθούν σε πολύ δύσκολη θέση.

Είναι προφανές ότι το πλέγµα αυτό των µέτρων δεν προλαβαί-
νει να ψηφιστεί από τη Βουλή σε αυτήν εδώ την συνεδρίαση,
είναι, όµως, επίσης προφανές ότι πρέπει να ανακοινωθεί και να
υπάρχει µια πολιτική δέσµευση της Κυβέρνησης ότι θα τα δρο-
µολογήσει. Τέτοια µέτρα µπορεί να είναι η νοµοθετική προστασία
των υποθηκευµένων κατοικιών, γενικά της υποθηκευµένης ακί-
νητης περιουσίας. Γιατί είναι προφανές ότι πολλοί συµπολίτες
µας θα έχουν αδυναµία να καταβάλουν τα δάνεια, κατά συνέπεια
η υποθηκευµένη κατοικία του θα βρεθεί σε κίνδυνο.

Άλλο µέτρο είναι η αναστολή των πλειστηριασµών για δύο έτη
ή και παραπάνω. Άλλο µέτρο είναι η αναδιαµόρφωση των δα-
νείων των πολιτών προς τις τράπεζες και όχι µόνο των δανείων
της τράπεζας του Ταµείου Παρακαταθηκών, µε όρους που θα
ανταποκρίνονται στις νέες εισοδηµατικές συνθήκες που θα απο-
κτήσουν. Ένα προφανές µέτρο µπορεί να είναι και η αναστολή
της αποπληρωµής των δανείων για ένα εύλογο χρονικό διάστηµα
γι’ αυτούς που τίθενται στην εργασιακή εφεδρεία. 

Βεβαίως, υπάρχουν και άλλα ανώδυνα µέτρα οικονοµικά, όπως
η επέκταση του µέτρου της συνυπηρέτησης, ιδιαίτερα για οικο-
γένειες µέλος των οποίων τίθεται σε εργασιακή εφεδρεία. Η επέ-
κταση του µέτρου των µεταγραφών των φοιτητών, προφανώς σε
συνεργασία µε τις πανεπιστηµιακές αρχές, ώστε να καθοριστούν
οι δαπάνες των οικογενειών που χάνουν σηµαντικό ποσό χρηµά-
των, εισοδηµάτων δηλαδή, ή που µέλος τους τίθεται στην εργα-
σιακή εφεδρεία, γιατί είναι προφανές ότι τότε δεν θα µπορέσει
κάποιος να αντέξει τη συντήρηση δύο ή τριών νοικοκυριών, αν
τα παιδιά του φοιτούν σε διαφορετικές πόλεις. Αυτά είναι µέτρα
τα οποία πρέπει να δροµολογηθούν άµεσα. Γιατί είµαστε βέβαιοι,
όλοι το γνωρίζουµε, ότι θα υπάρξουν συγκεκριµένα νοικοκυριά
που θα αντιµετωπίσουν απολύσεις και µεγάλες πιέσεις.
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Όσον αφορά στο θέµα της εργασιακής εφεδρείας είναι προ-
φανές ότι είναι ένα µέτρο δύσκολο, ένα µέτρο που θα είχε απο-
φευχθεί αν κάποιοι είχαν κάνει καλά τη δουλειά τους και είχαν
αναδιαρθρώσει διοικητικά το κράτος τα τελευταία χρόνια και ιδι-
αίτερα τα δύο τελευταία χρόνια. 

Θα ήθελα να εντοπίσω την αδικία που υπάρχει στο µέτρο σε
ό,τι αφορά, συγχωνευθέντες Οργανισµούς ή οργανισµούς οι
οποίοι αναδιαρθρώθηκαν, όπως ο ΟΣΕ. Αυτούς τους ίδιους
υπαλλήλους, τους βάζουµε σε καθεστώς εργασιακής εφεδρείας,
δηλαδή µέσα σε δύο χρόνια οι οικογένειες τους ταλαιπωρούνται
δύο φορές. Νοµίζω ότι είναι απολύτως, εσφαλµένο. Θα πρέπει
να τους εξαιρέσουµε, γιατί είναι δίκαιο αυτές οι οικογένειες, που
πέρασαν το πρώτο στάδιο της αναδιάρθρωσης, κατά συνέπεια
της αλλαγής του οικογενειακού και εισοδηµατικού τους καθε-
στώτος, να βρεθούν εκτός της εργασιακής εφεδρείας.

Είναι επιτέλους ώρα στην επόµενη νοµοθετική πρωτοβουλία
να δουλέψουµε οριζόντια για τις κατηγορίες των πολύτεκνων,
των τρίτεκνων και των ατόµων µε αναπηρίες. Δεν µπορεί κάθε
νοµοσχέδιο να φέρει διαφορετική ρύθµιση και να µην υπάρχει
µια ενιαία γραµµή που να διασχίζει κάθε τοµέα του ελληνικού δη-
µοσίου, κάθε Υπουργείου, κάθε δηµόσιου φορέα. 

Δεν µπορώ παρά να εκφράσω την απέραντη δυσφορία µου για
τον τρόπο που αντιµετωπίζονται οι εκπαιδευτικοί. Πρωτοδιόρι-
στος εκπαιδευτικός µε εξακόσια ευρώ το µήνα είναι προφανές
ότι οδηγεί στην εξαΰλωση µιας δαπάνης που αφορά στο µέλλον.
Η δηµόσια παιδεία πηγαίνει στο περιθώριο. Νοµίζω ότι πρέπει
άµεσα να υπάρχει µια διόρθωση προς αυτήν την κατεύθυνση,
ώστε να αντιµετωπίσουµε πραγµατικά τις ανάγκες της κοινωνίας
µε ένα εκπαιδευτικό δυναµικό, που πρέπει να έχει την αντίστοιχη
στήριξη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Βεβαίως, αυτό αφορά και άλλες κρίσιµες οµάδες του πληθυ-
σµού, άλλες επαγγελµατικές οµάδες, οι οποίες είναι συµβολικές.
Αφορά, για παράδειγµα τους αρχαιολόγους. Και µε λυπεί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι το αρµόδιο Υπουργείο, δεν επεδίωξε
να διασώσει τους αρχαιολόγους από την εξαφάνιση –αν θέλετε-
του κλάδου τους, που δροµολογείται µε την κατάργηση των ορ-
γανικών θέσεων, µε την εργασιακή εφεδρεία στην οποία τίθενται,
µε την αδυναµία να έχουν ένα επαρκές εισόδηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι θα πρέπει
να είµαστε πάρα πολύ σηµαντικοί σε όλα τα βήµατα, γιατί η χώρα
θα χρειαστεί, τουλάχιστον, µια δεκαετία για να ανακάµψει και να
έρθει στο επίπεδο που το δηµόσιο χρέος της θα είναι το 60% µε
70% του ΑΕΠ. Και τότε µόνο θα είναι σε µια ανταγωνιστική θέση
και αυτό χρειάζεται την αλήθεια προς τους πολίτες, ώστε µέσα
από την αλήθεια να καλλιεργηθεί και η ελπίδα. Και µέσα από
αυτήν την αλήθεια πρέπει να διασώσουµε και τις θέσεις εργα-
σίας. Και θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 37, το οποίο έχει
απασχολήσει ιδιαίτερα την επικαιρότητα. 

Θεωρώ την αλλαγή που έκανε χθες ο Υπουργός Οικονοµικών,
ο κ. Βενιζέλος, θετική για την προσωρινή ισχύ του µέτρου όσο
διαρκεί το µεσοπρόθεσµο. Θα προτιµούσα να υπήρχε καταλη-
κτική, ρητή ηµεροµηνία, γιατί το µεσοπρόθεσµο µπορεί να επε-
κταθεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα προτιµούσα, επίσης, ο πρώτος και καθοριστικός λόγος να
είναι µε το σωµατείο και αν δεν υπάρχει σωµατείο, να είναι µε
την κλαδική του οργάνωση, γιατί έτσι διασφαλίζεται το δικαίωµα
του εργαζόµενου να έχει σύµφωνη γνώµη µε τον εργοδότη.

Θεωρώ ότι αυτό νοµιµοποιεί κάθε προσπάθεια, ώστε να δια-
σώσουµε και επιχειρήσεις που κινδυνεύουν, αλλά και θέσεις ερ-
γασίας.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε -και κλείνω µ’ αυτό- να πω ότι
το βασικό πρόβληµα που υπάρχει µε την επιβάρυνση σε µεγάλες
ή µικρές επιχειρήσεις και βιοµηχανίες δεν είναι το µισθολογικό
κόστος, είναι το µη µισθολογικό κόστος. Εκεί πρέπει να επενδύ-
σει η πολιτεία, ώστε να µειωθεί η τιµή παραδείγµατος χάριν του
βιοµηχανικού ρεύµατος, να περιοριστεί η αύξηση του τέλους
ΑΠΕ στο βιοµηχανικό ρεύµα, να µειωθεί η ειδική εισφορά στο

φυσικό αέριο, ώστε πραγµατικά να δώσουµε µία ανακούφιση και
να µη χρειαστεί κανένας να στραφεί σε επιχειρησιακή σύµβαση,
να καλυφθεί από τη συλλογική σύµβαση εργασίας που ισχύει σή-
µερα και κατοχυρώνει τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι µπροστά
µας έχουµε µία πολύ δύσκολη περίοδο. Αυτό είναι ένα πολύ δύ-
σκολο νοµοσχέδιο. Έχει διατάξεις που είναι εξαιρετικά θετικές,
όπως το ενιαίο µισθολόγιο, χωρίς τις εξαιρέσεις τις οποίες εντό-
πισα. Έχει, επίσης, και την προσπάθεια να αναδιατάξει το ελλη-
νικό δηµόσιο µέσα από ένα νέο βαθµολόγιο.

Χρειάζονται αλλαγές και αυτές οι αλλαγές πρέπει να γίνουν
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στη Βουλή, ώστε να είµαστε βέ-
βαιοι ότι αυτό που τελικά δροµολογείται στηρίζει το κοινωνικό
σύνολο και πάνω απ’ όλα την Ελλάδα σε µία δύσκολη καµπή στην
ιστορία της.

Σας ευχαριστώ πολύ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κωνσταντίνο Καρτάλη.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Νικόλαος Νικολόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πράγµατι υπήρχαν πολλά σηµεία που θα µπορούσε κανένας, ενώ
βρίσκεται σε αντίπαλη πολιτικό χώρο από τον µόλις κατελθόντα
συνάδελφο της Συµπολιτεύσεως, να πει ότι συµφωνεί, όπως για
τις ρυθµίσεις που πρότεινε για τα στεγαστικά ή για τις µεταγρα-
φές και αρκετά άλλα σηµεία που καλό θα ήταν η Κυβέρνηση πριν
φθάσουµε στο τέλος να τα λάβει υπ’ όψιν της. 

Επίσης, όµως, θα ήθελα να τονίσω από την αρχή ότι η θέση
της Νέας Δηµοκρατίας είναι ξεκάθαρη περί της εργασιακής εφε-
δρείας και δεν αφήνει κανένα περιθώριο για να υιοθετηθούν προ-
τάσεις σαν αυτές που εξέπεµψε λίγο πριν ένας συνάδελφος του
ιδίου κόµµατος µε εµένα, όταν αναφέρθηκε σε απολύσεις αν-
θρώπων, εργαζοµένων που προσελήφθησαν και µονιµοποιήθη-
καν εκτός ΑΣΕΠ. Η δική µας η λογική είναι καµµία απόλυση µέσω
της εργασιακής εφεδρείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η Κυβέρνηση κατάφερνε
στοιχειωδώς να υλοποιήσει αυτά για τα οποία δεσµεύθηκε, αν
πετύχαινε να συγκρατήσει το έλλειµµα, εάν αξιοποιούσε τις πολ-
λές θυσίες των Ελλήνων πολιτών τους τελευταίους µήνες, δεν
θα έφερνε αυτήν την καταιγίδα µέτρων και ανατροπών. Το συζη-
τούµενο πολυνοµοσχέδιο συγκεντρώνει τις περισσότερες και µε-
γαλύτερες ανατροπές που έχουν έρθει στο φως σε όλη τη µετα-
πολιτευτική περίοδο.

Τίποτα δεν θα είναι πια το ίδιο. Μισθολόγιο: Δραστικές περι-
κοπές στους µισθούς των υπαλλήλων του δηµοσίου και του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα. Βαθµολόγιο: Ανενδοίαστη προσπάθεια
κοµµατικού ελέγχου της Δηµόσιας Διοίκησης από το ΠΑΣΟΚ υπό
το κέλυφος της διοικητικής µεταρρύθµισης. Συντάξεις: Σηµαντι-
κές µειώσεις κύριων συντάξεων, επικουρικών συντάξεων, µερι-
σµάτων, εφάπαξ, αποζηµιώσεων. Εργασιακή εφεδρεία: Μαζικές
απολύσεις µέσα από την εφεδρεία και το προσυνταξιοδοτικό κα-
θεστώς. Χάνεται έτσι πρόωρα µία γενιά έµπειρων και πολύτιµων
στελεχών της διοίκησης. Φορολογικές αλλαγές: Πρωτοφανής
φορολογική αφαίµαξη µέσα από τη δραµατική µείωση του αφο-
ρολόγητου. Φορολογούνται τα εισοδήµατα της φτώχειας, τα χα-
µηλά εισοδήµατα και η µεσαία τάξη. Έγιναν και αυτά στόχος
οικονοµικής εξόντωσης. Εργασιακές ρυθµίσεις: Αναστέλλεται
για όσα χρόνια η επέκταση των κλαδικών συµβάσεων και ενι-
σχύεται ο νέος θεσµός των επιχειρησιακών συµβάσεων. Καταρ-
γείται, δηλαδή, η κυριαρχία της ευνοϊκότερης σύµβασης σε
συρροή. 

Ο δηµόσιος τοµέας υφίσταται σαρωτικές αλλαγές στο όνοµα
µιας ψευδεπίγραφης µεταρρύθµισης που επιχειρείται µε συνο-
πτικές κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Η ειρωνεία είναι ότι το δη-
µόσιο κατεδαφίζεται από έναν Παπανδρέου. Η εκδίκηση της
ιστορίας! Παπανδρέου το γιγάντωσε, Παπανδρέου το διαλύει.

Η Κυβέρνηση µε το πιστόλι στον κρόταφο, όπως είναι η αγα-
πηµένη της έκφραση, βάζει µε τη σειρά της το όπλο στο σβέρκο
των δηµοσίων υπαλλήλων και τους οδηγεί στην έξοδο, στον κοι-
νωνικό αποκλεισµό, στον Καιάδα, αφού πρώτα τους έχει τεµαχί-
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σει αργά και βασανιστικά το εισόδηµα. Πρώτα τα δώρα, µετά το
µισθό, στη συνέχεια τα επιδόµατα και πάλι από την αρχή. Η
δήθεν µεταρρύθµιση του µισθολογίου και του βαθµολογίου είναι
η κατεδάφιση της Δηµόσιας Διοίκησης. Το δήθεν ενιαίο µισθο-
λόγιο έρχεται µόνο και µόνο, γιατί πρέπει να υπάρξουν περικο-
πές και για τούτο η βάση από την οποία ξεκινάει το βαθµολόγιο
είναι εντελώς εσφαλµένη. 

Άρα, η δοµή της Δηµόσιας Διοίκησης από πλευράς οργανικών
θέσεων και η εξέλιξη των υπαλλήλων διαµορφώνεται πάνω σε
όρους µίας στενής δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Επίσης, επι-
χειρεί την κοµµατική χειραγώγηση του δηµόσιου τοµέα. Η ορι-
ζόντια και µε µόνο κριτήριο το χρόνο υπηρεσίας και το όριο των
είκοσι ενός ετών κατάταξης στον ανώτερο βαθµό φωτογραφίζει
και θέτει σε προνοµιακή, σε δεσπόζουσα θέση µόνο όσους διο-
ρίστηκαν την περίοδο ’81-’90, δηλαδή, η επόµενη γενιά των τµη-
µαταρχών, των διευθυντών θα ανήκουν σ’ αυτήν την ειδική κοµ-
µατικά προνοµιακή για την Κυβέρνηση κατηγορία υπαλλήλων.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Το νέο µισθολόγιο γυρίζει το ει-
σόδηµα όλων των εργαζοµένων σε επίπεδα κινδύνου φτώχειας.
Και πάλι δεν είναι µόνο αυτό. Με το άρθρο 37 προχωρά στην κα-
τάργηση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, αφού όπως είπα
αδρανοποιούνται οι κλαδικές συµβάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιµένω πάντως ότι και πάλι δεν
είναι µόνο αυτό. Η στόχευση για µείωση των µισθών µέσα από
την κατάργηση των κλαδικών συµβάσεων δεν πρόκειται να προ-
σφέρει τη ζητούµενη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Αυτό άλλωστε προκύπτει από όλες τις
µελέτες και τις έρευνες που κατατέθηκαν και στη Διαρκή Επι-
τροπή των Οικονοµικών. Αντίθετα, η πρόταση της Νέας Δηµο-
κρατίας για µείωση των εισφορών κατά 25% θα µειώνει το µη
µισθολογικό κόστος και θα τονώσει την ανταγωνιστικότητα των
ελληνικών επιχειρήσεων. 

Και πάλι δεν είναι µόνο αυτό. Οι νέες φορολογικές κλίµακες
και το κατέβασµα του αφορολογήτου στα 5.000 ευρώ σωστά χα-
ρακτηρίστηκε από όλους πράξη ανάλγητη και αντιοικονοµική. Η
Κυβέρνηση φορολογεί τους φτωχούς, επειδή προφανώς δεν
µπορεί να ελέγξει τη φοροδιαφυγή των υψηλών εισοδηµάτων. 

Εντούτοις και πάλι δεν είναι µόνο αυτό. Εκατοντάδες µετατά-
ξεις ηµετέρων υλοποιήθηκαν το τελευταίο διάστηµα µε στόχο να
εξασφαλιστούν σε ασφαλείς προορισµούς τα δικά σας παιδιά,
τα δικά µας παιδιά και στη συνέχεια η εργασιακή εφεδρεία να
πετσοκόψει τους αντιπάλους που θα έχουν αποµείνει και στους
προς συγχώνευση ή κατάργηση οργανισµούς. 

Και πάλι, όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Η εργασιακή εφεδρεία
πετά έξω από το δηµόσιο µία ολόκληρη γενιά έµπειρων και κα-
ταξιωµένων υπαλλήλων µε µόνο κριτήριο την ηλικία και τα χρόνια
υπηρεσίας. Έτσι µετά το κύµα φυγής που δηµιούργησε ο ασφα-
λιστικός φόβος, που καλλιέργησε η Κυβέρνηση την τελευταία
διετία, και οι τελευταίοι εναποµείναντες θερίζονται από την ερ-
γασιακή εφεδρεία-απόλυση που η Κυβέρνηση υλοποιεί µε τρόπο
οριζόντιο και άδικο. 

Εντέλει δεν είναι µόνο αυτό και επιµένω. Οι χιλιάδες άνεργοι
στη χώρα µας εκτός από την εργασία έχουν ανάγκη και τη δι-
καιοσύνη και την ισονοµία και την αξιοπρέπεια. Σας προειδοποι-
ήσαµε, µην τολµήσετε να τους τα στερήσετε. Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το ζήτηµα της εργασίας έστω και πεντάµηνης που
προσφέρει το πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας στους άνερ-
γους είναι εξαιρετικά ευαίσθητο και δεν χωρά κοµµατισµούς,
ρουσφετολογία, εκµετάλλευση. 

Κάτω από τη γενικευµένη πολιτική και κοινωνική κατακραυγή
και την πίεση της Νέας Δηµοκρατίας η Κυβέρνηση αναδιπλώ-
θηκε. Μένει να δούµε το ρόλο των ΜΚΟ. Γι’ αυτό η θέση µας είναι
η εφαρµογή των διατάξεων να είναι υποχρεωτική και όχι προαι-
ρετική. 

Συµπερασµατικά η Κυβέρνηση έχει στοχοποιήσει όλους τους
εργαζόµενους στο δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα. Τους έχει µετα-
τρέψει σε µέρος του προβλήµατος της χώρας, τους έχει στερήσει
όχι µόνο το εισόδηµά τους, αλλά κυρίως την αξιοπρέπειά τους. 

Για µας αντίθετα οι εργαζόµενοι είναι µέρος της λύσης του
προβλήµατος. Πρέπει να τους ξαναδώσουµε την αξιοπρέπειά
τους, τα δικαιώµατά τους και να τους καλέσουµε στο πλαίσιο

µίας νέας έντιµης κοινωνικής συµφωνίας, να συµβάλλουν στον
αγώνα που πρέπει να δώσει η χώρα για να βγει από την κρίση.

Το πολυνοµοσχέδιο είναι ένα αντικοινωνικό προχειρολόγηµα,
που καταβαραθρώνει την ανάπτυξη και θεσµοθετεί την οικονο-
µική εξαθλίωση του λαού µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-
κολόπουλο.

Παρακαλείται η συνάδελφος, η κ. Άννα Νταλάρα, Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ της Β’ Αθηνών, να προσέλθει στο Βήµα.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
«Πάνω από τους ανθρώπους και πάνω από τους θεούς είναι η

ανάγκη». Δεν το λέω εγώ αυτό. Το έχει πει ο Αισχύλος.
Οι στιγµές είναι πάρα πολύ δύσκολες και καλούµεθα υπό κα-

θεστώς πίεσης να αποφασίσουµε για πράγµατα που φέρνουν µε-
γάλες ανατροπές. Δεν θα πω πολυλογίες. Είµαστε κάτω από την
ασφυκτική επιτήρηση των δανειστών, που ζητάνε περισσότερη
προσπάθεια για να επέλθουν αλλαγές, που δεν έγιναν σε δεκαε-
τίες. 

Πρέπει όλοι, όµως, να λάβουµε υπ’ όψιν ότι δεν µπορούµε να
γινόµαστε πειραµατόζωα αφεύκτως. Το γνωρίζουµε ότι θα ακο-
λουθήσει η Πορτογαλία και η Ιταλία και ίσως αυτοί θα ακολου-
θήσουν πιο ήπια. Το γνωρίζουµε ότι γίνεται προσπάθεια να
διασωθούν οι τράπεζες. Γνωρίζουµε το µοντέλο του φιλελευθε-
ρισµού που γίνεται προσπάθεια να εισαχθεί εδώ. Οι πολίτες,
όµως, δεν µας εξέλεξαν για συµµετοχή σε τέτοιου είδους πολι-
τική. Είµαστε σε ένα οριακό σηµείο που οι υποχωρήσεις δεν επι-
τρέπονται πια και δεν τις αντέχουµε.

Μέσα σ’ αυτό το τοπίο καλείται η Κυβέρνηση και οι Υπουργοί
–ήταν εδώ και ο κ. Φίλιππος Σαχινίδης και ο κ. Ρόβλιας, που ξέρω
τις προσπάθειές τους- να ανατρέψουν σαθρές βεβαιότητες χρό-
νων, να ξεπληρώσουν σε λίγες µέρες την αδράνεια ετών, που
συσσώρευσε προβλήµατα και παθογένειες και εξέθρεψε νοοτρο-
πίες αρρωστηµένες, που έχτισε ένα νεφέλωµα καταναλωτισµού
µε δανεικά, που οδήγησαν το δηµόσιο στην αποθέωση της ανα-
ξιοκρατίας και των πελατειακών σχέσεων και δόµησε µια κρατι-
κοδίαιτη επιχειρηµατικότητα «ηµετέρων».

Αυτός, όµως, ο χορός χορεύεται µε δύο. Αρνείται κανείς ότι
για πολλά χρόνια το κράτος και οι πολίτες επιλέξαµε να ζούµε
πάνω από τις δυνατότητές µας µε δανεικά, ότι κατασπαταλήσαµε
τις ευρωπαϊκές ενισχύσεις και επιδοτήσεις που πήγαιναν για δο-
µικές αλλαγές στην παραγωγή, σε ρεµούλες και µίζες, σε επεν-
δύσεις, στην αισθητική και ψυχική ευτέλεια ενός αδιέξοδου life
style, ότι βαφτίσαµε τον καταναλωτισµό ανάπτυξη, µε αποτέλε-
σµα να οδηγηθεί η χώρα σε παραγωγική αποσύνθεση; Στη σύγ-
χρονη Ελλάδα άλλοι δούλευαν και άλλη έβγαζαν λεφτά. 

Οδηγηθήκαµε στο να µας λένε αυτές τις δύσκολες στιγµές οι
ίδιοι οι δανειστές µας, οι Γερµανοί, ότι κανένας ξένος επενδυτής
δεν θα µπει επικεφαλής στην Ελλάδα όταν οι Έλληνες επενδυ-
τές, ακολουθώντας την αντίθετη κατεύθυνση, εγκαταλείπουν τη
χώρα. Είναι λόγια του Κάιτελ κατά τη διάρκεια ενηµέρωσης των
δηµοσιογράφων για το συνέδριο του BDI στο Βερολίνο και όλα
αυτά ενώπιον του Πρωθυπουργού.

Υπάρχει µια πραγµατική απάντηση, όµως, σε όλους αυτούς,
κύριε Υπουργέ. Η κακοδιαχείριση αν οδηγήσει σε µία «βόµβα»,
που σκάσει στα χέρια µας, σε µια ηρωική έξοδο τύπου Αρκάδι ή
Κούγκι, θα σκάσει και στα δικά τους χέρια. Και αυτό είναι κάτι,
το οποίο πρέπει να ξέρουν και πρέπει να γίνει διαπραγµατευτικό
όπλο στα χέρια µας, ενώ παράλληλα εµείς πρέπει άµεσα να πε-
ριγράψουµε τον εθνικό στόχο της παραγωγής.

Είναι γνωστό ότι είµαστε µε την «πλάτη στον τοίχο». Το νοµο-
σχέδιο είναι γεγονός ότι σε πολλούς τελείως διαφορετικούς το-
µείς φέρνει αλλαγές, κάποιες επιβεβληµένες, όχι µόνο από
συγκυρία, αλλά και από την ανάγκη να πάµε παρακάτω, ειδικά
στο δηµόσιο, µέσα από τις αλλαγές στο βαθµολόγιο και στον
τρόπο λειτουργίας του.

Υπάρχουν ρυθµίσεις, που ανέφερε χθες ο αρµόδιος Υπουργός
και ο εισηγητής, που κάνουν τοµές στον τρόπο αξιολόγησης.
Ωστόσο, θα έλεγα ότι εκεί που πρέπει να δώσουµε περισσότερο
έµφαση είναι στο πώς θα αξιοποιήσουµε υφιστάµενες δοµές,
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όπως η Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης και να δούµε εκείνες
τις δοµές που πρέπει να καταργηθούν, καθώς δεν παράγουν και
είναι αδρανείς. 

Πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας το σύστηµα βαθµολογικής
κατάταξης και της βαθµολογικής αξιολόγησης. Πρέπει να κατα-
γραφούν µε σαφήνεια τα κριτήρια για το σχηµατισµό κρίσης. Δεν
µπορούµε να περιµένουµε άλλο. Το ίδιο συµβαίνει µε τους αστυ-
νοµικούς, µε τους υπαλλήλους της Βουλής, που, όπως είπε ο συ-
νάδελφος, καθόντουσαν εδώ µέχρι τις 2.30 η ώρα. Θα τα
καταθέσω αυτά στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κυρία Άννα Νταλάρα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντίθετα, µε αίσθηση για το πώς µπορούµε να οδηγήσουµε τα
πράγµατα, να δούµε πώς µε το βαθµολόγιο και το µισθολόγιο
µπορούµε να στηρίξουµε υπηρεσίες, που θα αποτελέσουν
«ατµοµηχανή» για τη νέα εποχή. 

Το Κτηµατολόγιο είναι απαραίτητο για να φέρουµε επενδύσεις
σε σταθερό πλαίσιο µε τα δικαιώµατα ιδιοκτησίας και τη χωρο-
ταξία χωρίς «παραθυράκια» αυθαιρέτων. 

Η Εθνική Λυρική Σκηνή, το Εθνικό Θέατρο, το Κρατικό Θέατρο
Βόρειας Ελλάδας είναι οι ελάχιστοι οργανισµοί που κατάφεραν
να επιβιώσουν µε θετικό απολογισµό µέσα στην κρίση, να απο-
φύγουν το µαρασµό, προβάλλοντας αξίες και υπηρετώντας τη
δυσεύρετη αισθητική σε πείσµα άλλων οργανισµών, που λειτουρ-
γούν στη βάση πελατειακών σχέσεων. Γι’ αυτό µαζί µε συναδέλ-
φους καταθέσαµε και σχετική τροπολογία για να µην αφανιστούν
µισθολογικά οι εργαζόµενοι εκεί καλλιτέχνες, ούτε λόγω εφε-
δρείας το βιολί να παίζει τσέλο. Υπάρχουν καλλιτέχνες διακεκρι-
µένοι, που θα µπουν µισθολογικά σαν τις καθαρίστριες -δεν έχω
τίποτα, βεβαίως, εναντίον αυτών- επειδή δεν µπορεί και δεν
υπάρχει βαθµολογική βαθµίδα γι’ αυτούς τους ανθρώπους.

Υπάρχει και ένα σοβαρό σηµείο εδώ. Το ίδιο συµβαίνει και για
τους ενεργούς δηµοσιογράφους στα κρατικά ΜΜΕ και στην αρ-
µόδια Γραµµατεία. Και κάτι άλλο. Πώς θα γίνουν δηµόσιοι υπάλ-
ληλοι; Υπάρχει ένα σηµείο προστασίας, που έχουν θέσει πολλοί
συνάδελφοι των υπό εφεδρεία δηµοσίων υπαλλήλων, που έχουν
δανειακές υποχρεώσεις. Δεν µπορούν αυτοί οι άνθρωποι να µην
προστατευθούν.

Ποιος θα αρνιόταν έτσι, ακόµη και µ’ αυτούς του όρους, µια
γενναία περικοπή σε οργανισµούς, που υπηρετούν ένα ασαφές,
εν πολλοίς παλιό σοβιετικό µοντέλο; Τα παραδείγµατα βρίθουν
σε Υπουργεία. Έχουµε ένα «χοντρό» κράτος ακόµη, ένα «παχύ»
κράτος. Το ξέρουµε όλοι. 

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, ένα αυστηρότερο πλαφόν αµοιβών, διο-
χέτευση πόρων στο εκπαιδευτικό σύστηµα, καθώς και σε δοµη-
µένους γερά φορείς πολιτισµού. Χρειάζεται να λειτουργήσουµε
µε έναν πλέον ορθολογικό τρόπο. Είναι πολύ σηµαντικό µε άλλα
λόγια να λειτουργήσουµε µε άλλη λογική, ώστε να αναδειχθούν
οι υγιείς δυνάµεις που υπάρχουν στον τόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Παράλληλα, όµως, µε τα όσα εισηγούµαστε σήµερα, ζητού-

µενο είναι να δούµε τι µπορεί να γίνει από κοινού, ώστε να βελ-
τιωθεί το γενικότερο οικονοµικό και κοινωνικό κλίµα. Τόσο η
πολιτική ηγεσία, η συνδικαλιστική, αλλά και η οικονοµική, πρέπει
να βάλουν το «λιθαράκι» που µπορούν. Πρέπει να µιλήσουµε σε
πραγµατική βάση µε τους κοινωνικούς εταίρους. Πρέπει ο καθέ-
νας να δει πώς θα σκεφθεί να εισφέρει στην επανεκκίνηση της
οικονοµίας και αυτό πρέπει να είναι ο κεντρικός στόχος. Δεν µπο-
ρούµε να οδηγούµεθα συνέχεια στην εσωτερική υποτίµηση. Δεν
θα βγάλει κανένας τίποτα. 

Εναλλακτικά, προτείνω να δώσουµε αυτό που λέµε «τα ρέστα
µας» στην πάταξη της φοροδιαφυγής µε αξιοποίηση τεχνογνω-
σίας fast track, διαδικασίες για εκτεταµένο «πόθεν έσχες». Και
αυτό θα πρέπει να το προβάλουµε µε συγκεκριµένα παραδείγ-
µατα, µε καταγραφή ποσών που πάνε στο δηµόσιο ταµείο, αλλά
και µε έµφαση σε µία αναδιοργάνωση του δηµοσίου στη βάση
σύγχρονων οργανογραµµάτων, µε περιγραφή θέσεων και στό-

χων, αλλά και προσοντολόγιο, ώστε να αποφευχθεί µία νέα γενιά
πελατειακών σχέσεων. 

Δεν µπορούµε, προστατεύοντας τις τράπεζες -µέχρι ενός ση-
µείου- να υποθηκεύσουµε το µέλλον των παιδιών µας. Το νέο
πλαίσιο που µπορούµε, έστω και την ύστατη ώρα να διαµορφώ-
σουµε, µπορεί και πρέπει να στηρίξει την πραγµατική οικονοµία
και να δοθεί ελπίδα σ’ αυτούς που πλήττονται περισσότερο και
ευθύνονται λιγότερο, όπως ο ιδιωτικός τοµέας. Μακριά από ευ-
νοιοκρατικές µεθόδους!

Για να σταθώ στο επίµαχο 37, έχει τεράστια σηµασία, διαβά-
ζοντας και το άρθρο του Ματίας Μαρς, σε µια ήδη διαλυµένη
αγορά εργασίας, να µη ρίξουµε την οριστική «ταφόπλακα» για
τους µισθωτούς. Κάπως πρέπει στην ύστατη στιγµή να γίνει µία
ύστατη προσπάθεια τουλάχιστον για την ευνοϊκή ρύθµιση. Βή-
µατα γίνονται σε θεσµικό επίπεδο. Το µισθολογικό κόστος έχει
ήδη πέσει σηµαντικά, σύµφωνα µε τα όσα καταγράφει η ΕΛΣΤΑΤ. 

Δικαιολογία, όµως, δεν υπάρχει καµµία, µόνο η ανάληψη ευ-
θύνης για να σταθεί αυτή η µικρή πατρίδα όρθια σ’ αυτήν τη δύ-
σκολη ώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Νταλάρα. 

Καλείται ο κ. Αθανάσιος Μπούρας, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας στο Νοµό Αττικής, να λάβει το λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιεχόµενο αυτού του νο-

µοσχεδίου οδηγεί σε κοινωνικά ερείπια. Αυτά δεν είναι δικά µου
λόγια. Δεν το λέω εγώ, κύριε Υπουργέ. Το λέει η ΟΚΕ µε Πρό-
εδρο τον κ. Χρήστο Πολυζωγόπουλο. ΟΚΕ –επειδή µας ακούν
όχι µόνο εντός της Βουλής, αλλά και ο ελληνικός λαός µε αγω-
νία- είναι η Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή. 

Και εγώ µε την εµπειρία που διαθέτω πολλά χρόνια στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο πρώτη φορά σε τέτοιο νοµοσχέδιο είδα έκθεση
της ΟΚΕ να είναι δύο σελίδες, κύριε Υπουργέ. Αυτό δεν σας προ-
βληµατίζει; Και είναι δύο συνολικά απορριπτικές σελίδες µε
αυτήν τη φράση. Γιατί για ερείπια δεν µιλώ εγώ ούτε η Νέα Δη-
µοκρατία, κύριε Υπουργέ, ούτε ο Αντώνης Σαµαράς. Mιλάει το
όργανο στο οποίο προεδρεύει ένα αξιόλογο στέλεχος της παρά-
ταξής σας και το οποίο δεν κάνει καµµία κουβέντα για επιµέρους
λεπτοµέρειες. 

Ενώ, αντίθετα, κύριε Υπουργέ, σήµερα βλέπω –και το δείχνω-
την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής να είναι
τριάντα επτά σελίδες, πράγµα πάλι πολύ σπάνιο, βέβαια όχι στην
πασοκική διακυβέρνηση στην οποία είναι συνηθισµένο. Σχεδόν
όσο είναι το νοµοσχέδιο είναι και η έκθεση της Επιστηµονικής
Επιτροπής. Και αυτό, κύριε Υπουργέ, ξέρετε τι δείχνει; Ότι το
πολυνοµοσχέδιο είναι πρόχειρο, είναι ανεφάρµοστο και όπως
από χθες ισχυριστήκαµε –πολλοί συνάδελφοι, από όλες τις πλευ-
ρές- είναι και σε πολύ µεγάλο βαθµό αντισυνταγµατικό. 

Η Κυβέρνηση έχει χάσει κάθε ίχνος αξιοπιστίας. Επιµένοντας
στην ίδια αδιέξοδη πολιτική, νοµοθετεί ακόµα µια φορά µε βίαιο
τρόπο και ελάχιστη τεκµηρίωση. Τρέχει πίσω από τις εξελίξεις,
επιχειρώντας να καλύψει τις τρύπες που δηµιουργεί η ύφεση, η
οποία παίρνει καθηµερινά δραµατικές διαστάσεις. 

Το πολυνοµοσχέδιο της Κυβέρνησής σας, κύριε Υπουργέ, έχει
τη µορφή καταιγίδας µέτρων τα οποία πλήττουν το δηµοσιοϋ-
παλληλικό κόσµο και τα µικρά εισοδήµατα, αλλά και επιβάλλουν
την εφαρµογή της εργασιακής εφεδρείας µε διαδικασίες οι
οποίες οδηγούν σε απολύσεις. 

Όλοι οι οικονοµικοί δείκτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αποτυπώνουν ανάγλυφα το µέγεθος του προβλήµατος, µέσα
από το οποίο επιβεβαιώνεται η πλήρης αστοχία της κυβερνητικής
πολιτικής. Η ύφεση βάθυνε σε επικίνδυνο βαθµό. Το ΑΕΠ της
χώρας υποχωρεί. Η ανεργία –σήµερα άκουσα καινούργια στοι-
χεία- είναι βάσει επίσηµων στοιχείων στο 16,5%, όταν πέρυσι την
ίδια εποχή ήταν στο 12,5%. Η ανεργία, λοιπόν, διογκώνεται επι-
κίνδυνα. Ο πληθωρισµός διευρύνθηκε. Η ανταγωνιστικότητα της
χώρας καθηµερινά επιδεινώνεται. Για την ψυχολογία της αγοράς
ας µην κάνουµε κουβέντα. Κατέρρευσε. Το βιοτικό επίπεδο των
συµπολιτών µας επιδεινώνεται δραµατικά. Το χρέος αυξάνεται
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για τη χώρα. Σε όλα αυτά έρχεται να προστεθεί και η αναστά-
τωση σε βαθµό παράλυσης –γιατί για παράλυση µιλάµε όλο
αυτόν τον καιρό και σήµερα και αύριο και όλες τις µέρες- της
Δηµόσιας Διοίκησης. 

Όσον αφορά στη µείζονα παρέµβαση στο µισθολόγιο, αλλά
και το βαθµολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων, θα περιµέναµε να
αντιµετωπιστεί από την Κυβέρνηση µε την ανάλογη σοβαρότητα.
Η Κυβέρνηση ένα εργαλείο διοικητικής ανάπτυξης, όπως είναι
το µισθολόγιο και το βαθµολόγιο, το µετατρέπει σε εργαλείο δη-
µοσιονοµικής προσαρµογής. 

Πράγµατι, το µισθολόγιο, το µισθολογικό κόστος και το συν-
ταξιοδοτικό κόστος καταλαµβάνουν µεγάλο ποσοστό του ΑΕΠ.
Αντίστοιχα, όµως, ποσοστά αντιπροσωπεύουν και τις άλλες ανα-
πτυγµένες χώρες. Πράγµατι, το µισθολογικό κόστος δεν είναι
αµελητέο µέγεθος στον τακτικό προϋπολογισµό. Δεν γίνεται,
όµως, η Κυβέρνηση να ξεκινά µε περικοπές και να έχει την αυτα-
πάτη ότι µε αυτόν τον τρόπο θα βελτιστοποιηθεί η σχέση κό-
στους-οφέλους και θα εξορθολογιστεί η Δηµόσια Διοίκηση. 

Η Κυβέρνηση δείχνει ότι δεν έχει διάθεση ουσιαστικής µεταρ-
ρύθµισης, αλλά επιβάλλει τη µονοδιάστατη λογική των οριζόν-
τιων µειώσεων των µισθών των υπαλλήλων. Τελικώς, δεν κάνει
τίποτα άλλο παρά µόνο περικοπές στις αποδοχές, οι οποίες θα
επιφέρουν βαθύτερη ύφεση στην οικονοµία και καίριο πλήγµα
κατά συνέπεια και στον ιδιωτικό τοµέα, ο οποίος αυτήν τη στιγµή
καθηµερινά κατολισθαίνει. 

Μια σοβαρή προεργασία, κύριε Υπουργέ, για ένα τόσο µεγάλο
θέµα φαίνεται ότι συνιστά πολυτέλεια για µια Κυβέρνηση της
οποίας κύρια χαρακτηριστικά είναι η ασυνέπεια, η προχειρότητα
και η ανικανότητα να εφαρµόσει ακόµη και αυτά που ρητορικά
υπερασπίζεται. Και έτσι χάνεται µια ευκαιρία, να αποτελέσει το
µισθολόγιο-βαθµολόγιο βασικό εργαλείο για τη βελτίωση της
απόδοσης της Δηµόσιας Διοίκησης και της αξιοποίησης του αν-
θρώπινου δυναµικού. 

Η Κυβέρνηση δεν έχει καταλάβει ότι άλλο είναι ο εξορθολογι-
σµός και άλλο η υποβάθµιση του δηµοσίου τοµέα, άλλο είναι η
µεταρρύθµιση και άλλο είναι η ισοπέδωση και εξόντωση των δη-
µοσίων υπαλλήλων. Γι’ αυτό και το εγχείρηµα αυτό τελικά εξα-
θλιώνει µισθολογικά τους δηµοσίους υπαλλήλους, αφού ανα-
τρέπει ακόµη και τους πιο στοιχειώδεις οικογενειακούς προ-
γραµµατισµούς. Κατεδαφίζει την κατανάλωση, αφού οι περικο-
πές από τους δηµοσίους υπαλλήλους θα οδηγήσουν σε επιπλέον
αύξηση της ύφεσης. Ενισχύει τον κοµµατισµό µέσα από αµφιλε-
γόµενες αξιολογήσεις. 

Όσον αφορά δε το θέµα της εργασιακής εφεδρείας, κατ’
αρχάς, οφείλουµε, κύριε Υπουργέ, να ξεκαθαρίσουµε -για να µην
δηµιουργούνται παρεξηγήσεις- ότι εµείς προτείναµε ένα θεσµό
ευέλικτο και ελκυστικό, για να αποφευχθούν απολύσεις και να
υπάρξει σηµαντικό δηµοσιονοµικό όφελος. Εσείς επιλέξατε µία
διαδικασία η οποία οδηγεί στην απόλυση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να πω σε αυτό το σηµείο
ότι η κατάργηση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας όχι µόνο
πλήττει το κοινωνικό κράτος στον ιδιωτικό τοµέα, αλλά είναι και
αντισυνταγµατική, αφού παραβιάζει το άρθρο 22 του Συντάγµα-
τος και έρχεται σε αντίθεση µε πλήθος διεθνών συµβάσεων ερ-
γασίας, οι οποίες αναλύθηκαν από συναδέλφους µου. Μια τέτοια
εξέλιξη σηµατοδοτεί τη δυνατότητα για ανεξέλεγκτες και από-
τοµες µειώσεις µισθών στον ιδιωτικό τοµέα και οδηγεί σε δρα-
µατικές µειώσεις στους ήδη µειωµένους οικογενειακούς προϋπο-
λογισµούς χιλιάδων εργαζοµένων, βαθαίνοντας ακόµη περισσό-
τερο την ύφεση. 

Επειδή πρέπει να κλείσω, κύριε Πρόεδρε –και ευχαριστώ για
την ανοχή σας, την οποία δείξατε σε όλους τους συναδέλφους-
πρέπει να πω ότι το πολυνοµοσχέδιο αυτό είναι αντικοινωνικό και
αναποτελεσµατικό ως προς το δηµοσιονοµικό ακόµα αποτέλε-
σµα, το οποίο εσείς επιδιώκετε. Πρόκειται για ένα πολυνοµοσχέ-
διο που είναι αποτέλεσµα της αδιέξοδης κυβερνητικής πολιτικής.

Είναι ένα πολυνοµοσχέδιο απελπισίας της Κυβέρνησης προ-
κειµένου να εξασφαλίσει την έκτη δόση. Και στο βωµό αυτής της
απελπισίας θυσιάζει τη Δηµόσια Διοίκηση και τους υπαλλήλους,
δηµοσίους και ιδιωτικούς και κτυπάει ιδιαίτερα τις οικογένειες
χαµηλού και µεσαίου εισοδήµατος, ανατρέποντας ακόµα και τον

πιο στοιχειώδη οικογενειακό προγραµµατισµό. 
Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπούρα.

Θα κάνω δύο ανακοινώσεις στο Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και

Δικαιοσύνης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Εθελοντισµός στο Λιµε-
νικό Σώµα – Ελληνική Ακτοφυλακή και στο Πυροσβεστικό Σώµα
και άλλες διατάξεις».

Δεύτερη ανακοίνωση. Ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ.
Σάββας Αναστασιάδης µε επιστολή του στον Πρόεδρο της Βου-
λής κ. Φίλιππο Πετσάλνικο ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας
στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια.
Παρακαλείται ο κ. Παντελής Ασπραδάκης, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αττικής να λάβει το λόγο. 
ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΑΣΠΡΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Από την αρχή της θητείας, έχουµε κληθεί ως Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, αλλά και ως Έλληνες Βουλευτές να πάρουµε
δύσκολες αποφάσεις σε έκτακτες συνθήκες. 

Μόλις πριν από λίγους µήνες, πήραµε το πολιτικό κόστος και
ψηφίσαµε το µεσοπρόθεσµο, αντιµετωπίζοντας τη δυσαρέσκεια,
για να µην πω την οργή, των συµπολιτών µας. Από τότε µέχρι σή-
µερα, αποδείχτηκε ότι ούτε αυτά τα επίπονα µέτρα έφθαναν για
να αντιµετωπιστεί η οικονοµική κρίση στη χώρα. 

Σήµερα λοιπόν καλούµαστε για άλλη µια φορά να εφαρµό-
σουµε ένα πολυνοµοσχέδιο που πλήττει τον οικονοµικό προϋπο-
λογισµό του πολίτη. Και το ερώτηµα που τίθεται, είναι αν υπάρχει
τέλος και ποιο είναι αυτό στην αφαίρεση και των λίγων ευρώ του
φτωχού µέσου Έλληνα και του άνεργου νέου. Υπάρχει τέλος και
ποιο είναι αυτό στα ολοένα και συνεχή οικονοµικά µέτρα, έκτα-
κτες εισφορές και συνεχή φορολόγηση, χωρίς να προσδιορίζεται
πότε θα ξεκινήσει η αναπτυξιακή πορεία του τόπου; 

Γι’ αυτό, πρέπει να ενηµερώσουµε µε απόλυτη σαφήνεια για
την κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε, όσο τραγική και αν
είναι, έτσι ώστε ο καθένας να κρίνει, να σταθµίσει και να κανονί-
σει στο µέτρο του εφικτού την πορεία του στο µέλλον, να προ-
ετοιµαστεί όσο το δυνατόν γίνεται, για να αντιµετωπίσει τις
δυσµενείς επιπτώσεις. Αυτό είναι υποχρέωση της Κυβέρνησης,
υποχρέωση του πολιτικού συστήµατος απέναντι σ’ ένα λαό που
βλέπει να µειώνεται συνεχώς κατά πολύ το εισόδηµά του και το
επίπεδο ζωής. Την ίδια στιγµή όµως, θα πρέπει να γίνουν αυτο-
νόητα πράγµατα, που δυστυχώς µέχρι σήµερα δεν έχουν πραγ-
µατοποιηθεί. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα που καλούµαστε να ψηφίσουµε
ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα επηρεάσει κατά πολύ τη ζωή των
συµπολιτών µας, υπάρχουν, σύµφωνα µε στοιχεία, χιλιάδες πρό-
σωπα, φυσικά και νοµικά, που οφείλουν στο κράτος δεκάδες δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Η συντριπτική πλειοψηφία αυτών των
περιπτώσεων δεν έχουν πληρώσει ούτε ένα ευρώ στο κράτος,
για να συµβάλουν και αυτοί στη διάσωση της χώρας. Ενώ υπάρ-
χουν δεκάδες χιλιάδες πατριώτες που έχουν τα λεφτά τους στο
εξωτερικό, χωρίς όµως να µπορούν να δικαιολογήσουν πού τα
βρήκαν και πώς τα έστειλαν. Η προσπάθεια που ήδη έχει ξεκινή-
σει για να φορολογηθούν, πρέπει να επιταχυνθεί και να φέρει τα
προσδοκώµενα αποτελέσµατα. Ταυτόχρονα, εκτιµώ ότι και η
συµβολή της εκκλησίας σ’ αυτή τη δύσκολη στιγµή, πρέπει να
είναι πιο ουσιαστική. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά τώρα την ουσία του νο-
µοσχεδίου, γίνεται ανασυγκρότηση του δηµόσιου τοµέα. Παίρ-
νονται σίγουρα σκληρά µέτρα που ανατρέπουν τη ζωή και την
καθηµερινότητα του πολίτη, υποχρεώνοντάς τον σε µία βίαιη
προσαρµογή. 

Κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρος ότι αν υπήρχε το χρονικό πε-
ριθώριο θα γινόταν πρώτα η αναδιάρθρωση των υπηρεσιών µε
ένα νέο µοντέλο ανάπτυξης, ώστε να οργανωθεί και να διοικηθεί
καλύτερα το κράτος µε ποιοτικότερες υπηρεσίες για τον πολίτη
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και εκεί θα αξιολογείται ποιοι θα βγουν σε εφεδρεία και ποιοι
πρέπει να µετακινηθούν σε υπηρεσίες που έχουν ανάγκη προ-
σωπικού, µε καινοτόµες ιδέες που θα µπορούσε να εξελιχθεί το
δηµόσιο σε µία ανταγωνιστική δύναµη απέναντι στον ιδιωτικό
τοµέα. 

Θα ήθελα να µεταφέρω µία πρόταση. Θα µπορούσε, για πα-
ράδειγµα, ένα σηµαντικό ποσοστό των αστυνοµικών που σήµερα
υπηρετούν στα γραφεία για γραφειοκρατικές δουλειές να βγουν
στους δρόµους, να βοηθήσουν κι αυτοί στην πάταξη της εγκλη-
µατικότητας και στη θέση τους άνθρωποι που οδηγούνται σε
εφεδρεία, να καλύψουν αυτές τις υπηρεσίες. Αντίστοιχη κίνηση
είχε γίνει και από την Υπουργό Παιδείας µε αποτέλεσµα δεκάδες
εκπαιδευτικοί να υπηρετούν τώρα στις σχολικές αίθουσες. 

Επίσης, όπως σας έχω αναφέρει είναι πολύ σκληρό να βγάζεις
σε εφεδρεία-συνταξιοδότηση εργαζοµένους πενήντα τριών ετών
και σε πολλές περιπτώσεις ακόµα µικρότερους, όταν µάλιστα νο-
µοθετούµε την αύξηση των ορίων συνταξιοδότησης µε πιθανό
επακόλουθο σε λίγο διάστηµα να υπάρχει αδυναµία των ταµείων
να καλύψουν τις συντάξεις. 

Όσον αφορά το ενιαίο µισθολόγιο, παρ’ όλο που είναι πολύ
σκληρό, πρέπει να εξαλειφθούν αδικίες και άνιση µεταχείριση.
Για παράδειγµα, όπως προβλέπεται ενιαίος µισθός, να προβλέ-
πονται και ενιαίες κρατήσεις, γιατί σε αρκετές περιπτώσεις οι
κρατήσεις είναι πολύ µεγαλύτερες από κάποιες άλλες. Ενώ το
µισθολόγιο των δηµοσίων υπαλλήλων είναι πολύ µικρότερο από
το αναµενόµενο, κι από αυτό που είχε εξαγγελθεί στην αρχή. 

Επίσης, στο νοµοσχέδιο υπάρχουν συγκεκριµένες κατηγορίες
που αδικούνται πολύ. Αναφέροµαι στους πολύτεκνους, στους
τρίτεκνους, σε ΑΜΕΑ και κυρίως σε εργαζόµενους που εργάζον-
ται σε ευαίσθητες και ανθυγιεινές υπηρεσίες, γιατί κάθε κλάδος
έχει τις δικές του ιδιαιτερότητες, όπως έχουµε αναφερθεί στις
συνεδριάσεις. Εδώ θα ήθελα να αναφέρω την ΕΡΤ, που γνωρίζω
πολύ καλά. Και µάλιστα εκεί πάντα –όχι µόνο εκεί, αλλά όπου
πρέπει- µε ανώτατο πλαφόν και µε συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις. 

Κύριε Υπουργέ, µε τις έκτακτες εισφορές και το νέο τρόπο φο-
ρολόγησης παίρνουµε ένα πολύ µεγάλο ποσοστό του µισθού και
της σύνταξης, ενώ το υπόλοιπο που µένει στην ουσία το ξανα-
φορολογούµε µέσω βέβαια της κατανάλωσης και του υψηλού
ΦΠΑ, µε αποτέλεσµα να µείνει πάρα πολύ λίγο. 

Πρέπει λοιπόν, τουλάχιστον στα βασικά καταναλωτικά αγαθά
να µπει πλαφόν και να δηµιουργηθούν ελεγκτικοί µηχανισµοί,
ώστε να προστατεύεται ο καταναλωτής. Γιατί τα εισοδήµατα µει-
ώνονται συνεχώς ενώ οι υποχρεώσεις αυξάνονται. 

Επειδή αυτές τις µέρες γίνεται η τακτοποίηση αυθαιρέτων και
στην Περιφέρεια Αττικής που εκλέγοµαι είναι δεκάδες χιλιάδες,
θέλω να υπενθυµίσω ότι διαπιστώνω ότι υπάρχει αδυναµία κατα-
βολής των προστίµων. Είναι πάρα πολύ υψηλά. Πρέπει ακόµα και
τώρα να βρεθεί µία ρύθµιση, ώστε να συµµετέχουν περισσότεροι
στην τακτοποίηση, γιατί αδυνατούν λόγω της οικονοµικής κρί-
σης. 

Το ίδιο πρόβληµα υπάρχει και στην αποπληρωµή των ιδιωτικών
δανείων. Θα πρέπει να υπάρξει εδώ η δυνατότητα «κουρέµατος»
τουλάχιστον στους τόκους των δανείων, ώστε να µπορούν να
αποπληρώσουν, και ιδιαίτερα σε εργαζόµενους που έχουν οδη-
γηθεί είτε στην ανεργία είτε στην εφεδρεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι λογικές του χθες είναι τελείως δια-
φορετικές µε τις λογικές του σήµερα. Τα διλήµµατα είναι µεγάλα.
Να κάνουµε πίσω τώρα µη αποδεχόµενοι το πολιτικό και προσω-
πικό κόστος αλλά και τα όσα άδικα επιβάλλονται ή να κάνουµε
µία τελευταία προσπάθεια να αποφύγουµε την ολική και επώ-
δυνη για κάθε Έλληνα κατάρρευση της χώρας; 

Κλείνοντας την οµιλία µου, θέλω να ζητήσω αυτό που ζητάει ο
κάθε Έλληνας: Να τιµωρηθούν έστω και κάποιοι, που δεν διαχει-
ρίστηκαν σωστά το κρατικό χρήµα τα προηγούµενα χρόνια και
µας έφεραν στην απελπιστική κατάσταση που βρισκόµαστε σή-
µερα. Ο κόσµος ζητάει αξιοκρατία, δικαιοσύνη, διαφάνεια. Εάν
αυτά διασφαλιστούν, η αγανάκτησή του σίγουρα θα είναι πιο
ήπια. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Είναι γεγονός κι εγώ θεωρώ ότι τα µέτρα είναι σκληρά και αβά-
σταχτα. Όµως, όλο αυτό το διάστηµα που παρακολουθώ τις προ-
τάσεις που κατατίθενται διαπιστώνω ότι δεν υπάρχουν προτάσεις
που να δίνουν λύση στο πρόβληµα. Κι όσοι αναφέρονται, γίνονται
µετά Χριστόν προφήτες και λένε τι έπρεπε να γίνει και όχι τι πρέ-
πει να γίνει. Νοµίζω ότι αυτό είναι εύκολη κριτική

Είναι η ώρα να σωθεί η χώρα. Σ’ αυτήν την προσπάθεια ο κα-
θένας πρέπει να αναλάβει το µερίδιο της ευθύνης του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Παντελή Ασπραδάκη, Βουλευτή Αττικής του ΠΑΣΟΚ. 

Το λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Ιγνατιάδης, Βουλευτής του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας της Β’ Θεσσαλονίκης. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΙΓΝΑΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Το πολυνοµοσχέδιο που συζητείται σήµερα είναι ένας ακόµα

από τους οδοστρωτήρες που χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση µε τον
οποίο, κάνοντας ακόµα πιο δυσβάσταχτη κόλαση τη ζωή των
εργαζόµενων, των λαϊκών στρωµάτων, επιδιώκει να περιορίσει
όσο γίνεται τη ζηµιά των κεφαλαιοκρατών από την καπιταλιστική
κρίση, να συµβάλει στη γρήγορη ανάκαµψη της κερδοφορίας
τους, κρίση που οι ίδιοι και το κοινωνικό τους σύστηµα δη-
µιούργησαν µε τη στήριξη της πολιτικής του ΠΑΣΟΚ, της Νέας
Δηµοκρατίας, της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των άλλων κοµµάτων
που στηρίζουν το µονόδροµό της και καλλιέργησαν και εξακο-
λουθούν και σήµερα να καλλιεργούν αυταπάτες για το ρόλο της
ως λυκοσυµµαχίας των καπιταλιστών που δεν έχει καµµία σχέση
µε τα συµφέροντα των λαών. 

Πρόκειται για µία κρίση, που δεν είναι φυσικά ούτε χρηµατο-
πιστωτική ούτε δηµοσίου χρέους, όπως θέλουν να την εµφανί-
σουν, παρουσιάζοντας τα συµπτώµατα του µεταστατικού
καρκινώµατος της κρίσης του καπιταλισµού σαν αίτιά της. Και
ούτε φυσικά οφείλεται στις υπαρκτές, αλλά δευτερεύουσες, δια-
χειριστικές αδυναµίες για το κεφάλαιο της µιας ή της άλλης κυ-
βερνητικής ή ευρωενωσιακής διαχείρισής της. Οφείλεται στο
γεγονός ότι το κοινωνικό αυτό σύστηµα σαπίζει και δεν έχει τί-
ποτα πια θετικό να προσφέρει στο λαό µας, αλλά και στους
λαούς γενικότερα. 

Όλοι –εκτός του ΚΚΕ- µέσα στην παρούσα Βουλή, ανεξάρτητα
από το πώς τοποθετούνται σε κάθε συγκεκριµένο µέτρο, δέσµη
µέτρων, ακόµη και στην κατεύθυνση των µέτρων, προσπαθούν
να κρύψουν από το λαό την ουσία, τα αίτια της ασθένειας, το χα-
ρακτήρα της. Ότι πρόκειται, δηλαδή, για µια κρίση καπιταλιστι-
κής υπερπαραγωγής, που δεν µπορεί να καταναλωθεί από τους
εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα. Ότι είναι µια κρίση υπερ-
συσσώρευσης κεφαλαίων και κερδών, που δεν µπορούν να επεν-
δυθούν, αποδίδοντας τα κέρδη του παρελθόντος. Ότι δεν
µπορούν, δηλαδή, οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι να εξακο-
λουθούν να πίνουν τον ιδρώτα και το αίµα των εργαζοµένων, των
λαϊκών στρωµάτων, να σταθούν όρθιοι στον καπιταλιστικό αντα-
γωνισµό για τις αγορές, αν ένα µέρος των κεφαλαίων τους δεν
καταστραφεί, αν δεν ρίξουν στα τάρταρα το κόστος της εργα-
σίας που αγοράζουν από τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώ-
µατα άµεσα ή µέσω του κράτους τους, αν δεν τους παραδοθούν
µε όσο γίνεται πιο εξευτελιστικούς όρους ο φυσικός πλούτος, η
δηµόσια περιουσία, αν δεν βρουν κερδοφόρα διέξοδο τα κεφά-
λαιά τους µε την ιδιωτικοποίηση των δηµοσίων υπηρεσιών, αν
δεν τους παραδοθεί ζωτικός χώρος από την εκτόπιση των µικρο-
επαγγελµατιών και των µικροµεσαίων αγροτών, αν δεν τσακιστεί
κάθε συλλογικό δικαίωµα και κατάκτηση του παρελθόντος. Κά-
νετε αυτή τη λαθροχειρία της απόκρυψης και συγκάλυψης των
αιτιών της σηµερινής κατάστασης για να αποπροσανατολίσετε
το λαό -που δίκαια οργίζεται- σε ανώδυνες κατευθύνσεις, σε δια-
χειριστικές προτάσεις που αθωώνουν το σύστηµα, για να το θω-
ρακίσουν. Και αν δεν µπορέσουν να το πετύχουν αυτό άµεσα, να
κερδίσουν χρόνο και να το σώσουν. 

Αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, υπηρετεί και η κρεατοµηχανή
του πολυνοµοσχεδίου, που στοχεύει και αυτό σε εργαζόµενους
φτωχούς, εξαθλιωµένους, ανασφαλείς και ανασφάλιστους, υπο-
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ταγµένους ή άνεργους. Ψεύδεστε ασύστολα, όταν πτωχεύετε το
λαό και του λέτε ότι το κάνετε για να τον σώσετε από την φτώ-
χεια. Λέτε ψέµατα ότι θέλετε να σώσετε την πατρίδα. Τα συµφέ-
ροντα των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, µιας χούφτας
σφετεριστών του πλούτου που παράγει µε την εργασία του ο
λαός, είναι για σας ο πατριωτισµός και τα συµφέροντα της
χώρας. Γι’ αυτό και γίνεστε έξαλλοι, όταν εµείς λέµε πως πατριω-
τισµός είναι το δίκιο του λαού. 

Κοροϊδεύετε το λαό λέγοντας ότι τα µέτρα τα παίρνετε για την
αντιµετώπιση του χρέους, που το δηµιούργησε βέβαια η ποικι-
λότροπη προικοδότηση του µεγάλου κεφαλαίου µε φοροαπαλ-
λαγές, εισφοροαπαλλαγές, επιδοτήσεις και µε τα έξοδα της
συµµετοχής του κράτους σας για λογαριασµό του στη λεία από
τις ιµπεριαλιστικές σφαγές. Ένα χρέος που σήµερα το διογκώ-
νετε, πάλι για να σώσετε το κεφάλαιο. Και αν ακόµη µειωθεί
αυτό, αυτό θα γίνει για να χρηµατοδοτείτε αποτελεσµατικότερα
τους µηχανισµούς του κεφαλαίου για τη µεγαλύτερη ληστεία του
ιδρώτα του λαού και όχι για τη λαϊκή ευηµερία. 

Λέτε ψέµατα ότι υπάρχει φως στο βάθος του τούνελ της πολι-
τικής σας για τα λαϊκά στρώµατα. Ακόµα και στην περίοδο της
ανάπτυξης µε την πολιτική που εφαρµόστηκε και από τους δυο
σας, ο λαός έχανε κατακτήσεις και δικαιώµατα. Τα µέτρα που
παίρνετε δεν είναι έκτακτα. Ήταν µέσα στα προγράµµατα και των
δύο κοµµάτων που κυβέρνησαν. Είναι δηµιουργική αντιγραφή
της στρατηγικής της Λισαβόνας, της Ατζέντας για την Ευρω-
παϊκή Ένωση του 2020, για να υπηρετήσετε το κεφάλαιο. Τα επι-
ταχύνετε και τα επικαιροποιείτε τώρα λόγω της κρίσης.
Κοροϊδεύετε το λαό όταν λέτε ότι ο καθένας σας έχει το µαγικό
ραβδάκι για να πετύχει τους στόχους µε λιγότερες θυσίες για
τους εργαζόµενους, τόσο η Κυβέρνηση όσο και η Νέα Δηµοκρα-
τία, ο ΛΑΟΣ, η Δηµοκρατική Συµµαχία και οι άλλοι πρόθυµοι της
πλουτοκρατίας, όταν τα µόνα λάθη που αναγνωρίζετε δεν είναι
λάθη στην κατεύθυνση της πολιτικής, αλλά στην ικανότητά σας
να την προωθείτε γρήγορα και αποτελεσµατικότερα στα δήθεν
µαγικά µείγµατά σας. 

Η κυβερνητική πολιτική έχει και αποτελεσµατικότητα και όλοι
θέλετε να την αυξήσετε υπέρ του κεφαλαίου και σε βάρος του
λαού. Τρέµετε την αντίδραση του λαού. Γι’ αυτό το λόγο τού κου-
νάτε απειλητικά το δάκτυλο και τον συκοφαντείτε. Ανασύρετε
από το οπλοστάσιό σας ό,τι πιο αντιδραστικό νοµοθετήσατε στο
παρελθόν και ετοιµάζετε καινούργια µέτρα καταστολής εναντίον
του. Αξιοποιείτε τους προβοκατόρικους, παρακρατικούς και κρα-
τικούς µηχανισµούς σας. Έχετε κατηγορήσει όλο το λαό, τον
οποίο στέλνετε στον κοινωνικό Καιάδα. Όλους τους κλάδους,
που αγωνίζονται ενάντια στην πολιτική σας τους, κατηγορείτε για
συντεχνιασµό και προνόµια. Κατηγορείτε το λαό σαν τεµπέλη,
χαραµοφάη και διεφθαρµένο, φοροκλέφτη και µαφιόζο, προσπα-
θώντας να πυροδοτήσετε τον κοινωνικό αυτοµατισµό. Αλλά η
επίθεσή σας είναι γενικευµένη και αφορά όλους όσους κατηγο-
ρείτε. Δεν προστατεύετε την κοινωνία. Οδηγείτε στο σύνολό
τους τα λαϊκά στρώµατα στη λαιµητόµο. 

Φυσικά, αυτούς τους χαρακτηρισµούς δεν τους απευθύνετε
στη µοναδική συντεχνία που πραγµατικά ζει σε βάρος όλου του
εργαζόµενου λαού: τη συντεχνία του µεγάλου κεφαλαίου. Γιατί
γι’ αυτήν τη συντεχνία δουλεύετε και η Κυβέρνηση και οι επίδοξοι
διορθωτές της πολιτικής και της αποτελεσµατικότητάς της. Αυτή
η πολιτική οδήγησε το ενεργητικό της στα 700.000.000.000 για
τους τραπεζίτες, στα 500.000.000.000 για τους διάφορους επι-
χειρηµατικούς πολυεθνικούς κολοσσούς. Οι κροίσοι της διακι-
νούν 500.000.000.000 κάθε χρόνο στις off-shore εταιρείες κι
έχουν πάνω από 600.000.000.000 στις τράπεζες της Ελβετίας.
Σε αυτούς από κοινού µειώσατε τη φορολόγηση από το 45% στο
20%. Και τώρα θέλετε να το πάτε στο 15%. Σε αυτούς χαρίζετε
τσάµπα εργασία µε µισθούς πείνας, φοροαπαλλαγές και εισφο-
ροαπαλλαγές. Αυτοί είναι που χρωστούν δεκάδες δισεκατοµµύ-
ρια σε ασφαλιστικές εισφορές, πάνω από τριάντα σε φόρους,
που επανειληµµένα στο παρελθόν τα έχετε εισαγάγει σε χαριστι-
κές ρυθµίσεις και οι δύο κυβερνήσεις. 

Με αυτήν τη συντεχνία είστε. Και µόνο µε το µέτρο της κατάρ-
γησης των κλαδικών συµβάσεων θα βάλετε στην τσέπη από 4,5
µέχρι 13,5 δισεκατοµµύρια ετησίως. Αυτούς θέλετε να σώσετε

µε τα διάδοχα κυβερνητικά σχήµατα που από κοινού ετοιµάζετε.
Αυτών τα συµφέροντα διαπραγµατεύεστε στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αυτά τα συµφέροντα θέλει να σώσει και η ίδια η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Και κάθε χώρα χωριστά για λογαριασµό δικό της
τα συµφέροντα των κεφαλαιοκρατών διαπραγµατεύεται και όχι
φυσικά για το συµφέρον του λαού µας ή του λαού της Ευρώπης,
ο οποίος δεινοπαθεί µε ενιαία µέτρα παντού. 

Τα δανεικά, µε τα οποία εκβιάζετε από κοινού µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση και την Τρόικα το λαό, του τα έχετε πάρει µε πάνω
από 500.000.000.000 σε τοκοχρεολύσια τα τελευταία δέκα χρό-
νια. Ο λαός δεν χρωστά. Του χρωστά η πλουτοκρατία και η πο-
λιτική σας. Εσείς του χρεώνετε περισσότερα. Είναι καιρός να σας
στείλει το λογαριασµό. Να σας γυρίσει την πλάτη. Να µη φοβηθεί
τις απειλές σας. Να µην παγιδευτεί από τα νέα σενάρια που ετοι-
µάζετε για την πλήρη υποταγή του. Πρέπει να «κουρέψει γουλί
το µπόι σας», όπως και της Νέας Δηµοκρατίας, του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού και της Δηµοκρατικής Συµµαχίας. Να πλή-
ξει την πολιτική σας µε το τσουνάµι των αγώνων του. Να
αποφύγει την παγίδα ότι λύση υπέρ του λαού µπορούν να δώ-
σουν διάφορες κυβερνήσεις, όπως κι αν αυτές ονοµάζονται -οι-
κουµενικές, πατριωτικές, κεντροαριστερές, αριστερές ή αντιµνη-
µονιακές- που µπορούν να στηριχθούν και από τα τµήµατα της
πλουτοκρατίας, γιατί δεν διατρέχουν κανένα κίνδυνο από αυτές.
Γιατί η πολιτική τους αρχίζει και τελειώνει στον εξανθρωπισµό
του καπιταλισµού, στη µετάλλαξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που
είναι ουτοπία. Δεν θα δώσουν αυτές ανάσα στο λαό. Θα δώσουν
ανάσα στο σύστηµα, γιατί δεν στοχεύουν στην ανατροπή της
εξουσίας των µονοπωλίων. Εξάλλου, οι προβλέψεις των πολιτι-
κών δυνάµεων, που προτείνουν τέτοιες λύσεις στην Ελλάδα και
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αποδείχθηκαν χρεοκοπηµένες και οι
πράξεις τους χρήσιµες στο τσάκισµα του λαού. 

Ένα είναι το χρέος του λαού απέναντι στον εαυτό του και στα
παιδιά του: Από το βαθύ λάκκο, που τον έχει ρίξει διαχρονικά η
πολιτική σας, µόνος του, µε τα χέρια του να σηκωθεί. Σε κάθε
τόπο δουλειάς, σε κάθε συνοικία, να ορθώσει απέναντί σας το
ανάστηµά του µε ένα ισχυρό λαϊκό κίνηµα, µε τη συµπόρευση µε
το ΚΚΕ στον αγώνα και την κάλπη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ιγνα-

τιάδη. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ, κ. Ιωάννης

Μιχελογιαννάκης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Μετά από απίστευτες σπατάλες, µετά από διορισµούς από τα

παράθυρα, µετά από στρατιές συµβασιούχων, µετά από µπλο-
κάκια, µετά από το ν. 3812, που κάποιοι αποχώρησαν, µετά από
το ν. 3839, που κάποιοι καταψήφισαν, µετά από νύχτες που άλ-
λαξαν και διόρισαν χιλιάδες προϊσταµένους, µετά από το νόµο
του 2007 που θα άρχιζε το πρώτο τρίµηνο του επόµενου, ώστε
µερικοί να επαναδιοριστούν, µετά από τα 36.000.000.000 στο έλ-
λειµµα που µας πρόσφεραν, µετά το τεράστιο χρέος που αυτοί
προκάλεσαν –κι εµείς το προκαλέσαµε, αλλά και αυτοί το προ-
κάλεσαν- µας λένε για υπερτροφικό κράτος. 

Και το ψέµα είναι µεγάλο, Υπουργέ µου, όταν µόνο έξι οργα-
νισµοί, διακόσιες χιλιάδες υπάλληλοι λιγότεροι και 15% λιγότερο
το κόστος είναι πραγµατικότητα. 

Μετά από µια πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας για εφεδρεία,
για εθελοντισµό –ναι- για όλες τις ηλικίες, για µακράς διάρκειας
–δεν είναι γάλα- για εκατό χιλιάδες και όχι γι’ αυτούς που βάλαµε
εµείς, µελετήσαµε και στατιστικά τη Δηµόσια Διοίκηση και την
απογραφή και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Και βγάλαµε
το συµπέρασµα ότι µπορούµε να πάµε σε περιορισµό του δηµο-
σίου ελλείµµατος, ότι µπορούµε να πάµε σε πρωτογενές πλεό-
νασµα, ότι µπορούµε να πετύχουµε ένα πραγµατικό και όχι
µαϊµού-τραβεστί προϋπολογισµό, ότι µπορούµε να κάνουµε
διαρθρωτικούς στόχους. 

Κάναµε το βαθµολόγιο για παραγωγικότητα, αποδοτικότητα,
αποτελεσµατικότητα και οριζόντια, δίκαιη κινητικότητα. Κάναµε
το µισθολόγιο. Ένα απλό παράδειγµα: δύο θυρωροί στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών σε ένα τµήµα του, δυόµισι µισθοί περισσότεροι
από έναν λυκειάρχη.
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Συµβάσεις. Ούτε συζήτηση ότι και οι τέσσερις κατηγορίες,
εθνική, κλαδική, επιχειρησιακή, οµοιοεπαγγελµατική και τοπική
σήµερα µε το νόµο αυτό δηµιουργεί ορισµένα προβλήµατα. Ούτε
συζήτηση όµως ότι το 2010 ήταν µόνο τριάντα τέσσερις, το 2011
τριάντα τρεις και τρεις ήταν µόνο κλαδικές. Ασφαλώς, όµως,
Υπουργέ µου, αναστολή και όχι «πάγωµα» -είναι κάτι κι αυτό σή-
µερα- όχι όµως µείωση µισθών, ναι στον ανταγωνισµό, ναι στο
διάλογο, ναι στη διαφάνεια, ναι στους κοινωνικούς εταίρους, όχι
στο διευθυντικό αξίωµα το οποίο είναι ένα πρόβληµα ιδεολογικό.
Ο Πρόεδρος χθες έδωσε λύση και σε ιδεολογικές ανησυχίες.

Κρατώ από την ΑΔΕΔΥ ένα πράγµα, να µην γίνει πλατεία
Κλαυθµώνος στο να κλαίνε οι Παυσανίες την επαναπρόσληψή
τους. Γιατί πράγµατι και η µείωση του αφορολογήτου και ο δέ-
κατος τρίτος και ο δέκατος τέταρτος και το 25% του µνηµονίου
και το 2% του µεσοπρόθεσµου και το 1% των ταµείων πρόνοιας
ελαττώνει µισθούς.

ΓΣΕΕ. Καταιγίδα ερήµου. Αυτό έλεγαν. Πράγµατι, Υπουργέ
µου, 98% των επιχειρήσεων έχουν κάτω από διακόσιους εργα-
ζοµένους. Είναι κάτι το οποίο στατιστικά πρέπει να το δούµε.
Όπως και η έρευνα της ΓΣΕΒΕΕ έδειξε -γιατί έτσι πρέπει να µι-
λάµε σήµερα- ότι 35% απ’ αυτούς δεν µπορούν να πληρώσουν.
Άρα διευκόλυνση σ’ αυτούς που χρωστάνε στον ΟΑΕΔ.

Στη µελέτη του ΕΒΗΕ πράγµατι µόνο το 11% χρεώνεται, το
10% εκταµιεύει και το 60% τα βγάζει τσίµα-τσίµα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Δεν την ωραιοποιούµε, αλλά είναι µία πραγµα-
τικότητα την οποία αρχίζουµε να την αντιµετωπίζουµε.

Πρόβληµα µεγάλο στο εµπόριο και στις προτάσεις που είχε
µέσα ότι το 85% της αγοράς είναι από πέντε εταιρείες, οι οποίες
είναι πολυεθνικές και η µία µόνο είναι ελληνική. Άρα να το κίνηµα
bar code που µπορεί να δώσει στο ελληνικό προϊόν, να οι αψίδες
λέιζερ σε ελληνοποιήσεις στα κοντέινερ ότι µπορούν να δώσουν
λύση.

Όσον αφορά τους πολύτεκνους, ένα µόνο πράγµα θα πω, για
το 14-14. Δεκατεσσάρων χρονών είναι το 14%. Πάνω από εξήντα
πέντε είναι το 22%. Άρα βλέπει κανείς ότι 54 εκατοµµύρια πλή-
ρωναν, συν 98 τους βάζουµε. Αυτό πρέπει να το δούµε. Είναι και
δηµογραφικό ζήτηµα και εθνικά πολιτικό ζήτηµα. 

Σ’ αυτούς που είναι κάτω από πενήντα πέντε χρονών -εδώ θα
λαϊκίσω και θα δηµιουργήσω συναίσθηµα- ποιοι είναι αυτοί; Χει-
ριστές F16 ή σε αεροσκάφη, χειριστές Απάτσι, χειριστές Σινούκ,
βατραχάνθρωποι και ναρκαλιείς; Δηλαδή είναι µία ιστορία που
παίζει µε τον πατριωτισµό που όρισε χθες ο Παπανδρέου ως αν-
θρωπιά και είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να το δείτε.

Όσον αφορά τους αναπήρους, µία λέξη. Δεν φτάνουν οι νε-
φροπαθείς κι αυτοί που έχουν µεσογειακή αναιµία στα πενήντα
πέντε, Υπουργέ µου. Γιατρός είµαι και το ξέρω. Μέχρι τότε ζουν.
Και αυτό είναι σηµαντικό να το δει κάποιος αν δει ότι οι αιµορ-
ροφιλικοί και οι ακρωτηριασµένοι µε τα δυστυχήµατα ανεβαίνουν
στατιστικά σε έναν αριθµό τεράστιο. Αυτό δεν είναι τώρα, γίνεται
κάθε στιγµή. Κάθε ένα δευτερόλεπτο έχουµε και έναν ακρωτη-
ριασµένο δυστυχώς από τα µηχανάκια.

Γιατροί του ΙΚΑ. Ασφαλώς υπάρχει πρόβληµα. Είναι πεντέµισι
χιλιάδες που τους βάζουµε σε µία εφεδρεία. Και δεν είναι το πρό-
βληµα ότι τους βάζουµε, αλλά τον επόµενο χρόνο µπαίνουν δια-
δοχικά κι άλλοι. Εδώ είναι ένα τεράστιο πρόβληµα στην κοινωνική
ασφάλιση, πόσω µάλλον όταν ακόµη ο ΕΟΠΥΥ δεν έχει αρχίσει
να λειτουργεί.

Δύο λέξεις µόνο θα πω και για τους διοικητικούς υπαλλήλους
του Υπουργείου Εξωτερικών. Μπορούσαµε, Υπουργέ µου, µε
τους τετρακόσιους σαράντα οι οποίοι είναι και οι οποίοι φεύγουν
να πούµε στοπ. Θα µπορούσαµε, όµως, σ’ αυτούς που είναι στο
εξωτερικό και έχουν τα παιδιά τους έξω να αφήσουµε µία σύµ-
βαση εννιάµηνη ακόµη, ώστε να τους δώσουµε τη δυνατότητα
να µπορούν να γυρίσουν.

Δηµοσιογράφοι. Είδαµε χθες τον Πρόεδρο που έθεσε συγκε-
κριµένα καρτέλ και συµφέροντα. Αφήστε το µικρό δηµοσιο-
γράφο, όταν είναι στην ΕΡΤ και στην ΑΠΕ να µπαίνει στο ενιαίο.
Αφήστε να έχει πλαφόν, ναι, αλλά µε συλλογικές διαπραγµατεύ-
σεις. Μην καταργήσετε τις συλλογικές συµβάσεις. Είναι ο µόνος
τρόπος τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης να µην κατευθύνουν ιδε-
ολογίες και να µην παίζουν παιχνίδια που σήµερα τα ζούµε.

Στηρίζουµε το ευρώ. Στηρίζουµε το οµαλό τραπεζικό σύστηµα.
Στηρίζουµε την ανάπτυξη. Θα κάνουµε «κούρεµα». Χαιρετίζω τον
αγώνα για τις τράπεζες και τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης του
Προέδρου χθες. Υποκλίνοµαι ότι πατριωτισµός είναι ανθρωπιά.
Ναι, είµαστε άδικοι, αλλά δεσµευόµαστε ότι θα αποκαταστή-
σουµε τις αδικίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε το Βου-
λευτή Ηρακλείου του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννη Μιχελογιαννάκη.

Το λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής Σερρών του ΠΑΣΟΚ κ. Ευστά-
θιος Κουτµερίδης.

Ορίστε, κύριε Κουτµερίδη, έχετε το λόγο.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΤΜΕΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα σηµαν-

τικό πολυνοµοσχέδιο στο οποίο περιέχονται διαρθρωτικές αλλα-
γές και µεταρρυθµίσεις που αφορούν τη Δηµόσια Διοίκηση, αλλά
επίσης περιέχονται και επώδυνες αλλαγές και επώδυνα µέτρα
που αφορούν την εργασιακή εφεδρεία, περικοπές και µειώσεις
σε µισθούς και συντάξεις που επιβαρύνουν ακόµα περισσότερο
το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων πολιτών.

Το πολυνοµοσχέδιο που συζητούµε από τη µία πλευρά περιέ-
χει µία σειρά από απαραίτητα µέτρα που αφορούν τη βελτίωση
του δηµόσιου τοµέα και από την άλλη πλευρά περιέχει αναγκαία,
αλλά σκληρά µέτρα που εξυπηρετούν συγκεκριµένους δηµοσιο-
νοµικούς στόχους σε µία συγκεκριµένη χρονική περίοδο για τη
χώρα µας.

Τα µέτρα που αφορούν τον εξορθολογισµό και τη διοικητική
αναδιάρθρωση του δηµόσιου τοµέα είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση και κρίνονται απαραίτητα, πέρα βέβαια από µερικές περι-
πτώσεις που αφορούν βίαιες περικοπές µισθών και επιδοµάτων.
Σ’ αυτές τις περιπτώσεις, κύριοι Υπουργοί, πρέπει να προβλε-
φθούν αντίρροπα ή ανταποδοτικά µέτρα, όπως η αναστολή των
πλειστηριασµών, η αναστολή δόσεων δανείου και οι υποχρεώ-
σεις προς τις τράπεζες, γιατί πραγµατικά τίθεται σε κίνδυνο το
βιοτικό επίπεδο συγκεκριµένων δηµοσίων υπαλλήλων, που υφί-
στανται τεράστιες µειώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί κοινό τόπο για όλους
µας πως επιβάλλεται η αποφαστική προώθηση των διαρθρωτι-
κών αλλαγών, οι οποίες διαµορφώνουν τις προϋποθέσεις για την
πλήρη εφαρµογή των αποφάσεων που έλαβε τον Ιούλιο του 2011
η Σύνοδος Κορυφής της Ευρωζώνης για την Ελλάδα. Προκειµέ-
νου, λοιπόν, να διαµορφωθούν οι προϋποθέσεις για ένα νέο πρό-
τυπο ανάπτυξης, είναι απαραίτητο ο ελληνικός δηµόσιος τοµέας
να αλλάξει για να αποδίδει περισσότερο, να εξοικονοµεί πόρους,
µέσα από την πάταξη αυτών των χρόνιων λειτουργικών παθογε-
νειών και την κατάργηση συστηµάτων άνισης και αναξιοκρατικής
οργάνωσης και της µη αξιοποίησης των ανθρωπίνων πόρων.

Το πολυνοµοσχέδιο που συζητούµε περιέχει µία σειρά από
διαρθρωτικές αλλαγές στο δηµόσιο τοµέα. Με την καθιέρωση
ενός νέου ενιαίου µισθολογίου-βαθµολογίου επιχειρείται ο εξορ-
θολογισµός και ο περιορισµός του υπερδιογκωµένου δηµόσιου
τοµέα, ο οποίος µε δεδοµένη τη δηµοσιονοµική κατάσταση της
χώρας µας επιβαρύνει υπέρµετρα τις δηµόσιες δαπάνες κατά
τρόπο που δεν είναι δυνατόν πλέον να εξυπηρετηθεί. 

Στο πολυνοµοσχέδιο καθιερώνεται η προσυνταξιοδοτική δια-
θεσιµότητα µε ταυτόχρονη κατάργηση των οργανικών θέσεων
των υπαλλήλων, οι οποίο µέχρι 31/12/2013 έχουν σωρευτικά συµ-
πληρώσει τουλάχιστον το πεντηκοστό πέµπτο έτος της ηλικίας
τους και τριάντα πέντε έτη πραγµατικής και συντάξιµης υπηρε-
σίας. Βεβαίως, προβλέπονται εξαιρέσεις από τη θέση της προ-
συνταξιοδοτικής διαθεσιµότητας για ορισµένες κατηγορίες
υπαλλήλων, µε βάση είτε κριτήρια δηµοσίου συµφέροντος είτε
µε αντικειµενικά κοινωνικά κριτήρια.

Ο θεσµός της εργασιακής εφεδρείας, όπως κι αυτός της προ-
συνταξιοδοτικής διαθεσιµότητας εξυπηρετούν σήµερα την
ανάγκη περιορισµού της µισθολογικής δαπάνης και εξορθολογι-
σµού του δηµοσίου και ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, επιτρέπον-
τας όµως στους εργαζοµένους που εντάσσονται σ’ αυτή να
καλύπτουν τις βασικές τους βιοτικές ανάγκες.

Ταυτόχρονα, σε αυτό το πραγµατικά σκληρό µέτρο λαµβάνε-
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ται µέριµνα ώστε κατ’ αρχάς ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες που
χρήζουν προστασίας να µην τίθενται σε εργασιακή εφεδρεία,
ενώ αυτοί που εντάσσονται να έχουν τη δυνατότητα να µεταφέ-
ρονται σε άλλες θέσεις του δηµοσίου ή του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα κατόπιν αξιολόγησης, µέσα από τις εγγυήσεις του ΑΣΕΠ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πολυνοµοσχέδιο αυτό
απαντά και στην ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισµού
του κράτους, προκειµένου να αποκτήσει συνεκτικές δοµές και
λειτουργίες που να ανταποκρίνονται πραγµατικά στις ανάγκες
των πολιτών και της χώρας µας.

Παράλληλα, περιέχονται και µία σειρά από φορολογικές ρυθ-
µίσεις που δηµιουργούν ένα νέο φορολογικό περιβάλλον στη φο-
ρολογία των φυσικών προσώπων. Έχουµε δηλαδή την καθιέ-
ρωση µίας νέας φορολογικής προοδευτικής κλίµακας µε λιγό-
τερα κλιµάκια.

Καθιερώνεται η µείωση του αφορολογήτου ορίου στα 5.000
ευρώ και επιπλέον από εδώ και στο εξής οι δαπάνες θα µειώνουν
το φόρο και όχι το εισόδηµα του φορολογουµένου.

Τέλος, προβλέπεται και η παρακράτηση του ποσού που αντι-
στοιχεί σε ένα µισθό για όλους τους αιρετούς: τον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας, τον Πρωθυπουργό, τους Υπουργούς, τους Βου-
λευτές, τους Γενικούς και Ειδικούς Γραµµατείς και αιρετούς ΟΤΑ
Α’ και Β’ βαθµού.

Κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα να σας κάνω δυο συγκεκριµένες
παρατηρήσεις όσον αφορά το µισθολόγιο, το βαθµολόγιο και τις
περικοπές των επιδοµάτων. 

Η πρώτη παρατήρηση έχει να κάνει µε τις περιπτώσεις όπου
βάσει του µισθολογίου έχουµε µια τεράστια µείωση των µισθών,
η οποία πραγµατικά πλησιάζει το 40% µε 50% των µηνιαίων απο-
δοχών. Αν είναι δυνατόν να προβλέπεται µία τµηµατική µείωση
σε βάθος χρόνου. Δηλαδή άµεσα µε την ψήφιση του νόµου να
υπάρχει µία µείωση µε παρακράτηση από 1-1-2011 της τάξεως
του 20% µε 25% και η υπόλοιπη σε τέσσερις ισόποσες της τά-
ξεως πάλι του 20% µε 25% για κάθε χρόνο ξεκινώντας από 1-1-
2012.

Επίσης, υπάρχει πραγµατικά µια στρέβλωση όσον αφορά τις
παραµεθόριες περιοχές. Να λογίζεται παραµεθόριος περιοχή
ολόκληρος ο νοµός που συνορεύει µε τρίτες χώρες. Παρατηρεί-
ται µια αδικία σε ένα νοµό να υπάρχει µια περιοχή, η οποία λογί-
ζεται παραµεθόριος και να δίνεται το επίδοµα της παραµεθορίου
και στον ίδιο νοµό να υπάρχει µια άλλη περιοχή, η οποία δεν λο-
γίζεται παραµεθόριος. 

Συµφωνώ και συνυπογράφω την τροπολογία µε γενικό αριθµό
582 και ειδικό 116. Συµφωνώ και συνυπογράφω την τροπολογία
µε γενικό αριθµό 583 και ειδικό 117.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αποφάσεις αυτές είναι πραγ-
µατικά επίπονες, σκληρές και πολλές φορές άδικες. Όµως, είναι
επιτακτική ανάγκη να βάλουµε τη χώρα µας σε µια σταθερή δη-
µοσιονοµική τροχιά και να διασφαλίσουµε το µέλλον και την προ-
οπτική για τις επόµενες γενιές.

Η Κυβέρνηση κάτω από την πίεση των δανειστών της αναγκά-
ζεται να πάρει σκληρά µέτρα για να συνεχιστεί το δανειακό πρό-
γραµµα που υλοποιείται και να αποφύγουµε τη στάση πληρω-
µών, η οποία θα έχει καταστροφικές συνέπειες για την ελληνική
κοινωνία. 

Δυστυχώς, σ’ αυτήν την ιστορικά δυσκολότερη περίοδο που
περνάει η χώρα µας, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αφού αποποι-
ήθηκε των τεραστίων εθνικών ευθυνών της, συνεχίζει τη ρητο-
ρική της ανευθυνότητα και τον λαϊκισµό αγνοώντας τις συνέπειες
µιας χρεοκοπίας και µιας εθνικής τραγωδίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιστορικές οι στιγµές. Είναι
και ιστορικές οι ευθύνες. Είναι η ώρα του εθνικού καθήκοντος.
Θα κριθούµε όλοι µας. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ είµαστε αποφασισµένοι να αναλάβουµε τις
ευθύνες µας. Η ιστορία θα µας κρίνει όλους µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ευ-
στάθιο Κουτµερίδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Ηλίας από το ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτης
Αντωνακόπουλος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι
Υπουργοί, νοµίζω ότι κάθε εξειδίκευση του µεσοπρόθεσµου µας
παραπέµπει στην ψήφιση του µνηµονίου. Πρέπει πολιτικά να αι-
τιολογούµε κάθε µας συµπεριφορά εδώ. Νοµίζω ότι κάποιοι ξε-
χνούν ότι ένας τέτοιος διάλογος οργανώνεται πάνω σε
παραδοχές. Κι αν δεν δούµε τις αυτονόητες παραδοχές, τότε
σαφώς κάθε φορά θα υψώνουµε σηµαίες κοµµατικών συµφερόν-
των την ώρα της κρίσης στην Ελλάδα.

Η πρώτη παραδοχή είναι πως η χώρα βρίσκεται σε κρίσιµο
ιστορικό σταυροδρόµι. Το αµφισβητεί κάποιος αυτό; Νοµίζω πως
όχι. Είναι η µεγαλύτερη κρίση που περνάει η χώρα µετά τον Β’
Παγκόσµιο Πόλεµο. Δεν είναι µόνο κρίση οικονοµική. Είναι κρίση
κοινωνική, είναι κρίση ηθική. Όλες οι αξίες, οι οποίες υπάρχουν
σ’ αυτό τον τόπο, είναι σε κρίση. Ούτε αυτό το αµφισβητεί κανέ-
νας.

Αυτή η Κυβέρνηση εκ των πραγµάτων αναδείχθηκε σε Κυβέρ-
νηση σωτηρίας. Και δεν αρνείται αυτό το ρόλο της. Δεν είναι µια
Κυβέρνηση εφαρµογής ενός σοσιαλιστικού προγράµµατος.
Αυτήν την ώρα προέχει να κρατήσουµε ζωντανή τη χώρα. Αυτό
δεν το λέµε εµείς εδώ «απολογούµενοι» στα µαζικά πυρά της Αν-
τιπολίτευσης. Το λέει όλος ο κόσµος. Το λένε όλοι οι σοβαροί οι-
κονοµολόγοι, όλοι οι διεθνείς οργανισµοί. Αυτήν την ώρα η
Ελλάδα δίνει µια µάχη, την πιο δύσκολη µάχη µετά τον Β’ Παγ-
κόσµιο Πόλεµο.

Αν δεν δεχθούµε αυτές τις συνθήκες, δεν µπορούµε να µιλή-
σουµε σοβαρά. Από εκεί και πέρα βεβαίως να διαφωνήσουµε στα
επιµέρους. Αλλά όταν συνεχίζουµε στο πλαίσιο της συνοµωσίας
και της δαιµονοποίησης της πραγµατικότητας -που χαρακτήριζε
παλιότερες εποχές στα Βαλκάνια- να αναλύουµε µια απτή, χει-
ροπιαστή κατάσταση, τότε δεν µπορούµε να πάµε µπροστά.

Σήµερα αναζητούµε µία λύση σε συνεργασία µε τους εταίρους
που υπάρχουν. Είµαστε µέρος ενός σύγχρονου, παγκόσµιου συ-
στήµατος, µιας σύγχρονης παγκόσµιας διακυβέρνησης µε τρο-
µερά δηµοκρατικά ελλείµµατα, όπως έχει αναφέρει πολλές
φορές ο Γιώργος Παπανδρέου, αλλά είµαστε εκεί. Τα υπόλοιπα
περί προσφυγής στη Ρωσία, τα είδαµε. Ο Μεντβέντεφ στα κανά-
λια δήλωσε: «Πηγαίνετε στο ΔΝΤ». Τα περί Κίνας και αυτά τα εί-
δαµε σε σχέση µε άλλες χώρες. Ας µην πούµε για τη δική µας
περίπτωση. Δήλωσε ο Ισπανός Πρωθυπουργός ότι θα αγοράσει
η Κίνα ισπανικά οµόλογα και την άλλη µέρα το διέψευσε µε τον
πιο εµφανή τρόπο.

Εµείς είµαστε µέρος αυτού του συστήµατος και είµαστε εκ
των πραγµάτων αναγκασµένοι να προσφύγουµε, όπως προσφεύ-
γει ένας ασθενής στο εφηµερεύον νοσοκοµείο. Δηµιουργήσαµε
επιπλέον δοµές στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το
πρόβληµά µας. Δεν είµαστε βεβαίως ικανοποιηµένοι. Ποιος είπε
ότι είµαστε ικανοποιηµένοι; 

Αυτήν την ώρα πολλοί αντιµετωπίζουν τη διαπραγµάτευση που
κάνει η Ελλάδα στον διαπραγµάτευση µιας κυβέρνησης και ενός
κόµµατος. Αυτή η θεώρηση είναι ιστορικό λάθος. Αυτή την ώρα
διαπραγµατεύεται η Ελλάδα. Δεν διαπραγµατεύεται µια κυβέρ-
νηση. Και όσοι δεν θέλουν να βοηθήσουν σ’ αυτήν την πορεία,
τότε αργότερα που η ιστορία θα κατανείµει ευθύνες, πάλι θα έρ-
θουν µετά από δεκαετίες, εικοσαετίες να εξαγνίσουν τα λάθη του
παρελθόντος. Νοµίζω ότι εδώ είναι η κρίση, το τι κάνει ο καθέ-
νας.

Βεβαίως ζούµε σε ένα σύστηµα που κυρίαρχη ιδεολογία δεν
είναι αυτή που εκφράζουµε εµείς. Είναι η ιδεολογία του νεοφι-
λελευθερισµού, του µοντέλου της οικονοµίας της αγοράς. Οι σο-
σιαλιστές στο πλαίσιο της αστικής δηµοκρατίας είναι η µειο-
ψηφία. Αυτή είναι η ηττηµένη αντίληψη στην Ευρώπη και σε όλο
τον κόσµο. Θα αρνηθούµε, όµως, ότι δεν πρέπει να κυβερνή-
σουµε µέσα σε αυτό το πλαίσιο δίνοντας τη µάχη των ιδεών, των
απόψεων και των προτάσεων;

Για να ξέρει κάποιος αν παλεύει σωστά, αν αγωνίζεται σωστά,
πρέπει να ακούσει και αυτούς που είχαν τέτοιες εµπειρίες. Και
λέει ο Κεµάλ Ντερβίς, ο Τούρκος οικονοµολόγος, ο αρχιτέκτονας
της εξόδου της Τουρκίας από την κρίση: «Η ανάκαµψη της Ελ-
λάδας απαιτεί ευρωπαϊκή στήριξη και εθνική συνοχή». 

Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι από την ευρωπαϊκή στήριξη, ούτε
βεβαίως από τις προτάσεις της τρόικα. Παλεύουµε προς αυτήν
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την κατεύθυνση και πολλές διαφωνίες είναι ανοιχτές και δηµι-
ουργούν και κρίσεις στην πορεία. Υπάρχουν και άλλα που µπορεί
να µην τα ξέρουµε. Αλλά αυτά που ξέρουµε, αυτά που γίνονται
στις διαπραγµατεύσεις, βγαίνουν στο φως και βλέπουµε πού δια-
φωνούµε.

Εθνική συνοχή έχουµε σε επίπεδο πολιτικής ηγεσίας; Δυστυ-
χώς, όχι. Και το λένε αυτό άνθρωποι που ιστορικά είναι σε µια
απόσταση από µας. Όµως, η οικονοµική και πολιτική σκέψη τούς
ωθεί να πουν αυτά που λένε. 

Λέει ο Κεµάλ Ντερβίς ότι ο φίλος του Υπουργός Οικονοµίας
του Μεξικού, που είχε αντιµετωπίσει την κρίση του 1994, του είχε
πει: «Ό,τι και να κάνεις, πέρνα το µισό σου χρόνο εξηγώντας
στον κόσµο».

Εξηγούµε συνολικά το πολιτικό σύστηµα στην Ελλάδα, τι συµ-
βαίνει αυτήν την ώρα και τι µπορούµε να κάνουµε; Όχι, βεβαίως.
Νεφελοποιούµε την κατάσταση γιατί όλοι υπολογίζουν ότι το
µέλλον της χώρας περνάει από µια µικρή αύξηση του κοµµατικού
τους ποσοστού. Είναι τραγωδία αυτό που συµβαίνει στον τόπο.
Είναι ιστορικές οι στιγµές και επαναλαµβάνονται τα µοιραία λάθη
σε βάρος της πορείας αυτού του τόπου.

Αυτήν την ώρα ως Βουλευτής αισθάνοµαι ότι είµαι ένας κοι-
νωνικός θεσµός που εκφράζει την ελληνική κοινωνία. Η Κυβέρ-
νηση εκφράζει την εκτελεστική εξουσία. Απευθύνοµαι από το
ελληνικό Κοινοβούλιο στην τρόικα και λέω το εξής:

Υπάρχουν και όρια στις αντοχές µιας κοινωνίας. Δεν µπορούµε
εµείς να επιβάλουµε τις απόψεις τους. Ζητήσαµε βοήθεια και όχι
ελεηµοσύνη ή χάρη. Θα πρέπει, λοιπόν, να διδαχθούν και αυτοί
από τα ιστορικά δεδοµένα, από το 1970 και µετά, ότι ελάχιστες
χώρες σώθηκαν µε αυτήν τη συνταγή, ότι το φάρµακο που δίνουν
πολλές φορές είναι χειρότερο από την αρρώστια. Θα πρέπει να
το καταλάβουν αυτό.

Δίνουµε µία µάχη από αδύναµη θέση, αλλά ως Έλληνες
έχουµε αποδείξει ότι είµαστε δυνατοί στην ιστορία και θα αντέ-
ξουµε κι αυτήν την κρίση, παρ’ ότι δεν υπάρχει η απαιτούµενη
συνοχή, παρ’ ότι τις τελευταίες µέρες αρχίζει να διαφαίνεται ότι
κάποιοι αναθεωρούν απόψεις. Τουλάχιστον αναθεωρούν αυτοί
που έχουν κυβερνήσει τον τόπο και θα ξανακυβερνήσουν τον
τόπο. Υπάρχουν τα κόµµατα εξουσίας σ’ αυτήν τη Βουλή και δεν
µπορούµε να το αρνηθούµε. Άρα, θα πρέπει να είµαστε συνε-
πείς.

Σήµερα αυτό που πρέπει να δούµε από την άλλη πλευρά είναι
να µην παριστάνουν οι εκφραστές της τρόικας ότι σ’ αυτόν τον
τόπο δεν έχουν καµµία ευθύνη. Διότι για την κρίση της Ελλάδας
σήµερα είναι συνυπεύθυνο το παγκόσµιο σύστηµα, αυτό που
ζούµε. Εµείς είµαστε µια ανοιχτή οικονοµία. Υπάρχει κρίση και
σε άλλες χώρες. Όλη η Νότια Ευρώπη βιώνει αυτήν την αποτυχία
του µοντέλου. Και αυτοί έχουν το τιµόνι αυτού του συστήµατος.

Άρα, όταν παίρνουν αποφάσεις, να λαµβάνουν υπ’ όψιν ότι
έχουν ευθύνες και για την κρίση στην οποία έχουµε περιέλθει,
αλλά και γιατί δεν πετυχαίνουµε τους στόχους.

Και, βεβαίως, για την κρίση, για το πού φτάσαµε ευθύνεται ο
υπερεθνικός θεσµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µια σειρά από
αποφάσεις. Δεν µπορούµε να αγνοήσουµε, για παράδειγµα, ότι
η Κοινή Αγροτική Πολιτική, που σύναψε προνοµιακές σχέσεις µε
χώρες της Αφρικής που ανταγωνίζονται τα ελληνικά προϊόντα,
δεν συνέβαλε στο να καταρρεύσει η αγροτική οικονοµία. Το ίδιο
και σε ό,τι αφορά τα θέµατα της άµυνας, το µεταναστευτικό, τα
θέµατα της οικολογίας όπου έχουµε αύξηση θερµοκρασίας στη
Μεσόγειο και καταστροφή της αγροτικής παραγωγής. 

Σήµερα, εάν το ευρώ δεν εξισωθεί µε το δολάριο στην αγορά,
ο τουρισµός και οι εξαγωγές καµιάς χώρας δεν θα πάνε καλά.
Υπάρχει ύφεση στην Ευρώπη, γιατί δεν υπάρχει ρευστότητα στις
τράπεζες. Και αυτό συµβαίνει διότι αρνούνται να επανακεφαλαι-
οποιήσουν τις τράπεζες αυτοί που κατέχουν την εξουσία στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν πρόκειται, λοιπόν, να υπάρξει ανάπτυξη,
να φύγουµε από την ύφεση. Πώς θα γίνει δηλαδή; Οι εξαγωγές
και ο τουρισµός για τη χώρα µας είναι καθοριστικά.

Επίσης, όσον αφορά το πρόγραµµά τους περί στενής δηµο-
σιονοµικής πειθαρχίας, θέλω να πω το εξής: Ξεχνούν ότι πίσω
από τους αριθµούς υπάρχουν άνθρωποι και ότι πρέπει να προ-
στατεύσουµε τους ανθρώπους. Θα σώσουµε τη χώρα µε τους

Έλληνες ζωντανούς. Δεν µπορούµε να σώσουµε τους αριθµούς,
αγνοώντας τους ανθρώπους. 

Αυτό είναι ένα µήνυµα προς την τρόικα που το µεταφέρω από
τους Έλληνες πολίτες, οι οποίοι έχουν δείξει φοβερή ωριµότητα.
Και κάποιοι εγκαλούν αυτήν την ωριµότητα. Όχι, οι Έλληνες γνω-
ρίζουν. Θα δώσουν τη µάχη την ώρα που χρειάζεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, να πω ότι καταθέτουµε µε άλλους συναδέλφους
προτάσεις – προσθήκες στο νοµοσχέδιο. Θα είµαι επιγραµµατι-
κός: 

Πρώτον, παροχή χαµηλότοκων δανείων µέχρι 5.000 ευρώ
στους ανθρώπους, οι οποίοι έχουν το κοινωνικό τιµολόγιο της
ΔΕΗ µε πενταετή αναστολή πληρωµής. 

Δεύτερον, όσοι υπηρετούν στο δηµόσιο, σε νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου και ιδιωτικού δικαίου κι έχουν πάρει δάνεια από
το Ταµείο Παρακαταθηκών, εάν έχουν αµοιβή µέχρι 1.000 ευρώ,
η δόση να µην είναι πάνω από το 20% του µισθού διότι είναι
σαφές ότι δεν µπορούν να ζήσουν, ενώ εάν είναι πάνω από 1.000
ευρώ ο µηνιαίος µισθός, να πληρώσουν το 30%. 

Τρίτον, µείωση του ποσοστού ΦΠΑ στο 5% σε συγκεκριµένα
βασικά είδη, όπως είναι τα είδη διατροφής, το ψωµί, το γάλα, η
ζάχαρη, οι χυµοί και άλλα.

Νοµίζω ότι θα πρέπει να δώσουµε µια µάχη για τη σωτηρία της
χώρας, µε τους Έλληνες, όµως, αξιοπρεπείς. Να κρατήσουµε
την κοινωνική συνοχή, να µοιραστούµε τη φτώχεια δίκαια. Είµαι
από αυτούς που έχουν πει εδώ και καιρό, ότι πρέπει να είναι
µέχρι 2.500 πλαφόν η ανώτατη αµοιβή στο ελληνικό δηµόσιο. Θα
πρέπει να χαρακτηριστεί η πολιτική µας από ταχύτητα και απο-
τελεσµατικότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε. Έχετε υπερβεί κατά πολύ το χρόνο σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΑΝΤΩΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μία κουβέντα ακόµη,
κυρία Πρόεδρε.

Δεν µπορεί αυτή την ώρα να υπάρχουν διοικητές οργανισµών
και άλλοι στην εκτελεστική εξουσία που αµείβονται προνοµιακά
και το επικοινωνιακό σύστηµα της χώρας, επειδή ξέρει γιατί το
κάνει, να επικεντρώνει τα πυρά του κατά των Βουλευτών. Διότι
είναι συγκεκριµένοι οι λόγοι που το κάνει. Οι Βουλευτές δεν
έχουν υπογραφές κατανοµής κονδυλίων, διαφηµίσεων και άλλων
οφελών που έχουν τα µέσα ενηµέρωσης στη χώρα και είναι ο εύ-
κολος στόχος για να παριστάνουν τον καλό στο λαό και, βεβαίως,
να µη θίγουν την όποια εκτελεστική εξουσία, όπως αυτή διαµορ-
φώνεται, είτε στην αυτοδιοίκηση, είτε στην κεντρική διοίκηση είτε
στους οργανισµούς. 

Αυτό το παιχνίδι είναι ένα παιχνίδι καλοστηµένο. Και θα πρέπει
να σταµατήσουν και οι συνάδελφοι Βουλευτές αυτό το αυτοµα-
στίγωµα κι ένα στριπτίζ που προσπαθεί ο καθένας να κάνει για
να δείξει ένα λαϊκό προφίλ.

Εάν θέλουµε, λοιπόν, να µιλήσουµε αντικειµενικά για το ρόλο
του Βουλευτή, ποιες είναι οι απολαβές του και ποιες οι υποχρε-
ώσεις του, να οργανώσουµε µία συζήτηση στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Διότι πρέπει να αποκαταστήσουµε το κύρος του Κοινο-
βουλίου. Από τις χώρες που µπήκε το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο, µόνο στην Ελλάδα ο λαός µαζεύεται έξω από το Κοινοβού-
λιο. Στις υπόλοιπες χώρες ο λαός πήγαινε στα κέντρα της
εκτελεστικής εξουσίας, γιατί εκεί ήξερε ότι λαµβάνονται οι µεγά-
λες αποφάσεις. Εδώ γίνεται σκόπιµα.

Υπάρχει, λοιπόν, µία τακτική από µία µη δηµοκρατικά νοµιµο-
ποιηµένη εξουσία στη χώρα που είναι τα µέσα ενηµέρωσης, τα
οποία προσπαθούν το τελευταίο χρονικό διάστηµα να επιβάλουν
λύσεις οικουµενικότητας, λύσεις συνεργασίας. Γενικώς νοµίζω
ότι κάποιοι έχουν υπερεκτιµήσει το ρόλο τους σε αυτόν τον τόπο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Αν-
τωνακόπουλο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΛΑΟΣ κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως ο καθένας µας, έτσι κι εγώ θα

προσπαθήσω, καταθέτοντας τις σκέψεις µου και τις απόψεις που
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προσπαθώ να τις συνοδεύω µε γνώση, να διευκολύνω την πα-
τρίδα µου και το λαό µας, πρωτίστως διά του Κοινοβουλίου, να
συνεννοηθούµε και να βρούµε λύσεις.

Ακούγονται πολλά αυτές τις ηµέρες. Δυστυχώς, όµως, κακο-
ποιείται η ελληνική γλώσσα. Ακούω τον Πρωθυπουργό και οµιλεί
περί πατριωτισµού. Κάποιοι νεότευκτοι νεοπατριώτες µίλησαν
για νέο πατριωτισµό. 

Ο πατριωτισµός είναι ένας, αγαπητοί συνάδελφοι, κατά τον
προσδιορισµό της έννοιας της πατρίδος που είναι η γη των πα-
τέρων µας. Χαµηλώνουµε τον πήχη και το αξιακό µας σύστηµα,
ότι τάχα είναι πατριωτισµός να πληρώνω τους φόρους. Είναι µία
υποχρέωση απλή, στην καθοµιλουµένη, το να πληρώνω τους φό-
ρους εντός της νοµιµότητας. Πατριωτισµός είναι να δώσεις τη
ζωή σου ή να διακινδυνεύσεις τη ζωή σου για την πατρίδα. Είναι
απίστευτα αυτά που ακούγονται!

Η Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι –το είπα ακόµη µία φορά, θα
το επαναλάβω, δεν είµαι από ναυτική περιοχή, αλλά βίωσα και
αυτήν την πολιτική- είναι σε θέση αρόδο. Αρόδου τη λένε άλλοι,
ροδιασµένη άλλοι. Δηλαδή, είναι σταµατηµένη στο πέλαγος και
δεν της δίνεται η δυνατότητα ούτε σε λιµάνι να πάει ούτε να απο-
πλεύσει και να ταξιδέψει. Φοβούµαι, δε, ότι έχει γεµίσει και τρύ-
πες πλέον και σιγά-σιγά εκεί που την έχουµε σταµατήσει,
βουλιάζει. 

Κι ενώ η συνισταµένη του ελληνικού λαού, των Ελλήνων πολι-
τών είναι εδώ και δύο χρόνια –ή, αν το θέλετε, ενάµιση χρόνο-
από τότε που προέκυψε το πρόβληµα χειροπιαστά µέσα σε
αυτήν την Αίθουσα, µία κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας, εθνικής
ανάγκης, συστράτευσης, βλέπουµε συζητήσεις µε τις οποίες
οδεύουµε κάπου αλλού. Διότι και η Κυβέρνηση εξελέγη µε άλ-
λους κανόνες, µε άλλο πρόγραµµα. Και προφανώς κι εµείς όλοι
οι αντιπολιτευόµενοι οφείλουµε να αποποιηθούµε κάτι από την
αντιπολιτευτική µας ιδιότητα και να βοηθήσουµε την πατρίδα που
βρέθηκε σε µία νέα πραγµατικότητα µετά τις εκλογές.

Κάνω έκκληση, αγαπητοί συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός και ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως να καταθέσουν στη
Βουλή τι συζήτησαν την πρώτη φορά και τι συζήτησαν χθες.
Είχαν την πρόθεση να συµπορευθούν ουσιαστικά ή κάπου ο κα-
θένας, κατά το δοκούν και κατά το δικό του όφελος, πορεύεται
και η πατρίδα βρίσκεται σε αυτήν τη θέση, όπως τη χαρακτήρισα,
χωρίς να µπορεί ούτε λιµάνι να πιάσει ούτε να ταξιδεύει και να
αναπτυχθεί προφανώς;

Πρέπει αυτά τα πράγµατα να γίνουν γνωστά, για να έχουµε ξε-
κάθαρες εξηγήσεις.

Και εξηγούµαι, κύριοι της Κυβερνήσεως: Το ΠΑΣΟΚ και η Κυ-
βέρνηση πρωτίστως θέλει να διαγωνιστεί µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα, θέλει να εµφανιστεί µε άµιλλα κοινοβουλευτικού πολι-
τεύµατος, λειτουργούντος εν ειρήνη και εν ηρεµία. Και από την
άλλη, όταν πρόκειται για την Αντιπολίτευση, διακηρύττει ότι
έχουµε πόλεµο ή υφίσταται εθνικό ζήτηµα. Να ξεκαθαρίσουµε τι
από τα δύο συµβαίνει. Και τα δύο είναι υπαρκτά και µπορούν,
πράγµατι, να προάγουν τη συζήτηση. 

Εάν η πατρίδα κινδυνεύει και υφίσταται µείζον εθνικό ζήτηµα
κι αν έχουµε συνθήκες πολέµου, όπως και χθες ακόµα άκουσα
τον Πρωθυπουργό και στην επίσηµη ανακοίνωσή του να το εµ-
φανίζει, τότε προφανώς και χρειάζεται κυβερνητική συνευθύνη.
Κατ’ ελάχιστον, όµως, εάν δεν υπάρχει συνευθύνη κυβερνητική,
να υπάρχει συνευθύνη κοινοβουλευτική. Να ψηφίζει εδώ η Βουλή
µε την πλειοψηφία των 2/3.

Εσείς ούτε το ένα πράττετε ούτε το άλλο. 
Θέλετε, εποµένως, να πορευθούµε, ενώ όλοι διαπιστώνουµε

αυτό που διαπιστώνουµε έξω, µε τους Έλληνες πολίτες καταδο-
κιµασµένους και καταπονηµένους, να λειτουργήσουµε µε άµιλλα
και µε διαγωνιστική πολιτική διάθεση, µε κανόνες ωσάν να µη
συµβαίνει τίποτα. Και προφανώς πρέπει να παραδεχθείτε τότε
ότι κι εµείς θα ανακαλύπτουµε τα κενά σας, τις αµέλειες, τα λάθη
ή τα εγκλήµατα για να προάγουµε τη συζήτηση. Δεν γίνεται αλ-
λιώς.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση προδίδει την πατρίδα –
και θα σας το αποδείξω- για δύο λόγους: Πείτε µου σε ποια χώρα
του κόσµου, από τότε που ήµασταν µικρά παιδιά, ακούγαµε ότι
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο επενέβη και εφαρµόζονται κανό-

νες και πολιτικές Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και συνέβη
αυτό που συνέβη στην πατρίδα µας; Θέλω να µου αναφέρουν
µία χώρα. Όταν το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο παρεµβαίνει,
όλοι θεωρούµε ότι είναι η καταστροφή. Και από εκεί και ύστερα
αρχίζει τουλάχιστον η ισορροπία και η τυχόν πρόοδος.

Επί ενάµιση χρόνο κάθε µήνα η πατρίδα οδεύει προς τα κάτω,
προσπαθεί να βρει το τελευταίο σκαλί και δεν το βρίσκει και
όπως λέει ο λαός µας δεν ξέρει που είναι ο πάτος αυτού του βά-
θους. Παγκόσµια πρωτοτυπία, σπάσαµε όλα τα ρεκόρ! 

Αν, αγαπητοί κύριοι της Κυβερνήσεως, αυτό που ακούγεται
δηµόσια και γινόµαστε κοινωνοί, η Ευρωπαϊκή Ένωση προτείνει
το κούρεµα -την αναδιάρθρωση επί το ευγενικότερον και αθωό-
τερον όσον αφορά την ακουστική- και αν αυτό το βλέπαµε πριν
ένα χρόνο, γιατί δεν προστρέχαµε να εφαρµόσουµε αυτό; Γιατί
πρέπει να το κάνουµε τώρα καθυστερηµένα; 

Αυτό το βλέπαµε. Ποιος δεν µίλησε εδώ; Βουλευτές σας -δεν
θέλω να τους αναφέρω για να µην αδικήσω κανέναν- σας το
έχουν καταθέσει. Αυτός που µπαίνει τώρα, ο κ. Μίµης Ανδρου-
λάκης, έχει ένα χρόνο που µας έµαθε µε τα άριστα µαθηµατικά
του ότι το 2013 δεν βγαίνει η χώρα, δεν βγαίνει το χρέος, πρέπει
να γίνει η αναδιάρθρωση µε την κοινή συναίνεση των δύο µερών.
Εάν είναι να το κάνουµε τώρα, κάποιοι ή ήταν ανίκανοι, ή δεν
γνώριζαν, ή κάτι άλλο έκαναν. Δεν φταίει ο λαός που δέχεται
απόψεις συνωµοτικές, φταίµε εµείς που δεν κάνουµε αυτό που
πρέπει και ο λαός ακολουθεί τέτοια µονοπάτια.

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να πω και κάτι ακόµα.
Δεν µας φταίνε και οι δύσµοιροι δηµόσιοι υπάλληλοι, αγαπητοί
συνάδελφοι. Παράγινε το κακό. Βρέθηκαν εργαζόµενοι γιατί έτσι
πορεύτηκε η πατρίδα και η χώρα τα τελευταία τριάντα χρόνια.
Είναι αδιανόητος αυτός ο διασυρµός που επιχειρείται των δηµο-
σίων λειτουργών, λες και όλοι οι άλλοι είναι άγγελοι σ’ αυτήν τη
χώρα. Βρέθηκαν, δουλεύουν, δεν κάνουν τίποτα άλλο παρα-
πάνω, µια θέση κάτω από τον ήλιο ήθελαν. Από εκεί και ύστερα
η πολιτική που πρέπει να εφαρµοστεί θα µπορούσε σε βάθος
εξαετίας -ακούµε από τα επίσηµα χείλη της τρόικας ότι ζητούσε
αυτήν τη αναδιάταξη του δηµοσίου τοµέα- να γίνει και µε µετα-
τάξεις, να γίνει και µε συνταξιοδοτήσεις και να υπάρχει µια ηρε-
µία.

Που είναι η κάλυψη των τραπεζών, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν
οι τράπεζες πριν από δύο-τρία χρόνια πήραν οµόλογα του δηµο-
σίου, στήριξαν µε δάνεια και τώρα ζητούµε κούρεµα από τις τρά-
πεζες; Έτσι θα τις κρατήσουµε όρθιες; Που είναι η µείωση των
δανείων για αυτούς, οι οποίοι είναι υπόχρεοι; Που είναι ο έλεγχος
των τιµών; Είναι δυνατόν να µην υπάρχει έλεγχος των τιµών ενώ
καταδυναστεύεται το εισόδηµα των Ελλήνων πολιτών;

Αγαπητοί συνάδελφοι, φοβούµαι ότι η πολιτική της Κυβερνή-
σεως έχει δύο χαρακτηριστικά: την αναίδεια προς την κοινωνία
και το θρίαµβο του ανήθικου. Βάζουν τη σκουριά -γιατί περί
αυτού πρόκειται- επί ενάµιση χρόνο, προστατεύουν δήθεν µε τη
σκουριά την πολιτική και από µέσα η σκουριά κατατρώει τις σάρ-
κες αυτής της πατρίδος. Δεν µπορεί να µην είναι υπόλογοι. 

Λειτουργήστε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, µε συνθήκες εθνικής ανάγ-
κης ειδάλλως το απρόβλεπτο σας περιµένει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Κιλ-
τίδη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας από το Νοµό
Δράµας, κ. Μαργαρίτης Τζίµας.

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, πιστεύετε ότι είναι πατριωτισµός για

µια Κυβέρνηση και ένα κόµµα που κόβει τους µισθούς των εργα-
ζοµένων 25% µε µια και µόνο απόφασή του; Είναι πατριωτισµός
να πετσοκόβετε µισθούς και συντάξεις των στελεχών των Ενό-
πλων Δυνάµεων και να αντιµετωπίζετε µε ηλικιακό ρατσισµό αυ-
τούς που αποστρατεύτηκαν κάτω από πενήντα πέντε ή πάνω από
πενήντα πέντε ετών;

Χθες, ακούστηκε µια άλλη φωνή από τον Πρωθυπουργό της
χώρας, µια φωνή, που έρχεται από ένα παρελθόν από τη δεκαε-
τία του ’80, διχασµού και µίσους, την ώρα που είχε συνάντηση
µε τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Αυτήν τη φωνή
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του διχασµού και της µισαλλοδοξίας εµείς δεν πρόκειται να την
ακούσουµε, ούτε πρόκειται να την ακούσει ο ελληνικός λαός. 

Πρέπει να αντιληφθείτε, κύριοι Υπουργοί, πως δεν έχετε απέ-
ναντι σας µόνο τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, κυρίως έχετε
απέναντι σας το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. Δεν υπάρχει
ούτε ένας συνδικαλιστικός φορέας, δεν υπάρχει ούτε ένας κοι-
νωνικός φορέας, δεν υπάρχει ούτε ένας πολίτης που να µη θίγε-
ται από την αντικοινωνική σας πολιτική εδώ και δύο χρόνια.

Φυσικά, µέχρι προχθές είχαµε εκβιαστικά διλήµµατα: εκβια-
στικό δίληµµα πριν από την πέµπτη δόση, εκβιαστικό δίληµµα
τώρα εν όψει της έκτης δόσεις. Έχουµε όµως και απειλές. Είναι
δυνατόν ο Πρωθυπουργός της χώρας να απειλεί χθες µε την οµι-
λία του όλες τις κοινωνικές οµάδες και όλους τους θεσµικούς
φορείς και τις ανεξάρτητες αρχές; Είναι δυνατόν να απειλούνται
οι δικαστές; Είναι δυνατόν να απειλούνται οι πολίτες που είναι
ταγµένοι να υπηρετήσουν το δηµόσιο συµφέρον της χώρας;
Είναι δυνατόν χωρίς την έλλειψη αυτής της κοινωνικής συµµα-
χίας να οδηγηθεί η χώρα έξω από την κρίση σε µια τροχιά ευη-
µερίας και προόδου;

Είναι σαφές, κύριοι της Κυβέρνησης, πως δεν εκφράζεται
πλέον την ελληνική κοινωνία. Δεν έχετε κανέναν µαζί σας. Έχετε
την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα, η οποία εκβιάζεται καθηµερινά
να ψηφίσει τα µέτρα που εσείς συµφωνείτε πίσω από την πολι-
τική κουρτίνα µε την τρόικα. Έχετε παραδοθεί στις απαιτήσεις
της τρόικας, αντί να παραδοθείτε στην υπηρεσία του ελληνικού
λαού.

Στόχος σας, κύριοι Υπουργοί, δεν είναι να σώσετε τους Έλλη-
νες, δεν είναι να σώσετε την Ελλάδα, αλλά στόχος σας είναι να
εξαθλιώσετε την Ελλάδα και τους Έλληνες. Μπορείτε να µου
πείτε αν για το δηµόσιο χρέος της χώρας ή το έλλειµµα φταίει ο
εργαζόµενος των 700 ευρώ ή φταίει ο συνταξιούχος των 600
ευρώ και τον χτυπάτε αλύπητα εδώ και δύο χρόνια; Που είναι τα
30 δισεκατοµµύρια της ασύλληπτης φοροδιαφυγής που λέγατε
προεκλογικά ότι θα πατάξετε; Είναι δυνατόν σε κάθε νοµοσχέδιο
που φέρνετε εδώ στη Βουλή να βρίσκετε τα µόνιµα υποζύγια,
τους µισθοσυντήρητους και τους συνταξιούχους και να τους κό-
βετε µισθούς και συντάξεις λέγοντας ότι εκφράζεται το σοσιαλι-
σµό και την κοινωνική δικαιοσύνη σ’ αυτήν τη χώρα;

Κάτω τα χέρια από τους πολίτες, κύριοι της Κυβέρνησης!
Κάτω τα χέρια από αυτούς που µε πολύ κόπο και αγώνα, είτε
συνδικαλιστικό είτε κοινωνικό, κατοχύρωσαν έναν αξιοπρεπή
µισθό ή µια αξιοπρεπή σύνταξη, την οποία η δική σας πολιτική
θίγει καθηµερινά. 

Αλήθεια, ποιον Έλληνα θέλετε να οικοδοµήσετε, να δηµιουρ-
γήσετε; Έναν Έλληνα που δεν θα δουλεύει. Και όσοι θα δου-
λεύουν; Θα αµείβονται πενιχρά, εξευτελιστικά χωρίς να έχουν τη
δυνατότητα να κάνουν µια αξιοπρεπή ζωή. Από αυτόν τον Έλ-
ληνα που θέλετε να δηµιουργήσετε ζητάτε να πληρώνει και φό-
ρους και λέτε ότι όποιος δεν πληρώνει φόρο δεν είναι και
πατριώτης. 

Μα, είναι πολιτική αυτή, κύριοι της Κυβέρνησης, και θέλετε να
έχετε τη συναίνεση του ελληνικού λαού; Βάζετε στο στόχαστρο
όλες τις κοινωνικές οµάδες. Τι σας πειράζουν οι απόστρατοι, κύ-
ριοι; Τι σας πειράζουν οι χιλιάδες οικογένειες των αποστράτων
που υπηρέτησαν την πατρίδα κάτω από αντίξοες συνθήκες χωρίς
να ξέρουν Κυριακές και γιορτές, µακριά από τα παιδιά τους, µα-
κριά από τις οικογένειες τους και τους χωρίζετε ηλικιακά; Τους
νόµους του ελληνικού κράτους αξιοποίησαν και βγήκαν στη σύν-
ταξη. Ακούγεται από τον Υπουργό Οικονοµικών: «Για πόσα χρό-
νια θα πληρώνουµε τη σύνταξη ενός απόστρατου που βγήκε
πενήντα χρονών συνταξιούχος;». Μα, αυτός ήταν ο νόµος του
κράτους εκείνη τη στιγµή, αυτόν αξιοποίησε και έρχεστε τώρα
και στραγγαλίζετε αυτήν την εφεδρεία που διαθέτει η πατρίδα
µας και αχρείαστη να είναι στο µέλλον.

Φέρνετε µια διάταξη για την παροχή επιδόµατος παραµεθο-
ρίων. Πρέπει να διευκρινίσετε, κύριε Υπουργέ, για ποιους νοµούς
αναφέρεστε. Μιλάµε για όλους τους νοµούς που ήδη είναι χα-
ρακτηρισµένοι παραµεθόριοι και υπάρχουν στη Μακεδονία και
τη Θράκη πέντε τουλάχιστον νοµοί, µεταξύ αυτών και η Δράµα,
που δεν παίρνουν το επίδοµα παραµεθορίων. Υπάγονται αυτοί οι
νοµοί µέσα στην παροχή του επιδόµατος παραµεθορίων ή δηµι-

ουργείτε µε τη διάταξη αυτή µια κοινωνία χωρίς ισοπολιτεία και
ισονοµία;

Ή όλοι οι νοµοί της χώρας που είναι χαρακτηρισµένοι ως πα-
ραµεθόριοι θα παίρνουν το επίδοµα ή θα δηµιουργείται µια άνιση
κατάσταση. 

Ακούστηκε από τον κύριο Πρωθυπουργό χθες µια κατηγορία
εναντίον της Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν συναινεί. Μα, εµείς σας
καταθέσαµε συγκεκριµένη οικονοµική πρόταση για την έξοδο
της χώρας από την κρίση. Ούτε µια πρότασή µας ούτε ένα
γράµµα της πρότασης «Ζάππειο 2» του Αντώνη Σαµαρά δεχθή-
κατε, κύριε Υπουργέ. Την ώρα που είναι να µιλήσουµε για το
παρόν και το µέλλον της Ελλάδας τορπιλίζετε αυτήν την ενότητα,
αυτήν τη διάθεση από την Νέα Δηµοκρατία να βοηθήσει και συ-
νεχίζετε αυτήν την αντικοινωνική σας πολιτική µε εξαθλίωση των
Ελλήνων, µε περισσότερα λουκέτα. 

Πείτε µου µετά τον πόλεµο αν υπήρξε Κυβέρνηση που σε ένα
χρόνο δηµιούργησε επιπλέον τετρακόσιες χιλιάδες ανέργους.
Πείτε µου µια κυβέρνηση µετά τον πόλεµο που µε τόσα αντιλαϊκά
µέτρα, µε τόσους δυσβάσταχτους φόρους αύξησε το δηµόσιο
χρέος της χώρας µόνο σε ένα χρόνο κατά εξήντα δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Εποµένως, σε τι να σας εµπιστευτεί η Νέα Δηµοκρα-
τία; Σε τι να σας πιστέψει ο ελληνικός λαός; Πότε θα έρθουν οι
καλύτερες µέρες; Μπορείτε να του δώσετε µια απάντηση; Μπο-
ρείτε να µας πείτε, πώς θα ζήσουν οι ένα εκατοµµύριο άνεργες
ελληνικές οικογένειες; Θα ζήσουν µε το δόγµα του Πρωθυπουρ-
γού ότι σε µια οικογένεια θα δουλεύει ένας, όταν πριν από λίγα
χρόνια σε µια οικογένεια δούλευαν δύο και τρεις; Μπορείτε να
δώσετε µια απάντηση, γιατί η Νέα Δηµοκρατία να συµφωνήσει
σε αυτό το νοµοσχέδιο- έκτρωµα που πλήττει το σύνολο του ελ-
ληνικού λαού όταν η δική σας πολιτική είναι αυτή που επιδείνωσε
το οικονοµικό πρόβληµα της χώρας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, σας παρα-
καλώ, κύριε Τζίµα. 

ΜΑΡΓΑΡΙΤΗΣ ΤΖΙΜΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε και ευ-
χαριστώ για την ανοχή σας. 

Είναι σαφή, κύριοι Υπουργοί, λαϊκή απαίτηση – και όχι µόνο
απαίτηση όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης- πως ήρθε η
ώρα να εγκαταλείψετε την εξουσία. Είναι ώρα να µιλήσει ο λαός.
Κάποτε που εσείς εκβιάζατε διεξαγωγή εθνικών εκλογών στο
µέσο της θητείας της προηγούµενης κυβέρνησης µε το πρό-
σχηµα της επιλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας, δεν µπορεί
να λέτε τώρα ότι οι εκλογές αποτελούν κοινοβουλευτικό µίασµα
και πρόκληση για την Ελλάδα. Ιδού η Ρόδος ιδού και το πήδηµα.
Η δηµοκρατία δεν έχει αδιέξοδα. Είναι καιρός να µιλήσει η Ελ-
λάδα και οι Έλληνες. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.
Μαργαρίτη Τζίµα Βουλευτή Δράµας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Καλείται να λάβει το λόγο ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Παναγιώτης Καµµένος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο βιβλίο του Κίνµαν «Ο τελευ-

ταίος µεγάλος δικτάτορας» αναφέρεται η ρήση του Δαβίδ Ροκ-
φέλερ του πρώην Προέδρου της Κεντρικής Τράπεζας των ΗΠΑ,
µεγάλου στελέχους της Λέσχης Μπίλντενµπεργκ, στην οποία
ανήκει και ο Πρωθυπουργός µας, όπου το 1985 έκανε την εξής
δήλωση. «Είµαστε στο κατώφλι µια µεγάλης µεταµορφώσεως
του παγκόσµιου συστήµατος. Το µόνο που χρειαζόµαστε είναι η
κατάλληλη κρίση, η µεγάλη κρίση που θα αναγκάσει τα έθνη να
αποδεχθούν τη νέα τάξη πραγµάτων». Αυτή η δήλωση ποτέ δεν
αµφισβητήθηκε. 

Θα προχωρήσω διαβάζοντας ένα σηµείωµα ενός παλιού µας
συναδέλφου, ο οποίος έφυγε από τη ζωή πριν από λίγες µέρες,
του Γεώργιου Αλέξανδρου Μαγκάκη, αφήνοντας επικήδειο ση-
µείωµα, το τελευταίο σηµείωµα που ο ίδιος έγραψε, αυτός ο
αγωνιστής της Δηµοκρατίας, πολιτικός µας αντίπαλος στις ιδέες,
που όµως κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί ότι ήταν ένας αγωνιστής
για την πατρίδα. Έγραψε προς όλους εµάς: «Σαλπάρω ήρεµος
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για τον άλλο κόσµο. Αυτό που αφήνω πίσω µου σίγουρα δεν είναι
πια η Ελλάδα µου. Αυτός είναι άλλος τόπος µε ανθρώπους άλλης
φυλής. Δεν µε αφορούν. Τι θέλω εγώ ανάµεσά τους;». 

Ο Γεώργιος Αλέξανδρος Μαγκάκης, λοιπόν, επιβεβαιώνει ου-
σιαστικά αυτό που ο Ροκφέλερ προέβλεψε, ότι αλλάζουν τα
πάντα. Και η ευθύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτυχε στην
Ελλάδα, στην Ελλάδα που αποτελεί τον πυροκροτητή για τη δη-
µιουργία της τεράστιας αυτής παγκόσµιας κρίσης που θα οδη-
γήσει όπως βλέπουµε στη νέα τάξη πραγµάτων, τον πυρο-
κροτητή που µέσω των ασφαλίστρων που δίνουν τα ελληνικά
CDS θα χτυπήσουν την Γαλλία, θα οδηγήσουν στην υποβάθµιση
της Ισπανίας, της Πορτογαλίας, της Γερµανίας αύριο, της Αµε-
ρικής, του συνόλου του κόσµου για να δηµιουργηθεί το νέο νό-
µισµα, η νέα τάξη πραγµάτων και να εξαφανιστούν τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων. 

Εδώ, στη χώρα της δηµοκρατίας, στο ναό της δηµοκρατίας
πρέπει όλοι να αναλογιστούµε τις ευθύνες µας. Απευθύνοµαι σε
σας, συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, θεωρώντας ότι δεν έχετε καµµία
σχέση µε τον Πρωθυπουργό που σήµερα εκτελεί αυτό το σχέδιο.
Έχετε, όµως, ευθύνη να αντιδράσετε, να αντιδράσετε σήµερα
και να σκεφτείτε ότι σε αυτά τα έδρανα κάθισε κάποτε η Μελίνα
Μερκούρη. Τι θα έλεγε η Μελίνα Μερκούρη σήµερα όταν θα
έβλεπε τον Αντικαγκελάριο να περιφέρεται ως διοικητής της
χώρας µας, κάνοντας υποδείξεις για µειώσεις εθνικής κυριαρ-
χίας, όταν θα έβλεπε µέσα στα Υπουργεία να κάνουν κουµάντο
οι εγκάθετοι της νέας τάξης πραγµάτων της κ. Μέρκελ; Τι θα
έλεγε ο Βαγγέλης Γιαννόπουλος, όταν θα έβλεπε να λαµβάνει
εντολή η Βουλή των Ελλήνων και η ελληνική Κυβέρνηση από
εκείνους οι οποίοι προστάζουν καταργώντας την εθνική και λαϊκή
κυριαρχία; Θα έλεγε «όχι». Και όπως απευθύνοµε σε σας, απευ-
θύνοµαι και σε κάποιες εφεδρείες που βρίσκονται από άλλες
πλευρές, οι οποίοι γλυκοκοίταζαν το µνηµόνιο στην αρχή κάνο-
ντας υψηλή κριτική. Εκείνοι που απαιτούν να διαγράφονται οι
συνδικαλιστές που παλεύουν για τα δικαιώµατά τους αφήνοντας
τους δηµάρχους να εκτελούν τους σχεδιασµούς όπως το Δή-
µαρχο Αλεξανδρούπολης που µίλησε -χωρίς να διαγραφεί εκεί-
νος βέβαια- για την αυτονόµηση της Θράκης, σχέδιο που το
έφερε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙΔΗΣ: Δικός σας ήταν. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι, κύριε συνάδελφε, δικός µας

ήταν. Πρέπει να διαγραφεί, αυτό λέω. Δεν έχει σχέση αν είναι
δικός µας ή δικός σας. Αυτό δεν καταλαβαίνετε. Και αυτό που
δεν καταλαβαίνετε και δεν καταλαβαίνω, αλλά πρέπει να κατα-
λάβουµε, είναι ότι πρέπει να ενωθούµε όλοι όχι για να παραδώ-
σουµε τη χώρα, αλλά για να αντισταθούµε στην παράδοση της
χώρας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτό πρέπει να είναι το σύνθηµα, να ενωθούµε όχι για να υπο-

κύψουµε στους νέους κατακτητές, όχι για να ακούσουµε τους
δοσίλογους, αλλά για να πούµε το «όχι», το «όχι» το οποίο πρέπει
να οδηγήσει, πράγµατι, σε ένα εθνικό µέτωπο αντίστασης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Σύνταγµα της Ελλάδας είναι
σαφές. Το άρθρο 120 του Συντάγµατος λέει ότι ο σφετερισµός
µε οποιοδήποτε τρόπο της λαϊκής κυριαρχίας και των εξουσιών,
που απορρέουν από αυτή, διώκεται µόλις αποκατασταθεί η νό-
µιµη εξουσία οπότε και αρχίζει η παραγραφή του εγκλήµατος. Η
τήρηση του Συντάγµατος επαφίεται στον πατριωτισµό των Ελ-
λήνων που δικαιούνται και υποχρεούνται να αντιστέκονται µε
κάθε µέσο εναντίον οποιουδήποτε επιχειρεί να το καταργήσει µε
τη βία. Και µε τη βία καταλύεται το Σύνταγµα όταν ψηφίζονται
αντισυνταγµατικές διατάξεις, όταν το µνηµόνιο περνάει µε εκα-
τόν εβδοµήντα δυο Βουλευτές, παραχωρώντας εθνική κυριαρ-
χία, ενώ προβλέπεται ο αριθµός των εκατόν ογδόντα Βουλευτών.
Το ίδιο έγινε µε το µεσοπρόθεσµο. Το ίδιο γίνεται µε τις αντισυν-
ταγµατικές διατάξεις που περνούν µε αυτό το σηµερινό νοµο-
σχέδιο που επικυρώνει την παράδοση της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς έχει καταργηθεί και
το Κοινοβούλιο. Θα σας πω µόνο ένα απλό θέµα: Στις 26 Μαΐου
2011 καταθέτω ερώτηση µε αίτηση καταθέσεως εγγράφων για
να µας πουν το ποιος αγόρασε το ασφάλιστρο κινδύνου, το CDS
από το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο το οποίο επωλήθη το Νοέµβριο

και το Δεκέµβριο του 2009 µε ευθύνη του τότε Υπουργού των Οι-
κονοµικών του κ. Παπακωνσταντίνου και του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού και σήµερα αξίζει 26 δισεκατοµµύρια ευρώ, όσα δηλαδή
σήµερα νοµοθετούµε επί πέντε. Δεν απαντά στην ερώτηση. Τη
µετατρέπω σε επερώτηση βάσει του άρθρου 134 παράγραφος
2. Με πρωτοβουλία του Προέδρου της Βουλής ποτέ δεν µπαίνει
στον πίνακα. Το ξανακαταθέτω πάλι µε τον Γιάννη Δηµαρά και
µε τον Κυριάκο Βελόπουλο ως διακοµµατική επερώτηση. Δεν
προσδιορίζεται. Γιατί; Γιατί κάποιοι ενεργούν προκειµένου να πα-
ραδοθεί αυτή η χώρα. Γιατί κάποιοι συνάδελφοι αυτό που θέλουν
δεν είναι να γλιτώσουν τα ογδόντα εκατοµµύρια της εφεδρείας.
Ογδόντα εκατοµµύρια νοµοθετούµε για την εφεδρεία και ψηφί-
σαµε να πάρει το Μέγαρο Μουσικής εκατό εκατοµµύρια. Από
όλο το νοµοσχέδιο θα γλιτώσουµε πέντε δισεκατοµµύρια και εί-
κοσι έξι δισεκατοµµύρια είναι αυτά που δώσαµε µε ένα µόνο
ασφάλιστρο κινδύνου για το οποίο δεν µας ενηµερώνουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την ίδια στιγµή που λέµε στον
ελληνικό λαό, στο συνταξιούχο και στον εργαζόµενο, να µατώσει,
την ίδια στιγµή ο Πρόεδρος της Βουλής φτιάχνει βίλες στο
Γράµµο. Αν είναι ποτέ δυνατόν! Την ίδια στιγµή που λέµε στο
µικρό επαγγελµατία να κλείσει, την ίδια στιγµή στο Λαυρεντιάδη
χαρίζουµε 1,1 δισεκατοµµύρια. Και µέλος του Διοικητικού Συµ-
βουλίου της τράπεζας που αγοράζει η «PROTON», η «OMEGA»
είναι ο αδελφός του Πρωθυπουργού. 

Αντί να κυνηγάµε να βρούµε αυτούς οι οποίοι κλέβουν στην
Ελβετία, αντί να τους φορολογήσουµε µε 50%, όσο πληρώνουν
και οι Έλληνες φορολογούµενοι, τους βάζουµε φόρο 10%. Και
την ίδια στιγµή ο αδερφός του Πρωθυπουργού έχει εταιρεία
στην Ελβετία. Σας το καταγγέλλει ο Νικολόπουλος στη Βουλή
και ουδείς απαντά. Το καταθέτω στη Βουλή. Την ίδια στιγµή ερ-
γάζεται παρανόµως σε εταιρεία που παίζει CDS, που ποντάρει
στην κατάρρευση της χώρας, στη «UNIGESTION» και βγάζει και
τη φωτογραφία του µπροστά, ουδείς ενδιαφέρεται. 

Αλλά ξέρετε τι γίνεται; Βάζουν αυτούς τους τύπους να κάνουν
αγωγή στο Βουλευτή καταργώντας το άρθρο 62 του Συντάγµα-
τος, για να µε απειλήσουν µε 15.000.000 ευρώ. Ο κ. Μάρκελλος
που έκανε το καλαµπόκι, ο ιδιοκτήτης της «AJ», θέλει 10.000.000
ευρώ. Η κ. Ξαφά την οποία είχε ο κ. Μητσοτάκης, βέβαια, στην
κυβέρνηση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κύριε Καµ-
µένε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
ένα εκατοµµύριο ευρώ. Ένα εκατοµµύριο ο Αντρίκος, ένα εκα-
τοµµύριο ο µάγκας ο σύµβουλος του κ. Δούκα.

Κύριοι συνάδελφοι, εάν δεν κάνουµε µέτωπο απέναντι στην
παράδοση της χώρας, θα είµαστε υπεύθυνοι και του Γουδή δεν
θα µας χωράει όλους. Τώρα πρέπει να πούµε «όχι». Σας καλώ
όλους σε µια συστράτευση για να προστατεύσουµε την πατρίδα
µας και να προστατεύσουµε τη δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Πάνος Καµµένος καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Καµ-

µένο.
Πρέπει να πω, σε ό,τι αφορά την επερώτηση που καταθέσατε,

κύριε Βουλευτά, ότι η επερώτηση αυτή µε τον κ. Δηµαρά και τον
κ. Βελόπουλο κατατέθηκε πριν λίγες µέρες και έχει πάρει τη
σειρά της. Προηγούνται ερωτήσεις κοµµάτων και επερωτήσεις
κοµµάτων και Αρχηγών. Έχουν µπει στη σειρά τους κανονικά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Είναι από τις 26 Ιουλίου, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Όχι, υπάρχουν πάρα πολ-
λές, αλλά δεν είναι από τον Ιούλιο, κύριε Καµµένε. Η ερώτηση
που κάνατε και οι τρεις σας είναι πριν από µερικές µέρες…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Τον Ιούλιο την φέραµε ως επε-
ρώτηση και πάλι πριν από µερικές µέρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Με συγχωρείτε, αλλά αν
παρακολουθείτε τη Βουλή και τις διαδικασίες της, ξέρετε ότι
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υπάρχουν ερωτήσεις του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, του
κόµµατός σας -αν δεν κάνω λάθος είστε στη Νέα Δηµοκρατία, οι
οποίες δεν έχουν συζητηθεί- διότι υπάρχουν κάθε φορά διαδικα-
σίες που προηγούνται και προτεραιότητες. 

Αυτά τα λέω, για να µην ακούγονται στην Αίθουσα ψευδείς δη-
λώσεις.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Το κόµµα µου οφείλει την πρω-
τοβουλία να την υιοθετήσει και εγώ αναφέρω στο σύνολο Βου-
λής, στην Ολοµέλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Βεβαίως, αλλά πρέπει να
γνωρίζετε πολύ καλά κι εσείς και τον Κανονισµό και τις διαδικα-
σίες της Βουλής πριν φροντίσετε µε πολύ µεγάλη ευκολία να κα-
τηγορήσετε αυτήν τη διαδικασία.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας του Νοµού
Λάρισας κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρχει µια ανοχή στο Προ-
εδρείο για ένα λεπτό κάθε φορά, αλλά υπάρχουν πάρα πολλοί
συνάδελφοι που πρέπει να µιλήσουν γι’ αυτό σας παρακαλώ στα
επτά λεπτά να µπορείτε να έχετε ολοκληρώσει. Ευχαριστώ.

Έχετε το λόγο, κύριε Χαρακόπουλε.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ελπίζω να µην

εξαντλήσετε την ανοχή σας σε εµένα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του πολυνοµοσχε-

διου καταγράφεται ήδη ως η δραµατική κορύφωση µιας πρωτό-
γνωρης και τραγικά αποτυχηµένης κυβερνητικής πολιτικής. Το
πολυνοµοσχέδιο σφραγίζει θα έλεγα το πολιτικό Βατερλό αυτής
της Κυβέρνησης, δυστυχώς, όµως, αποτελεί ένα ακόµη βήµα
προς τον γκρεµό για την ελληνική κοινωνία. 

Σήµερα κορυφώνεται µια κυβερνητική διετία που κατακρή-
µνισε την οικονοµία, εξουθένωσε τους πολίτες, διέλυσε τους αρ-
µούς της κοινωνικής συνοχής και οδήγησε σε εθνική κατάθλιψη.
Προκαλεί απορία στο µέσο πολίτη αυτής της χώρας πώς είναι
δυνατόν µετά τις τόσες τραγελαφικές «σωτήριες παρεµβάσεις»
της Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, τις τόσες διαψευδόµενες υποσχέ-
σεις, που αρχίζουν από το «λεφτά υπάρχουν» και φτάνουν στο
κυριακάτικο «δεν έχω λύση για τη χώρα» ο Πρωθυπουργός να
επιµένει ότι είναι σωστός ο µονόδροµος που ακολουθεί. Και η
θρασύτητα ξεπερνάει κάθε όριο όταν ο Πρωθυπουργός, ενώ µας
υβρίζει στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, στη συνέχεια
αξιώνει από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης εθνική
συνεννόηση. Ενώ εκφωνεί διχαστικές οµιλίες, ζητά µετά συναί-
νεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ύβρις προς την ιστορία ο
Πρωθυπουργός να παραλληλίζει τον εαυτό του, έστω και έµ-
µεσα, µε τον πρώτο Κυβερνήτη τον Ιωάννη Καποδίστρια ή µε τον
Εθνάρχη Ελευθέριο Βενιζέλο, που ήξεραν ακόµη και στις πιο δύ-
σκολες στιγµές να διαπραγµατεύονται µετά από πολέµους και
εθνικές καταστροφές.

Όπως, επίσης, είναι απαράδεκτη και άκρως επικίνδυνη η επί-
θεση προς τη δικαιοσύνη που αποτελεί πυλώνα της δηµοκρα-
τίας. Παίζετε µε τη φωτιά στοχοποιώντας τη δικαστική εξουσία.
Απαξιώνοντας τη δικαιοσύνη στέλνεται λάθος µηνύµατα στην ελ-
ληνική κοινωνία. Σε περιόδους κρίσεων η αµφισβήτηση του κρά-
τους δικαίου ανοίγει το κουτί της Πανδώρας στη νοµιµοποίηση
της αυτοδικίας. Αυτό θέλετε;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελάχιστα ενδιαφέρει αν το κυ-
βερνών κόµµα είναι στα πρόθυρα της διάλυσης. Εκείνο που ανη-
συχεί όλους είναι το κενό εξουσίας που υπάρχει στη χώρα. Ο
Πρωθυπουργός, ωσεί παρών, ψάχνει οδούς διαφυγής. Πλέον
στην Ευρώπη δεν µας δίνουν καν λογαριασµό για όσα αποφασί-
ζουν για εµάς χωρίς εµάς. Βεβαίως και πριν δεν διαπραγµατευ-
τήκατε, αλλά τώρα δεν κρατιούνται ούτε καν τα προσχήµατα.

Ο Αντιπρόεδρος πέφτε από γκάφα σε γκάφα πελαγοδροµεί
και δηµοσίως θρηνεί για το πολιτικό του πεπρωµένο, που µάλλον
διαφορετικά το έβλεπε µέχρι πρόσφατα.

Η νεοπαγής τρόικα των Υπουργών βγάζει µανιφέστα µε το
βλέµµα στην επόµενη µέρα και λαµβάνει θέση στην κούρσα της
διαδοχής. Φυσικά λησµονούν και θέλουν να λησµονήσουµε κι
εµείς τις µεγάλες ευθύνες τους ως πρωτοκλασάτοι Υπουργοί
που είναι για την παρακµή που βιώνουµε. Είναι συµµέτοχοι των
κυβερνητικών αποφάσεων, άρα είναι µέρος του προβλήµατος.

Τέλος, οι Βουλευτές της Πλειοψηφίας, αµήχανοι, ζαλισµένοι
από την κοινωνική κατακραυγή ακόµη µια φορά µε το πιστόλι
στον κρόταφο καλούνται να δικαιολογήσουν να αδικαιολόγητα.
Γιατί πώς να δικαιολογηθεί η πληθώρα διατάξεων που περιλαµ-
βάνονται σε αυτό το νοµοθετικό έκτρωµα; Πώς να δικαιολογη-
θούν οι οριζόντιες περικοπές σε µισθούς των εργαζοµένων;

Χτυπάτε τους χαµηλόµισθους χωρίς να σκεφτείτε τις κοινωνι-
κές συνέπειες. Κανείς δεν διαφωνεί ότι χρειάζεται εξορθολογι-
σµός στους µισθούς του δηµοσίου τοµέα. Οι στρεβλώσεις είναι
πολλές, όπως επίσης και οι υπερβολές, αλλά οι αλλαγές θα πρέ-
πει να είναι πρώτον δίκαιες και δεύτερον να διέπονται από κανό-
νες της λογικής. Στο πολυνοµοσχέδιο που συζητούµε δεν
υπάρχει ούτε το ένα ούτε το άλλο. Γιατί δεν είναι ούτε δίκαιο
ούτε βεβαίως λογικό ένας δάσκαλος ή ένας γιατρός που ξεκινά
την επαγγελµατική του ζωή να αµείβεται µε 600 ευρώ.

Το ίδιο θα επαναλάβω και για τη δήθεν εργασιακή εφεδρεία
που ουσιαστικά συνιστά την απαρχή της απόλυσης. Χιλιάδες ερ-
γαζόµενοι θα βρεθούν σύντοµα στον Καιάδα της ανεργίας που
φτάνει σε πρωτοφανή ποσοστά και µετατρέπεται σε µπαρουτα-
ποθήκη οργής που απειλεί να τινάξει στον αέρα την κοινωνία.

Για δε το φορολογικό Αρµαγεδώνας, κύριε Υπουργέ, είναι δύ-
σκολο να περιγραφούν οι συνέπειες των όσων θα επιφέρει η
εφαρµογή του και οι συνέπειες αυτές θα βαρύνουν όλους και κυ-
ρίως τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα. Θα βαρύνουν για άλλη
µια φορά τους συνεπείς φορολογούµενους σαν τιµωρία της ει-
λικρίνειάς τους, η αποθέωση δηλαδή, της αδικίας από ένα κόµµα
που πριν από τριάντα χρόνια κέρδισε τις εκλογές και ήρθε στην
εξουσία µε το σύνθηµα να αποκαταστήσει, µε δανεικά είναι η
αλήθεια, τους µη προνοµιούχους. Και τι κάνει σήµερα; Αφού µε-
τέτρεψε όλη τη µεσαία τάξη σε µη προνοµιούχους, τους σπρώ-
χνει στα τάρταρα της απελπισίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο παραλογισµός και η αδικία
που διέπουν τα µέτρα του νοµοσχεδίου αποτυπώνονται ανά-
γλυφα στην αντιµετώπιση των τριτέκνων και των πολυτέκνων.
Στη χώρα που απειλείται από τη υπογεννητικότητα, που το δη-
µογραφικό µας πρόβληµα µας οδηγεί ως λαό σταδιακά στην εξα-
φάνιση, το κράτος τιµωρεί όσους κάνουν παιδιά. Και δεν υπερ-
βάλλω καθόλου.

Το πολυνοµοσχέδιο δεν εξαιρεί τους πολύτεκνους από τη µεί-
ωση των συντάξεων κατά 40%, αν ο συνταξιούχος είναι κάτω των
πενήντα πέντε, ούτε στην πραγµατικότητα από την προσυντα-
ξιακή διαθεσιµότητα και την εργασιακή εφεδρεία. Η ίδια σκληρή
τακτική ακολουθείται και στη φορολόγηση των πολυτέκνων,
καθώς το αφορολόγητο µειώνεται, µε αποτέλεσµα -συνυπολογί-
ζοντας και τις µειώσεις στις εκπίπτουσες δαπάνες και τα επι-
πλέον χαράτσια τους φόρους αλληλεγγύης- να είναι εξοντωτική
η φορολόγησή τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική των φόρων, η πολι-
τική των οριζοντίων περικοπών µισθών και συντάξεων, η πολιτική
της γονατογραφίας -αν µου επιτραπεί ο νεολογισµός- έχει απο-
τύχει οικτρά. Έχει µετατρέψει τη χώρα σε παρία της Ευρώπης,
σε πειραµατόζωο αποκρουστικών σεναρίων εκ µέρους οικονοµι-
κών παραγόντων, πολιτικών στελεχών, δηµοσιογράφων και κάθε
είδους σεναριογράφων. Σχέδια που τσαλακώνουν την εθνική µας
υπερηφάνεια, το φιλότιµό µας, την εθνική µας αξιοπρέπεια. 

Επιτέλους ήρθε η ώρα να βάλουµε µία τελεία, ένα τέλος σε
αυτόν το κατήφορο. Η κοινωνία έχει δείξει ως σήµερα αξιοση-
µείωτη αυτοσυγκράτηση και πολιτική ωριµότητα. Για πόσο όµως
ακόµη; Η αγανάκτηση συσσωρεύεται, η αγωνία µεγαλώνει και η
ελπίδα δεν φαίνεται, όσο συνεχίζετε στον ίδιο αδιέξοδο δρόµο.
Είναι η στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που η καθεµία και
ο καθένας µας σε αυτήν την Αίθουσα θα πρέπει να αναλάβουν
τις ευθύνες τους απέναντι στην ιστορία. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Χα-
ρακόπουλο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή υπάρχουν ακόµα ενε-
νήντα ένας οµιλητές και ο χρόνος δεν επαρκεί, θα ήθελα να δεί-
ξουµε όλοι µία κατανόηση, µία ανοχή, να περιορίσουµε το χρόνο
στα έξι λεπτά. 
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Η Βουλή αποδέχεται;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ τη Βουλή που

απεδέχθη.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής Πιερίας του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης Αµοι-

ρίδης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ο συνάδελφος

Μάξιµος Χαρακόπουλος µίλησε, αλλά γινόταν πολλή φασαρία,
δεν ακούστηκε. Ίσως ακούγονται αυτοί που φωνάζουν και ουρ-
λιάζουν εδώ ή αυτοί που προσπαθούν µε ένα διαφορετικό λόγο,
καταγγελτικό, να αποσπάσουν την προσοχή του ακροατηρίου.
Όµως αυτοί που καταγγέλλουν, παραδείγµατος χάριν, τη φορο-
διαφυγή πρέπει να µας πουν γιατί η Κυβέρνησή τους κατήργησε
το ΣΔΟΕ. Όταν µιλούν για συνωµοσίες, πρέπει να µας πουν τι γι-
νόταν µε τις τηλεφωνικές υποκλοπές. Όταν µιλούν για οικονοµία,
πρέπει να µας πουν πού ήταν το έλλειµµα των 36 δισεκατοµµυ-
ρίων. Και όταν µιλούν ίσως για περίεργες σχέσεις, πρέπει να µας
απαντήσουν για τους κουµπάρους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας είπαµε για τους αδελφούς! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙΔΗΣ: Άρα σε αυτήν τη χώρα γνωριζόµαστε

καλά. Γνωριζόµαστε πάρα πολύ καλά, κύριε συνάδελφε, και δεν
διαγράφεται ένα παρελθόν µονοκοντυλιά. Ξεχάσατε και τη θαυ-
µατοποιία ότι σε δεκαοκτώ µήνες, αν αναλάβετε, θα απαλείψετε
το έλλειµµα. Τώρα που οι δηµοσκοπήσεις σάς δίνουν κάποιους
πόντους παραπάνω, νοµίζετε ότι ήδη κυβερνάτε, ξεχάσατε
εκείνα τα λόγια και θεωρείτε ότι πρέπει πάση θυσία να ανατραπεί
αυτή η Κυβέρνηση, όχι για το καλό της χώρας, αλλά για να ξα-
νακυβερνήσετε. 

Έξω είναι εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες πιθανόν. Περιµένουν
να ακούσουν και τη δική µας θέση, τη δική µας άποψη. Και σε
τρεις µέρες - τέσσερις γίνεται ίσως η πιο σοβαρή διαπραγµά-
τευση για το µέλλον της χώρας µε τους Ευρωπαίους εταίρους.
Εκτιµώ ότι και οι δύο πλευρές -και µέσα και έξω- περιµένουν να
ακούσουν προτάσεις, σύνθεση και µια πρόταση για τη χώρα. Το
θέµα είναι η χώρα και δεν είναι η κοµµατική επιταγή. Μπορούµε
να το νιώσουµε αυτό; Να ακούσουµε αυτές τις φωνές; Ναι εµείς
οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ έχουµε ένα βάρος επιπλέον και το ανα-
λαµβάνουµε. Όµως, σε αυτό το βάρος µε το να προστεθείτε και
εσείς, να ανέβετε και εσείς, χωρίς να βοηθήσετε να σπρώξουµε
τα χώρα να βγει από το τέλµα, εκτιµώ ότι το µόνο που κάνουµε
είναι αυτό που έκανε και ο σκορπιός µε το βάτραχο: Πνίγηκαν
και οι δύο. Άρα πρέπει να είµαστε πολύ προσεκτικοί τι λέµε εδώ
µέσα, τι κορώνες βγάζουµε και που στοχεύουµε. 

Από την άλλη, έχουµε Ευρωπαίους εταίρους οι οποίοι πραγ-
µατικά µας έχουν εκπλήξει µε την ασυνεννοησία που υπάρχει. Σε
λίγο η Γερµανία θα προτείνει το Στρασβούργο για πρωτεύουσα
της Ευρώπης αντί για τις Βρυξέλλες για να πάρει την Αλσατία.
Ως εκεί θα φτάσουµε. Δεν µπορούµε να καταλάβουµε τι γίνεται,
όταν διαφορετικά ακούγονται από τα επίσηµα χείλη των εταίρων
κάθε βδοµάδα. 

Άρα πρέπει να πάµε σε αυτήν τη διαπραγµάτευση που είναι
στόχος η επικύρωση της Συµφωνίας της 21ηςΙουλίου µε το κάθε
δυνατό όπλο. Δεν πρέπει να αφήσουµε καµµία χαραµάδα που θα
την εκµεταλλευτούν για να αλλάξει αυτή η συµφωνία επί τα
χείρω. Είναι στόχοι που πρέπει να επιτευχθούν, όπως είναι και
στόχος το πρωτογενές πλεόνασµα, ώστε να µπορέσουµε να
αναιρέσουµε κάποιες αδικίες που έχουν γίνει, αλλά παράλληλα
να τρέξει και η ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ. Το 1,5 δισεκατοµµύριο
από το ΕΣΠΑ και το 1 δισεκατοµµύριο από την Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων µέχρι τις 15 Οκτώβρη κάπου θα υπάρχει, ώστε
να υπάρχουν κεφάλαια κίνησης και να υπάρχουν και δάνεια µε
εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. Πάει 20 Οκτώβρη ο µήνας.
Πρέπει και εµείς αυτά που λέµε να τα τηρούµε, για να µπορούµε
από εδώ, όταν µιλάµε και εµείς και όταν απευθυνόµαστε στους
πολίτες, να έχουµε µέση, άκρη, τέλος και αποτέλεσµα. 

Η Ελλάδα δεν είναι µόνο αναπόσπαστο µέλος της Ευρώπης,
είναι και αυτόνοµο. Άρα πρέπει να δούµε και µέσα, την κοινωνική
συνοχή. Η εφεδρεία πρέπει να είναι µια χρονική περίοδος ανα-
διοργάνωσης της χώρας. Ο Ματίας Μόρς είπε: «Εµείς δεν είπαµε
να απολύσετε κανέναν πέντε χρόνια, µπορείτε να αναδιοργανώ-
σετε το κράτος». Άρα θα πρέπει να είναι αυτός ο στόχος µας και

όχι να ξαναµιλήσουµε για εφεδρεία, για απολύσεις, να αναδιορ-
γανώσουµε τη χώρα. Η Νέα Δηµοκρατία έλεγε για εκατό χιλιάδες
θέσεις σε εφεδρεία, αλλά σε έξι, σε τρία χρόνια. Άµα µπεις στην
εφεδρεία, πήρες τη γραµµή σου. Πρέπει να το περιορίσουµε,
γιατί το µόνο δηµόσιο εργαλείο που έχουµε να παράξουµε πολι-
τική είναι το κράτος. 

Και όταν εµείς καταδικάζουµε και λέµε συντεχνίες τους εργα-
ζοµένους, συµφωνώ ότι οι συντεχνίες είναι οι «-όπουλοι» ανά την
Ελλάδα. Όµως, για πείτε µου ένα παράδειγµα. Άκουσα και τον
Υπουργό Εσωτερικών να λέει ότι θα δώσουµε την καθαριότητα
σε ιδιώτες. Να συµφωνήσω ότι το κόστος θα µειωθεί τον πρώτο
χρόνο, ίσως και στο 1/3. Τι µισθό θα παίρνουν αυτοί που εργα-
ζόµενοι που θα δουλεύουν στον εργοδότη αυτό; Και στο µέλλον
ποιος θα µας βεβαιώσει ότι ο ιδιώτης θα έχει την ίδια τιµή για τα
σκουπίδια και δεν θα επιβαρύνει τους πολίτες; Σας λέω ότι το
κράτος είναι το µοναδικό δηµόσιο εργαλείο για να παράξουµε
πολιτική. Θα πρέπει να το προσέξουµε πάρα πολύ. Το αφορολό-
γητο το κατεβάσαµε. Πρέπει να προστατεύσουµε όµως και κά-
ποιες οµάδες και τους πολύτεκνους και τους τρίτεκνους. Βέβαια,
αυτοί δεν συµµετέχουν στην έκτακτη εισφορά, υπάρχει µία ελά-
φρυνση από εκεί. Αλλά ας είµαστε προσεκτικοί σε µια χώρα που
έχει τεράστιο δηµογραφικό πρόβληµα. 

Επειδή, κυρία Πρόεδρε, πρέπει απ’ ότι φαίνεται να ολοκληρώ-
νουµε, γιατί µειώσατε το χρόνο, θα γίνω πιο σύντοµος. Καταθέ-
τουµε µια τροπολογία µε άλλους έξι συναδέλφους που αφορά
τα δάνεια. Προτείνουµε, λοιπόν, σε όσους έχουν κοινωνικό τιµο-
λόγιο, σε ένα αριθµό αντίστοιχο τριακοσίων χιλιάδων οικογενειών
στη χώρα, να δοθεί έως πέντε χιλιάδες ευρώ άτοκο ή χαµηλό-
τοκο δάνειο µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, ώστε να µπο-
ρούν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις που προκύπτουν από
τις επιβαρύνσεις του επόµενου χρονικού διαστήµατος, γιατί ο
χειµώνας είναι δύσκολος. Είναι περίπου από 1 µέχρι 1,5 δισεκα-
τοµµύριο για πέντε χρόνια. Μπορεί αυτό να ρυθµιστεί. Θα είναι
εγγυήσεις του κράτους και όχι χρήµατα. 

Επίσης, είµαστε σε µια εποχή που οι µισθωτοί, οι εργαζόµενοι
στο δηµόσιο δεν µπορούν να πουν «δεν πληρώνουµε» κάποιο
φόρο. Παρακρατείται απευθείας, και τα δάνεια που έχουν και ο
φόρος από το µισθό τους. Φτάνουν στο σηµείο δεκαπενθήµερο
κάποιος να παίρνει, να του µένουν εκατό ευρώ. Άρα εκτιµώ ότι
σε αυτήν την κατεύθυνση πρέπει να δούµε, ξεκινώντας από το
Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο ή από το Ταµείο Παρακαταθηκών και
Δανείων και από τα άλλα πιστωτικά ιδρύµατα, αυτός ο δανεισµός
να φτάσει στη δυνατότητα που µπορεί να έχει ο µισθός. Δηλαδή
µέχρι 1000 ευρώ να φτάνει το πολύ στο 20% και πάνω από 1.000
ευρώ να πάει στο 30%, αλλά να περισσεύει ένα εισόδηµα ώστε
να µπορεί να επιβιώσει. Να µην εξαθλιώσουµε τον κόσµο. Μπο-
ρούµε να το κάνουµε. Μπορούµε να είµαστε ανταποδοτικοί. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Κλείνοντας, αγαπητοί συνάδελφοι, ξέρετε ότι οι πολίτες απαι-
τούν απαντήσεις, ειλικρίνεια, σαφή προσδιορισµό πού πάει η
χώρα. Και επειδή δεν εξαρτάται µόνο από εµάς, εξαρτάται από
τους εταίρους, εκτιµώ ότι σήµερα στηρίζουµε ένα νοµοσχέδιο
πιστεύοντας ότι θα είναι ένα ισχυρό χαρτί διαπραγµάτευσης για
τη χώρα. Όµως, δεν µπορεί να πάει άλλο, δεν µπορεί να συνεχι-
στεί. Πρέπει να είµαστε ειλικρινείς και µε τον εαυτό µας. Ακούµε
τους πολίτες, ακούµε τις φωνές τους, πρέπει εµείς να στηρί-
ξουµε, όχι µόνο το οικονοµικό κοµµάτι, το ηθικό και την αξιοπρέ-
πεια της χώρας. Και πιστεύω ότι σήµερα δίνουµε µια τέτοια
δυνατότητα στον Πρωθυπουργό να στηρίξει αυτήν την αξιοπρέ-
πεια, να κερδίσουµε το στοίχηµα, το επόµενο χρονικό διάστηµα
να βαδίσει µε ξεκάθαρους στόχους η χώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Αµοιρίδης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο τέως
Πρόεδρος της Βουλής, κ. Δηµήτριος Σιούφας.
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ρίζουµε ότι η χώρα και ο ελληνικός λαός βιώνουµε τη δυσκολό-
τερη περίοδο της µεταπολεµικής µας περιόδου, γιατί δεκαοκτώ
µήνες µετά την υιοθέτηση του µνηµονίου και τρεις µήνες µετά
τις αποφάσεις της 21ης Ιουλίου, που χαιρετίστηκαν ως ιστορικής
σηµασίας από την Κυβέρνηση, βρισκόµαστε και πάλι στο σηµείο
µηδέν. 

Η αποτυχία στην εκπλήρωση των στόχων του µνηµονίου, η
δραµατική επιδείνωση όλων σχεδόν των οικονοµικών δεικτών και
η ανακοίνωση µίας νέας δέσµης δηµοσιονοµικού χαρακτήρα, τις
παραµονές της καταβολής της δόσεως του δανείου που συνά-
ψαµε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και το Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο, συνθέτουν ένα βαρύ κλίµα. Αποδεικνύεται ότι το µνηµόνιο
συµφωνήθηκε χωρίς σχεδιασµό. Προσωπικά δεν πιστεύω στις
µηδενιστικές προσεγγίσεις και δεν θεωρώ ότι στην πολιτική όλα
πρέπει να κινούνται στη λογική του άσπρο-µαύρο. Ευθύνη όλων
µας διαχρονικά είναι να συνθέτουµε στηρίζοντας κάθε θετική
πρωτοβουλία και να µην αφήνουµε για αργότερα αυτά που πρέ-
πει να γίνουν σήµερα. 

Αυτές οι προσεγγίσεις που επικράτησαν σε όλο το διάστηµα
της µεταπολιτευτικής περιόδου αποτελούν µία από τις γενεσι-
ουργούς αιτίες της χρόνιας παθογένειας της ελληνικής οικονο-
µίας.

Θα µου επιτρέψετε ως ένα απλό παράδειγµα, µιας και περι-
λαµβάνονται συνταξιοδοτικού χαρακτήρα ρυθµίσεις, να ανα-
φερθώ στην ασφαλιστική παρέµβαση η οποία έγινε το 1992 µε
το ν. 2084/92 µαζί µε το Στέφανο Μάνο, τότε ως Υπουργό Κοι-
νωνικών Ασφαλίσεων, όπου µία καλά µελετηµένη προσπάθεια -η
οποία αργότερα δηµιούργησε τις καλούµενες «άσπρες τρύπες»
στον προϋπολογισµό του κράτους, δηλαδή τα πλεονάσµατα στο
ασφαλιστικό σύστηµα- µετά το 1994, µε εκατό και περισσότερες
παρεµβάσεις, ουσιαστικά αποδοµήθηκε. Κι αν δεν υπήρχε αυτός
ο νόµος, η κοινωνική ασφάλιση, θα είχε καταρρεύσει εδώ και
πολλά χρόνια. 

Θα σας πω δύο µόνο από τις περιπτώσεις, οι οποίες τροπο-
ποιήθηκαν µετά το 1994, εκείνη που προέβλεπε ότι η επικουρική
σύνταξη δεν πρέπει να είναι µεγαλύτερη του 20% της κύριας
σύνταξης, η κατώτερη σύνταξη που καταβάλλεται από όλα τα
ταµεία, να είναι αυτή που αντιστοιχεί στις ασφαλιστικές εισφορές
και το επιπλέον που πρέπει να δίνει για να συµπληρωθεί ένα επί-
πεδο ζωής από το συνταξιούχο, να δίδεται από τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό και όχι από τα ασφαλιστικά ταµεία ή η τρίτη, η οποία
προέβλεπε ότι τα συµβούλια των ταµείων που δεν καταθέτουν
ετησίως ισολογισµό και απολογισµό, να αντικαθίστανται αυτό-
µατα, χωρίς δικαίωµα επαναδιορισµού. Αναβλήθηκε η εφαρµογή
µέχρι το 1999. Και το 1999 αυτή η ρύθµιση καταργήθηκε, για να
έχουµε στη συνέχεια αδυναµία να προσδιορίσουµε ποια είναι η
θέση της κοινωνικής ασφάλισης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφισβήτητα από τις επιµέ-
ρους διαφορετικές προσεγγίσεις που υπάρχουν, όχι µόνο σε πο-
λιτικό επίπεδο, αλλά και στη βάση της κοινωνίας, συγκλίνουσες
απόψεις -όπως σε µεγάλα ζητήµατα, για το ρόλο του κράτους,
για την ανάγκη εξωστρέφειας της οικονοµίας και την αναβάθµιση
του εκπαιδευτικού συστήµατος- υπάρχουν. 

Ωστόσο όµως, οφείλω να επισηµάνω ότι η Κυβέρνηση όλο και
πιο έντονα δίνει την αίσθηση ότι δεν πιστεύει την πολιτική την
οποία εφαρµόζει και ότι προσπαθεί να πείσει όλους τους άλλους,
την ώρα που φαίνεται ότι δεν έχει πειστεί η ίδια, για την αποτε-
λεσµατικότητα της πολιτικής της. 

Αυτή η ατέλειωτη, ανά τρίµηνο, µετρολογία κάτω από το
βάρος της δαµόκλειας σπάθης, αν θα καταβληθεί ή δεν θα κα-
ταβληθεί η επόµενη δόση, δηµιουργεί κλίµα ανασφάλειας και
αβεβαιότητας. Εφαρµόζεται µία πολιτική επικεντρωµένη αποκλει-
στικά και µόνο σε µέτρα δηµοσιονοµικής απόδοσης, µειώσεις µι-
σθών και συντάξεων, άτακτη αποδόµηση του κράτους πρόνοιας,
επιβολή νέων τυφλών φορολογικών επιβαρύνσεων. Όµως, απου-
σιάζει παντελώς ένα συγκεκριµένο σχέδιο ανάταξης της οικονο-
µίας µε την εφαρµογή ταυτόχρονα ενός σχεδίου ανάπτυξης
επενδύσεων και βεβαίως, ένα σχέδιο υλοποιήσιµο για τις απο-
κρατικοποιήσεις. 

Δεν αρκούν µόνο τα µέτρα δηµοσιονοµικής προσαρµογής, για
να µειωθεί το δηµόσιο έλλειµµα και να σταθεροποιηθεί το δηµό-

σιο χρέος. Αν δεν επιστρέψουµε σύντοµα σε ρυθµούς βιώσιµης
οικονοµικής ανάπτυξης, η δηµοσιονοµική εικόνα της χώρας, θα
είναι µη αναστρέψιµη και η πίεση για την επιβολή νέων µέτρων,
συνεχώς θα αυξάνεται, η οικονοµία θα ισορροπεί σε όλο και χα-
µηλότερα επίπεδα, η φορολογική βάση θα συρρικνώνεται και συ-
νεπώς η αδυναµία ανταπόκρισης στους στόχους θα καθίσταται
όλο και περισσότερο δύσκολη. 

Ας δούµε τώρα το νοµοσχέδιο και να δούµε κατάµατα την αλή-
θεια. Κι αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης γίνεται
χωρίς προετοιµασία και σχεδιασµό. Το 2010, ο προηγούµενος
Υπουργός Δηµόσιας Διοίκησης, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονι-
κής Διακυβέρνησης µε δηµόσιες δηλώσεις του είχε επισηµάνει
ότι το ενιαίο µισθολόγιο θα είχε ουδέτερο δηµοσιονοµικά χαρα-
κτήρα, ως µοναδικό στόχο την αποκατάσταση των µεγάλων απο-
κλίσεων των αποδοχών των εργαζοµένων στο δηµόσιο τοµέα.
Στην πορεία το ενιαίο µισθολόγιο εξελίχθηκε σε ένα ακόµα εγ-
χειρίδιο δηµοσιονοµικής πολιτικής, µε αποκλειστικό στόχο τη µεί-
ωση των αποδοχών των εργαζοµένων. Και τελικά το ενιαίο
µισθολόγιο, που πρόκειται να ψηφιστεί είναι, ουσιαστικά, ένα ελ-
λιποβαρές µισθολόγιο, καλύπτει µόνο ένα µέρος του στενού δη-
µόσιου τοµέα, των ΟΤΑ και των εργαζοµένων σε µη εισηγµένες
ΔΕΚΟ. 

Είµαστε όλοι σύµφωνοι ότι στο δηµόσιο θα έπρεπε να θεσπι-
στεί ένα γενικό µισθολόγιο–βαθµολόγιο, µε βάση βεβαίως τις ιδι-
αιτερότητες και τα χαρακτηριστικά των επιµέρους φορέων και
υπηρεσιών. Ένα µισθολόγιο-βαθµολόγιο, µε το οποίο θα παρέ-
χονταν, ουσιαστικά, κίνητρα για την αύξηση της παραγωγικότη-
τας των εργαζοµένων σε όφελος των πολιτών και της εθνικής
οικονοµίας.

Υπάρχουν ισοπεδωτικές λογικές και βεβαίως µε την αντίληψη
και τη λογική: «Όλοι, εναντίον όλων», δεν µπορούµε να αλλά-
ξουµε σελίδα. Ούτε δίχως πίστη και ελπίδα ότι και µπορούµε και
θα τα καταφέρουµε. Η ίδια λογική -και σε µεγαλύτερο βαθµό το
ίδιο επικρατεί και στο φορολογικό κοµµάτι του παρόντος νοµο-
σχεδίου- τρεις µήνες µετά τη θέσπιση της νέας φορολογικής κλί-
µακας µε το ν. 3986/2011 αυτή τροποποιείται και εκ νέου και
αναδροµικά. Ποιοι πλήττονται περισσότερο; Οι χαµηλόµισθοι, οι
συνταξιούχοι, οι τρίτεκνοι, οι πολύτεκνοι, όλοι αυτοί πληρώνουν
την περσινή αστοχία της Κυβέρνησης µε τη θέσπιση του µέτρου
του φορολογικού µπόνους, για τις αποδείξεις που είχε δηµοσιο-
νοµική επιβάρυνση µεγαλύτερη από 1.000.000.000 ευρώ και
ακόµα την αδυναµία, εδώ και δύο χρόνια από την πλευρά του
Υπουργείου Οικονοµικών να εισπραχθεί το ΕΤΑΚ και να εισπραχ-
θεί και για το 2010, ο φόρος µεγάλης ακίνητης περιουσίας.

Αυτό τι δείχνει; Αυτό που δεν µπορεί, πράγµατι, να πραγµατο-
ποιηθεί από την πλευρά του κράτους, ερχόµαστε και τα φορτώ-
νουµε στις πλάτες των µισθωτών, των συνταξιούχων και των
εργαζοµένων.

Οι στιγµές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δύσκολες. Η
χώρα βρίσκεται σε δυσχερή θέση. Καθηµερινά αµφισβητείται η
αξιοπιστία µας και οι δυνατότητες να συµµετέχουµε ισότιµα στο
ευρωπαϊκό γίγνεσθαι και αυτό ίσως να είναι, αυτό που ενοχλεί
πολύ περισσότερο τον ελληνικό λαό, από τα επώδυνα µέτρα, τα
οποία επιβάλλονται τους τελευταίους δεκαοκτώ µήνες. 

Θα ήθελα να κάνω δύο επισηµάνσεις. Οι µειώσεις, τις οποίες
προβλέπετε, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το νοµοσχέδιο -έχετε ήδη
και πρωτοβουλία και από την πλευρά των συναδέλφων της Συµ-
πολίτευσης- να τις κατανείµετε σε µεγαλύτερο χρονικό διά-
στηµα, µέσα σε µία τριετία, όσο είναι και το µεσοµακροπρόθεσµο
πρόγραµµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όσον αφορά στις ρυθµίσεις που έχετε για τους δηµοσίους
υπαλλήλους, δηµιουργήστε δίπλα στο ΑΣΕΠ επαναφέροντας τις
ρυθµίσεις του καταργηθέντος –κακώς- ΑΣΔΥ, ώστε να φύγουν
από την πλευρά της Κυβέρνησης, των Υπουργείων και των φο-
ρέων, όλα τα θέµατα, τα οποία σχετίζονται µε την υπηρεσιακή
κατάσταση των δηµοσίων υπαλλήλων. 

Κάντε το ΑΣΕΠ να είναι το κοµµάτι για τις προσλήψεις και τις
ρυθµίσεις του ΑΣΔΥ, που καταργήθηκαν σε ένα µεγάλο µέρος
στη δικτατορία και δεν επαναφέρθηκαν µετά τη Μεταπολίτευση,
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για να µπορέσει να απεµπλακεί η εκτελεστική εξουσία από αρ-
µοδιότητες που είχαν δηµιουργήσει µέσω του ΑΣΔΥ µια πραγ-
µατική κατάσταση και ικανότητα και λειτουργία της Δηµόσιας
Διοίκησης.

Υπάρχουν µια σειρά από προτεραιότητες, οι οποίες πρέπει να
πραγµατοποιηθούν. Θα σταθώ µόνο στο θέµα της εθνικής συ-
νεννόησης και της εθνικής οµοψυχίας. Ενώ είναι ο µόνος δρόµος
σωτηρίας για την πατρίδα, ενώ είναι ο µόνος τρόπος που µπο-
ρούµε να βγούµε από τα αδιέξοδα, µε εθνική συνεννόηση και
εθνική οµοψυχία, µην κάνετε κάθετι που να υπονοµεύει αυτήν
την κατάσταση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον
Πρόεδρο.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Τουρισµού: «Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής, σχετικά µε την επιβολή εισαγωγικών πε-
ριορισµών σε κατηγορίες αρχαιολογικού και βυζαντινού εκκλη-
σιαστικού εθνολογικού υλικού µέχρι και τον 15ο αιώνα µ.Χ. της
Ελληνικής Δηµοκρατίας».

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας, κ. Κωνσταντίνος Καζάκος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΖΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µπω στις λεπτοµέρειες του νοµοσχεδίου. Έχουν ειπω-

θεί σχεδόν όλα και θα ειπωθούν ακόµα κι άλλα. Θέλω να κατα-
θέσω µερικές εκ βαθέων σκέψεις. Είχα την «τύχη» να ζήσω τις
περιπέτειες της πατρίδας µας και του λαού της από τον πόλεµο
και µετά. Η ηλικία µου δεν µου επέτρεπε τότε να πάρω µέρος
στους αγώνες της δεκαετίας του ‘40, αλλά µου επέτρεπε να έχω
αντίληψη της πραγµατικότητας, να παρακολουθώ τα γεγονότα
και να συλλέγω, αυτό που λέµε, ιστορική πείρα.

Παρακολούθησα τους µετασχηµατισµούς της ελληνικής κοι-
νωνίας όλες αυτές τις τροµερές δεκαετίες του ‘40, του ‘50, του
‘60, του ‘70 µέχρι τώρα. Πολλά από τα στελέχη που αποτέλεσαν
το ΠΑΚ και µετά το ΠΑΣΟΚ τα γνωρίζω προσωπικά από την προ-
δικτατορική περίοδο, όταν ήταν παιδιά. Πολλούς τους γνώρισα
στη διάρκεια της δικτατορίας και ακόµα περισσότερους τα επό-
µενα χρόνια. Πρέπει να οµολογήσω ότι µε πολλή συµπάθεια πα-
ρακολούθησα την εξέλιξή τους στην πολιτική ζωή της χώρας.

Παρ’ ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας µε το εργαλείο που
διαθέτει εξετάζει, αναλύει την πραγµατικότητα, ακούει και προ-
βλέπει αυτά που έρχονται, είχα και τις επιφυλάξεις µου. Έφτασε
κάποια ώρα και έχασα το λογαριασµό. Φτάσαµε σήµερα σε µία
κατάσταση που είναι δραµατική. 

Το ξέρω και το αισθάνοµαι ότι περνάνε δραµατικές ώρες γιατί
τους έλαχε ο κλήρος να περάσουν αυτήν την περίοδο των µέ-
τρων, που καταρράκωσαν την ελληνική κοινωνία και εξαθλιώνουν
το λαό µας. Δεν θα µπορούσε φυσικά αυτά τα µέτρα να τα πάρει
µια κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ το ΠΑΣΟΚ τα πήρε.
Έχουν παγιδευτεί στην ίδια την ορολογία που χρησιµοποιούν µε
τους νεολογισµούς. Αυτοανακλήθηκαν σωτήρες της χώρας, του
λαού, της πατρίδας και οι οικοδόµοι του µέλλοντος. 

Ξέρετε, όµως, πολύ καλά ότι αυτές οι έννοιες τώρα, σε αυτήν
την κατάσταση προσβάλλουν την κοινή λογική. Δεν µπορείς να
σώσεις την πατρίδα, καταστρέφοντας το λαό της. Δεν µπορείς
να χτίσεις µέλλον από ένα άθλιο παρόν. Όπως ξέρετε το παρόν
είναι ανυπόστατη έννοια. Το µέλλον µέλλει να γίνει, εάν γίνει. Το
παρόν, λοιπόν, είναι ανυπόστατη έννοια διότι µετατρέπεται
αστραπιαίως σε παρελθόν. Μας µένει µόνο το παρελθόν, δηλαδή
η ιστορία. Και µόνο η βαθιά µελέτη της ιστορίας, η βαθιά γνώση,
η κατανόησή της, η σοφή προσέγγιση της ιστορίας µπορεί να
µας δηµιουργήσει µία εικόνα του µέλλοντος που να µας γοητεύ-
σει και να θέλουµε να την πραγµατοποιήσουµε ή να την υλοποι-
ήσουµε, όπως είναι οι νεολογισµοί του ΠΑΣΟΚ.

Αυτή η ευθύνη για το µέλλον της χώρας -πρέπει να καταλα-
βαίνετε ότι στις πολύ κρίσιµες ώρες που περνάµε και που µπορεί
από στιγµή σε στιγµή να µεταβληθούν σε τραγικές, ο κίνδυνος

είναι ορατός- έχει φύγει από την Αίθουσα του Κοινοβουλίου και
συνολικά από την πολιτική. Έχει δραπετεύσει και έχει βγει στο
δρόµο. Την έχει επωµιστεί ο λαός µας, που είναι ο µόνος αρµό-
διος, ο µόνος ικανός να χτίσει το µέλλον του έτσι όπως του αξί-
ζει, εάν πάρει τις τύχες του τόπου στα χέρια του, όπως λέµε, και
όπως έχει κάνει επανειληµµένως στην ιστορία του.

Αυτό που µένει είναι ότι πρέπει εµείς να συνταχθούµε µε αυτό
το λαό και να µην παγιδεύεστε σ’ αυτήν την αντικοµµουνιστική
υστερία. Στο δρόµο δεν βρίσκεται το ΠΑΜΕ µόνο του. Μέσα στο
ΠΑΜΕ, πίσω του, δίπλα του –γιατί το ΠΑΜΕ θα είναι πάντα µπρο-
στά, αυτός είναι ο λόγος της ύπαρξής του- συντάσσεται το 85%
του πληθυσµού που ψήφιζε και στήριζε τον δικοµµατισµό όλες
αυτές τις δεκαετίες. Είναι οι ψηφοφόροι σας έξω στους δρόµους
και πρέπει να τους τιµήσετε µε την παρουσία σας. 

Εάν ψηφιστεί και αυτό το νοµοσχέδιο, δεν θα υπάρχει επι-
στροφή. Πρέπει να ανακρούσετε πρύµναν, που λένε οι ναυτικοί,
τώρα, γιατί θα ξεφύγει η κατάσταση. Εγώ δεν έχω ακούσει σο-
βαρό άνθρωπο που µελετάει τα γεγονότα, που να µη µιλάει για
σοβαρό κίνδυνο εκτροπής µε κάποιο τρόπο. Ποιος θα βάλει τη
θρυαλλίδα, ποιος θα πατήσει τη σκανδάλη, τον πυροκροτητή σ’
αυτήν την εκρηκτική κατάσταση δεν το ξέρουµε, ούτε και από
πού θα προέρχεται. Υπάρχει, όµως, µέγας κίνδυνος. 

Αυτό που πρέπει να κάνουµε, είναι να συνταχθούµε µε το λαό.
Πώς λένε οι παπάδες στα βαφτίσια, «Συνετάχθης στο λαό;», «Συ-
νεταξάµην», πρέπει να πούµε. Αλλιώς η ιστορία θα µας βγάλει
στο περιθώριο, ενώ µπορούµε να είµαστε µέσα στις εξελίξεις και
να παίξουµε σοβαρό ρόλο. Αυτό αξίζει στο λαό µας και όχι να
εξακολουθήσουµε αυτήν την πολιτική που γίνεται µόνο και µόνο
για να εξασφαλιστούν τα κέρδη των τοκογλύφων της φασίζου-
σας Ευρώπης. 

Δεν αντέχεται αυτό το πράγµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Μαρία Κυριακοπούλου.
ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παρούσα εσπευσµένη νοµο-

θετική πρωτοβουλία, η οποία εντάσσεται στο πλαίσιο του µεσο-
πρόθεσµου και του εφαρµοστικού νόµου, απαιτεί τη στήριξή µας
όχι µε όρους δικαιοσύνης, αλλά µε όρους έκτακτης ανάγκης.

Αντιλαµβανόµαστε όλοι την κρισιµότητα της κατάστασης. Γι’
αυτό και µέχρι σήµερα έχουµε κληθεί και έχουµε ψηφίσει σειρά
σκληρών µέτρων µε συναίσθηση ευθύνης και αντιλαµβανόµενοι
ότι οι περικοπές είναι µονόδροµος προκειµένου να µειωθεί το έλ-
λειµµα και να ελεγχθεί περαιτέρω το χρέος ώστε να εισέλθουµε
σε τροχιά ανάπτυξης. 

Δυστυχώς το σήµερα δεν έχει καµµία σχέση µε το χθες. Το πα-
ρελθόν έχτισε ένα γυάλινο πύργο, το δηµόσιο, που στέγασε
πέρα από ένα σοβαρό στελεχιακό δυναµικό και πελάτες. Τώρα
κριτικά στεκόµενοι και υπό την πίεση των συνθηκών καλούµαστε
σκεπτόµενοι το σύνολο των πολιτών και το συµφέρον της χώρας,
να διορθώσουµε λάθη δεκαετιών και να εξυγιάνουµε ένα διογ-
κωµένο και υπερτροφικό δηµόσιο τοµέα.

Αυτό, ασφαλώς, δεν σηµαίνει ότι παραγνωρίζουµε την ύπαρξή
του και τη θετική του συµβολή σε µεγάλες ιστορικές αποφάσεις
της πατρίδας µας, όπως η είσοδος της Ελλάδας στο σκληρό πυ-
ρήνα του ευρώ, οι Ολυµπιακοί Αγώνες κ.λπ..

Συµφωνούµε, όµως, όλοι ότι χρειάζεται αναδιάρθρωση της
Δηµόσιας Διοίκησης, ορθολογική κατανοµή του ανθρώπινου δυ-
ναµικού και των πόρων. Δηµιουργήσαµε ένα δηµόσιο τοµέα µε
υπαλλήλους πολλών ταχυτήτων, µε µεγάλο ποσοστό περιττών
προσλήψεων, χωρίς κρίση και αξιολόγηση, µε αδικαιολόγητες µι-
σθολογικές διακυµάνσεις. Χτίσαµε ένα δηµόσιο της πολυνοµίας,
των δυσνόητων και αλληλοαναιρούµενων νόµων. 

Στις τρεις δεκαετίες που κύλησαν, σύµφωνα µε στοιχεία,
έχουµε τέσσερις χιλιάδες νόµους και πάνω από εκατό χιλιάδες
υπουργικές αποφάσεις. Αν υπολογίσουµε τη νοµοθετηµένη πια
γραφειοκρατία, προκαλείται ένα κόστος που φθάνει τις επτά µο-
νάδες του ΑΕΠ, που σηµαίνει περίπου 15 δισεκατοµµύρια. Σύµ-
φωνα, µάλιστα, µε έρευνα του Ιδρύµατος Οικονοµικών και
Βιοµηχανικών Ερευνών «τα τελευταία τριάντα χρόνια σχεδόν δι-
πλασιάστηκε ο αριθµός των απασχολουµένων στο δηµόσιο.
Μόνο τα έτη 1999-2009 και ιδίως µετά το 2007, η µέση δαπάνη
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µισθοδοσίας στο δηµόσιο αυξήθηκε 100%, όταν στις υπόλοιπες
ευρωπαϊκές χώρες ο µέσος όρος αύξησης ήταν 30%. Ενώ σε
άλλες χώρες, ο δηµόσιος τοµέας λειτούργησε παραγωγικά ως
φορέας ανάπτυξης, στην Ελλάδα λόγω έλλειψης σχεδιασµού,
διαφάνειας και µετρήσιµων στόχων υπήρξε αρνητικός παράγων».

Αυτές τις παθογένειες επιδιώκουµε να θεραπεύσουµε µε τη
σηµερινή πρωτοβουλία. Είναι µια σηµαντική προσπάθεια για τον
ουσιαστικό εκσυγχρονισµό της Δηµόσιας Διοίκησης. Ήδη, η θε-
σµοθέτηση της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης ήταν το πρώτο
βήµα για τη διαφάνεια, την ταχύτητα, την ανάπτυξη και την εξοι-
κονόµηση πόρων. Το δεύτερο βήµα είναι η εφαρµογή ενός ορ-
γανωτικού µοντέλου, που θα βασίζεται σε τρεις άξονες: την
ιεραρχία, τους στόχους και την αξιολόγηση.

Η σύσταση Ενιαίας Αρχής Πληρωµών, η δηµιουργία απλου-
στευµένου συστήµατος αποδοχών, έτσι ώστε η αµοιβή να αντα-
νακλά την παραγωγικότητα και τα καθήκοντα, η αξιολόγηση των
υπαλλήλων, η θέσπιση κινήτρων, η επιβράβευση για την επίτευξη
των στόχων είναι η βάση για την αναδόµηση και τον εκσυγχρονι-
σµό του δηµοσίου. Αυτό είναι το κεφάλαιο του νοµοσχεδίου, που
έχει µια ιδιαίτερη σηµασία και αξία.

Δυστυχώς, όµως, η σπουδαία αυτή τοµή στη Δηµόσια Διοί-
κηση, δηλαδή το µισθολόγιο και το βαθµολόγιο, επισκιάζεται από
την εργασιακή εφεδρεία, τις περικοπές µισθών και τη φορολογία
ως έκτακτο προσωρινό µέτρο εξαιτίας των συνθηκών που βιώνει
η χώρα.

Κατανοούµε, όµως, ότι τα περιθώρια επιλογών είναι ελάχιστα.
Σήµερα, καλούµεθα να ισοσταθµίσουµε τα προνόµια και τις θυ-
σίες του καθενός µέσα σε µία τόσο τραγική πραγµατικότητα. Γι’
αυτό κάθε οµάδα που αγωνίζεται για το προσωπικό της συµφέ-
ρον -το οποίο είναι λογικό και το κατανοούµε- δεν αγωνίζεται,
όµως, για το κοινό όλων των πολιτών, για την πατρίδα, για την
αλήθεια. Γι’ αυτό και πρέπει να αλλάξουµε τη συµπεριφορά µας
και να σκεφτούµε συλλογικά, καλλιεργώντας το σεβασµό στους
θεσµούς και αναπτύσσοντας το αίσθηµα ευθύνης, ιδιαίτερα σή-
µερα που η πατρίδα µας στέκεται ακόµη όρθια µε τις θυσίες
όλων των Ελλήνων.

Ευκταίο, ασφαλώς, θα ήταν να µη χρειαζόταν να µειωθούν οι
µισθοί και τα επιδόµατα. Όµως, δεν πρέπει να παραβλέπουµε το
γεγονός ότι είµαστε η µόνη χώρα του ΟΟΣΑ, όπου ο µέσος µι-
σθός στο στενό δηµόσιο τοµέα είναι περίπου διπλάσιος από τον
ιδιωτικό, ενώ στις ΔΕΚΟ και στις κρατικές τράπεζες είναι περίπου
τριπλάσιος. Έπρεπε, λοιπόν, σε κάθε περίπτωση να υπάρξει ένας
εξορθολογισµός. Κατανοούµε ότι θίγονται κεκτηµένα δικαιώ-
µατα. Αλλά, αν σήµερα δεν ληφθούν αυτές οι αποφάσεις, µας
περιµένει ένα χειρότερο αύριο.

Υπό τις συνθήκες αυτές και µέσα στο δυσάρεστο κλίµα που
δηµιουργείται από την ανατροπή παγιωµένων εργασιακών σχέ-
σεων, αποφασίζεται και η εργασιακή εφεδρεία ως ο µοναδικός
τρόπος για να µειωθεί το µέγεθος του δηµόσιου τοµέα, που επί
τόσα χρόνια υπερδιογκώθηκε µε πελατειακές πρακτικές και ρου-
σφετολογικές προσλήψεις.

Επειδή το τελευταίο διάστηµα περίσσεψε η υποκρισία από
πλευράς Νέας Δηµοκρατίας δεν πρέπει να ξεχνά τις δικές της
ευθύνες και τη σωρεία προσλήψεων κατά τη διακυβέρνησή της,
αλλά και την αποποµπή εκατοντάδων διευθυντικών στελεχών.
Διέλυσε ό,τι προοδευτικό χτίστηκε στη Δηµόσια Διοίκηση και
τους θεσµούς γενικότερα, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν το δηµό-
σιο συµφέρον και την αποτελεσµατική λειτουργία των υπηρε-
σιών, αλλά και τη συσσωρευµένη εµπειρία των στελεχών ως
πολύτιµη συνεισφορά στο κράτος και στους πολίτες. Η αντικει-
µενικοποίηση των κριτηρίων επιλογής υποκαταστάθηκε από τη
«γαλάζια» συνέντευξη και οι ρουσφετολογικές πρακτικές ήταν ο
κανόνας.

Υπάρχει και ένα άλλο κεφάλαιο, το φορολογικό. Είναι το αν-
τάλλαγµα που πληρώνουν οι µισθωτοί και οι συνταξιούχοι για την
επιβίωση της πατρίδας µας. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα, όµως, να επανεξετάσουµε την ανα-
δροµική εφαρµογή ιδίως για ορισµένες οµάδες πληθυσµού,
όπως οι πολύτεκνοι και οι τρίτεκνοι µε εισοδηµατικά κριτήρια και
ελπίζω να είναι η τελευταία φορά που µειώνουµε το αφορολό-
γητο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κλείστε, κυρία συνά-
δελφε.

ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Η δίκαιη διακυβέρνηση επιτυγχά-
νεται µε µελέτη, σχέδιο, επιστηµονικότητα και σήµερα παίρνουµε
τις δύσκολες, αλλά αναγκαίες αποφάσεις. Οι οριζόντιες επιλογές
είναι και πρέπει να µείνουν έκτακτες. Δεν µπορούµε συνεχώς να
ζητάµε από τους συνεπείς πολίτες αν δεν ενεργοποιήσουµε
πρώτα τους µηχανισµούς, ώστε να εισπράξουµε φόρους, τέλη,
πρόστιµα, που έχουν ήδη καταστεί ληξιπρόθεσµα και δεν εντα-
τικοποιήσουµε την προσπάθεια πάταξης µε άµεση ενεργοποί-
ηση...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ολοκληρώστε, κυρία
Κυριακοπούλου.

ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Είχα
κάνει την οµιλία µου στα επτά λεπτά, χωρίς να ξέρω τη µείωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το κατανοώ.
ΜΑΡΙΑ ΚΥΡΙΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Στο ερώτηµα που τίθεται, όχι µόνο

από τους µετέχοντες στο δηµόσιο και τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα, αλλά και από την κοινωνία, αν αυτό είναι δίκαιη πολιτική,
η απάντηση, ασφαλώς, είναι «όχι, δεν είναι δίκαιη πολιτική, αλλά
είναι επιβαλλόµενη.»

Όταν, όµως, ρυθµίζουµε προβλήµατα της Δηµόσιας Διοίκη-
σης, τις σχέσεις του κράτους µε την κοινωνία και, συνεπώς, το
πλαίσιο µέσα στο οποίο, αφ’ ενός µεν δοµείται µία ιεραρχία και
αφ’ ετέρου καθορίζεται ο τρόπος παροχής υπηρεσιών στους πο-
λίτες, διότι σκοπός της Δηµόσιας Διοίκησης είναι να εφαρµόζει
τις δηµόσιες πολιτικές και να ανταποκρίνεται στις ανάγκες του
πολίτη, απαραίτητη προϋπόθεση, βέβαια, δεν είναι µόνο η
ύπαρξη ικανών κυβερνητικών µηχανισµών για το συντονισµό των
δράσεων, αλλά και υπηρεσίες µε ικανή στελέχωση, οργάνωση
και υλικοτεχνική υποδοµή. Χρειαζόµαστε οι υπηρεσίες να έχουν
συνοχή και συνέπεια, δηλαδή ευθύνη και αποτελεσµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµεθα σήµερα όλοι να ανα-
λογιστούµε τις ευθύνες µας. Όσοι έχουν διαχειριστεί εξουσία
πρέπει να αναλογιστούν τις ευθύνες τους για τις παθογένειες
που δηµιούργησαν ή υπέθαλψαν και τις οποίες καλούνται σή-
µερα να άρουν και να υπερβούν τον εαυτό τους. Οι υπόλοιποι
οφείλουµε στη δύσκολη αυτή συγκυρία να αναλογιστούµε τις
ιστορικές ευθύνες που έχουµε αναλάβει και να στηρίξουµε τα
επιβαλλόµενα µέτρα, διότι άλλως θα οδηγηθεί η χώρα στη χρε-
οκοπία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ.
Φώτης Κουβέλης.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ποιου κόµµατος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Φώτης Κουβέλης

είναι γνωστός. Δεν χρειάζεται συστάσεις. Είναι επικεφαλής Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας. Δεν είναι µε την τυπική έννοια του Κα-
νονισµού, αλλά δεν χρειάζεται συστάσεις ο κ. Φώτης Κουβέλης.

Ορίστε, έχετε το λόγο, κύριε Κουβέλη.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο όνοµα

των αναγκαίων µεταρρυθµίσεων η Κυβέρνηση προωθεί το ενιαίο
µισθολόγιο. 

Βεβαίως, το ενιαίο µισθολόγιο είναι αναγκαίο, αλλά,µε ποιες
προϋποθέσεις, όταν απουσιάζουν οι οργανισµοί, όταν απουσιά-
ζουν, κύριε Υπουργέ, τα καθηκοντολόγια, όταν απουσιάζουν τα
κριτήρια, τα οποία θα µπορούσαν να δικαιολογούν τη θεσµική
µεταρρύθµιση του ενιαίου µισθολογίου; Πολύ δε περισσότερο
όταν απουσιάζουν αυτές οι προϋποθέσεις, έρχεται η Κυβέρνηση
να οµιλήσει για πλεονάζον προσωπικό, το οποίο, βεβαίως, µπορεί
να υπάρχει, αλλά πού; Και µε ποια αντίληψη διαµορφώνει το
θεσµό της εργασιακής εφεδρείας, που αποτελεί το προανάκρου-
σµα των απολύσεων, όταν η Κυβέρνηση δεν ξέρει πού χρειάζον-
ται οι υπάλληλοι, πού χρειάζεται το στελεχικό δυναµικό, στη
βάση ποιων προϋποθέσεων και ποιων κριτηρίων; 

Πρόκειται για την οριζόντια αντιµετώπιση ενός κρίσιµου ζητή-
µατος, το οποίο θα οδηγήσει σε αδιέξοδα και σε καµµία περί-
πτωση δεν θα υπηρετήσει τον αναγκαίο εξορθολογισµό και την
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αναδιάρθρωση, εντέλει, µιας Δηµόσιας Διοίκησης αποτελεσµα-
τικής, µιας Δηµόσιας Διοίκησης, η οποία µπορεί να λειτουργεί
ως συντελεστής στην παραγωγική διαδικασία και στην εξυπηρέ-
τηση των λειτουργιών της κοινωνίας και του κράτους συνολικό-
τερα.

Ταυτόχρονα, µε την ίδια αντίληψη της οριζόντιας αντιµετώπι-
σης περικόπτει συνεχώς αποδοχές, γκρεµίζει δηλαδή µε άλλα
λόγια την αµοιβή εργασίας και οδηγεί στο περιθώριο µεγάλα
στρώµατα της ελληνικής κοινωνίας. 

Παράλληλα, έρχεται να αποδιαρθρώσει στην κυριολεξία εργα-
σιακά δικαιώµατα. Αναφέροµαι στις επιχειρησιακές και κλαδικές
συµβάσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαχρονικά το εργασιακό κό-
στος έχει τη µικρότερη συµµετοχή στο συνολικότερο κόστος του
παραγόµενου αγαθού. Αναφέροµαι σε οικονοµικό αγαθό. Είναι
προφανές ότι µέσα από τη συνεχή αποµείωση, µέσα από το συ-
νεχές κτύπηµα της αµοιβής της µισθωτής εργασίας εξαθλιώνον-
ται οι µισθωτοί και εν τέλει καταστρέφεται και ο κοινωνικός ιστός.
Είναι προφανές ότι πρόκειται για ένα µοντέλο παραγωγικής δια-
δικασίας, η οποία δεν αφορά στην ελληνική κοινωνία, αλλά
αφορά στο λεγόµενο οικονοµικό φιλελευθερισµό, στον οποίο δυ-
ναµικά έχει µετατοπιστεί η κυβερνητική πολιτική και κατ’ επέ-
κταση το κόµµα που τη στηρίζει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν η ύφεση βαθαίνει, όταν η
παραγωγική και αναπτυξιακή διαδικασία είναι απούσα, όταν δεν
έχει δροµολογηθεί στοιχειωδώς ένα αναπτυξιακό πενταετές πρό-
γραµµα, στο οποίο επανειληµµένα έχω αναφερθεί, όταν η µικρο-
µεσαία επιχείρηση κλείνει, κάθε µέρα όλο και περισσότερα
καταστήµατα, περισσότερες δραστηριότητες, όταν τα λουκέτα
αυξάνονται µε γεωµετρική πρόοδο και κατ’ επέκταση η ανεργία,
πώς είναι δυνατόν να αντιµετωπιστούν τα ζητήµατα που έχουν
σχέση και µε το έλλειµµα και µε το χρέος; Όταν, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, καλπάζει η φοροδιαφυγή –να το ισοδύναµο που θα
έπρεπε να αναζητήσει η αδιέξοδη κυβερνητική πολιτική- όταν η
παραοικονοµία εξακολουθεί να κατέχει το 30% του Ακαθαρίστου
Εθνικού Προϊόντος, όταν η διαφθορά κατέχει το 8% έως 10% του
Ακαθαρίστου Εθνικού Προϊόντος, βέβαια, το εύκολο θύµα είναι
το γνωστό υποζύγιο, ο οικονοµικά αδύναµος: περικοπή αποδο-
χών, περικοπή µισθών, συντάξεων και κοινωνικών δαπανών. Ε,
δεν µπορεί να σταθεί αυτή η κοινωνία! 

Όταν κάποτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βγει από
την κρίση –αν και βλέπω πολύ µακρινό το χρονικό σηµείο εξό-
δου- το ζητούµενο είναι να βγει µε µια κοινωνία όρθια. Η κοινω-
νία, όµως, πέφτει. Πέφτει κάθε µέρα και περισσότερο. Και όσο
και αν µατώσει ο ελληνικός λαός, δεν πρόκειται να αντιµετωπι-
στεί το χρέος. Το χρέος για να αντιµετωπιστεί θέλει ένα διακρα-
τικό ευρωπαϊκό διακανονισµό, τον οποίο όλοι µαζί έπρεπε να
διεκδικήσουµε. Έπρεπε να έχει πρωτοβουλίες η ελληνική Κυβέρ-
νηση στην αναζήτηση µιας τέτοιας λύσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελκυστικό ακούγεται το «κού-
ρεµα», η περίφηµη περικοπή του χρέους. Αλλά για ποια περικοπή
και ποιο «κούρεµα» µιλάµε, εάν δεν συνοδεύεται από ασφαλιστι-
κές δικλίδες, αν δεν συνοδεύεται από ρυθµίσεις που δεν θα οδη-
γήσουν στην κατάρρευση τα ασφαλιστικά ταµεία, στην
κατάρρευση της οικονοµίας ουσιαστικά, άρα στην αδυναµία να
πληρωθούν αύριο το πρωί µε την αναγκαία και στοιχειώδη επάρ-
κεια µισθοί, συντάξεις και λειτουργίες του κοινωνικού κράτους; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανένας δεν µπορεί να οικοδο-
µήσει πάνω στα συντρίµµια της καταστροφής. Γι’ αυτό έπρεπε
να αναζητηθεί ένας κοινός τόπος, όχι για να εκχωρήσει η µία πο-
λιτική δύναµη στην άλλη ή στην Κυβέρνηση την πολιτική της πρό-
ταση για τη διέξοδο από την κρίση, αλλά τουλάχιστον µε αυτόν
τον κοινό τρόπο και τον κοινό πολιτικό τόπο, µε µια φωνή να ανα-
ζητήσουµε τη λύση στην κλίµακα της Ευρώπης. 

Και η Ευρώπη οφείλει να αντιληφθεί ότι όσο δεν αντιµετωπίζει
στο πλαίσιο µιας ουσιαστικής οικονοµικής διακυβέρνησης, µιας
ουσιαστικής πολιτικής ενότητας όχι µόνο την κρίση χρέους της
Ελλάδας, αλλά τη γενικευµένη κρίση, θα είναι µια Ευρώπη η
οποία θα µετρά ιδιότυπες διασπάσεις επί του παρόντος, αλλά
και φυγόκεντρες τάσεις. Είναι βέβαιο ότι θα έχει από ελάχιστη
έως µηδενική συµµετοχή µια τέτοια µη πολιτικά ενοποιηµένη Ευ-

ρώπη στη διεθνή διαδικασία της οικονοµίας, µε το πρόσθετο δε-
δοµένο ότι είναι αρκετές οι νέες αναδυόµενες οικονοµικά χώρες. 

Είναι προφανές ότι καταψηφίζει η Δηµοκρατική Αριστερά το
σχέδιο νόµου. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχει κατατεθεί αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας από
το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό. Έχουµε δύο αιτήσεις. Ανακοι-
νώσαµε χθες ότι υπάρχει αίτηση από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας και από το Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό. Η ψηφοφορία
θα γίνει στις 20.00’ στην απογευµατινή συνεδρίαση. Έχει γίνει
µία συνεννόηση µε τα κόµµατα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Είπατε στις 20.00’, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Στις 20.00’. 
Το λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός

Οικονοµικών κ. Ευάγγελος Βενιζέλος. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σή-
µερα και αύριο, δηλαδή τις δύσκολες αυτές µέρες κατά τις
οποίες η Βουλή των Ελλήνων καλείται να ψηφίσει διατάξεις που
αλλάζουν την εικόνα του κράτους και σε πολύ µεγάλο βαθµό και
την εικόνα της ίδιας της κοινωνίας, πρέπει µε πολύ µεγάλη σο-
βαρότητα, ψυχραιµία και υπευθυνότητα να στοχαστούµε πάνω
στο τι είναι αυτό που συµβαίνει στη χώρα µας. 

Είναι πολλοί αυτοί που πιστεύουν ότι η χώρα βιώνει το έσχατο
στάδιο µιας µακράς κρίσης. Η διεθνής χρηµατοοικονοµική και
δηµοσιονοµική κρίση στην Ελλάδα πολλαπλασιάστηκε, επειδή
διασταυρώθηκε µε την κρίση του µοντέλου ανάπτυξης, µε τις
διαρθρωτικές µας αδυναµίες, µε την αµεριµνησία που είχε κυ-
ριαρχήσει επί δεκαετίες, µε το γεγονός ότι δεν λειτουργήσαµε
προληπτικά, µε το γεγονός ότι δεν µπορέσαµε να αντιληφθούµε
την ταχύτητα µε την οποία εξελίσσεται η κρίση και το βάθος που
αυτή έχει. 

Πράγµατι, τι µπορείς να πεις στον άνεργο; Τι µπορείς να πεις
στο συνταξιούχο που βλέπει να περικόπτεται η σύνταξή του; Τι
µπορείς να πεις στο µικρό επιχειρηµατία που αναγκάζεται να
κλείσει το κατάστηµά του; Τι µπορείς να πεις σε όλους εκείνους
που δεν βρίσκουν πρόσβαση στο τραπεζικό σύστηµα; Τι µπορείς
να πεις σε ανθρώπους που αγωνίζονται, σε ανθρώπους της βιο-
πάλης που βλέπουν να διαψεύδονται προσδοκίες, να ανατρέπον-
ται σχέδια ζωής όχι για τους ίδιους, αλλά για τα παιδιά τους; Και
κυρίως τι µπορείς να πεις σε παιδιά που σπουδάζουν, που ελπί-
ζουν, που ονειρεύονται και που βλέπουν τώρα να κλείνουν οι
πόρτες και του δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα και την ανεργία
των νέων να φθάνει σε δυσθεώρητα ύψη, να κοντεύει να φθάσει
στο 40%; 

Όλοι αυτοί είναι λογικό, είναι δίκαιο να νιώθουν ότι τώρα η
χώρα περνά µια κρίση, την οποία αποδίδουν σε πολύ µεγάλο
βαθµό σε αυτή καθ’ εαυτή την απόφαση για την υπαγωγή της
χώρας σε ένα πρόγραµµα στήριξης. Την αποδίδουν δηλαδή στο
µνηµόνιο, στην τρόικα, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο, στη νεοφιλελεύθερη ή µονεταριστική αντίληψη
που επικρατεί διεθνώς. 

Η αλήθεια είναι ότι εάν δεν ήµασταν µέρος ενός ευρωπαϊκού
και διεθνούς συστήµατος, εάν µπορούσαµε να χρηµατοδοτή-
σουµε µόνοι τις επιλογές µας, θα κάναµε διαφορετικές επιλογές,
µε διαφορετική χρονική κλιµάκωση, µε διαφορετική πυκνότητα.
Τα πράγµατα, όµως, δεν γράφονται ποτέ όπως τα θέλει κανείς.
Η ιστορία είναι πολύπλοκη και οι συσχετισµοί πάρα πολύ σκλη-
ροί. 

Το τραγικό είναι άλλο. Είναι πως πρέπει να εξηγήσουµε σε
όλους αυτούς τους ανθρώπους που αγωνίζονται, αγωνιούν και
αγανακτούν, που βλέπουν να αλλάζουν τα δεδοµένα της ζωής
τους πως αυτό που βιώνει η χώρα δεν είναι το έσχατο και βαθύ-
τερο σηµείο της κρίσης. 

Είναι µία εναγώνια και αναγκαία προσπάθεια να αποφύγουµε
να ζήσουµε το τελευταίο, το βαθύτερο και σκληρότερο επίπεδο
της κρίσης.

Η διαφορά ανάµεσα σε µία δύσκολη κατάσταση και την κατα-
στροφή είναι τεράστια. Είναι µία διαφορά ιστορικού χαρακτήρα.
Γιατί όταν µία οικονοµία υπάρχει, όταν η ίδια η χώρα υπάρχει και
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λειτουργεί, όταν ο κοινωνικός ιστός, έστω πληγωµένος, διατη-
ρείται, µία χώρα µε τα πλεονεκτήµατα και την ευελιξία της Ελλά-
δας, ένας λαός µε τις δυνατότητες, τα ταλέντα, την εµπειρία του
ελληνικού λαού, µπορεί πολύ εύκολα να καλύψει το χαµένο έδα-
φος, µπορεί πάρα πολύ εύκολα να ξαναβγεί στις πρώτες γραµ-
µές της ευρωπαϊκής και της διεθνούς οικονοµίας. Διότι, το
έχουµε πει πολλές φορές, η Ελλάδα παρά την κρίση, παρά τη
µείωση των εισοδηµάτων, παρά την πτώση των αξιών των περι-
ουσιακών στοιχείων των Ελλήνων, κινητών και ακίνητων, είναι µία
από τις τριάντα µεγαλύτερες οικονοµίες του κόσµου. Ανήκει
στην οµάδα των χωρών της Ευρωζώνης, ό,τι κι αν σηµαίνει αυτό.
Έχει γίνει πολύ αχνό -είναι η αλήθεια- το στοιχείο αυτό, αλλά
υπάρχει και είναι ζωτικής σηµασίας. 

Πρέπει λοιπόν, να εξηγήσουµε στους πολίτες, στους ανθρώ-
πους που µας έχουν δώσει την εντολή να λειτουργούµε στο
όνοµά τους ότι, δυστυχώς, είναι απολύτως αναγκαίο να ζήσουµε
αυτήν τη φάση, για να αποφύγουµε τη χειρότερη. 

Είπα στο Υπουργικό Συµβούλιο προχθές ότι δυσκολεύονται οι
θεολόγοι να πείσουν ότι µετά το θάνατο υπάρχει η µετά θάνατον
ζωή. Εµείς δυσκολευόµαστε ακόµα περισσότερο να πείσουµε ότι
αν επέλθει ο θάνατος της οικονοµίας, λόγω χρεοκοπίας και πτώ-
χευσης, µετά το θάνατο δεν υπάρχει η αιώνια ζωή στην οικονο-
µία, αλλά υπάρχει η αµετάβλητη κατάσταση του θανάτου που θα
κάνει πολλές δεκαετίες να την ξεπεράσει η χώρα, χάνοντας µία
και δύο γενιές ανθρώπων της. 

Ναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι συνθήκες που ζούµε είναι
πολεµικές αλλά δεν το έχουµε αντιληφθεί. Η ύφεση είναι βαθιά,
είναι σωρευτική, έχει ξεκινήσει πολύ πριν το µνηµόνιο. Το 2009
ήταν ένα έτος βαθιάς ύφεσης παρ’ ότι αυξήθηκαν εντυπωσιακά
οι πρωτογενείς δαπάνες και εκτοξεύτηκε το έλλειµµα και το πρω-
τογενές και το συνολικό δηµοσιονοµικό έλλειµµα στα 36 δισεκα-
τοµµύρια το δεύτερο, στα 24 δισεκατοµµύρια το πρώτο. Ζούµε,
λοιπόν, µία ύφεση που σωρευτικά του χρόνου θα έχει φτάσει το
15% και αγωνιζόµαστε µέσα σε συνθήκες βαθιάς και σωρευτικής
ύφεσης κι ενώ πολλαπλασιάζεται το κόστος εξυπηρέτησης του
δηµοσίου χρέους γεωµετρικά, από 12 δισεκατοµµύρια τόκων το
2009 σε 18 δισεκατοµµύρια το 2012, να πετύχουµε µία πρωτο-
φανή δηµοσιονοµική προσαρµογή που την θέλουν οι εταίροι µας,
την θέλουν οι αγορές, προκειµένου να ανακτήσουµε στοιχει-
ωδώς την αξιοπρέπεια και την αξιοπιστία µας. 

Είναι πολύ µεγάλα τα επιτεύγµατα του ελληνικού λαού. Παρ’
όλα αυτά, βλέπετε ότι είµαστε ο αποδιοποµπαίος τράγος. Βλέ-
πετε ότι µας περιβάλλουν αρνητικά στερεότυπα και µας χρησι-
µοποιούν ως εύκολο πρόσχηµα για να αποδώσουν σε εµάς τις
µεταφυσικές σχεδόν ευθύνες για την αποτυχία ενός ολόκληρου
µοντέλου, για τις αδυναµίες που έχει η Ευρωπαϊκή Ένωση και το
παγκόσµιο σύστηµα οικονοµικής διακυβέρνησης που νοµίζει ότι
υπάρχει, ενώ στην πραγµατικότητα δεν υπάρχει, γιατί έχει υπο-
ταχθεί στις ασύµµετρες και ανεξέλεγκτες δυνάµεις της αγοράς,
του κερδοσκοπικού και µη ρυθµισµένου τµήµατος της διεθνούς
αγοράς. 

Αυτό που ζούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πραγµα-
τικά τραγικό. Οι στιγµές είναι ιστορικές. Εύχοµαι κι ελπίζω να µας
αξιώσει η τύχη κι ο θεός να µη ζήσουµε την άλλη εκδοχή αυτού
του σεναρίου, να πετύχουµε στο στρατηγικό µας στόχο, έστω κι
αν αυτό σηµαίνει ότι θα έχουµε αναλάβει ένα τεράστιο πολιτικό
βάρος. Επειδή όµως ο χρόνος έχει πυκνωθεί, οι εξελίξεις είναι
ραγδαίες, θέλω να ελπίζω πως στα όρια του ανθρώπινου χρόνου
που µας αποµένει, θα ζήσουµε τους καρπούς µίας πολιτικής, που
αν καταφέρει να σώσει τη χώρα, θα της δώσει νέα πνοή, νέο
όραµα, νέα εθνική αφήγηση, νέες δυνατότητες. Δεν είναι η ορι-
στική και αµετάκλητη µοίρα της χώρας η απαισιοδοξία, η µιζέρια,
η ηττοπάθεια. Αυτό το δικαίωµα στην ελπίδα και την αισιοδοξία
είµαστε υποχρεωµένοι να το δώσουµε ξανά στους Έλληνες πο-
λίτες και ιδίως στα παιδιά µας. 

Γίνονται, λοιπόν, πολύ σηµαντικά πράγµατα, µία εντυπωσιακή
δηµοσιονοµική προσαρµογή, διαρθρωτικές αλλαγές που υπό
άλλες συνθήκες θα ήταν ανέφικτες, οι οποίες ενισχύουν την
εθνική ανταγωνιστικότητα και την εθνική παραγωγικότητα. Ανα-
διαρθρώνεται το κράτος και ο δηµόσιος τοµέας. Αλλάζει η ίδια
η αντίληψη του πολίτη για το τι σηµαίνει δηµόσιο έσοδο και δη-

µόσια δαπάνη. Είναι πια βαθιά ανήθικη η φοροδιαφυγή. Είναι
όµως µία πραγµατικότητα που κυριαρχεί και στην οποία συµµε-
τέχουµε όλοι κατά τον άλφα ή βήτα τρόπο. Ανοίγουν οι αγορές
εργασίας, αλλάζει η εικόνα στον τραπεζικό τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που συµβαίνει είναι ότι ξα-
ναγνωριζόµαστε συνολικά ως κράτος, ως κοινωνία, ως οικονοµία.
Η χώρα ξαναγράφεται. Τίθενται και πάλι οι κανόνες λειτουργίας
του κράτους, της κοινωνίας των πολιτών και της οικονοµίας. Πρέ-
πει να είµαστε εξαιρετικά προσεκτικοί, γιατί τώρα, τη στιγµή των
αναγκαστικών γρήγορων, ριζικών και ριζοσπαστικών αλλαγών
χτυπάµε πράγµατι πρακτικές, συνήθειες, ασυλίες του παρελθόν-
τος. 

Στόχος µας όµως είναι να αποκαταστήσουµε την κοινωνική δι-
καιοσύνη, την πολιτική και κοινωνική ηθική, να δώσουµε νέες ευ-
καιρίες υπό συνθήκες διαφάνειας και υγιούς ανταγωνισµού. Αν
δεν ολοκληρώσουµε το σχέδιο και το σχέδιο µείνει ηµιτελές, ατε-
λέσφορο, τότε ούτε τη χώρα θα έχουµε σώσει, ούτε τους κανό-
νες λειτουργίας της θα έχουµε ξαναθέσει. Κι επιπλέον θα έχουµε
δηµιουργήσει ενδεχοµένως νέες χειρότερες ανισότητες, γιατί
όταν µέσα στην κρίση δεν επιβάλλεται η νοµιµότητα, η διαφά-
νεια, ο ορθολογισµός, η δηµοκρατία, κυριαρχούν οι επιτήδειοι,
άρα θύµα είναι και πάλι ο πιο αδύναµος, ο φτωχότερος, αυτός
που δεν έχει άλλους τρόπους να προβάλει τα αιτήµατά του και
να επιβάλει τη βούλησή του. 

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία να ολοκληρώσουµε το σχέδιο.
Έχει πολύ µεγάλη σηµασία να εµφανιστεί η χώρα, όχι η Κυβέρ-
νηση αλλά η χώρα συνολικά, τις επόµενες µέρες, την εβδοµάδα
αυτή, στις Βρυξέλλες στα διάφορα όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τις Ευρωζώνης µε διαπραγµατευτική ισχύ, µε κύρος,
µε αξιοπρέπεια, µε πειστικότητα για να ζητήσει µία ουσιαστική
και οριστική λύση σε σχέση µε τη βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέ-
ους, σε σχέση µε το νέο πρόγραµµα στήριξης της ελληνικής οι-
κονοµίας, σε σχέση µε όλα τα µέτρα που πρέπει να ληφθούν για
να υποστηριχθεί η ανάπτυξη στην Ελλάδα, δηλαδή να ανακοπεί
η ύφεση. Κι επιτέλους να αρχίσουµε να µιλάµε µε ένα λόγο θε-
τικό, δηµιουργικό, ένα λόγο που δεν µας φέρνει στο 1960, αλλά
µας οδηγεί πραγµατικά στο 2020. 

Ελπίζω να µας δοθεί η ευκαιρία τις επόµενες µέρες, µετά την
Κυριακή, συζητώντας για το εθνικό φορολογικό σύστηµα, να δια-
µορφώσουµε, όπως έχω πει, αυτό το νέο καθρέφτη, µέσα από
τον οποίο θα ξαναγνωριστούµε όλοι. Γιατί θα αλλάξουν οι συµ-
περιφορές, θα αλλάξει η αίσθηση του δικαίου µε απλούς, πρα-
κτικούς κανόνες, που βάζουν τον κάθε πολίτη στη θέση που του
αναλογεί και από πλευράς δικαιωµάτων και από πλευράς υπο-
χρεώσεων. 

Όµως, το πρόβληµα µας ξεπερνά, ξέρετε, γιατί στην πραγµα-
τικότητα αυτό που ζούµε είναι η ακραία όψη της ευρωπαϊκής
αµηχανίας. Η µεγάλη αντίφαση της Ευρωζώνης είναι πως διαθέ-
τει ένα κοινό ισχυρό νόµισµα, δεν διαθέτει όµως ούτε το θεσµικό
υπόβαθρο ούτε την πολιτική ικανότητα να το υποστηρίξει και να
το διαχειριστεί. Οι αγορές, που θέλουν να κατισχύουν των πολι-
τικών θεσµών, ζητούν τα ρέστα από την Ευρωζώνη γιατί δεν έχει
µπορέσει να συµφιλιώσει τη νοµισµατική της ολοκλήρωση µε την
οικονοµική και πολιτική της ολοκλήρωση. Οι ωδίνες αυτού του
νέου ευρωπαϊκού τοκετού είναι πάρα πολύ µεγάλες. Και οι κίν-
δυνοι είναι πάρα πολύ µεγάλοι. Πρέπει η Ευρωζώνη να αποδείξει
στην περίπτωση της Ελλάδας ότι µπορεί να σώσει τα µέλη της,
σώζοντας τον εαυτό της. Αυτό το γνωρίζουν όλοι πάρα πολύ
καλά. Αλλά το παιχνίδι αυτό έχει κόστος και κινδυνεύουµε από
το ατύχηµα. Κινδυνεύουµε, από µη ορθολογικές συµπεριφορές.
Κινδυνεύουµε από την αδυναµία των ευρωπαϊκών πολιτικών συ-
στηµάτων να αντιληφθούν την ιστορικότητα της περιόδου αυτής. 

Ιστορικότητα σηµαίνει και αβεβαιότητα και κίνδυνος. Γιατί η
ιστορία πάντα συνάπτεται µε αυτά τα δύο στοιχεία. Όταν γρά-
φεται ιστορία µπροστά µας, όταν εµείς µετέχουµε στην ιστορία
εν τω γίγνεσθαι, πάντα υπάρχουν αβεβαιότητες και κίνδυνοι. Κα-
νείς δεν ξέρει ποιο θα είναι το τελικό αποτέλεσµα. Έχει, λοιπόν,
πολύ µεγάλη σηµασία τώρα να δούµε στο όνοµα ποιων από-
ψεων, ποιων ιδεών, στο όνοµα ποιας προοπτικής µπορεί να γίνει
όλο αυτό στην Ευρώπη και στην Ελλάδα. 

Ας αναρωτηθούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: τι είναι σή-
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µερα προοδευτικό και τι συντηρητικό; Τι σηµαίνει υπεράσπιση
κεκτηµένων, εντός ή εκτός εισαγωγικών; Τι είναι, αλήθεια, αρι-
στερό και προοδευτικό; Αυτό που µένει ακλόνητο, ακίνητο, αρ-
ραγές, όπως έχει συνηθίσει; Αυτό που επιχειρεί να διατηρήσει
καταστάσεις και προνόµια; Ή προοδευτικό είναι αυτό που θέλει
να θέσει ξανά τους όρους και να επιτρέψει στον καθένα να δει
τον εαυτό του µε άλλη προοπτική; Ποιος εκπροσωπεί το γενικό
συµφέρον; Ποιες κοινωνικές δυνάµεις θα στηρίξουν αυτή την
προσπάθεια; Καµµιά; Είµαστε µόνοι µας; 

Το δράµα του πολιτικού συστήµατος είναι ότι δεν µπορεί να
αντιµετωπίσει υπό συνθήκες ενότητας και συναίνεσης αυτή τη
µεγάλη πρόκληση. Το δράµα του ΠΑΣΟΚ είναι ότι αναγκάζεται
να συγκρουστεί µε παραδοσιακές δυνάµεις που το στήριξαν και
το στηρίζουν ή, εν πάση περιπτώσει, που το στήριξαν µέχρι τις
τελευταίες εκλογές. Το δράµα όλων µας, το προσωπικό και το
συλλογικό, το πολιτικό, είναι ότι στο όνοµα του πατριωτισµού και
στο όνοµα ενός εθνικού καθήκοντος, που δεν µπορούµε να το
θέσουµε υπό διαπραγµάτευση, πρέπει να τοποθετήσουµε και
πάλι µεγάλα ζητήµατα δηµοκρατίας, αντιπροσώπευσης, νοµιµο-
ποίησης. 

Πώς είναι δυνατόν ο πολίτης που νιώθει αδικηµένος ή που ξε-
βολεύεται, ο πολίτης που νιώθει την επίπτωση από τη µείωση του
µισθού του ή της σύνταξής του, ο πολίτης που νιώθει την επί-
πτωση από την αλλαγή της κατάστασης στο τραπεζικό σύστηµα,
ο πολίτης που χάνει τη δουλειά του και είναι άνεργος, ο νέος που
είχε µία προσδοκία και την έχασε, να αρθεί στο ύψος του γενικού
συµφέροντος; Του ζητάµε πάρα πολλά. Του ζητάµε περισσότερα
από ό,τι ζητάµε από τον εαυτό µας. Γιατί εµείς είµαστε υποχρε-
ωµένοι να πράξουµε στο όνοµα του γενικού συµφέροντος και
στο όνοµα του πατριωτικού καθήκοντός µας. Ο πολίτης, όµως,
πρέπει να πειστεί από κάτι. Και δεν αρκεί να πειστεί από τον επα-
πειλούµενο κίνδυνο της οικονοµικής και εθνικής καταστροφής.
Πρέπει να πειστεί και από το γεγονός ότι δεν θα αντικαταστα-
θούν ο παλιές ανισότητες από νέες. Γι’ αυτό προσπαθούµε µε
όλα τα µέτρα που παίρνουµε, τα µέτρα κοινωνικής εξισορρόπη-
σης, τα µέτρα προστασίας, να του δώσουµε δείγµατα γραφής
πως αν µπορέσουµε να φύγουµε από την περιδίνηση, πως αν
µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε τη διαπραγµάτευση, πως αν
µπορέσουµε να φθάσουµε σε ένα σχήµα οριστικής βιωσιµότητας
του δηµόσιου χρέους, πως αν αλλάξουµε τα επίπεδα ρευστότη-
τας της ελληνικής οικονοµίας, µπορεί πραγµατικά και γρήγορα
σχετικά να αλλάξει η αίσθηση, η ροπή, η τάση. Δεν υπάρχουν
θαύµατα. Και πρέπει ο πήχης να είναι τοποθετηµένος σε ένα
πολύ προσεκτικό σηµείο. Όχι ψηλά. Υπάρχει, όµως, η συστηµα-
τική δουλειά, υπάρχει η ανάγκη να επιβιώσει η χώρα. Και αυτό
είναι µία πολύτιµη πηγή έµπνευσης για όλους µας: για το πολι-
τικό σύστηµα, για την Κυβέρνηση, για τη Βουλή, για την κοινωνία.
Το δράµα µας, λοιπόν, είναι ότι πρέπει να πείσουµε πως κατα-
στάσεις, οι οποίες είναι χειροπιαστές και είναι δύσκολες και αρ-
νητικές, είναι απολύτως αναγκαίες, για να αποφευχθούν άλλες
τρισχειρότερες και για να ανοίξει το παράθυρο της ελπίδας και
της προοπτικής στη χώρα. 

Δεν υπάρχουν πια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γραµµικές
εξελίξεις και απλές βεβαιότητες. Όλα αυτά έχουν σαρωθεί τα τε-
λευταία χρόνια. Και πρέπει να πούµε στο λαό την αλήθεια που
του κρύψαµε. Και δεν έχουµε δικαίωµα να συνεχίζουµε να κρύ-
βουµε την αλήθεια ή να ωραιοποιούµε καταστάσεις. Η αλήθεια
δεν είναι απλώς και µόνο επαναστατική. Είναι όρος επιβίωσης
για το έθνος, για την πατρίδα µας. Συνεπώς διαµορφώνονται
νέες καταστάσεις πολιτικές, οικονοµικές, κοινωνικές. Τα κόµ-
µατα, όσο ήταν και όποια ήταν κόµµατα του δηµόσιου τοµέα,
πρέπει να είναι κόµµατα του γενικού συµφέροντος του ελληνικού
λαού. Η εικόνα της ελληνικής επιχειρηµατικότητας αλλάζει. Ο ερ-
γαζόµενος αποκτά συνείδηση του συµφέροντος της εθνικής οι-
κονοµίας. Κάποιος, όµως, πρέπει να µιλήσει στο όνοµα και αυτών
που υποαντιπροσωπεύονται: των απόντων, των αγέννητων, των
ανέργων. 

Τι είναι αυτό που συµβαίνει; Έχουµε γίνει οριστικά ένα οικο-
νοµικό προτεκτοράτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Διεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου; Εάν δεν αντιδράσουµε και εάν δεν εφαρ-
µόσουµε συνολικά το σχέδιό µας, ναι, θα κινδυνεύουµε να είµα-

στε ένα προτεκτοράτο. Εάν µείνουµε πιστοί σε ένα ολοκληρω-
µένο σχέδιο, τότε αυτό που περνάµε είναι η αναγκαία φάση του
καθαρτηρίου, προκειµένου η χώρα µας, όπως ξαναγράφεται
ιστορικά, να µπορέσει να επιβιώσει µε ίσους όρους, µε ανταγω-
νιστικές προϋποθέσεις. Θα έχουµε σώσει το µέλλον και την επό-
µενη γενιά της χώρας. 

Άρα το ερώτηµα είναι εάν θα µείνουµε αιχµάλωτοι καταστά-
σεων, που είναι σε πολύ µεγάλο βαθµό τυχαίες ή εάν θα ανορ-
θώσουµε τη χώρα. Και τώρα δεν υπάρχει περιθώριο για πολλές
απαντήσεις. Η απάντηση πρέπει να είναι καταφατική, θετική.
Τώρα έχουµε µόνο µία λύση: την ανόρθωση και τη φυγή προς τα
µπρος. Αντιλαµβάνοµαι πολλούς να λένε ότι οι αλλαγές είναι
αναγκαίες, επιτακτικές, αρκεί να αφορούν το διπλανό µου και όχι
εµένα. Άρα πρέπει να ξαναγνωρίσουµε θεµελιώδεις έννοιες,
όπως η εθνική συνοχή και η κοινωνική αλληλεγγύη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειαζόµαστε άλλου τύπου πο-
λιτικές και κοινωνικές σχέσεις, αδιαµεσολάβητες. Τα ενδιάµεσα
επίπεδα των µεσολαβητών απέτυχαν οριστικά. Χρειαζόµαστε ένα
νέο κοινωνικό συµβόλαιο, αλλά το κοινωνικό συµβόλαιο θέλει
εταίρους αξιόπιστους. Και επειδή το εξιλαστήριο θύµα είναι
πάντα το πολιτικό σύστηµα και ο πολιτικός κόσµος, εµείς ανα-
λαµβάνουµε πλήρως τις ευθύνες µας. Αλλά ευθύνες έχουν όλοι
όσοι διοικούν, καθοδηγούν και κανοναρχούν τη χώρα αυτή. Τα
µέσα ενηµέρωσης, η δικαστική εξουσία, η τραπεζικοί όµιλοι, οι
µεγάλες επιχειρήσεις, τα πρόσωπα µε µεγάλη επιρροή κοινωνική
και επικοινωνιακή, οι συνδικαλιστικές ηγεσίες, ο ακαδηµαϊκός κό-
σµος, ο πνευµατικός κόσµος που παρακολουθεί αµήχανος κι
αυτός µία κρίση που ξεπερνά τα δικά του στερεότυπα.

Πρέπει, λοιπόν, να πούµε όλοι µαζί αυτήν τη νέα εθνική αφή-
γηση υπό συνθήκες εξαιρετικής, θα έλεγα, µοναδικής δυσκολίας.
Αλλά τώρα δεν έχουµε άλλη λύση, άλλη εκδοχή.

Αυτό, λοιπόν, που καλούµαστε να απαντήσουµε είναι αν το
σχήµα που βλέπουµε να κυριαρχεί έξω στην κοινωνία είναι η σύγ-
κρουση ανάµεσα σε έναν αδέκαστο και ακαταπόνητο εκσυγχρο-
νισµό από τη µία µεριά και τις συντεχνίες από την άλλη µεριά.
Αυτό είναι ένα εύκολο σχήµα και πολλές όψεις του είναι εµφα-
νείς. Αλλά θα αδικούσαµε το έθνος, αν µέναµε στο σχήµα αυτό.
Το πραγµατικό σχήµα είναι η εικόνα µιας κοινωνίας που πρέπει
να ξαναφτιαχτεί εξ αρχής µε σηµείο αναφοράς ένα άλλο κράτος
που πρέπει να ξαναφτιαχτεί εξ αρχής.

Θα ήταν ιστορική προσβολή, ασυγχώρητη για όλους µας, εάν
στη θέση της βαυαρικής αντιβασιλείας περιµέναµε τους θεσµι-
κούς µας εταίρους να έρθουν και να ξαναγράψουν τη χώρα που
κάποτε επιχείρησε να γράψει ο Μάουρερ µεταφράζοντας τη γερ-
µανική νοµοθεσία από τα γαλλικά στα ελληνικά. 

Πρέπει να µιλήσουµε µε συναίσθηµα, µε την αναγκαία γενναι-
ότητα, να πούµε την αλήθεια στους πολίτες και ιδίως στα παιδιά
µας και να πάρουµε την ευθύνη του µέλλοντος αυτού του τόπου.
Στη δική µας γλώσσα, µε το δικό µας τρόπο πρέπει να ξαναγρά-
ψουµε τους κανόνες. Η ιδιοπροσωπία η ελληνική, η ταυτότητά
µας δεν είναι οι κακές συνήθειες των τελευταίων τριάντα ή
τριάντα πέντε ετών. Η ιδιοπροσωπία δεν είναι απόκλιση από το
φυσιολογικό. Η ιδιοπροσωπία είναι πλεονέκτηµα που σε βγάζει
µπροστά στον ευρωπαϊκό και το διεθνή ανταγωνισµό. 

Οι πολιτικές ταυτότητες της Μεταπολίτευσης νοµίζω ότι κα-
τέρρευσαν. Πρέπει τώρα να δούµε ποια είναι η νέα εθνική ταυ-
τότητα. Στο όνοµα της ιστορίας µας, της υπερηφάνειάς µας να
φροντίσουµε να λήξει η µεταβατική περίοδος της µειωµένης δη-
µοσιονοµικής κυριαρχίας, στην οποία δυστυχώς έχουµε περιέλ-
θει όχι επειδή το ζητήσαµε, αλλά επειδή εµείς χάσαµε το δηµο-
σιονοµικό έλεγχο ως χώρα, ως πολιτικό σύστηµα, ως Δηµόσια
Διοίκηση. 

Την εβδοµάδα αυτή µέχρι την Κυριακή το βράδυ δίνουµε τη
µάχη των µαχών. Το νοµοσχέδιο αυτό έχει µια δηµοσιονοµική
αξία πάρα πολύ µεγάλη. Χωρίς τα µέτρα του νοµοσχεδίου δεν
κλείνει ο προϋπολογισµός του 2011 και δεν µπορεί να διαµορ-
φωθεί ο προϋπολογισµός του 2012, δεν ολοκληρώνεται η δηµο-
σιονοµική προσαρµογή υπό συνθήκες βαθιάς ύφεσης και µεγά-
λου κόστους εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους.

Το νοµοσχέδιο έχει πολύ µεγάλη διαρθρωτική σηµασία. Ναι,
κάθε κεφάλαιό του µπορούσε να είναι µία πολύ µεγάλη θεσµική
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αλλαγή. Το βαθµολόγιο, το µισθολόγιο, η αναδιάρθρωση των φο-
ρέων, η αξιολόγηση του προσωπικού, η εργασιακή εφεδρεία, οι
νέες φορολογικές ρυθµίσεις, όλα θα µπορούσαν να είναι µεγά-
λες διαρθρωτικές αλλαγές. Υπό φυσιολογικές συνθήκες, θα θέ-
λαµε τουλάχιστον ένα χρόνο κοινοβουλευτικής εργασίας και
καµµιά δεκαριά χρόνια κοινωνικού διαλόγου για να ολοκληρώ-
σουµε τις αλλαγές αυτές.

Το νοµοσχέδιο έχει και µία διεθνοπολιτική και διαπραγµατευ-
τική σηµασία. Είναι το εισιτήριό µας για να πάµε στη διαπραγµά-
τευση για τη βιωσιµότητα του δηµοσίου χρέους, το νέο πρό-
γραµµα, το νέο τοπίο. Είναι όλα αυτά µαζί και κάτι ακόµη παρα-
πάνω. 

Κάποιοι νοµίζουν ότι επειδή υπάρχει µία Κυβέρνηση αποφασι-
σµένη να σηκώσει το βάρος αυτό και µία κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία η οποία κουβαλάει στις πλάτες της ως Σίσυφος το βάρος
όλων των λαθών του παρελθόντος, µπορούν αζηµίως να εµφανί-
ζονται ως δηµαγωγοί, ως εκπρόσωποι ενός κοινοβουλευτικού και
πολιτικού συνδικαλισµού, να υπόσχονται στους πάντες τα πάντα,
να αρνούνται τα πάντα, χωρίς να µπορούν να διατυπώσουν ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο άµεσης εφαρµογής αύριο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα χρειαστείτε πολύ
χρόνο, κύριε Υπουργέ;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Εάν µείνουµε στο επίπεδο αυτό, εάν δεν αντιληφθούµε ότι δεν
υπάρχει αύριο, εάν δεν αντιληφθούµε ότι δεν υπάρχει επόµενη
µέρα για τίποτα, δεν υπάρχει επόµενη µέρα για το ΠΑΣΟΚ, δεν
υπάρχει επόµενη µέρα για τη Νέα Δηµοκρατία, δεν υπάρχει επό-
µενη µέρα για τη χώρα εάν δεν λειτουργήσουµε τώρα -το ερώ-
τηµα δεν είναι η επόµενη µέρα, το ερώτηµα είναι να µην υπάρχει
µόνον επόµενη νύχτα για τον τόπο και τους πολίτες του- εάν δεν
το αντιληφθούµε αυτό, τότε θα έχουµε παίξει µε τη φωτιά και θα
έχουµε καεί! 

Αυτό αφορά το νοµοσχέδιο, λοιπόν, στο σύνολό του, όλες του
τις ρυθµίσεις που είναι προϊόν µιας εξαιρετικά δύσκολης δια-
πραγµάτευσης, αυτό αφορά την υποχρέωσή µας να είµαστε σο-
βαροί, υπεύθυνοι, ενωµένοι και κυρίως να έχουµε συνείδηση της
ιστορικότητας των στιγµών, άρα του ανεπανάληπτου µεγέθους
της ευθύνης που σηκώνουµε.

Εάν νοµίζει η Αντιπολίτευση ότι καταψηφίζοντας, απέχοντας,
λοιδορώντας, δεν µετέχει στην ευθύνη, κάνει λάθος, πρώτον,
γιατί ήταν εδώ πριν από εµάς και έχει τη θεµιτή φιλοδοξία να
είναι εδώ και µετά από εµάς. Για να συµβεί αυτό, όµως, πρέπει
το κοινό µας σπίτι να υπάρχει, πρέπει η χώρα αυτή να διατηρήσει
τις βασικές της λειτουργίες και τις βασικές προσδοκίες, πρέπει
να είναι µια χώρα σύγχρονη, δηµοκρατική, προοδευτική, ευρω-
παϊκή, αναπτυγµένη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό που τίθεται υπό διαπραγ-
µάτευση, αυτό που διακυβεύεται δεν ανήκει στην ευθύνη µιας
κυβέρνησης, της όποιας, µιας Βουλής, της όποιας περιόδου και
Συνόδου. Ανήκει στην ευθύνη τη συλλογική και την ιστορική όλων
µας, της εθνικής µας κοινότητας και της εθνικής µας ενότητας.
Εάν το αντιληφθούµε αυτό, τότε νοµίζω ότι θα έχουµε αρθεί στο
ύψος των περιστάσεων, θα έχουµε λυτρωθεί, θα έχουµε αποµα-
κρυνθεί από την τρέχουσα και συµβατική αντίληψη για το τι ση-
µαίνει πολιτικό κόστος.

Δεν είναι πολύ συνηθισµένο και συχνό το φαινόµενο αυτό.
Είναι πάρα πολύ σπάνιο. Μας έτυχε. Κανείς δεν παίρνει την από-
φαση να λειτουργήσει ηρωικά. Όλοι οι άνθρωποι φοβούνται.
Όλοι φοβούµαστε. Όλοι σκεπτόµαστε την προσωπική µας θέση,
τις οικογένειές µας, τη διαδροµή µας, τις προοπτικές που είχαµε
σχεδιάσει είτε σκεπτόµενοι είτε ονειρευόµενοι.

Όλα αυτά δεν έχουν καµµία µα καµµία σηµασία. Έρχεται µια
στιγµή η οποία είναι ικανή να σαρώσει προετοιµασίες χρόνων,
σχεδιασµούς. Η στιγµή είναι τώρα και πρέπει να απαντήσουµε
στο κάλεσµα της στιγµής, που είναι το κάλεσµα της ιστορίας και
της σωτηρίας για την πατρίδα µας. Αυτό σηµαίνει η υπερψήφιση
του νοµοσχεδίου. Τίποτα λιγότερο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για να µην αρχίσουµε

τις αντεγκλήσεις, θα δοθεί στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-

πους η δυνατότητα περισσότερου χρόνου, µια και έχουµε µει-
ώσει το χρόνο από τους συναδέλφους Βουλευτές. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Εµµανουήλ Κεφαλογιάννης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς να µη µιλή-
σουµε ποτέ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συγκροτηµένες Κοινο-
βουλευτικές Οµάδες υπάρχουν.

Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε το λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, ακούσαµε άλλη µια δραµατική οµιλία του Αντιπροέδρου της
Κυβέρνησης, η οποία απευθυνόταν στην Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. Σε αυτή του την οµιλία αναρωτήθηκε ο κ. Βε-
νιζέλος τι µπορούµε να πούµε στους πολίτες, τι µπορούµε να
πούµε στους άνεργους, τι µπορούµε να πούµε στους συνταξιού-
χους; Θα προσθέσω και εγώ: Τι µπορούµε να πούµε στους χιλιά-
δες ανθρώπους που διαδηλώνουν σήµερα στην πλατεία Συντάγ-
µατος;

Χρόνια έχω να δω τέτοια συγκέντρωση. Μα, η απάντηση είναι
απλή, κύριε Βενιζέλο. Η απάντηση είναι µια ειλικρινής συγγνώµη:
Συγγνώµη για το ότι φθάσαµε µέχρι εδώ. Συγγνώµη γι’ αυτό που
έγινε.

Πρέπει να ζητήσετε ένα συγγνώµη –να ζητήσουµε όλοι, αλλά
κυρίως εσείς- για τα χάλια της οικονοµίας τη χαµένη δεκαετία
του ’80, τότε που η Ελλάδα έκανε έξι δάνεια κάθε µέρα στο εσω-
τερικό και στο εξωτερικό. Τότε δεν είχατε τη σύνεση ως κόµµα
και παίρνατε από το εξωτερικό δάνεια, τα οποία πληρώσαµε έως
και πενήντα φορές πάνω από την αξία εκείνης της εποχής. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Κύριε Κεφαλογιάννη…
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Μιας και µε διακόπτετε,

κυρία Μερεντίτη, να σας πω ότι είχα την ευκαιρία και παρου-
σίασα στη Βουλή δάνειο του 1985 ύψους ενός δισεκατοµµυρίου
ευρώ –σε δραχµές βέβαια ήταν τότε- το οποίο µε επιτόκιο 17%
που πανηγύριζε η τότε Κυβέρνηση –γιατί ήταν 21% τα επιτόκια-
και περίοδο αποπληρωµής είκοσι πέντε χρόνια -δηλαδή αποπλη-
ρώθηκε το 2010- και µε δύο υποτιµήσεις του κ. Αρσένη και του
κ. Σηµίτη, του πρώην Πρωθυπουργού, πόσο φαντάζεστε εσείς
πως πληρώθηκε το 2010; Εγώ διακόπτω την οµιλία µου για να
µου πείτε εσείς ένα νούµερο. Ορίστε, κυρία Μερεντίτη, πείτε µου
ένα νούµερο.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Θέλετε να σας απαντήσω;
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πόσο πληρώθηκε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το δάνειο; Πληρώθηκε 56 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Κι αυτό µπορούν να το βρουν µόνο οι άνθρωποι
που γνωρίζουν µαθηµατικά ή είναι µαθηµατικοί γιατί φαίνεται η
γεωµετρική πρόοδος. Δάνειο του 1985 πληρώθηκε 56 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. 

Γι’ αυτό σας λέµε ότι η χαµένη δεκαετία για την οικονοµία είναι
η χαµένη δεκαετία του ’80. Γι’ αυτό πρέπει η Κυβέρνηση και ο
παριστάµενος Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης να ζητήσει συγγνώµη. Πρέπει να ζητήσει συγγνώµη το
ΠΑΣΟΚ, γιατί κανείς για πράξεις και παραλείψεις δεν πήγε στη
φυλακή. 

Και γιατί δεν πήγε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ;
Διότι τον πρώτο νόµο που ψήφισε το ΠΑΣΟΚ το 1993 µε τότε
Υπουργό Δικαιοσύνης τον αείµνηστο Ευάγγελο Γιαννόπουλο κατ’
εντολή του τότε Πρωθυπουργού Ανδρέα Παπανδρέου –για να
µην ξεχνιόµαστε, το ν.2172, για να τον κρατήσουν και κάποιοι συ-
νάδελφοι- στις 16 Δεκεµβρίου του 1993, έκανε το κακούργηµα
περί την υπηρεσία πληµµέληµα και παραγράφηκαν όλα τα αδι-
κήµατα, ακόµη και ανθρώπων προφυλακισµένων για τις ΔΕΚΟ,
οι οποίοι βγήκαν έξω και µάλιστα πήραν και αθωωτικές λόγω πα-
ραγραφής αποφάσεις γι’ αυτές τους τις παραλείψεις. 

Και είναι ο νόµος για τον οποίο σήµερα κανείς πολιτικός δεν
λογοδοτεί. Είναι ο νόµος που κανείς από τα εγκλήµατα του χρη-
µατιστηρίου δεν µπήκε στη φυλακή. Γιατί αυτά τα εγκλήµατα, τα
οποία γίνονται και αφορούν πολιτικά πρόσωπα ή συνδεδεµένα
µε πολιτικές πράξεις, παραγράφονται στην τετραετία. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να ζητήσετε συγγνώµη. Για τις οικο-
νοµικές επιπτώσεις αυτού του νόµου. Να ζητήσετε συγγνώµη για
τις προγραµµατικές συµφωνίες. Για τις προγραµµατικές συµφω-
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νίες που έβαλαν από το παράθυρο τη «SIEMENS» στον ΟΤΕ. Για
τις προγραµµατικές συµφωνίες των 4 δισεκατοµµυρίων ευρώ
του κ. Σηµίτη, ο οποίος εκµεταλλεύτηκε την οδηγία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η ηµεροµηνία της οποίας εξέπνεε το 1997 και
έδεσε στο άρµα της διαπλοκής όλες τις ΔΕΚΟ. Και γιατί το
έκανε; Για να στηρίξει το σύστηµα εξουσίας ΠΑΣΟΚ των ΔΕΚΟ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο αγαπητός µας συνάδελφος
κ. Ζώης στην επιτροπή σας έδωσε δυο πίνακες, που δείχνουν –
κι αυτό αφορά το νοµοσχέδιο- ότι η Ελλάδα δεν έχει πολλούς
δηµοσίους υπαλλήλους. Η Ελλάδα στο µέσο όρο της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, έχει σχεδόν τους λιγότερους δηµοσίους υπαλλή-
λους. 

Πού υπάρχει το πρόβληµα; Το πρόβληµα υπάρχει στις ΔΕΚΟ,
στο σύστηµα εξουσίας ΠΑΣΟΚ. Σε ποιους δηλαδή; Στους «Κοι-
λάδες», αυτούς που εκθρέψατε να ξεβρακώνουν τους ανθρώ-
πους στην πλατεία Συντάγµατος, στους «Πέρρους» που κατέ-
βαζαν τα αεροπλάνα στην πίστα για να µην ταξιδεύει κανείς, στον
φίλο µου τον Πρωτόπαπα που έκανε εξήντα µέρες απεργία µόνο
για το ωράριο, στον άλλο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον κ.
Ευθυµίου, που µας έλεγε µαζί µε τον τότε Γενικό Γραµµατέα της
Νέας Γενιάς τον κ. Λαλιώτη, το µεγάλο έργο της Νέας Δηµοκρα-
τίας για τα Σπάτα, να το κάνουµε µοτοκρός. 

Αυτά πληρώνουµε σήµερα. Πληρώνουµε τους Φωτόπουλους.
Πληρώνουµε όλο αυτό το σύστηµα εξουσίας. Και στον πίνακα
που σας κατέθεσε ο κ. Ζώης, φαίνεται ότι η Ελλάδα µαζί µε τα
στελέχη των ΔΕΚΟ, έχουν όλα τα προνόµια της εφηβικής νοο-
τροπίας του ΠΑΣΟΚ της δεκαετίας του ’80

Εγώ τιµώ τον κ. Κακλαµάνη, αλλά πρέπει να αποδοθούν και
ευθύνες. Είναι τίµιος άνθρωπος και τα βάζει και µε τη διαπλοκή,
τα βάζει και µε τα µέσα ενηµέρωσης. Όµως την εφηβική του νο-
οτροπία και στην εφηβική νοοτροπία του ΠΑΣΟΚ –γι’ αυτό και
λέω ονόµατα, για να δηµιουργηθούν και προσωπικά θέµατα,
ώστε να απαντηθούν αυτά τα ερωτήµατα στη Βουλή- δηµιουρ-
γήθηκαν οι κανονισµοί λειτουργίας, δηµιουργήθηκαν όλες αυτές
οι ιστορίες που βρέθηκαν άνθρωποι του δηµοτικού να παίρνουν
150.000 ευρώ, που βάλανε αν θέλετε επιδόµατα σε υπηρεσίες
για γάλα της πρωινής βάρδιας στον ΟΣΕ και στα αστικά λεωφο-
ρεία, που έβαλαν επίδοµα λάθους –ακούστε κύριοι συνάδελφοι-
στη ΝΕΤ. Κάνεις το λάθος, κάνεις το έγκληµα και σου δίνουµε
και επίδοµα. Αυτό, όµως, είναι µια συνειδητή πολιτική πράξη της
χαµένης δεκαετίας του ’80. 

Αυτά πληρώνουµε σήµερα. Γι’ αυτό περίµενα και από τον πα-
ριστάµενο Υπουργό, ο οποίος δείχνει περίσσευµα καρδιάς και
δεν τον αφορά σε τελευταία ανάλυση η πολιτική εκείνης της επο-
χής –στο ΠΑΣΟΚ εντάχθηκε στις αρχές της δεκαετίας του ’90-
να ζητήσει ένα συγγνώµη εκ µέρους της παράταξής του, κυρίως
αν φιλοδοξεί να ηγηθεί κιόλας. Αυτά πληρώνουµε σήµερα.

Και ποιος είναι ο λογαριασµός; Ο λογαριασµός είναι τερά-
στιος, γιατί δεν σταµατήσαµε εκεί. Ήρθε το Χρηµατιστήριο.
Ήρθαν οι Ολυµπιακοί Αγώνες. Τα είχαµε κουβεντιάσει παλαι-
ότερα αυτά, κύριε Βενιζέλο, εσείς ως Υπουργός Πολιτισµού κι
εγώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Δέκα δισεκατοµµύρια
ήρθε αυτός ο λογαριασµός. Κάποια ευθύνη υπάρχει και σε αυτό.
Το Χρηµατιστήριο; Τριάντα δισεκατοµµύρια µεταφέρθηκαν στις
τσέπες των ολίγων από τις τσέπες των πολλών. «Λεφτά υπάρ-
χουν.» Όλα αυτά πληρώνουµε σήµερα. Και µία κρίση χρέους την
κάναµε κρίση δανεισµού. Σε αυτό, όµως, θα έρθω στη συνέχεια
της οµιλίας µου. Την αναθεώρηση του Συντάγµατος την οποία
ναρκοθετήσατε το 2007 για να αλλάξουµε αυτές τις αρρώστιες
και τις αρτηριοσκληρώσεις. 

Χρειάζεται, λοιπόν, µία συγγνώµη στον ελληνικό λαό για όλα
αυτά τα λάθη, που στο λογαριασµό, στον τελικό παρονοµαστή
ισοδυναµούν µε χρέη του ελληνικού δηµοσίου, του κράτους, όχι
370 δισεκατοµµύρια ευρώ, αλλά 1 τρισεκατοµµυρίου ευρώ. Τρια-
κόσια εβδοµήντα δισεκατοµµύρια ευρώ για το χρέος του κρά-
τους. Έχουµε κρύψει καµµιά τριανταριά, αν θέλετε, δισεκα-
τοµµύρια εγγυήσεις του δηµοσίου, οι οποίες θα καταπέσουν και
αυτές. Διακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια το χρέος των νοικοκυ-
ριών. Σας θυµίζω ότι το 1980 στην Ελλάδα του Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή δεν υπήρχε παρά ελάχιστος δανεισµός των νοικοκυ-
ριών. Σήµερα κάθε οικογένεια χρωστά στεγαστικά και κατανα-

λωτικά δάνεια, πιστωτικές κάρτες µε επιτόκιο 17%.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙΔΗΣ: Με 30%, όχι 17%.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Και άλλα 400 δισεκατοµ-

µύρια ευρώ από τις αναλογιστικές µελέτες για τα ασφαλιστικά
ταµεία.

Ένα τρισεκατοµµύριο είναι ο λογαριασµός. Αυτό, ναι, δεν
βγαίνει. Κι έχει δίκιο ο Υπουργός των Οικονοµικών να κάνει αυτές
τις δραµατικές εκκλήσεις στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναγνωρίζω τις προσπάθειες
του κ. Βενιζέλου. Δυστυχώς, όµως, είναι προσπάθειες οι οποίες
είναι στην κλίνη του Προκρούστη. Αυτές τις προσπάθειες κάνει
σήµερα η Κυβέρνηση. Και προσπαθεί να νοµοθετήσει διά διαταγ-
µάτων. 

Συζητούµε σήµερα άλλο ένα νοµοσχέδιο το οποίο έχει είκοσι
εννέα υπουργικές αποφάσεις να εκδοθούν κι έξι ως επτά προ-
εδρικά διατάγµατα.

Όλα αυτά, λοιπόν, γίνονται µέσα στη λογική του Συνταγµατο-
λόγου κ. Βενιζέλου, ο οποίος πάντα µας λέει σε αυτήν την Αί-
θουσα ότι το δίκαιο του λαού είναι ο υπέρτατος νόµος. Αυτό,
όµως, οφείλει να γνωρίζει –εγώ είµαι οικονοµολόγος, δεν είµαι
συνταγµατολόγος- ότι το χρησιµοποίησαν και ολοκληρωτικά κα-
θεστώτα και είχε δραµατικές συνέπειες στην παγκόσµια ιστορία
που του αρέσει να επικαλείται και τραγικές συνέπειες και γι’
αυτές τις χώρες οι ηγέτες των οποίων επικαλούντο αυτές τις
ακροβασίες στα θέµατα τα νοµικά και του συντάγµατος.

Ασκείτε µία πολιτική υποτίθεται για εµάς, αλλά χωρίς εµάς, µία
πολιτική που δεν είναι ούτε στόχος εθνικός. Είναι, δυστυχώς, µία
κατάντια. Και αυτό δεν διορθώνεται παρά µόνο µε προσφυγή στη
λαϊκή ετυµηγορία και εκλογές.

Νοµίζω πως η Κυβέρνηση δεν άκουσε αυτά που είπαν οι συ-
νάδελφοι Βουλευτές. Πραγµατικά δεν έχω ακούσει τέτοιους χα-
ρακτηρισµούς σε κανένα νοµοσχέδιο για πολλά χρόνια. 

Τις κραυγές αγωνίας, λοιπόν, γι’ αυτό το νοµοσχέδιο τις ακού-
σαµε από την επιτροπή. 

Τι µας είπε η ΓΣΕΕ; Χαρακτήρισε το νοµοσχέδιο αυτό οδο-
στρωτήρα και καταιγίδα. 

Ο κ. Μακρυπίδης, οικονοµολόγος και µάλιστα µε θητεία ση-
µαντική στο Κοινοβούλιο, ανέφερε ότι είναι «φτωχολόγιο» και όχι
µισθολόγιο. 

Η κ. Κατσέλη για το άρθρο 37, τις συλλογικές συµβάσεις, είπε:
«Προκρούστεια κλίνη». Μάλιστα, αναρωτήθηκε: «Αυτό το λέτε
µεταρρύθµιση; Θέλετε να ψηφίσετε αυτές τις διατάξεις;» Και
συµπλήρωσε: «Δικό σας θέµα είναι.» 

Η ΟΚΕ, ο κ. Πολυζωγόπουλος, διακεκριµένο στέλεχος του
ΠΑΣΟΚ, σήµερα Πρόεδρος της Οικονοµικής και Κοινωνικής Επι-
τροπής, µας έστειλε ένα έγγραφο, το οποίο µοιράστηκε χθες
στην Ολοµέλεια. Τι µας λέει; Το είπε και ο κ. Μπούρας στην οµι-
λία του. «Το περιεχόµενο αυτού του νοµοσχεδίου οδηγεί σε κοι-
νωνικά ερείπια».

Η Αντιπολίτευση, ο κ. Λέγκας: «Κατεδάφιση, απαξίωση, ισοπέ-
δωση.» Ο κ. Παυλόπουλος: «Καρατόµηση Δηµόσιας Διοίκησης
αλά Κουτσόγιωργα.» 

Είστε υπερήφανοι για την πολιτική στη Δηµόσια Διοίκηση στις
αρχές της δεκαετίας του ’80 και για το µακαρίτη Μένιο Κουτσό-
γιωργα; Είστε υπερήφανοι για την πολιτική τους αυτή; Είστε υπε-
ρήφανοι για το ν. 1232/1982, που είναι η παθογένεια στη Δηµόσια
Διοίκηση, τότε που οι πρασινοφρουροί ανέβαιναν όλα τα σκαλιά,
τότε που προπηλάκιζαν τους γενικούς διευθυντές, τότε που κα-
ταστράφηκε η Δηµόσια Διοίκηση;

Ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Κεδίκογλου: «Λοβοτοµή στη µνήµη
της Δηµόσιας Διοίκησης.» Σκληρές εκφράσεις. 

Ο κ. Παπαδηµούλης: «Απόλυτη κρεατοµηχανή. Διατάξεις ντρο-
πής. Απολύσεις µε φερετζέ.»

Αυτό είναι το νοµοσχέδιο. Αυτή την απήχηση έχει από το Σύν-
ταγµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις διατάξεις αυτού του νο-
µοσχεδίου η Κυβέρνηση προσθέτει άλλα 5 έως 6 δισεκατοµµύρια
νέα βάρη. Και αυτό το νοµοσχέδιο δεν έρχεται για να διορθώσει
τα κακώς κείµενα στη διοίκηση. Έρχεται µε ένα και µοναδικό
σκοπό: να εισπράξει την έκτη δόση.
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Ποια είναι, όµως, η συνέπεια της Κυβέρνησης; Ποια είναι η έµ-
πνευση της Κυβέρνησης; Ποια είναι, αν θέλετε, η πρόνοια, οι θυ-
σίες να πιάνουν τόπο;

Έχω για τους αγαπητούς συναδέλφους εδώ το ν. 3845/ΦΕΚ65
/2010. Είναι ο νόµος που ψηφίσαµε για το µνηµόνιο. Θα σας πα-
ρακαλέσω να πάτε να δείτε τις σελίδες 1349 έως1354 που έχει
πέντε πίνακες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένας από αυτούς τους πίνακες είναι ο πίνακας για το τι πρέπει

να πληρώσουµε µε βάση το µνηµόνιο το 2011. Με βάση, λοιπόν,
το µνηµόνιο το 2011 έπρεπε να πληρώσουµε 9,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Αυτός ήταν ο λογαριασµός. Πού έχει φτάσει αυτός ο λο-
γαριασµός, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, που για άλλη µια
φορά εκβιαζόµενοι θα έρθετε να ψηφίσετε αυτά τα ανάλγητα
µέτρα που οδηγούν σε εξαθλίωση τους φτωχούς ανθρώπους και
σε αφανισµό τη µεσαία τάξη;

Μάιος 2010. Μνηµόνιο. 9,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτός ήταν
ο λογαριασµός. Με το γενικό κρατικό προϋπολογισµό του Νοεµ-
βρίου του 2010 ανέβηκε κατά 5,2 δισεκατοµµύρια ευρώ ο λογα-
ριασµός. Το Φεβρουάριο του 2011 νέα έκτακτα µέτρα –θυµάστε
τότε µε την αύξηση του ΦΠΑ κλπ.- ύψους 1,8 δισεκατοµµυρίων
ευρώ. Με το µεσοπρόθεσµο το Μάρτιο του 2011 άλλα 3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Με πρόσθετα µέτρα του Μαΐου, που συζητήσαµε
εδώ στη Βουλή, άλλα 6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πρόσθετα µέτρα
τον Ιούνιο 7 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά µας κάνουν 32 δισεκα-
τοµµύρια. Τριάντα δύο δισεκατοµµύρια από εννιά. Αυτά µέχρι
την περίοδο του κ. Βενιζέλου.

Ήρθε ο κ. Βενιζέλος και µας επιβάλλει τον Αύγουστο άλλα 2
δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω του τέλους είσπραξης από τη ΔΕΗ
και τώρα, µε το νοµοσχέδιο άλλα 5 δισεκατοµµύρια. Σύνολο 40
δισεκατοµµύρια.

Αυτά είναι οικονοµικά; Αυτή είναι οικονοµική πολιτική; Αυτά
είναι, αν θέλετε, σχεδιασµός; Αυτά εσείς θα τα ψηφίσετε; Και
πώς θα τα δικαιολογήσετε αυτά τα πράγµατα; Θυσίες; Βεβαίως.
Συναίνεση; Βεβαίως. Συµφωνία διακοµµατική; Βεβαίως. Πώς
όµως; 

Πώς θα δικαιολογήσετε, κύριοι συνάδελφοι –και τώρα έρχοµαι
σε έναν πίνακα του κ. Βρούτση, ο οποίος κατατέθηκε στην επι-
τροπή-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα είναι ο τελευταίος
φαντάζοµαι.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
…όταν µειώνετε το αφορολόγητο στα 5.000 ένας άνθρωπος ο

οποίος παίρνει 14.000 –σας λέω ότι 10 ευρώ να έχει κατανάλωση,
ο λογαριασµός θα του έρθει 200 ευρώ- θα πρέπει να πληρώσει
ένα µισθό, 1.200 ευρώ. Δηλαδή, αύξηση φορολογίας 506%.
Αυτός που έχει εισόδηµα 21.000 µε το αφορολόγητο στα 5.000
ευρώ θα πρέπει να πληρώσει 1.700 ευρώ. Αύξηση 126%. Αυτός
που έχει εισόδηµα 27.000 θα πρέπει να πληρώσει 2.000 ευρώ πα-
ραπάνω φόρο –κι αυτός, δηλαδή, ένα µηνιάτικο- αύξηση 70%.

Για εµένα, βέβαια, που έχω τον παχυλό βουλευτικό µισθό -που
το λέω λοιδορώντας βέβαια και την πολιτική της Κυβέρνησης και
του Προεδρείου, αυτό είναι µια άλλη συζήτηση να την κάνουµε-
που είµαι στο κλιµάκιο των 60.000 πάλι 2.000 ευρώ είναι ο φόρος,
αύξηση 18%. Είναι 506% η αύξηση για τις 14.000 και για τις
60.000, 18%. Αυτή είναι η πολιτική σας. Αυτήν καλείτε να ψηφί-
σετε. Και όλα αυτά τα ωραία ρητορικά σχήµατα δεν έχουν καµµία
ουσία.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µ’ αυτό που µου έκανε εντύπωση και
το οποίο αφορά και την οικονοµία και την ύφεση που είπε η κ.
Κατσέλη. Τι µας είπε η κ. Κατσέλη; Οι επιπτώσεις από την από-
τοµη µείωση µισθών στον ιδιωτικό τοµέα είναι τεράστιες στο
ΑΕΠ. Σας είπε ότι δεν ψηφίζει το άρθρο 37 -και κάνει και µια κρι-
τική- διότι εάν µειωθεί ο µισθός στον ιδιωτικό τοµέα από 10% έως
30% θα αφαιρεθούν 13,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από την οικονο-
µία, από τους εργαζόµενους στον ιδιωτικό τοµέα, αυτούς δη-
λαδή που κατά χιλιάδες βγαίνουν στην ανεργία, αυτούς τους
χίλιους την ηµέρα που αντιµετωπίζουν το φάσµα της εξαθλίω-
σης. Σας λέει ότι η µείωση του ΑΕΠ θα είναι έως και 6,2% και συ-

νολικά θα οδηγήσει σε νέα ύφεση 5% έως 6%. Τι θα γίνει εάν
επαληθευτεί η κ. Κατσέλη; Δηλαδή, κάθε δύο µήνες, όπως έγινε
το 2011, θα µας βάζει η Κυβέρνηση και ένα νέο φόρο; Αυτή είναι
η πολιτική;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας παρακαλώ να
ολοκληρώσετε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε µε
δύο παρατηρήσεις και θα ήθελα την απάντηση του κυρίου
Υπουργού.

Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όχι δύο παρατηρή-

σεις τώρα. Κάναµε µια συµφωνία.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Είµαι και εγώ σύντοµος και συνεπής, όπως και ο κ. Βενιζέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχετε µιλήσει παρα-

πάνω από τον κ. Βενιζέλο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Εκκρεµεί να µας δώσετε

τις επιστολές που στείλατε στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.
Αυτές, από ό,τι γνωρίζω, δεν δόθηκαν στον Αρχηγό της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, δεν έχουν δοθεί σε κανέναν Αρχηγό, δεν
έχουν δοθεί στη Βουλή. Θα τις δώσετε; Δεσµεύεστε γι’ αυτό;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Θα τις δώσω.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Πολύ σηµαντικό που το
ακούµε. 

Δεύτερον, είπατε κλείνοντας την οµιλία σας ότι πρέπει να ιδρύ-
σουµε ένα νέο κράτος που θα ξαναφτιαχτεί εξ αρχής. Αυτό µόνο
ως διάθεση αυτοκριτικής το ακούω, διότι δυστυχώς ο Πρωθυ-
πουργός κάτω από τις δικές σας πιέσεις ναρκοθέτησε την Ανα-
θεώρηση του Συντάγµατος του 2007 και σήµερα οποιαδήποτε
συνταγµατική µεταρρύθµιση πρέπει να πάει το 2017. Γι’ αυτό η
Νέα Δηµοκρατία παρουσίασε τις είκοσι θέσεις για την Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος και γι’ αυτό και ένα βήµα παραπέρα -ίσως
και να υποστώ και κριτική από τους συνταγµατολόγους ως Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας και ως Βουλευτής του ελληνικού
Κοινοβουλίου και του ελληνικού λαού σας- θα ήταν να µιλήσουµε
για συντακτική Βουλή. 

Η Ελλάδα χρειάζεται να κάνει αυτό που έκαναν οι µεγάλοι της
ιστορίας, αυτό που έκανε ο Ελευθέριος Βενιζέλος, ο Χαρίλαος
Τρικούπης, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής. Χρειάζεται µια ολική
ανατροπή σ’ ένα πολίτευµα, σ’ ένα σύστηµα, το οποίο είναι βαθιά
γραφειοκρατικό εν πολλοίς διεφθαρµένο, άκαµπτο και δεν µπο-
ρεί να βγάλει την Ελλάδα από τα αδιέξοδα στα οποία έχει µπει
µε ευθύνη κατά κύριο λόγο της χαµένης δεκαετίας του ’80, του
Ανδρέα Παπανδρέου και του ΠΑΣΟΚ. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Χρήστος Πρωτόπαπας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε σεβασµό στο χρόνο σας και τις κρίσιµες

ώρες που περνάµε θα ξεκινήσω την οµιλία µου όχι µε το πολιτικό
µέρος που σχεδίαζα, αλλά µε ένα θέµα το οποίο σας έχουµε
θέσει και το οποίο ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ θέ-
λουµε να σας ζητήσουµε να το δείτε θετικά.

Υπάρχουν πάρα πολλοί δηµόσιοι υπάλληλοι και υπάλληλοι των
ΔΕΚΟ, οι οποίοι είτε εντάσσονται σε καθεστώς εργασιακής εφε-
δρείας είτε υφίστανται πολύ µεγάλη µείωση των αποδοχών τους
µε τα µέτρα τα οποία περιλαµβάνονται στο υπό συζήτηση πολυ-
νοµοσχέδιο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για ποιους λέτε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Λέω οι υπάλληλοι του δηµοσίου και

των ΔΕΚΟ, οι οποίοι είτε υφίστανται πολύ µεγάλη µείωση των
αποδοχών τους είτε τίθενται σε καθεστώς εργασιακής εφεδρείας. 

Οι άνθρωποι αυτοί έχουν και κάποια δάνεια και µπορεί να είναι
και δάνεια για την πρώτη κατοικία τους. Υφίστανται, λοιπόν, µια
µεγάλη ανατροπή του οικογενειακού τους προϋπολογισµού, µει-
ώνονται κατά πολύ οι αποδοχές τους και κινδυνεύουν να µην
µπορούν να πληρώσουν τις δόσεις τους, τα δάνεια τους. Κατα-
λαβαίνετε πολύ καλά ότι κινδυνεύουν να χάσουν και το σπίτι
τους.
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Θα ήθελα να σας παρακαλέσω σ’ αυτό να βρούµε µια λύση.
Έχει τεθεί κατ’ επανάληψη και από το Προεδρείο της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας και από πολλούς συναδέλφους. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Έχει τοποθετηθεί στην επι-
τροπή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε το λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Όπως, είχα προαναγγείλει στην
επιτροπή, αλλά τώρα νοµίζω ότι µπορώ να το πω και σαφέστερα
στην Ολοµέλεια, εκτός από τη διάταξη που περιλαµβάνεται στο
νοµοσχέδιο που προβλέπει ότι το Ταµείο Παρακαταθηκών και
Δανείων, που δεν ανήκει στην τραπεζική αγορά, µπορεί να δια-
κανονίσει όλα τα δάνεια που έδωσε σε δηµοσίους υπαλλήλους
και υπαλλήλους του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, οι οποίοι έχουν
τώρα πρόβληµα λόγω εργασιακής εφεδρείας ή τυχόν µείωση
των αποδοχών, αυτό υπήρχε και στον αρχικό νόµο του 2010 του
µνηµονίου, υπάρχει και στο νοµοσχέδιο, υπάρχει για την εργα-
σιακή εφεδρεία και για το νέο µισθολόγιο. Ο κ. Πρωτόπαπας,
όµως, µου θέτει προφανώς και ένα άλλο θέµα, το θέµα των
άλλων τραπεζικών ιδρυµάτων, όπου µπορεί κάποιος εργαζόµε-
νος να έχει ένα λογαριασµό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ακριβώς, δεν είναι όλα στο Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Θέλω, λοιπόν, να ανακοινώσω πιο
συγκεκριµένα, όπως είχα υπαινιχθεί στην επιτροπή ότι µετά από
συνεννόηση που έκανα µε τον Πρόεδρο της Ένωσης Ελληνικών
Τραπεζών, τον Πρόεδρο της Εθνικής Τράπεζας, τον κ. Ράπανο,
θα προστεθεί στο νοµοσχέδιο και ρητά µια πρόβλεψη σύµφωνα
µε την οποία µε προγραµµατική σύµβαση, που θα συναφθεί ανά-
µεσα στο Υπουργείο Οικονοµικών και την Ένωση Ελληνικών Τρα-
πεζών, θα ρυθµίζονται τα θέµατα που σχετίζονται µε τη διαδι-
κασία εξυπηρέτησης και αποπληρωµής δανείων που έχουν λάβει
πρόσωπα που υπάγονται στις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. Βε-
βαίως, για το κάθε πρόσωπο θα λαµβάνεται υπ’ όψιν το συνολικό
οικογενειακό εισόδηµα και η συνολική περιουσιακή κατάσταση.
Αυτό θα προστεθεί και ρητά ως ρύθµιση στο νοµοσχέδιο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να το χαιρε-
τίσω αυτό. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, ιδιαίτερα γιατί αφορά αν-
θρώπους οικονοµικά ασθενείς και όπως πολύ σωστά τονίσατε
γίνεται και επέκταση της προαναγγελθείσας ρύθµισης και στα
δάνεια που αφορούν τις εµπορικές τράπεζες και όχι µόνο το Τα-
µείο Παρακαταθηκών και Δανείων. Υπό αυτήν την έννοια θεωρώ
ιδιαίτερα σηµαντική την παρέµβασή σας απέναντι σε ένα αίτηµα
το οποίο και σήµερα έχει τεθεί.

Τώρα ας έλθουµε στο πολιτικό µέρος και θα κλείσω πάλι και
µε ορισµένα ζητήµατα τα οποία παραµένουν εκκρεµή. Έχουµε
έξω µια πολύ µεγάλη διαδήλωση. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα, κύριε Πρωτόπαπα…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Γεωργιάδη, θα σας παρακα-

λούσα. Κατανοώ τον κ. Γείτονα, αλλά όχι εσάς για ευνόητους λό-
γους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ. Μην πε-
τάτε σαΐτες. Στο θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Έρχοµαι στο θέµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όχι, δεν λέω για εσάς,

για τον κ. Γεωργιάδη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Γιατί ο κ. Πρωτόπαπας δεν κα-

τάλαβε και ανέφερε το όνοµα µου.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Σας κατανοώ είπα. Κακό είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα ζητήσετε µετά το

λόγο επί προσωπικού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Τι κατανοείτε, κύριε Πρωτό-

παπα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, …
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Παρακαλώ, λοιπόν, συνεχίστε.

Αφήστε τα θέατρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας παρακαλώ, µην
τον διακόπτετε. Μετά µπορείτε να ζητήσετε το λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε,…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Γεωργιάδη,

έχετε και εσείς ευθύνη γι’ αυτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Έχουµε έξω µια πολύ µεγάλη δια-

δήλωση και θέλω να αναφέρω ότι µε ιδιαίτερο σεβασµό αντιµε-
τωπίζουµε τη φωνή των πολιτών, την οποία ακούµε µέσα στη
Βουλή. Πράγµατι, θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό ότι ο ελληνικός
λαός είναι ζωντανός, διαµαρτύρεται -δικαίως διαµαρτύρεται και
είναι λογικό- γιατί τα µέτρα που παίρνουµε τον θίγουν ευθέως.
Είµαστε, όµως, αναγκασµένοι να τα πάρουµε και είµαστε αναγ-
κασµένοι να τα πάρουµε διότι αυτό έχει να κάνει µε τη βιωσιµό-
τητα της χώρας µας, το µέλλον και την προοπτική της. Αυτό
σηµαίνει ότι δεν βλέπουµε και δεν ακούµε. Και βλέπουµε και
ακούµε και κατανοούµε και δικαιολογούµε την αντίδραση αυτήν
η οποία στρέφεται και εναντίον µας και το γνωρίζουµε.

Θεωρώ, όµως, ότι αυτή η τεράστια βουή, αυτό το µεγάλο µή-
νυµα, το οποίο στέλνει ο λαός, πρέπει να πάει και έξω εκεί που
γίνεται αυτήν τη στιγµή η κρίσιµη διαπραγµάτευση, πρέπει να
πάει και στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να κατα-
λάβουν και οι ευρωπαίοι εταίροι µας ότι ο ελληνικός λαός αυτήν
τη στιγµή υποφέρει, υφίσταται δραµατικές θυσίες, βιώνει το µε-
γάλο πρόβληµα της ανεργίας και της ύφεσης. Είναι ώρα επιτέ-
λους και η Ευρώπη να πάρει το µήνυµα αυτό, η Ευρώπη να δει
µια λύση στο πρόβληµα που δεν είναι µόνο ελληνικό.

Είναι πρόβληµα όλης της Ευρωζώνης. Είναι πρόβληµα όλης
της Ευρώπης. Είναι ένα γενικότερο πρόβληµα που απασχολεί
αυτήν τη στιγµή τους ευρωπαϊκούς λαούς. Είναι µια κορυφαία
µάχη αυτή που δίνουµε σήµερα, στηριγµένοι στις θυσίες του ελ-
ληνικού λαού. Αυτές οι θυσίες δεν πρέπει να πάνε χαµένες. Πρέ-
πει µε ιδιαίτερο σεβασµό, τόσο εµείς βεβαίως, όσο και οι
Ευρωπαίοι εταίροι µας να αντιµετωπίσουµε αυτόν τον κόσµο, θε-
τικά να ανταποκριθούµε σε αυτόν τον κόσµο ο οποίος διαµαρτύ-
ρεται έξω.

Θέλω να πω επίσης, σε σχέση µε αυτό που είπε ο κ. Κεφαλο-
γιάννης πριν ότι, βεβαίως, έχουµε αναγνωρίσει τα δικά µας λάθη.
Τα έχουµε αναγνωρίσει και έχουµε σηκώσει το σταυρό του µαρ-
τυρίου για να διορθώσουµε τα κακώς κείµενα. Κύριε Κεφαλο-
γιάννη, όµως, κακά τα ψέµατα, δεν µπορεί ένα κόµµα να σηκώσει
αυτό το σταυρό µόνο του και να σηκώσει και αυτά που δεν οφεί-
λει και αυτά που δεν του αναλογούν, να σηκώσει τα λάθη τα δικά
σας και ιδιαίτερα τα κρίσιµα λάθη της περιόδου 2004-2009. 

Θα περιµέναµε αυτές τις µέρες να υπάρχει ένα πιο αρραγές
µέτωπο. Ωραία, να διαφωνήσουµε στο νοµοσχέδιο. Δεν είναι
αυτό το ζητούµενο. Δεν είναι αυτό που µας ζητάµε. Δεν ζητάµε
να συµφωνήσετε στο νοµοσχέδιο, ζητάµε να συµφωνήσετε σε
αυτό που πάµε να κάνουµε στην Ευρώπη. Ζητάµε να συµφωνή-
σουµε να εµφανιστούµε µαζί απέναντι στους ευρωπαίους εταί-
ρους µας. Δυστυχώς το αρνείστε. Και αυτό δεν είναι θετικό. Δεν
εξυπηρετεί κανένα. Μα, πάνω απ’ όλα δεν εξυπηρετεί τον ίδιο
τον ελληνικό λαό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Θα περίµενα σήµερα όλοι οι Αρχηγοί, αλλά κυρίως ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ο κ. Σαµαράς, ο Αρχηγός ενός
κόµµατος που φέρει σοβαρή ευθύνη για την κρίση -όπως φέρνει
και το δικό µας κόµµα, αλλά το έχουµε αναλάβει εµείς- να ανα-
λάβει και αυτός τις ευθύνες του και να πει «Ναι, πάµε µαζί έξω.
Πάµε να διεκδικήσουµε τα δίκια µας. Πάµε να τους πούµε ότι ο
ελληνικός λαός σήµερα µε τις θυσίες του έχει κάνει αυτό που
έπρεπε να κάνει και έχει κάνει πολύ περισσότερά απ’ αυτά που
έπρεπε να κάνει». Είναι ώρα και εσείς να αναλάβετε τις δικές σας
ευθύνες, όχι µόνο απέναντι στον ελληνικό λαό, αλλά απέναντι
στους λαούς της Ευρώπης. 

Δυστυχώς, ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν αν-
ταποκρίθηκε σε αυτό το εθνικό καθήκον. Ο καθένας κρίνεται. Και
δεν θέλω να πω περισσότερα. Είναι πραγµατικά µίζερες, ανεπαρ-
κείς και λίγες οι αιτιολογίες οι οποίες ακούσαµε και δεν πείθουν
κανέναν. Το εθνικό καθήκον, η πατρίδα µας, ο λαός µας που υπο-
φέρει είναι πάνω απ’ όλα. Σε αυτόν θα έπρεπε να ανταποκρι-
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θούµε βάζοντας πέρα τις επιµέρους κοµµατικές σκοπιµότητες
έστω για λίγες µέρες, όπως ζήτησε ο Γιώργος Παπανδρέου πριν
από λίγο. 

Τι πάµε να κάνουµε στην Ευρώπη; Πάµε να κάνουµε µια συµ-
φωνία που ξαναδηµιουργεί την ελπίδα και την προοπτική. Πάµε
να κάνουµε µια συµφωνία που θα µας βγάλει από τον έλεγχο,
που θα µας δώσει τη δυνατότητα όχι µόνο να βιώνουµε ένα
δράµα, αλλά να βαδίσουµε µε ψηλά το κεφάλι προς το µέλλον,
να εξασφαλίσουµε όρους ασφάλειας και σταθερότητας, όρους
µέλλοντος, όρους προοπτικής για την πατρίδα µας και τον ελλη-
νικό λαό. 

Ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές; Μα, αυτά τα είπε ο Πρωθυ-
πουργός χθες στην οµιλία του και τα είπαµε και στον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Η κόκκινη γραµµή είναι να µείνουµε
στη ζώνη του ευρώ. Η Ελλάδα πρέπει να µείνει στη ζώνη του
ευρώ για να έχει µέλλον. Πρέπει να διασφαλίσουµε τις καταθέσει
του ελληνικού λαού, που απ’ όλες αυτές τις συµφωνίες και τα
όσα συζητιούνται για το PSI ή οποιαδήποτε άλλη µορφή, φυσικά
πρέπει να διασφαλιστούν. Παράλληλα, πρέπει να διασφαλιστεί
η βιωσιµότητα του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος όχι για
τους τραπεζίτες, αλλά για να µπορεί να χρηµατοδοτεί την ανά-
πτυξη, να χρηµατοδοτεί την ελληνική µικροµεσαία επιχείρηση.

Θέλουµε να διασφαλίσουµε τα ασφαλιστικά ταµεία, διότι και
αυτά έχουν οµόλογα. Και οποιαδήποτε εθελοντική συµµετοχή ή
οποιοδήποτε roll over στα οµόλογα δεν πρέπει να τα θίξει. Αυτό
είναι ένα ζήτηµα το οποίο αποτελεί για εµάς κύριο στοιχείο µιας
διαπραγµάτευσης, τα ασφαλιστικά µας ταµεία, οι συντάξεις του
ελληνικού λαού. Πρέπει να καταστήσουµε το χρέος µας βιώσιµο,
διαχειρίσιµο, να φύγει το άγχος, να φύγει η Ελλάδα από το ραν-
τάρ της παρακολούθησης και του ελέγχου, να δώσουµε µια ορι-
στική λύση σε ένα πρόβληµα που µας βασανίζει τόσα χρόνια, να
έχουµε τη δυνατότητα να δανειοδοτηθούµε οµαλά για τα επό-
µενα χρόνια που βεβαίως µε τις κινήσεις που γίνονται έχουµε
απέναντι δυσπιστία και πολλές φορές τις απαράδεκτες επιθέσεις
των αγορών και να εξασφαλιστεί η βοήθεια στην ανάπτυξη. Δεν
γίνεται µόνο µε την εξυγίανση και τη σταθεροποίηση. Πρέπει να
προχωρήσει η ανάπτυξη. Και αυτό το οποίο συζητούσαν οι Ευ-
ρωπαίοι έτσι εύκολα, ένα σχέδιο Μάρσαλ για την Ελλάδα πρέπει
να γίνει πράξη. Πρέπει να υπάρξει συγκεκριµένη βοήθεια για το
αναπτυξιακό σκέλος ώστε να δηµιουργήσουµε προοπτική, να δη-
µιουργήσουµε το αύριο, να έχουµε τη δυνατότητα να δηµιουρ-
γήσουµε πρωτογενές πλεόνασµα, αλλά και θέσεις εργασίας για
τα νέα παιδιά και τους πολίτες µας. 

Αυτό θέλουµε να κάνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Γι’ αυτό παλεύουµε. Γι’ αυτό γίνεται αυτή η
προσπάθεια. Γι’ αυτό γίνεται αυτός ο αγώνας. Γι’ αυτό ζήτησε ο
Πρωθυπουργός τις συναντήσεις µε τους πολιτικούς Αρχηγούς.
Και είναι πραγµατικά λυπηρό –εγώ δεν θα πω άλλη λέξη- ιδιάι-
τερα από κόµµα που ευθύνεται ή φέρει έστω ένα µεγάλο µέρος
της ευθύνης για τη σηµερινή κρίση να ακούς ένα ηχηρό «όχι» και
εκλογές. Μα, τι εκλογές να γίνουν σήµερα; Για πείτε µου; Ξέρετε
τι σηµαίνει να γίνουν εκλογές; Σηµαίνει ότι τα παρατάµε όλα, ότι
δεν γίνεται η Σύνοδος Κορυφής για εµάς, δεν γίνεται η συζήτηση
για το ελληνικό χρέος, δεν δίνεται η έκτη δόση, δεν γίνονται οι
ειδικότερες συµφωνίες για τη δανειοδότηση και ότι η Ελλάδα
πάει στα βράχια. Και τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δεν θα πλη-
ρωθούν µισθοί και συντάξεις. Και τι σηµαίνει αυτό; Ότι δεν θα
υπάρχουν ασφαλιστικά ταµεία αύριο, δεν θα υπάρχουν τράπεζες
και καταθέσεις. Και τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δεν θα υπάρ-
χουν ελληνικές επιχειρήσεις που να συναλλάσσονται µε το εξω-
τερικό. Και τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει καταδίκη για τριάντα
χρόνια και µαζική ανεργία πολύ µεγαλύτερη από τα σηµερινά δε-
δοµένα. Ε, δεν θα γίνει αυτό. Δεν θα πάει η Ελλάδα στα βράχια. 

Εµείς αναλαµβάνουµε το µέρος που µας αναλογεί και πολύ
παραπάνω. Οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ έχουν αναλάβει πολύ πα-
ραπάνω από το µέρος της ευθύνης που τους αναλογεί. Ας είχαµε
µια στοιχειώδης τουλάχιστον βοήθεια. Να µην ακούµε πράγµατα
τα οποία είναι εκτός λογικής από άλλες δυνάµεις.

Κύριοι από τη Νέα Δηµοκρατία, σήµερα συζητάµε ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο είναι επώδυνο. Περιλαµβάνει περικοπές αποδο-
χών, περικοπές συντάξεων, εργασιακή εφεδρεία για τριάντα

χιλιάδες ανθρώπους, προβλήµατα σε µια σειρά από χώρους των
συλλογικών διαπραγµατεύσεων. Όλο αυτό είναι επώδυνο. Δεν
είναι ένα νοµοσχέδιο για το οποίο θα πούµε «Τι ωραίο που είναι,
δεν δηµιουργεί προβλήµατα». Προς θεού, το αντίθετο. Το νοµο-
σχέδιο δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα. Βεβαίως, περιέχει και
µερικές απαραίτητες αλλαγές, όπως το νέο βαθµολόγιο και το
νέο µισθολόγιο τα οποία κάποια στιγµή έπρεπε να γίνουν ως αν-
τίληψη, ως τοµή, ως αλλαγή. Δεν µπορούσαµε να προχωρή-
σουµε µε αυτά τα δεδοµένα στο δηµόσιο τοµέα µε αυτό το
βαθµολόγιο που υπήρχε. Αυτό το καταλαβαίνουµε όλοι. Κάτι
έπρεπε να αλλάξει. Οι αλλαγές γίνονται µε βίαιο και µε επώδυνο
τρόπο. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα και τη βιώνουµε όλοι. Γνω-
ρίζουµε και τα προβλήµατα που δηµιουργούµε. Πιστέψτε µε,
όµως, εδώ που έχουµε φτάσει δεν µπορείς να κάνεις αλλιώς.
Διότι µόνο έτσι θα έχουµε διαπραγµατευτική ισχύ την Κυριακή
στην Ευρώπη. Μόνο έτσι θα µπορούµε να πούµε «Εµείς µε το
αίµα και τις θυσίες του ελληνικού λαού κάναµε αυτό που
έπρεπε». Εν πάση περιπτώσει, κάναµε αυτό που µπορούσαµε και
αυτό που δεν µπορούσαµε, γιατί το έχουµε υπερβεί. Εν πάση πε-
ριπτώσει, κάναµε ό,τι µπορούσαµε να κάνουµε και ό,τι δεν µπο-
ρούσαµε. Περάσαµε τα όρια ορισµένες φορές. Έγινε, όµως. Το
κάναµε. Είναι ώρα τώρα να κάνετε και εσείς. Είναι ώρα να ανα-
λάβετε τις ευθύνες σας. Ολόκληρη η Ευρώπη έχει πρόβληµα
όταν έχει η Ελλάδα. Δεν είναι ελληνικό µόνο το πρόβληµα. Οι επι-
θέσεις αυτές οι κερδοσκοπικές είναι επιθέσεις απέναντι σε όλη
την Ευρωζώνη: Πορτογαλία, Ιρλανδία, αύριο φοβάµαι ότι θα είναι
η Ιταλία ή κάποια άλλη χώρα. Θα αντιµετωπίσουν τα ίδια και χει-
ρότερα, αν δεν παρθούν αποφάσεις στην Ευρώπη. Και αυτές οι
αποφάσεις ενισχύονται, αν η Κυβέρνησή µας, ο Πρωθυπουργός,
ο Υπουργός Οικονοµικών, πάνε ενισχυµένοι στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή να διαπραγµατευθούν στη Σύνοδο Κορυφής. Τους δί-
νουµε αυτήν την ενίσχυση, γιατί πιστεύουµε ότι αυτή η
διαπραγµάτευση πρέπει να γίνει, γιατί πιστεύουµε ότι η Ελλάδα
έχει µέλλον, γιατί πιστεύουµε ότι η Ελλάδα έχει προοπτική, γιατί
πιστεύουµε ότι η Ελλάδα µπορεί να διασφαλίσει ένα καλύτερο
µέλλον, όχι µόνο για το λαό µας αλλά και για τις ερχόµενες γε-
νιές στις οποίες οφείλουµε για να µπορούν τα παιδιά µας να ελ-
πίζουν ότι δεν θα ανήκουν σε µια χαµένη γενιά, αλλά σε µια γενιά
που θα µεγαλώσει και θα δουλέψει σε µια Ελλάδα που θα έχει
βρει το δρόµο της, όπως µας ταιριάζει.

Επιτρέψτε µου κλείνοντας να πω ότι υπάρχουν και κάποια
άλλα ζητήµατα που έχουν τεθεί από την Κοινοβουλευτική µας
Οµάδα προς το Υπουργείο Οικονοµικών. Θα ήθελα, κύριε Υπουρ-
γέ, κι εσείς να τα µεταφέρετε και στον κύριο Αντιπρόεδρο που
καταλαβαίνω τις υποχρεώσεις που έχει αυτές τις µέρες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λίγο χρόνο που µου αναλογεί σε
σχέση µε το χρόνο που µίλησε ο κ. Κεφαλογιάννης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πόσο χρόνο µίλησε ο κ.
Κεφαλογιάννης;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Είκοσι τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Εν πάση περιπτώσει, του χαρίζω τα τρία λεπτά. Δεν θέλω είκοσι
τρία λεπτά. 

Έχουµε θέσει ακόµη και κάποιες παρατηρήσεις και θέλω να
τις θέσω και προς την Ολοµέλεια. Πρώτα απ’ όλα έχουν θέσει
ορισµένοι συνάδελφοι, µεταξύ των οποίων οι παριστάµενοι εδώ,
ο κ. Κουσελάς, ο κ. Μακρυπίδης και αρκετοί άλλοι µια πρόταση
για τη διευθέτηση της υπερβάλλουσας µείωσης σε περιπτώσεις
που υπάρχουν εργαζόµενοι των οποίων οι αποδοχές µειώνονται
υπερβολικά και απότοµα. Εκεί µπορεί να βρεθεί ένας τρόπος,
ώστε αυτό να εξοµαλυνθεί. 

Επίσης, υπάρχει ένας χώρος όπου πραγµατικά έχουµε δηµι-
ουργήσει τεράστια προβλήµατα. Είναι ο χώρος των µεταφορών.
Θέλω να θυµίσω ότι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα έχουµε ψηφίσει
δύο νόµους, τον έναν για τον ΟΣΕ και τον άλλον για τις αστικές
συγκοινωνίες, µε τον οποίο έχουµε κάνει ένα πλήρες πρό-
γραµµα, οµολογώ, εξυγίανσης και επαναφοράς στην υγιή και πα-
ραγωγική λειτουργία αυτών των επιχειρήσεων. Οι εργαζόµενοι
παρά τις αρχικές αµφισβητήσεις τους στην πράξη στήριξαν αυτή
την προσπάθεια. Μάλιστα οι εργαζόµενοι του ΟΣΕ υπέγραψαν
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συλλογική σύµβαση εργασίας µε τα νέα δεδοµένα. Ανάλογες κι-
νήσεις έγιναν από κοµµάτια, από µέρη από σωµατεία του χώρου
των αστικών µεταφορών.

Σήµερα ερχόµαστε και πέρα από τις νέες περικοπές τους θέ-
τουµε –παρ’ όλο που έχουν γίνει πάρα πολλές µετατάξεις και
παρ’ ότι έχει φύγει πολύς κόσµος µε συνταξιοδοτήσεις- και αυ-
τούς στην εργασιακή εφεδρεία. Είναι θέµα που πρέπει να εξετα-
στεί. Έχουµε ιδιαίτερα αδικήσει το χώρο των µεταφορών και του
ΟΣΕ και νοµίζω ότι σ’ αυτό το ζήτηµα θα πρέπει να υπάρξει µια
µέριµνα. Ξαναλέω ότι έχουν ψηφιστεί δύο νόµοι και έχουν εφαρ-
µοστεί δύο νόµοι µε σοβαρά προβλήµατα για τους εργαζόµε-
νους και τώρα επανερχόµαστε. Δηµιουργείται ένα σοβαρό
πρόβληµα σ’ αυτό το χώρο και πρέπει να διορθωθεί. 

Όπως, επίσης, θεωρώ ότι πρέπει να δώσουµε και µια ευκαιρία
στο χώρο των επιχειρήσεων, που περιλαµβάνονται στο άρθρο 31
να γίνει συλλογική διαπραγµάτευση, έστω και µε τα νέα δεδο-
µένα για ένα χρονικό διάστηµα, προκειµένου να δοθεί η ευκαιρία
στους εργαζόµενους να αντιµετωπίσουν τα νέα δεδοµένα που
δηµιουργούνται. Βεβαίως να ελπίσουµε ότι και σ’ αυτές τις περι-
πτώσεις όπως και στον ΟΣΕ θα µπορούµε να καταλήξουµε σε τέ-
τοιες συλλογικές συµβάσεις. 

Κλείνοντας θέλω να πω ότι υπάρχουν πολλές θετικές προτά-
σεις, που είµαι βέβαιος ότι θα τις δει η Κυβέρνηση. Εξάλλου
µέχρι την τελευταία στιγµή, όπως έχει πει ο Αντιπρόεδρος και
Υπουργός Οικονοµικών, θα γίνονται θετικές βελτιώσεις. Όµως
και αυτές έχουν δηµοσιονοµικούς περιορισµούς και το καταλα-
βαίνουµε. Όµως και εκεί υπάρχουν περιορισµοί και το καταλα-
βαίνουµε. 

Εµείς θα δώσουµε θετική ψήφο σ’ αυτό το νοµοσχέδιο ως Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. Θα τη δώσουµε όχι γιατί πι-
στεύουµε ότι όλα γίνονται καλά. Ξέρουµε ότι θίγουµε τον κόσµο.
Ξέρουµε τα προβλήµατα που δηµιουργούνται. Ακούµε τη φωνή
της ποµπώδους και µεγαλειώδους διαδήλωσης που γίνεται σή-
µερα. Κατανοούµε τα προβλήµατα που δηµιουργούνται στον
απλό πολίτη, τον απλό εργαζόµενο. Ξέρουµε όµως ότι τα προ-
βλήµατα θα είναι πολύ µεγάλα, ποιοτικά ισχυρότερα, πολύ πιο
µόνιµα και πολύ πιο σκληρά αν η Ελλάδα χρεοκοπήσει, αν η Ελ-
λάδα πάει στα βράχια. 

Επειδή την Κυριακή είναι µια κρίσιµη στιγµή για την Ελλάδα
και επειδή την Κυριακή µπορούµε να βγούµε κατ’ αρχάς θετικά
και στην συνέχεια να ολοκληρώσουµε –γιατί ίσως να µην κριθεί
αυτό µόνο από την Κυριακή- µια διαπραγµάτευση που θα µας
οδηγήσει σε µια σηµαντική, θετική προωθητική συµφωνία για το
µέλλον της χώρας µας, για την προοπτική για την ελπίδα του
λαού µας, εµείς θα δώσουµε αυτή τη δυνατότητα, θα δυναµώ-
σουµε τη διαπραγµατευτική ισχύ της Κυβέρνησης και της χώρας,
πάνω απ’ όλα, κάνοντας το πατριωτικό µας καθήκον έστω και αν
αυτό συνεπάγεται ένα τεράστιο πολιτικό και προσωπικό κόστος
για τον καθένα από εµάς. Είναι υποχρέωσή µας και πατριωτική
στάση ευθύνης απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ, κ. Χρήστο Πρωτόπαπα.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Σπύρος Χαλβατζής.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η κινδυνολογία, η τροµοκρατία, το µίσος κατά των εργαζοµέ-

νων συνολικά, του λαού και των νέων ανθρώπων ήταν το µήνυµα
που έστειλε ο Πρωθυπουργός µε την οµιλία του στην Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. 

Όµως η τροµοκρατία δεν περνά πλέον. Αυτό το αποδεικνύει η
τεράστια εργατική λαϊκή σαρανταοκτάωρη κινητοποίηση στην
Αθήνα και σ’ όλη τη χώρα. Μια απεργιακή κινητοποίηση που αγ-
κάλιασε όλα τα τµήµατα των εργαζοµένων στον ιδιωτικό και δη-
µόσιο τοµέα αλλά και των µικροκαταστηµαταρχών. Ναι, οι
εκατοντάδες χιλιάδες των εργαζοµένων και των νέων, των συν-
ταξιούχων που συµπορεύονται αυτή τη στιγµή κάτω από τα πανό
και τα συνθήµατα του ταξικού συνδικαλιστικού κινήµατος του
ΠΑΜΕ, είναι µια κατηγορηµατική απάντηση είναι κόλαφος στην
τροµοκρατική επέλαση του µίσους και της εχθρότητας προς

τους εργαζόµενους και όλο το λαό που εξαπέλυσε ο Πρωθυ-
πουργός. 

Μεγάλη συζήτηση γίνεται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για τον
πατριωτισµό. Γι’ άλλη µια φορά µιλήσαµε για τον πατριωτισµό
για την πατρίδα, για τους πατριώτες. Υπάρχει η πατρίδα των αν-
θρώπων του µόχθου, των εργατών, όλων των εργαζοµένων του
χεριού και του πνεύµατος. Αυτοί νιώθουν την πατρίδα και αγωνί-
ζονται γι’ αυτή. 

Επειδή ο Πρωθυπουργός ξαναµίλησε για πατριωτισµό, του
λέµε ότι οι κοµµουνιστές και οι κοµµουνίστριες όταν χρειάστηκε
έδωσαν τη ζωή τους. Για παράδειγµα στον αγώνα ενάντια στη
χιτλεροφασιστική κατοχή. 

Όµως το κεφάλαιο δεν είχε και δεν έχει πατρίδα. Πατρίδα και
Θεός του είναι το µέγιστο ποσοστό κέρδους. Αυτό το κεφάλαιο
στηρίζεται από την πολιτική σας σήµερα, από τις αποφάσεις σας,
από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και χθες από την κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Δίνετε κίνητρα, προνόµια, φοροαπαλλαγές
στο µεγάλο κεφάλαιο και ειδικότερα στους εφοπλιστές. Και
αυτήν τη στιγµή που µιλάµε αυτοί οι πατριώτες στην Κίνα, στην
Κορέα, σε άλλες χώρες της Ασίας χτίζουν 480 περίπου καράβια
ελληνικών συµφερόντων αξίας πολλών δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Και τα χτίζουν εκεί γιατί έχουν φθηνά µεροκάµατα. Αυτός είναι ο
πατριωτισµός τους. 

Οι αποφάσεις σας, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι εγκληµατικές,
είναι καταστροφικές για το λαό. Τα ολέθρια µέτρα ενάντια στους
εργαζόµενους που παίρνετε δεν σας τα επιβάλλει καµµία τρόικα.
Είναι αντεργατικά, αντιλαϊκά µέτρα που τα είχατε στο προεκλο-
γικό σας πρόγραµµα. Στο προεκλογικό πρόγραµµα του ΠΑΣΟΚ
αναφέρονται. Η καπιταλιστική οικονοµική κρίση έχει επισπεύσει
όλη αυτήν την εγκληµατική ολοµέτωπη συντεταγµένη επίθεση
ενάντια στο λαό. Δεν υπάρχει καµµία κατοχή. Όλα τα έχετε συ-
ναποφασίσει, όλες οι κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτά για να
είναι ξεκαθαρισµένη η κατάσταση. 

Τροµοκρατική ήταν και η οµιλία του Αντιπροέδρου της Κυβέρ-
νησης για το τι µας περιµένει αν και εφόσον δεν εφαρµοστούν
αυτά τα καταστροφικά για το λαό µέτρα. Οι στιγµές είναι τραγι-
κές για τους εργαζόµενους, για το λαό και τη νεολαία, κύριε Αν-
τιπρόεδρε. Εσείς έχετε φέρει τους εργαζόµενους σ’ αυτήν την
τραγική κατάσταση. Θυσιάζετε τους εργαζόµενους, το λαό και
το µέλλον των νέων ανθρώπων. 

Τα χειρότερα τα ζει και θα τα ζήσει ανεξάρτητα από το ποιο
σενάριο τελικά θα επιλεγεί. Όλες οι εκδοχές αυτού του λεγόµε-
νου σεναρίου σωτηρίας έχουν σαν βασική προϋπόθεση τη χρε-
οκοπία του λαού και τη διαχρονική ισοπέδωση εργασιακών,
ασφαλιστικών δικαιωµάτων και συνολικά του βιοτικού του επιπέ-
δου. Οι όποιες παραλλαγές του αφορούν το πόσο, πώς, πότε και
σε ποια τµήµατα του κεφαλαίου θα επιµεριστεί η απαξίωσή του
από τη χρεοκοπία. 

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία για το λαό να κατορθώσει να επι-
βάλει την αποτυχία του λεγόµενου σχεδίου σωτηρίας, που είναι
ένα σχέδιο της Κυβέρνησης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των µο-
νοπωλίων, το οποίο αποτελεί σχέδιο σωτηρίας των µεγάλων επι-
χειρηµατικών οµίλων και συνολικά του καπιταλιστικού συστή-
µατος. 

Ναι, θα συµφωνήσουµε, κύριε Αντιπρόεδρε, ότι είναι ιστορικές
οι στιγµές. Είναι ιστορικές οι στιγµές για τους εργαζόµενους, για
το λαό. Παντού, σε όλες τις πόλεις, σε όλα τα αστικά κέντρα εκα-
τοντάδες χιλιάδες άνθρωποι, εργάτες, υπάλληλοι, αυτοαπασχο-
λούµενοι, συνταξιούχοι, φτωχοί αγρότες και κυρίως νέοι βρί-
σκονται στο δρόµο και απαιτούν να ανατραπεί αυτή η πολιτική,
να ανατραπεί αυτή η Κυβέρνηση που είναι δυνάστης των εργα-
ζοµένων, του λαού, για να ανοίξει ο δρόµος για µια άλλη πολιτική
ριζικά διαφορετική από τη σκληρή ταξική αντεργατική πολιτική
που εφαρµόζετε. Γιατί η υπεράσπιση της ζωής της εργατικής
τάξης και του µέλλοντος των παιδιών τους είναι ο πατριωτισµός,
είναι η υποχρέωσή µας για το σήµερα και κυρίως για το αύριο. 

Το συλλογικό και το γενικό συµφέρον είναι το γκρέµισµα
αυτής ακριβώς της πολιτικής και αυτής της Κυβέρνησης. Να
είστε σίγουροι ότι δεν θα σας επιτρέψει η εργατική τάξη, ο λαός
να βάλετε την ταφόπλακα σε ό,τι έχει αποµείνει από τα δικαιώ-
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µατά του και από τις κατακτήσεις του. 
Έχετε µία ισχνή κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Έχετε, όµως,

αντικειµενικά τη στήριξη στις στρατηγικές σας επιλογές της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ, αλλά και άλλων πρόθυµων που
στηρίζουν την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των µονο-
πωλίων, την πολιτική της αστικής τάξης, γενικότερα του ιµπερια-
λισµού. Ωστόσο, απέναντί σας έχετε τη συντριπτική πλειοψηφία
της εργατικής τάξης, όλων των εργαζοµένων, των αυτοαπασχο-
λουµένων και της νεολαίας. 

Παραµερίστε τις κουρτίνες να δείτε τι γίνεται αυτήν τη στιγµή
στη χώρα. Ναι, απέναντί σας είναι οι άνθρωποι της δουλειάς, ο
κόσµος του µόχθου, όλοι αυτοί που παράγουν τον πλούτο, αυτόν
τον πλούτο που παράγεται στην ελληνική κοινωνία. Δεν υπάρχει
τµήµα εργαζοµένων, δεν υπάρχει κατηγορία ανθρώπων σε όλη
τη χώρα που να µην αντιµάχεται αυτή ακριβώς τη σκληρή ταξική
σας πολιτική. 

Στηρίζουµε τα δίκαια αιτήµατα όλων των εργαζοµένων και των
υπαλλήλων της Βουλής και θεωρούµε ότι οι πιέσεις και οι εκβια-
σµοί των τελευταίων ωρών δεν πρέπει να περάσουν. Βεβαίως,
παλεύουµε -το ξαναλέµε- για την ανατροπή αυτής της βάρβαρης
πολιτικής, αυτής της βάρβαρης Κυβέρνησης.

Είναι αλήθεια ότι η υποκρισία είναι το κύριο στοιχείο της πολι-
τικής σας. Και αυτό το αποδεικνύει η ίδια η αιτιολογική έκθεση
του βάρβαρου αυτού νοµοσχεδίου. 

Τι αναφέρεται από την αρχή, από την πρώτη σελίδα; Αναφέ-
ρεται ότι βασικός γνώµονας της Κυβέρνησης είναι να διασφαλι-
στούν οι θέσεις εργασίας, να διασφαλιστούν οι περιουσίες, να
διασφαλιστούν τα εισοδήµατα, να διασφαλιστούν οι προοπτικές
των αυριανών πολιτών. Είναι η µέγιστη υποκρισία! Όλα αυτά και
άλλα συνιστούν αυτήν την υποκρισία. Γιατί; Διότι, πρώτον, οι θέ-
σεις εργασίας συνεχώς συρρικνώνονται. Η ανεργία ξεπέρασε το
ένα εκατοµµύριο. Η φτώχεια και η εξαθλίωση προχωρούν γοργά.
Τα εισοδήµατα συρρικνώνονται καθηµερινά. Οι συντάξεις ακρω-
τηριάζονται. Η πολιτική σας αυτή, η ταξική, η αντεργατική, οδη-
γεί µισθούς και µεροκάµατα στον καιάδα. Η προοπτική των
ανθρώπων, των εργαζοµένων είναι ανύπαρκτη. Κλείνετε τις πόρ-
τες της ζωής των νέων, των αυριανών εργαζοµένων. Τις µόνες
περιουσίες που διασφαλίζετε είναι αυτές των τραπεζών, των
εφοπλιστών, των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Διασφαλίζετε
τα 600 δισεκατοµµύρια, που είναι κατατεθειµένα µόνο στην Ελ-
βετία. 

Βεβαίως, όλα αυτά τα θεωρείτε εθνικό στόχο, σωτηρία της πα-
τρίδας. Όλα, λοιπόν, τα κάνετε για τη σωτηρία! Ποιος θα σωθεί;
Ποιος σώζεται; Σώνεται το τραπεζικό και γενικότερα το καπιτα-
λιστικό σύστηµα. Και σώνετε, µε την κυριολεκτική έννοια του
όρου, τελειώνετε οριστικά τον κόσµο της δουλειάς. Αυτή, βε-
βαίως, είναι η επιδίωξή σας, είναι η πολιτική σας. Δεν είναι καµµία
τρόικα αυτή που τα επιβάλλει. Το ξαναλέµε: Είναι η πολιτική που
χαράξατε προεκλογικά, την οποία σήµερα υλοποιείτε µε πρό-
φαση την τρόικα. Αυτή την πολιτική την προδιαγράψατε στο προ-
εκλογικό σας πρόγραµµα. Στραγγαλίσατε και συνεχίζετε να
στραγγίζετε τους εργαζόµενους, τους ανθρώπους του µόχθου. 

Ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ είπε ότι καθιερώνεται πλέον ίση
αµοιβή για ίση εργασία. Ε, βέβαια, άµα φθάσετε τα µεροκάµατα
στα κινέζικα, πραγµατικά θα είναι ίση αµοιβή για όλους. Λέει ότι
καταργούνται οι διαφοροποιήσεις από Υπουργείο σε Υπουργείο.
Αλήθεια, ποιος κυβερνά; Ποιος κυβέρνησε τριάντα οκτώ χρόνια
από τη Μεταπολίτευση µέχρι τα σήµερα; Ποιος διαµόρφωσε
αυτήν την πολιτική; 

Και αναρωτήθηκε ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ «Δεν υπήρχε άλλος
δρόµος;». Υπήρχε, λέει, και ο δρόµος των απολύσεων. Μα, αυτό
το δρόµο ακολουθείτε, µε τις µαζικές απολύσεις. Όταν λέγαµε
ότι θα αρθεί η µονιµότητα και των δηµοσίων υπαλλήλων, µας λέ-
γατε ότι κινδυνολογούµε ότι καταστροφολογούµε ότι τροµοκρα-
τούµε τους εργαζόµενους στο δηµόσιο τοµέα. Σήµερα αίρεται
αυτή η µονιµότητα. 

Προχωράτε, λοιπόν, σε µείωση µισθών, συντάξεων, επιδοµά-
των. Και, βεβαίως, θα καταργήσετε σε λίγο και την επιδότηση
των ασφαλιστικών ταµείων. 

Μειώνονται οι συντάξεις. Μειώνονται οι επικουρικές συντάξεις.
Και είναι λεφτά που τα έχουν πληρώσει οι εργαζόµενοι. Έχουµε

µείωση επιδοµάτων και µείωση της επιδότησης των ασφαλιστι-
κών ταµείων. Οδηγείτε την εργατική τάξη, τα πλατιά στρώµατα
των εργαζοµένων πραγµατικά στην εξαθλίωση. 

Την ίδια στιγµή, ενώ τα κάνατε όλα αυτά, στρατιωτικές δαπά-
νες προς όφελος του ΝΑΤΟ, πολεµικές δαπάνες για εξοπλιστικά
νατοϊκά προγράµµατα δεν σταµατούν. Νέες φρεγάτες έρχονται
και έχουµε στρατιωτικές δαπάνες για τις αποστολές στρατιωτι-
κών δυνάµεων στα πέρατα του κόσµου, γιατί αυτό επιτάσσουν
τα προγράµµατα και οι επιλογές του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πο-
λιτειών της Αµερικής, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Για άλλη µια φορά, ζητάµε να γυρίσουν πίσω τα ελληνικά
στρατεύµατα που βρίσκονται σε ξένες χώρες ως δυνάµεις κατο-
χής. Καµµιά δουλειά δεν έχουν να υπερασπίζονται τις επιδιώξεις,
τις επιλογές του ΝΑΤΟ. Είναι δαπάνες που δεν έχουν καµµία
σχέση µε την καλώς εννοούµενη άµυνα της χώρας. Είναι επιλο-
γές του ΝΑΤΟ, των ΗΠΑ και του ιµπεριαλισµού για τα επεκτατικά
εγκληµατικά τους σχέδια εναντίον λαών και χωρών.

Θέλουµε να επισηµάνουµε ότι καθηµερινά η Κυβέρνηση δια-
µορφώνει µε τη στήριξη Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, εκτός από
ένα κλίµα αποπροσανατολισµού, ένα κλίµα αλληλοφαγωµού ανά-
µεσα στους εργαζόµενους. Το «διαίρει και βασίλευε» ίσως θεω-
ρείτε ότι είναι η τελευταία επιλογή σας. Άνεργοι εναντίον
εργαζοµένων. Καλύτερα αµειβόµενοι εναντίον χαµηλότερα αµει-
βοµένων. Εργαζόµενοι στον ιδιωτικό τοµέα εναντίον των εργα-
ζοµένων στο δηµόσιο. Και όλα αυτά, για να ισοπεδώσετε τα
πάντα προς τα κάτω: Μισθούς, µεροκάµατα, επιδόµατα, κοινω-
νική ασφάλιση και συντάξεις. Κατατροµοκρατείτε τον κόσµο, ερ-
γαζόµενους και ανέργους για τα όσα δεινά -αυτά είπε προη-
γούµενα και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ- θα
επιπέσουν εναντίον του λαού, εάν δεν υποταχθεί, αν δεν συµβι-
βαστεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Προετοιµάζονται οι κεφαλαιοκράτες, αν καταφέρετε να τα επι-

διώξετε όλα αυτά για αύριο, για τις λεγόµενες «νέες επενδύ-
σεις». Προετοιµάζει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ το έδαφος, ώστε
να έχουµε µία νέα επέλαση χωρίς εργασιακά, ασφαλιστικά δι-
καιώµατα, πραγµατικά µε µισθούς Κίνας, µια νέα επέλαση του
κεφαλαίου. Καθαρίζετε το έδαφος, ώστε ανενόχλητο το κεφά-
λαιο να προχωρήσει στην υπερεκµετάλλευση της εργατικής δύ-
ναµης και πρωτίστως τα µονοπώλια να λεηλατήσουν το δηµόσιο
πλούτο. Κατάργηση οκτάωρου, πενθήµερου, σαραντάωρου,
συλλογικών συµβάσεων και κοινωνικής ασφάλισης. Θέλετε να
καθιερώσετε τις επιχειρησιακές συµβάσεις. 

Διερρήγνυε τα ιµάτιά της η κ. Κατσέλη ως Υπουργός Εργα-
σίας, όταν κάναµε επίκαιρη ερώτηση για τη ΜΕΒΓΑΛ και για τις
επιχειρησιακές συµβάσεις, ότι αυτό δεν θα καθιερωθεί και σή-
µερα είναι η κυρίαρχη πολιτική σας. Διευκολύνετε το µεγάλο κε-
φάλαιο στη νέα επέλασή του. Θεωρείτε ότι θα επιτύχετε
πραγµατικά τη µείωση της τιµής της εργατικής δύναµης. Ωστόσο
η εργατική τάξη δεν είπε την τελευταία της λέξη. Η σηµερινή της
κινητοποίηση είναι πραγµατικά ένας σηµαντικός σταθµός και
µπορεί να γίνει µια σηµαντική αφετηρία, για να σαρώσει όλες
αυτές τις αντεργατικές, αντιλαϊκές επιδιώξεις. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο σχόλια. Είπε ο εισηγητής
του ΠΑΣΟΚ ότι θέλουµε να πάρουµε τη ρεβάνς για τις ήττες –
λέει- του εργατικού λαϊκού κινήµατος. Ναι, σήµερα παλεύουµε
για την ανατροπή της αντεργατικής, καταστροφικής για το λαό
πολιτικής σας. Αγωνιζόµαστε για την ανατροπή αυτής της αντι-
λαϊκής Κυβέρνησης και τη διενέργεια εκλογών. Μίλησε και είπε
πολλά ο Υπουργός. Μίλησαν αρκετοί Βουλευτές και κάποια Βου-
λευτίνα είπε: «Έχουµε ακόµα ένα χοντρό, ένα παχύ κράτος».
Αλήθεια, στα δηµόσια νοσοκοµεία; Στην παιδεία; Στους βρεφο-
νηπιακούς σταθµούς; Στις υποδοµές της ψυχιατρικής υγείας;
Στις υποδοµές της συνδροµής των ηλικιωµένων; Στην αθλιότητα
των δηµόσιων νοσοκοµείων; Στα σχολειά που δεν έχουν βιβλία
και τους µοιράζει η Υπουργός; Η κυρία Υπουργός των τριών, του
κ. Λοβέρδου, του κ. Ραγκούση, µε αυτήν τη σκληρή επιλογή
τους, την πιο σκληρή ταξική επιλογή και την έκφραση του απέ-
ραντου µίσους απέναντι στους εργαζόµενους; Εκεί που µοιρά-
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ζουν φωτοτυπίες αντί να έχουν βιβλία τα παιδιά; Ή στα δηµόσια
νοσοκοµεία όπου σε µια βάρδια µια νοσηλεύτρια µπορεί να έχει
πάνω από τριάντα κρεβάτια; Και δεν είναι αριθµός τα κρεβάτια,
είναι τριάντα ανήµποροι ασθενείς που θέλουν νοσηλευτική φρον-
τίδα και τους εγκαταλείπετε στο έλεος. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα. Αυτά είναι που παρέχετε σήµερα. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για τη νέα σελίδα. Τη νέα σε-
λίδα δεν θα προλάβετε να τη γράψετε εσείς. Τη νέα σελίδα θα
τη γράψει η εργατική τάξη, όλοι οι εργάτες, όλοι οι εργαζόµενοι,
οι αυτοαπασχολούµενοι, στα εργοστάσια, στις επιχειρήσεις, στα
χωράφια, σε όλους τους τόπους δουλειάς, στα καράβια, στα
σχολειά και στα πανεπιστήµια. Και κυρίως τη νέα σελίδα θα τη
γράψουν στους δρόµους του αγώνα, κάτω από τα πανό, κάτω
από τα συνθήµατα του ταξικού συνδικαλιστικού κινήµατος, κάτω
από τα δίκαια αιτήµατα των εργαζοµένων, κόντρα στην ταξική
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των µονοπωλίων που υπη-
ρετείτε. Θα γραφτεί αυτή η ιστορία, αυτή η καινούργια σελίδα
στη συµπόρευση µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Σπύρο Χαλβατζή, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας.

Καλούµε στο Βήµα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού, τον κ. Μαυρουδή Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για κάποιο λόγο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αυτές τις µέρες όλοι µιλάµε για πατρίδα και είµαι
έτοιµος να συµφωνήσω ότι το κεφάλαιο δεν έχει πατρίδα. Τίθεται
ένα ερώτηµα βέβαια: Οι προλετάριοι έχουν πατρίδα; Τώρα εκεί
νοµίζω θα έχετε και εσείς διιστάµενες απόψεις. Και αν τελικώς
καταλήξουµε ότι ούτε το κεφάλαιο έχει πατρίδα ούτε οι προλε-
τάριοι έχουν πατρίδα, είναι ένα ερώτηµα αν έχει και κανένας πα-
τρίδα γενικώς. Και αυτό είναι και η µεγάλη συζήτηση πια, διότι
βλέπω ότι η επίκληση αυτής της ορολογίας κυρίως από το στόµα
του Πρωθυπουργού γίνεται πια µόνο, όταν υπάρχει η ανάγκη των
θυσιών, γίνεται µόνο, όταν υπάρχει η ανάγκη της συνδροµής σε
µία πολιτική η οποία σηµαίνει πολύ συγκεκριµένο κόστος. 

Και από την άλλη µεριά σκέφτοµαι: Αυτοί οι οποίοι επικαλούν-
ται σήµερα τον πατριωτισµό, η κυβερνητική παράταξη, για να
πείσουν τους πολίτες -δεν ξέρω αν µπορούν να τους πείσουν πια,
αλλά τουλάχιστον την Κοινοβουλευτική τους Οµάδα- και επικα-
λούνται, λοιπόν, τον πατριωτισµό των Βουλευτών τους, τον ίδιο
πατριωτισµό δεν τον σκέφτονταν, παραδείγµατος χάριν, όταν
ψήφιζαν το νόµο για την ιθαγένεια; Εκείνη την ώρα έπρεπε να
ενεργοποιηθούν άλλου τύπου αντανακλαστικά, διεθνιστικά, αν-
θρωπιστικά, όχι όµως ας το πω πατριωτικά µε τη στενή έννοια,
µε την έννοια της υπερασπίσεως των εθνικών αξιών, των εθνικών
συµφερόντων. Άρα, λοιπόν, εγώ θα έλεγα να αποµυθοποιήσουµε
λίγο από πλευράς Κυβερνήσεως αυτήν τη συζήτηση.

Υπάρχει ένας µύθος τον οποίο προσπαθεί να ενεργοποιήσει ο
κ. Βενιζέλος. Τι λέει ο κ. Βενιζέλος; Δεν το λέει τώρα, το λέει συ-
νεχώς: «Εάν δεν ψηφιστεί κάθε φορά η δέσµη µέτρων που προ-
τείνει η Κυβέρνηση, τότε αυτό οδηγεί περίπου στην καταστροφή
της πατρίδος». Άρα όποιος δεν ψηφίζει αυτήν τη δέσµη µέτρων
κάθε φορά, µπορεί να είναι το µεσοπρόθεσµο, µπορεί να είναι ο
εφαρµοστικός, µπορεί να είναι τα φορολογικά νοµοσχέδια, µπο-
ρεί να είναι οτιδήποτε, όποιος όµως δεν το κάνει αυτό, ενεργεί
αντιπατριωτικά. 

Βρισκόµαστε πραγµατικά σε παραλήρηµα και σε αλαζονεία. Ο
κ. Βενιζέλος έχει ταυτίσει την πολιτική του ΠΑΣΟΚ µε την πα-
τρίδα. Αυτή δε η ταύτιση γίνεται όλως αυθαιρέτως. Γιατί κανείς
δεν εξηγεί ότι σε τελευταία ανάλυση, µπορεί να υπάρξουν και
άλλες πολιτικές που να σώζουν την πατρίδα, που είναι και η βα-
σική µας συζήτηση εδώ µέσα; Όλοι, λοιπόν, όσοι διαφωνούµε µε
την πολιτική του κ. Βενιζέλου και του ΠΑΣΟΚ δεν είµαστε στο πα-
τριωτικό µπλοκ, γιατί δεν θέλουµε να σωθεί η πατρίδα. Ο µόνος
ο οποίος εκφράζει την πατριωτική πολιτική είναι το ΠΑΣΟΚ, γιατί
µόνο αυτά τα µέτρα του ΠΑΣΟΚ σώζουν την πατρίδα. Ερώτηση:
Υπάρχουν άλλα µέτρα τα οποία θα µπορούσαν να φέρουν το ίδιο
αποτέλεσµα; Υπάρχουν άλλες πολιτικές που θα µπορούσαν να
φέρουν το ίδιο αποτέλεσµα; 

Περαιτέρω βαθύτερη ερώτηση, απευθυνόµενη και στον Πρω-

θυπουργό, ο οποίος επικαλείται την πατρίδα: Τι θα γίνει, εάν εδώ
συνοµολογηθεί ότι επί δύο χρόνια αστοχεί το ΠΑΣΟΚ και ότι η
αστοχία του ΠΑΣΟΚ είναι αυτή που φέρνει συνεχώς τα καινούρ-
για µέτρα; Δεν θα ήταν τότε πατριωτικό καθήκον να σηκωθεί να
φύγει το ΠΑΣΟΚ, να αφήσει κανέναν άλλο να κάνει τη δουλειά;
Δεν θα ήταν προϊόν της πατριωτικής ευαισθησίας του Πρωθυ-
πουργού να οµολογήσει την αποτυχία της Κυβερνήσεώς του και
να µας απαλλάξει, για να δούµε άλλου είδους πολιτικές; Πώς
έτσι µονοσήµαντα οδηγούµαστε και οδηγείται η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ σε ένα τέτοιο δίληµµα; 

Κοιτάξτε. Εδώ µπορούµε να κάνουµε µία δηµοσιονοµική συ-
ζήτηση, αλλά η δηµοσιονοµική συζήτηση δεν σηµαίνει υποχρε-
ωτικά ότι όποιος έχει άλλη δηµοσιονοµική άποψη, δεν κάνει το
καλό. Ίσα-ίσα. Αλλά ακούγονται αυτού του τύπου οι «δεκάρικοι»,
οι οποίοι δεν κρατάνε και δέκα λεπτά, δυστυχώς κρατάνε πολύ
περισσότερο. Αν περιορίζονταν στα δέκα λεπτά, τουλάχιστον θα
είχαµε το ευχάριστο της συντοµίας. Αλλά εν πάση περιπτώσει τα
σαράντα και τα σαράντα πέντε λεπτά ρητορείας ουσιαστικά δεν
απαντάνε στο βασικό ερώτηµα: Γιατί είναι αναγκαία αυτά τα
µέτρα; Γιατί είναι αναγκαία αυτή η πολιτική; Γιατί δεν υπάρχει
άλλη πολιτική; Αυτό είναι το βασικό ερώτηµα. Γιατί φτάσαµε στο
σηµείο να είναι µονοσήµαντο και υποχρεωτικό και µη αντικατα-
στάσιµο το να πρέπει να οδηγήσουµε το αφορολόγητο όριο στα
5.000 ευρώ; Ποιος τα λέει αυτά δηλαδή; Γιατί δεν υπάρχουν
άλλες πολιτικές; Ποιος το έχει πει; Γιατί είναι µονοσήµαντο και
υποχρεωτικό να κάτσουµε µε µια µονοκονδυλιά να πούµε «κα-
ταργούνται όλες οι οργανικές θέσεις»; Αυτά έπρεπε να µας εξη-
γήσει ο κ. Βενιζέλος. Δεν θέλουµε να µας πει, παραδείγµατος
χάριν, για την ανάγκη αδιαµεσολάβητης σχέσης εξουσίας και
κοινωνίας και το πώς κατέρρευσαν οι διαµεσολαβητές.

Ας τα αφήσουµε αυτά τώρα. Δεν είναι ανάγκη να µας πει για
την καινούργια µεταπολίτευση και τα νέα κόµµατα, που ενδεχο-
µένως θα δηµιουργηθούν ή δεν θα δηµιουργηθούν. Θα δηµιουρ-
γηθούν αυτά. 

Επί του πρακτέου, επί του πεδίου, έχει να µας πει κάτι; Μπορεί
να εξηγήσει στο ΠΑΣΟΚ, γιατί λόγου χάριν είναι επωφελής η κα-
τάργηση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων για την οικονοµία;
Μπορεί να το εξηγήσει, να το ψηφίσει το ΠΑΣΟΚ; Εµείς δεν το
ψηφίζουµε, δεν πειστήκαµε. Αλλά στους Βουλευτές του ένα επι-
χείρηµα µπορεί να εισφέρει; 

Εγώ µπορώ να επιχειρηµατολογήσω γι’ αυτό, µπορώ να σας
πω δεκαπέντε πράγµατα. Αλλά το ΠΑΣΟΚ, δεν θα πειστεί µε
αυτήν την επιχειρηµατολογία, γιατί –να το πω αλλιώς- αυτό θα
είναι µία δεξιά επιχειρηµατολογία, θα είναι µία επιχειρηµατολο-
γία που θα µιλάει για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας, θα
µιλάει για την ευελιξία στον τοµέα της εργασίας, για την ανάγκη
της ευελιξίας ανέργων, εργαζοµένων, δηλαδή µία τέτοιου τύπου
επιχειρηµατολογία. Υπάρχει µία τέτοια επιχειρηµατολογία, για
να το υπερασπιστεί κανείς. Δεν το υπερασπιζόµαστε σήµερα,
γιατί δεν έχουµε πεισθεί ότι σήµερα οι πραγµατικότητες της ελ-
ληνικής οικονοµίας φέρνουν αυτό το αποτέλεσµα. Γιατί η δοµή
της ελληνικής οικονοµίας δεν είναι τέτοια. Γιατί έχει πολύ µικρές
επιχειρήσεις, γιατί δεν υπάρχει τέτοια κινητικότητα, γιατί οι κλα-
δικές συµβάσεις είναι σχετικά λίγες και αφορούν περιορισµένους
κλάδους, γιατί η ίδια η εργοδοσία δεν θέτει το ζήτηµα του κό-
στους εργασίας, γιατί το κόστος εργασίας στην κατάταξη αντα-
γωνιστικότητας είναι δέκατος όγδοος παράγων και εποµένως
σήµερα αυτό δεν θα ήταν σηµαντικό. 

Εσείς, όµως, που καλείστε να το ψηφίσετε, θα το ψηφίσετε µε
την επιχειρηµατολογία ότι, αν δεν το ψηφίσετε, καταστρέφεται
η πατρίς; Και γιατί καταστρέφεται η πατρίς; Γιατί είναι έτσι το
διεθνές περιβάλλον; Ακούστε τώρα. Το διεθνές περιβάλλον, για
να συνεννοηθούµε και στο ποιο σταυροδρόµι έχουµε οδηγηθεί
και πού βρισκόµαστε, λέει τι, πλέον; Μπαίνει στη συζήτηση το
κατά πόσον οι οµοιεπαγγελµατικές υπερισχύουν των επιχειρη-
σιακών ή οι κλαδικές θα είναι ισχυρότερες των επιχειρησιακών;
Αυτό είναι το διεθνές περιβάλλον; 

Και αν είναι έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και αυτό είναι
ένα µεγάλο ζήτηµα και αυτό είναι –αν θέλετε- που έθεσε σήµερα
ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ εξερχόµενος από τη συζήτησή του µε τον
Πρωθυπουργό- εµείς εδώ έχουµε αποφασίσει ότι θα αποδεχ-
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θούµε την κατάργηση ουσιαστικά του ελληνικού Κοινοβουλίου,
την εκχώρηση της εθνικής κυριαρχίας, έτσι όπως αυτή εκφράζε-
ται, από τη βασική πολιτική πράξη, που είναι η νοµοθεσία;
Έχουµε αποφασίσει ότι αυτό το εκχωρήσαµε σε τρίτους; Όχι στο
επίπεδο το οποίο εγώ ως ένα ορισµένο βαθµό, θεωρώ αυτο-
νόητο. Κάποιος σε δανείζει, θέλει να βλέπει τα δηµόσια οικονο-
µικά σου, να βλέπει το έλλειµµά σου, να ξέρει ότι δεν πετάς τα
λεφτά, να ξέρει ότι δεν τα τρως, να ξέρει εν πάση περιπτώσει ότι
συµµαζεύεις την οικονοµία σου. Αυτό το καταλαβαίνουµε. Αλλά
στο επίπεδο της υπαγορεύσεως, πλέον, των διατάξεων µε τον
πιο λεπτοµερή και καθοριστικό τρόπο, δηλαδή στην εκχώρηση
βασικών πτυχών της εργατικής νοµοθεσίας, της δηµοσιονοµικής
πολιτικής, της φορολογικής πολιτικής, κατ’ επέκταση της κοινω-
νικής πολιτικής; Αυτό έχουµε εκχωρήσει; Το συµφωνήσαµε;
Υπάρχει τέτοια συµφωνία στην Αίθουσα; 

Οι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ είστε διατεθειµένοι να πάτε σε
αυτήν την κατεύθυνση; Με το επιχείρηµα τώρα, ποιο; Διότι αν
αυτή είναι η µεγάλη συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
την ανοίξουµε. Και να την ανοίξουµε και µε την Ευρώπη, αν αυτή
είναι η µεγάλη συζήτηση, αν αυτό λέτε. Διότι αυτό είναι καινο-
φανές, µπαίνετε πλέον σε µία επιχειρηµατολογία που δεν έρχε-
στε να πείσετε γι’ αυτά τα οποία κάνετε, να γυρίσετε να πείτε:
«Ξέρετε, το κράτος είναι µεγάλο και πρέπει να έχουµε λιγότε-
ρους υπαλλήλους». Μα αυτό θα µπορούσε να ειπωθεί, είτε το
λέει η τρόικα, είτε δεν το λέει η τρόικα. Αυτό µπορεί να το πει.
Και το λένε, σε τελευταία ανάλυση, φιλελεύθερες πολιτικές παν-
τού, σε όλη την Ευρώπη. Δεν είναι τόσο τροµερό, µπορεί κάλλι-
στα να συζητηθεί. Να γυρίσετε να πείτε: «Ξέρετε, έχουµε πολλές
γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, να τις βάλουµε κάτω, να τις µει-
ώσουµε». Να σηκωθεί να πει η Αριστερά, «Όχι, δεν είναι». Να ση-
κωθεί να πει η Δεξιά : «Είναι». Είναι µία συζήτηση, η οποία ανοίγει
και έχει τα υπέρ και τα κατά της. Να σηκωθούµε ακόµα και να µι-
λήσουµε για δηµοσιονοµικές πολιτικές, πόσο επεκτατικές και
πόσο περιοριστικές πρέπει να είναι, πόσο µεγάλο ή πόσο µικρό
το κράτος, πόσο µεγάλα ή πόσο µικρά τα προνοιακά. Να ανοί-
ξουν, βεβαίως, µεγάλες και ενδιαφέρουσες συζητήσεις. Σε ποια
βάση όµως; Στη βάση ενός πολιτικού ορθολογισµού, στη βάση
ενός κοινού συµφέροντος, στη βάση –αν θέλετε ακόµα- και αξια-
κών επιχειρηµάτων. 

Μα δεν ακούγεται τίποτα από αυτά µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα.
Εκείνο που ακούγεται είναι ότι το είπε η τρόικα και άµα δεν το
κάνουµε, δεν θα πάρουµε τη δόση. Και πρέπει να πάει ο Πρωθυ-
πουργός την Κυριακή έχοντας ψηφισµένο το νόµο, γιατί άµα δεν
ψηφιστεί ο νόµος, δεν µπορούµε να πάρουµε τα λεφτά.

Μα πού οδηγείται µε αυτήν την έννοια η πολιτική; Και γιατί εν
συνεχεία θα αδικήσουµε τους πολίτες που διαµαρτύρονται, που
απαξιώνουν το εθνικό τους Κοινοβούλιο, τη στιγµή που το ίδιο
το εθνικό Κοινοβούλιο µε αυτήν την ψήφο, µε αυτήν τη λογική,
το ίδιο απεκδύεται των δικών του αρµοδιοτήτων; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, αυτό κάνετε. Δεν
έχει τόση µεγάλη σηµασία το αν θα ψηφίσετε το άρθρο 37 ή αν
θα ψηφίσετε την εργασιακή εφεδρεία ή αν θα ψηφίσετε το αφο-
ρολόγητο. Σηµασία έχει ότι το ψηφίζετε, όχι γιατί είστε πεισµένοι
ότι αυτές είναι σωστές πολιτικές. Το ψηφίζετε σε µία λογική εν-
δοτικότητας σε εκβιασµούς, χωρίς κανένα επιχείρηµα πίσω από
αυτό. Πώς αυτό µπορεί να γίνει αποδεκτό;

Και πάω και παραπέρα. Πόσο πειστικοί µπορεί να είστε σε
οποιονδήποτε τρίτο; Εάν υπήρχαν επιχειρήµατα, τότε κάποιοι θα
επείθοντο, κάποιοι δεν θα επείθοντο. Αυτό είναι δηµοκρατία. Κά-
ποιοι θα συµφωνούσαν, κάποιοι θα διαφωνούσαν. Κάποιοι θα
έλεγαν «ναι, αυτές είναι σωστές πολιτικές», κάποιοι θα έλεγαν
«αυτές είναι λάθος». Ποιος θα πειστεί στη λογική ότι ξέρετε, θα
κάνουµε πράγµατα που τα θεωρούµε εσφαλµένα -εσείς τα θεω-
ρείτε εσφαλµένα- θα κάνουµε πράγµατα που θεωρούµε ότι είναι
αδιέξοδα -αυτή είναι η δική σας επιχειρηµατολογία- θα κάνουµε
πράγµατα, τα οποία τα θεωρούµε άδικα; Πόσες φορές δεν το
έχουµε ακούσει από αυτό το Βήµα; 

Οι µισοί σας Βουλευτές έχουν ανέβει εδώ και λένε µετά σπα-
ραγµού καρδίας και µετά πόνου ψυχής το ότι είναι υποχρεωµένοι
να ψηφίσουν για λόγους πατριωτικούς αυτό το νοµοσχέδιο αλλά
δεν ήθελαν να το ψηφίσουν και δεν θα το ψήφιζαν σε καµµία

άλλη περίπτωση. Και αφού τα έχετε πει όλα αυτά, εσείς περιµέ-
νετε να πείσετε κάποιον, να πείσετε την κοινωνία σε µια συγκε-
κριµένη πολιτική. Μα, πώς θα γίνει αυτό; Μα, ποιος θα πειστεί σ’
αυτό; 

Και από ένα σηµείο και µετά αυτού του τύπου οι αναγκαιότη-
τες πόσο πραγµατικές είναι; Ακούω τον κ. Βενιζέλο: «Τα πράγ-
µατα θα πάνε πολύ χειρότερα». Ενδεχοµένως, µπορεί να πάνε
πολύ χειρότερα. Το «µπορεί να πάνε πολύ χειρότερα» είναι κάτι
δυνητικό. Μπορεί να πάνε χειρότερα, µπορεί να πάνε καλύτερα.
Εδώ, όµως, έχουµε ένα βίωµα πια όλοι µας, ότι η πολιτική του
ΠΑΣΟΚ επί µία διετία έχει κάνει τα πράγµατα πολύ χειρότερα. 

Μάλιστα υπάρχει και κάτι ακόµα, κύριοι συνάδελφοι, το οποίο
δεν έχετε λάβει υπ’ όψιν σας, ότι όσοι συναίνεσαν αλλά και ο ελ-
ληνικός λαός έχει δείξει τεραστία ανοχή. Για ένα πολύ σηµαντικό
χρονικό διάστηµα, ανέχθηκε πολιτικές, υπέστη θυσίες, δέχθηκε
περικοπές στις αποδοχές του, ανέχθηκε την τεράστια φορολο-
γία. Αυτό γιατί το έκανε; Γιατί πείστηκε ότι µπροστά του -και µά-
λιστα εσείς του λέγατε για αρχές του 2012- είναι ξανά η ένταξη
της χώρας στο διεθνές χρηµατοπιστωτικό σύστηµα, στις αγορές,
η εύκολη χρηµατοδότηση των τραπεζών και εποµένως τελειώνει
η περιπέτεια. Υπάρχει τέλος σε αυτήν την ιστορία πια;

Ευτυχώς πια δεν δεσµεύεστε. Διότι βγαίνει ο Πρωθυπουργός
και λέει «Δεν ξέρω ακριβώς. Ξέρω ότι αυτό είναι που πρέπει να
γίνει, αλλά το πού οδηγεί αυτό δεν το ξέρω». Ακούστε, διαβάστε
τις οµιλίες του κ. Βενιζέλου, διαβάστε τις στο µεσοπρόθεσµο,
διαβάστε τις στον εφαρµοστικό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΠΑΣΟΚ, τι σας έλεγε; Αλλά και τι λέγατε! Σας έλεγε ότι είναι
το τελευταίο άδικο µέτρο; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεχίστε, έχετε χρόνο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας έλεγε ότι πλέον, η προσπάθεια

ολοκληρώνεται. Σας έλεγε ότι όλα θα διορθωθούν µε το εθνικό
φορολογικό που είναι ante portas, έρχεται, έτοιµο για ψήφιση.
Αυτά καλοκαιριάτικα. Σας έλεγε ότι δεν υπάρχει κανένα περιθώ-
ριο, ότι, σε τελευταία ανάλυση, πλέον δροµολογούνται τα πράγ-
µατα, εκτελείται ο προϋπολογισµός. 

Και πριν ο αλέκτωρ λαλήσει τρις, έρχεται το τέλος ακινήτων.
Μήπως θυµάστε τι σας έλεγα για το τέλος ακινήτων; 

Είναι πια πανοµοιότυπες οι οµιλίες. Δεν µιλάει ο κ. Βενιζέλος
για κανένα ζήτηµα ουσίας. Δεν επιχειρηµατολογεί για τα µέτρα
του µεσοπροθέσµου. Δεν επιχειρηµατολογεί για τον εφαρµο-
στικό νόµο. Δεν επιχειρηµατολογεί για το τέλος των ακινήτων,
ούτε για την εφεδρεία. Δεν επιχειρηµατολογεί για τη µείωση του
αφορολόγητου στις 5.000. Δεν µας λέει τίποτα ο κ. Βενιζέλος. 

Ο κ. Βενιζέλος µας λέει ότι άµα δεν ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο,
καταστρέφεται η πατρίς. Αστοχεί εν συνεχεία το οικονοµικό επι-
τελείο, του λείπουν 1,5 δισεκατοµµύριο και έρχεται µε έναν και-
νούργιο φόρο, µε µια καινούργια περικοπή, µε µια καινούργια
µείωση. Ξανααστοχεί και ξαναέρχεται και πάλι καταστρέφεται η
πατρίς. Και συνεχώς δίνουµε τη µητέρα όλων των µαχών. Ο κ.
Βενιζέλος είναι ο Σαντάµ Χουσείν ο οποίος δίνει τη µητέρα όλων
των µαχών στη Βαγδάτη, µόνο που µετά από δυο ώρες µπήκαν
µέσα οι Αµερικάνοι. Αυτό είναι που γίνεται. Κάθε φορά είναι η
µητέρα όλων των µαχών!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Πρέπει, λοιπόν, να τελειώνουµε. Ποια είναι η πολιτική πραγµα-

τικότητα που ζούµε αυτήν τη στιγµή; Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι του ΠΑΣΟΚ, αυτό που θα σας πω τώρα, είναι το πατριωτικό
σας καθήκον. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ δεν έχει πια πολιτικό κε-
φάλαιο. Αυτό δεν είναι θεωρία. Αυτό επηρεάζει και τα δηµοσιο-
νοµικά µεγέθη. Τα δικαστήρια δεν λειτουργούν, η καθαριότητα
δεν υπάρχει, το Γενικό Λογιστήριο είναι υπό κατάληψη, το
Υπουργείο Υγείας είναι εδώ και τρεις µήνες υπό κατάληψη, τα
σχολεία είναι υπό κατάληψη, τα πανεπιστήµια είναι υπό κατά-
ληψη, τα µέσα µεταφοράς δεν λειτουργούν, οι εργαζόµενοι δεν
µπορούν να πάνε στις δουλειές τους. 

Αυτή είναι µια χώρα η οποία πια δεν λειτουργεί. Εσείς θέλετε
να βγάζει ΑΕΠ αυτή η χώρα; Θέλετε να παράγει µε αυτές τις συν-
θήκες πλούτο, τον οποίο να µπορεί να φορολογεί το κράτος για
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να έχει έσοδα; Αυτή είναι µια χώρα, που στα χέρια του ΠΑΣΟΚ
καταρρέει και εσείς λέτε τώρα ποιο είναι το επόµενο µέτρο. Η
απάντηση είναι ότι δεν έχει καµµία σηµασία ποιο είναι το επόµενο
µέτρο. Διότι κανένα µέτρο δεν εφαρµόζεται και κανένα µέτρο δεν
λειτουργεί, γιατί δεν υπάρχει η ελάχιστη κοινωνική συµφωνία. 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα πολύ σοβαρό πατριωτικό έργο που πράγ-
µατι έχει να επιτελέσει ο κ. Παπανδρέου. Αυτό είναι να φύγει από
την εξουσία -µε πασοκική φρασεολογία- εδώ και τώρα. Αυτό είναι
το πατριωτικό του καθήκον. 

Τι θα γίνει από εδώ και πέρα; Θα πάµε σε εκλογές; Εγώ θα σας
πω το εξής. Αυτό είναι δική σας απόφαση. Είναι απόφαση του
Πρωθυπουργού. Μπορεί να θέλει να πάει σε εκλογές ή µπορεί
να θέλει το ΠΑΣΟΚ να διερευνήσει τη δυνατότητα µιας κυβέρνη-
σης εθνικής ενότητας. 

Θα µου πείτε «και τι θα κάνει η κυβέρνηση εθνικής ενότητας,
άλλα πράγµατα;». Η κυβέρνηση εθνικής ενότητας θα προσπαθή-
σει πια να πείσει, να διαµορφώσει συνθήκες συνεννόησης µε την
κοινωνία που θα επιτρέψουν στο κράτος και στην κοινωνία να λει-
τουργήσει. 

Μπορεί να το καταφέρει, µπορεί να µην το καταφέρει. Το σί-
γουρο είναι ότι αυτό πια δεν µπορείτε να το κάνετε εσείς. Αν σε
τελευταία ανάλυση δεν σας αρέσει η λύση της κυβέρνησης εθνι-
κής ενότητας, τότε πάντοτε υπάρχει η λύση των εκλογών. 

Ακούω, «θα βγάλουν οι εκλογές ακυβερνησία». Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, δεν είµαστε πέντε χρόνια πριν. Πράγµατι θα
βγάλουν κυβερνήσεις συνασπισµού. Είναι πολύ πιθανό. Δεν ξέρω
τι θα βγάλουν οι εκλογές. Μπορεί να βγάλουν αυτοδύναµη τη
Νέα Δηµοκρατία. Ας πούµε, όµως, ότι βγαίνει µια κυβέρνηση συ-
νασπισµού, µια κυβέρνηση συνεργασίας. Δεν είµαστε σε µια κα-
τάσταση πολιτικής εχθρότητας.

Εγώ θα σας πω ότι τα δυο κυβερνητικά κόµµατα έχουν µια και
µόνο ελπίδα σωτηρίας. Είναι αυτή η συνεννόηση για την αντιµε-
τώπιση της κρίσης. Σε τελευταία ανάλυση, αν δεν το κάνουν και
δεν το κάνουν µε αυτόν τον τρόπο και αν ο κ. Παπανδρέου επι-
µένει µόνος, έρηµος, τραγικός να παριστάνει τον ηγεµόνα σε µια
χώρα που κανείς δεν τον ακούει και που όλοι τον εχθρεύονται,
τότε θα κάνει κακό στη χώρα και πολύ κακό στον εαυτό του. Το
δεύτερο δεν µε νοιάζει τόσο πολύ, το πρώτο µε νοιάζει πάρα
πολύ. 

Άρα, λοιπόν, υπάρχουν λύσεις. Η λύση που θα προκύψει µέσα
από τις εκλογές στην κατεύθυνση της συνεννόησης και της συ-
νεργασίας, πάλι δεν είναι πολιτικά πρωτότυπη. Παντού σήµερα
στην Ευρώπη υπάρχουν κυβερνήσεις συνεργασίας. Δεν κατά-
λαβα, γιατί είναι τελείως αδιανόητο για την Ελλάδα; 

Σε κάθε περίπτωση εκείνο το οποίο δεν µπορεί να συνεχιστεί,
εκείνο που δεν έχει κανένα νόηµα είναι να επιµείνει το ΠΑΣΟΚ
στην ηγεµονία του, να επιµένει να κυβερνά την ώρα που το σύ-
νολο της κοινωνίας, το σύνολο των κοινωνικών εταίρων, το σύ-
νολο των πολιτικών δυνάµεων είναι απέναντί του. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κ. Μαυρουδή Βορίδη. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιώτης Λαφαζάνης. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι της Κυβέρνησης, δεν έχετε κανένα δικαίωµα να µετα-

τρέπετε ξανά σε κόλαση το κέντρο της Αθήνας. Δεν έχετε το δι-
καίωµα να οδηγείτε εκτός ορίων την κατάσταση στη χώρα. Δεν
έχετε κανένα δικαίωµα να προκαλείτε. Δεν έχετε κανένα δι-
καίωµα να κυβερνάτε πλέον µε την Αστυνοµία και το Στρατό. Δεν
έχετε αντιληφθεί πλέον ότι στέκεστε χάριν στα ΜΑΤ και χάριν
στις επιστρατεύσεις; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κύριε Λαφαζάνη, η κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία… 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Αφήστε τις κοινοβουλευτικές
Πλειοψηφίες, δεν υπάρχουν κοινοβουλευτικές Πλειοψηφίες.
Έχουν τελειώσει αυτές οι κοινοβουλευτικές Πλειοψηφίες των διά
εγέρσεως, όπου καταστρατηγείται το Σύνταγµα και κάθε έννοια

θεσµικής νοµιµότητας. 
Είστε µια Κυβέρνηση η οποία δεν εκπροσωπεί τίποτα άλλο στη

χώρα παρά µόνο την τρόικα. Δεν εκπροσωπείτε τίποτε άλλο στον
ελληνικό λαό. Δεν εκφράζετε τίποτα. Δεν είναι δυνατόν να συνε-
χίζετε µια τακτική που θα οδηγήσει σε αίµα και θα αιµατοκυλή-
σετε τον τόπο. Πρέπει τώρα να διατάξετε τις αστυνοµικές
δυνάµεις να σταµατήσουν να ρίχνουν και χηµικά και βόµβες κρό-
του-λάµψης, να σεβαστούν και να ακούσουν τον ελληνικό λαό. 

Ο ελληνικός λαός µίλησε σε όλη την Ελλάδα, σε όλες τις πό-
λεις. Βούλιαξαν οι πόλεις και οι δρόµοι από τους διαδηλωτές.
Έχουν νεκρώσει οι επιχειρήσεις και οι υπηρεσίες σε δηµόσιο και
στον ιδιωτικό τοµέα. Τίποτα δεν δουλεύει στην Ελλάδα. 

Δεν το έχετε συνειδητοποιήσει; Εκτός τόπου και χρόνου είστε;
Σας βλέπω που κάθεστε και γράφετε. Τι γράφετε; Πείτε µου τι
γράφετε, να καταλάβω. Τι να γράψετε; Δεν βλέπετε ότι ζούµε σε
µια κατάσταση η οποία δεν πάει άλλο; Σήµερα η Ελλάδα ξεση-
κώθηκε. Σήµερα οι δρόµοι βούλιαξαν. Είχαµε τις µεγαλύτερες
µεταπολεµικές πορείες και συγκεντρώσεις που έχουν γίνει ποτέ
σε αυτήν τη χώρα. 

Σήµερα στο κέντρο δεν είχαµε πορεία. Ξέρετε γιατί δεν έγινε
πορεία; Διότι δεν υπήρχε η δυνατότητα να γίνει πορεία. Είχε κα-
τακλυστεί όλο το κέντρο από διαδηλωτές. Κοσµοπληµµύρα, λα-
οπληµµύρα, εργατοπληµµύρα, περί αυτού πρόκειται. Ενώθηκαν
οι άνθρωποι, εργαζόµενοι, πολίτες πέρα από ιδεολογικά και πο-
λιτικά σύνορα, µε µια µεγάλη απαίτηση: να αλλάξει πορεία η
χώρα, να φύγετε. 

Οι αγώνες τους και οι διαµαρτυρίες τους στρέφονται ενάντια
συνολικά στο αστικό πολιτικό κατεστηµένο της χώρας, που οδή-
γησε τα πράγµατα εδώ που τα οδήγησε και εφαρµόζει πολιτικές
οι οποίες είναι ανελέητες και τρισάθλιες. Η διαµαρτυρία στρέ-
φεται πρώτα από όλα εναντίον σας για να φύγετε τώρα αµέσως.
Δεν έχετε καµµία δυνατότητα, κανένα δικαίωµα να παραµένετε.
Τι είναι αυτό το πολυνοµοσχέδιο που φέρνετε; 

Η διαµαρτυρία στρέφεται φυσικά και ενάντια στη Νέα Δηµο-
κρατία η οποία είναι µια µνηµονιακή δύναµη µε παραλλαγές του
µνηµονίου, καθώς και ενάντια στο ΛΑΟΣ που ψήφισε το µνηµό-
νιο. Στρέφεται ενάντια σε ένα ολόκληρο σύστηµα το οποίο ευ-
θύνεται για την κρίση, την παγκόσµια και ευρωπαϊκή κρίση. Ήρθε
η ώρα αυτό το σύστηµα να αλλάξει. 

Ο ελληνικός λαός άνοιξε σήµερα ένα δρόµο ο οποίος δεν στα-
µατάει. Θα συνεχιστεί όλη την ηµέρα και αύριο. Αύριο θα είναι
ακόµη περισσότεροι στους δρόµους. Τι θα κάνετε; Με ποιους θα
κυβερνάτε; Τι είναι αυτές οι παρωδίες που βλέπουµε; Λέτε ότι
καλείτε σε διάλογο τους αρχηγούς των κοµµάτων, να τους πείτε
τι; Να εφαρµόσουν το µνηµόνιο ή να πάµε για ένα «κούρεµα»
συντεταγµένης χρεοκοπίας όπου η Ελλάδα ανοιχτά πλέον και
επίσηµα θα περάσει υπό νεοαποικιακή κηδεµονία; Αυτή είναι η
πρόταση διεξόδου που κάνετε στον ελληνικό λαό; 

Υπάρχουν, βεβαίως, κυβερνήσεις, που έχουν εφαρµόσει πολι-
τικές λιτότητας ανά τον κόσµο. Και στην Ελλάδα εφαρµόστηκαν
στο παρελθόν πολιτικές λιτότητας. Αυτό που κάνετε, όµως,
εσείς, είναι εξαθλίωση αυτήν την ώρα. Δεν αφήνετε τίποτα απο-
λύτως όρθιο. Διαλύετε και το δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα.

Δεν µπορεί να υπάρξει –δεν το έχετε καταλάβει- δηµόσιος το-
µέας χωρίς εργαζοµένους. Αυτό πάτε να κάνετε. Θέλετε να
υπάρχει δηµόσιος τοµέας, όσος υπάρχει, αφού εκποιηθεί άρον-
άρον και όσο-όσο το µεγαλύτερο µέρος του και να υπάρχει µε
τους εργαζοµένους να είναι ζητιάνοι. Περί αυτού πρόκειται.

Κόψατε περίπου 40% των µισθών. Ερχόσαστε τώρα µε ένα
τσεκούρι, µε ένα µπαλτά και δίνετε άλλη µία και όποιον πάρει ο
χάρος. Από 20% µέχρι 55 % είναι οι περικοπές των µισθών. Κό-
ψατε τις συντάξεις. Ερχόσαστε πάλι µε το τσεκούρι και δίνετε
και στις συντάξεις άλλη µία. Ε, πώς θα ζήσουν αυτοί οι άνθρωποι;
Το έχετε σκεφτεί; Πώς θα επιβιώσουν οι οικογένειες; Με ποια
προοπτική; Πώς θα δουλέψει η Δηµόσια Διοίκηση, όταν έχουµε
εργαζοµένους εξαθλιωµένους, εργαζοµένους, οι οποίοι δεν
έχουν αύριο, έχουν απόλυτη αβεβαιότητα;

Αυτό το πρόγραµµα µας το λέτε πρόγραµµα διεξόδου και
ανόρθωσης; Το πιστεύετε αυτό το πράγµα; Δεν το πιστεύετε; Κο-
ροϊδεύετε τον ελληνικό λαό. Δεν θέλετε να απεγκλωβιστείτε από
την τρόικα και τα µνηµόνια, γι’ αυτό τα εφαρµόζετε. Φοβάστε ότι
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φεύγοντας από την τρόικα θα κινδυνεύσει το σύστηµά σας, το
οποίο ήταν πάντοτε ξενοστήρικτο και ξενοκίνητο και ξενόφερτο.
Δεν στηρίξατε ποτέ αυτόν τον τόπο και τα συµφέροντά του και
την προοπτική του. Πάντα τον είχατε παραδοµένο και συνεχίζετε
διότι ο δωσιλογισµός έχει γίνει πραγµατικό καθεστώς σ’ αυτήν
τη χώρα. 

Πού πάτε την Ελλάδα αυτήν την ώρα; Πού την πάτε; Υπάρχει
µέλλον µε αυτά τα πολυνοµοσχέδια και αυτά τα προγράµµατα
και αυτές τις τρισάθλιες συντεταγµένες χρεοκοπίες; Υπάρχει κα-
νένα µέλλον σ’ αυτήν τη χώρα µε αυτές τις επιλογές που κάνετε;
Κανένα απολύτως µέλλον! Διαλύετε τις εργασιακές σχέσεις. Τι
Υπουργός Εργασίας είστε; 

Υπουργός διάλυσης των εργασιακών σχέσεων είστε, κύριε
Κουτρουµάνη. Αυτό κάνετε. Ή δεν το κάνετε αυτό; Πού ανακα-
λύψατε την ένωση προσώπων; Ποια είναι η ένωση προσώπων
που µπορεί σε οποιαδήποτε επιχείρηση αυτή η ένωση προσώπων
µε τα τρία πέµπτα να υπογράφει σύµβαση και την άλλη µέρα να
διαλύεται; Καλύτερα να αναθέσετε στον εργοδότη να υπογράψει
µία σύµβαση και να πει τι δίνει και να το συνοµολογήσει µε τον
εαυτό του, παρά να µας λέτε ότι θα πάτε µέσω της λογικής της
ένωσης προσώπων. 

Διαλύετε έτσι τα συνδικάτα. Διαλύετε τα σωµατεία. Διαλύετε
το συνδικαλισµό. Τελειώνετε µε τη στοιχειώδη δηµοκρατία, που
µπορούσε έστω να υπάρξει µέσα σε χώρους δουλειάς. Από εδώ
και µπρος υπάρχει µόνο ένας νόµος, ο νόµος του αφεντικού.
Αυτό κάνετε µε τις ρυθµίσεις σας για τις εργασιακές σχέσεις.

Αυτήν τη στιγµή έχουν διαλυθεί τα πάντα στον ιδιωτικό τοµέα.
Δεν εφαρµόζεται τίποτα. Η ανεργία έχει ξεπεράσει κάθε προ-
ηγούµενο. Έχει γίνει εφιάλτης. Είναι δυνατόν µια χώρα να προ-
χωράει µε τους νέους να είναι περισσότεροι οι άνεργοι από τους
εργαζοµένους; Πού τους πάτε τους νέους αυτής της χώρας; Σε
νέα µετανάστευση; Σε λίγο θα έχουν φύγει οι νέοι από αυτήν τη
χώρα. Μπορεί να υπάρχει χώρα χωρίς νέους; Αυτό το µέλλον
προετοιµάζετε αυτήν τη στιγµή. 

Και τι λέτε; Μισθούς Κίνας, λέτε. Αυτό λέτε. Διότι θα φτιάχνε-
ται µία ένωση προσώπων στα δέκα άτοµα µιας επιχείρησης, ή
στα έξι, που θα συνοµολογούν σύµβαση, και ο διπλανός που έχει
οµοειδή επιχείρηση τι θα κάνει; Θα ακολουθήσει σε έναν κατή-
φορο χωρίς πάτο και θα φτάσουµε στους µισθούς αυτούς, οι
οποίοι θα είναι µισθοί εξαθλίωσης και µε µία ανεργία, η οποία θα
τροφοδοτεί τους µισθούς εξαθλίωσης. 

Αυτές είναι οι επιλογές και η λογική σας. Και αυτό πάτε να το
κάνετε και µέσα στο δηµόσιο τοµέα. Αυτός είναι ο δηµόσιος το-
µέας. Πώς είναι δυνατόν να προσλαµβάνετε ανθρώπους, που θα
παίρνουν καθαρά 500 και 600 ευρώ στο δηµόσιο; Η λογική σας
είναι οι εργαζόµενοι των 500 ευρώ, των 400 ευρώ. 

Το Σαββατοκύριακο µπορεί να ακούσουµε καινούργια µέτρα
στο όνοµα ενός δήθεν «κουρέµατος». Από 21 θα µας το πάτε 25,
30 και θα πείτε ότι αρχίζει νέο τσεκούρι προς χάριν των ευεργε-
τών δανειστών µας; Δεν έχετε αντιληφθεί ότι αυτός ο δρόµος
είναι αδιέξοδος; Δεν έχετε αντιληφθεί για τη φορολογία ότι δεν
µπορεί να υπάρξει αφορολόγητο στα 5.000, όταν το όριο φτώ-
χειας –όχι το δικό µας – κατά EUROSTAT και κατά Ελληνική Στα-
τιστική Υπηρεσία, είναι 6.800; Και θα φορολογείται πλέον στην
Ελλάδα –άκουσον, άκουσον!- ο πάµφτωχος, αυτός που δεν έχει
να επιβιώσει;

Είναι δυνατόν να το κάνετε αυτό το πράγµα και να θεωρείτε
ότι έχει στοιχειώδη λογική και να το ψηφίζουν συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, της περιστασιακής και ανύπαρκτης, βεβαίως, Πλει-
οψηφίας πλέον µέσα στον ελληνικό λαό, που δεν αντιπροσω-
πεύουν σχεδόν τίποτα; Θα έρθουν σε µια νύχτα να σηκώσουν
εδώ το χέρι τους και να πουν µε το όνοµά τους ότι είναι 5.000 το
αφορολόγητο; Όταν δεν µπορεί να επιβιώσει θα τον φορολο-
γούµε και θα υπάρχει φορολογική ασυλία σε µεγάλα εισοδή-
µατα;

Σας φωνάζαµε από αυτό το Βήµα, κύριε Κουσελά. Εδώ ήσαστε
και πριν µπείτε εσείς στην Κυβέρνηση. Φωνάζαµε: «Γιατί δεν
ελέγχετε αυτά τα λεφτά που φεύγουν»; Πώς φεύγουν τα χρή-
µατα; Γιατί δεν πηγαίνετε στις τράπεζες να τους πείτε «να δίνετε
εδώ τα ονόµατα όσων βγάζουν λεφτά στο εξωτερικό» ; Έφυγαν
δισεκατοµµύρια επί δισεκατοµµυρίων. Τι γίνεται µε αυτούς που

πλούτισαν όλη αυτήν την περίοδο και πλούτισαν παράνοµα; Δεν
τους ελέγξατε και τώρα έχετε ένα κατάλογο, που τον έχετε
κάπου κρυµµένο. Λέτε να πάτε να τον δει. Οφθαλµόλουτρο θα
κάνουµε; Γιατί δεν τα δίνετε στη δηµοσιότητα; Δηλαδή µπορεί
να βγάζει τα λεφτά του καθένας και να λέει ότι είναι προσωπικό
του δεδοµένο; Ο µισθός δεν είναι προσωπικό δεδοµένο που τον
τσεκουρώνετε; Τι είναι; Αυτός, όµως, που έχει βγάλει τα λεφτά,
γιατί δεν τον δίνετε στη δηµοσιότητα; Γιατί να µένει κρυφό ότι
βγάζει εκατοµµύρια στο εξωτερικό και τα πηγαίνει σε ξένες τρά-
πεζες µέσα στην κρίση και µέσα στη δυστυχία; Γιατί είναι προ-
σωπικό δεδοµένο αυτό; Δεν το κατάλαβα.

Άρα υπόγεια θέλετε να κρύψετε, να προφυλάξετε αυτούς τους
ανθρώπους. Γιατί δεν προφυλάσσετε, όµως, τον ελληνικό λαό,
που τον σπρώχνετε στην εξαθλίωση; 

Εγκαθιδρύετε µέσα στη Δηµόσια Διοίκηση, στο ελληνικό κρά-
τος, καθεστώς πλέον κυβερνητικής και υπουργικής δικτατορίας.
Αυτά που κάνετε δεν τολµούσαν να τα κάνουν ούτε δικτατορικές
κυβερνήσεις στην Ελλάδα: Τέτοια διάλυση της Δηµόσιας Διοίκη-
σης και τέτοια αυταρχική εξουσία της Κυβέρνησης και του εκά-
στοτε Υπουργού, ο οποίος µπορεί να απολύει, να µεταθέτει, να
πηγαίνει από τη µια υπηρεσία στην άλλη, να παίζει τον πρώτο
ρόλο αν θα αναβαθµιστεί ο υπάλληλος ή δεν θα αναβαθµιστεί.
Μα πού ακούστηκαν αυτά τα πράγµατα; Τα θεωρείτε αυτά εκ-
συγχρονισµό; Αυτά είναι κυβερνητικός και υπουργικός «βούρ-
δουλας» στη Δηµόσια Διοίκηση. 

Βεβαίως πρέπει να υπάρχει αξιολόγηση, αξιοκρατία, να υπάρ-
χουν διαδικασίες, να υπάρχει ευθύνη και σοβαρότητα στη δου-
λειά στο δηµόσιο τοµέα. Όλα αυτά, όµως, πρέπει να γίνουν µε
αντικειµενικά και αδιάβλητα κριτήρια, µε πραγµατικούς και ου-
σιαστικούς ελέγχους και όχι µε τη λογική του Τζουµπέ, την οποία
πάτε και επιβάλλετε µε το πολυνοµοσχέδιο. 

Μας λέτε ότι δεν υπάρχει εναλλακτική λύση και, µάλιστα, εδώ
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κινδυνολογούσε
ότι θα χαθούν οι καταθέσεις µας –λέει- αν τυχόν δεν πάρουµε
την έκτη δόση. Μη σώσει και την πάρουµε την έκτη δόση και την
έβδοµη και την πέµπτη και την πρώτη τους δόση! 

Μην κοροϊδεύετε τον ελληνικό λαό και αν έχετε επιχειρήµατα,
να τα εκθέσετε εδώ µε νούµερα, όµως, και στοιχεία. Οι δόσεις
αυτές δεν πηγαίνουν ούτε για µισθούς, ούτε για συντάξεις. Δεν
πηγαίνουν για λειτουργικές δαπάνες. Δεν πηγαίνουν για όποιες
κοινωνικές δαπάνες έχουν αποµείνει στο δηµόσιο. Οι δόσεις
αυτές, που µας δίνει η τρόικα, πηγαίνουν, για να πληρώνουµε
τους δανειστές µας. 46 δισεκατοµµύρια και πλέον είναι οι τόκοι
και τα χρεολύσια για φέτος. Ούτε 42, 43 δισεκατοµµύρια δεν θα
φτάσουν αν δοθούν οι δόσεις της τρόικας. Δηλαδή δεν φτάνουν
ούτε να πληρώσουµε τους τόκους και τα χρεολύσια. Δεν φτά-
νουν!

Εποµένως ποιοι µισθοί και συντάξεις κινδυνεύουν από τις δό-
σεις της τρόικα; Κανένας µισθός, καµµία σύνταξη! Αυτά πληρώ-
νονται µε τη φορολογία του ελληνικού λαού. Εποµένως δεν
κινδυνεύουµε από το να µην πάρουµε τις δόσεις. Οι δανειστές
κινδυνεύουν να µην πάρουν τις δόσεις.

Υπάρχει εναλλακτική λύση σε µια χώρα που θέλει να επιβιώσει.
Δεν συζητάω για το ότι το χρέος είναι άδικο και ταξικό. Το αφήνω
αυτό στην άκρη. Είναι µη βιώσιµο, όµως, κυρίες και κύριοι. Δεν
έχει προοπτική. 

Εδώ σε άλλες χώρες που έχουν περιέλθει σε δύσκολη κατά-
σταση, το χρέος διεγράφη. Και διεγράφη, διότι είχαν κυβερνή-
σεις που υπερασπίστηκαν το δηµόσιο και κοινωνικό συµφέρον.
Διεγράφη στη µεταπολεµική Γερµανία, η οποία έριξε στο αίµα
όλη την Ευρώπη, ηττήθηκε στον πόλεµο και πήγαν µετά και της
διέγραψαν τα χρέη της. Σε διεθνή διάσκεψη διεγράφη το χρέος
της. Γιατί; Για να σταθεί στα πόδια του ο γερµανικός λαός. Εγώ
θα πω ότι καλά έκαναν. Και όχι µόνο η Γερµανία, αλλά και η Αρ-
γεντινή, 70%, 80% διαγραφή του χρέους της, µετά από διαδικα-
σίες και αγώνα βεβαίως. Είναι και άλλες χώρες. Δεν υπάρχει
ευρωπαϊκή χώρα που να µην έχει διαγραφή του χρέους, που να
µην έχει περιέλθει σε κατάσταση στάσης πληρωµών και να µην
διαγραφεί το χρέος της. Καµµία δεν υπάρχει. Δείτε την ιστορία. 

Εµείς, λοιπόν, πώς θα αποπληρώσουµε ένα χρέος που δεν
είναι βιώσιµο; Με την εξόντωση του ελληνικού λαού; Και µου λέτε
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ότι δεν έχουµε εναλλακτική λύση; Υπάρχουν δεκάδες εναλλακτι-
κές λύσεις. Και θα κάνετε στάση πληρωµών και θα διεκδικήσετε
αυτήν την ώρα αυτό το οποίο πρέπει να διεκδικήσει η Ελλάδα,
για να µείνει όρθια στοιχειωδώς και να έχει µία προοπτική, διότι
ο δρόµος που ακολουθείτε δεν έχει καµµία απολύτως προοπτική.
Είναι ένας δρόµος χωρίς πάτο. Είναι ένας δρόµος που θα αυξά-
νει συνεχώς το χρέος, θα αυξάνει τα ελλείµµατα, θα εξαθλιώνει
τον ελληνικό λαό, θα βαθαίνει την ύφεση, θα οδηγεί σε ένα από-
λυτο αδιέξοδο, το οποίο µε τη σειρά του θα οδηγεί και στο από-
λυτο περιθώριο την Ελλάδα και τον ελληνικό λαό. 

Δεν µπορεί να είµαστε εµείς το πειραµατόζωο, η µπανανία, το
προτεκτοράτο αυτήν την ώρα, για να παίζονται τα παιχνίδια που
παίζουν οι κερδοσκόποι και οι δήθεν ευρωπαϊστές και οι δήθεν
κλειδοκράτορες της παγκοσµιοποίησης. 

Υπάρχουν και λαοί και αυτήν τη στιγµή υπάρχει και ο ελληνικός
λαός. Ο ελληνικός λαός στέλνει το µήνυµα και λέει «δεν αντέχω
άλλο. Δεν πάει άλλο αυτή η κατάσταση. Δεν υπάρχει προοπτική
επιβίωσής µου». Αντί να µεταφράσετε και να µεταφέρετε αυτό
το µήνυµα εκεί που πρέπει, για να διεκδικήσετε σε όφελος του
ελληνικού λαού την επιβίωσή του, ερχόσαστε να καταγγείλετε
τον ελληνικό λαό ότι είναι συντεχνίες, ότι δεν ξέρουν τι κάνουν,
δεν καταλαβαίνουν, βγαίνουν στο δρόµο, διότι οι άνθρωποι αυτοί
ξαφνικά τρελάθηκαν. Ζητάνε τα προνόµιά τους. Ποια προνόµια;
Δηλαδή φθάσαµε στο σηµείο ο εργαζόµενος που παίρνει 1000
και 1500 ευρώ να θεωρείται προνοµιούχος στην Ελλάδα. Ποιος
είναι ο µη προνοµιούχος, λοιπόν; Αυτός των 400 ευρώ, εκεί που
θέλετε να πάτε τις καταστάσεις; 

Αυτήν την ώρα η χώρα χρειάζεται µια πολύ µεγάλη αλλαγή,
µια πολύ µεγάλη ανατροπή. Πρέπει να φύγετε εσείς. Η µόνη υπη-
ρεσία που µπορείτε να προσφέρετε στον ελληνικό λαό αυτήν την
ώρα είναι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ό,τι πείτε εσείς. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Όχι ό,τι πω. Ό,τι πρέπει να κά-
νετε. Έχετε ένα χρέος απέναντι στον τόπο. Δεν µπορεί να τον
ρηµάζετε και να συνεχίζετε να κυβερνάτε. Αυτό που πρέπει να
πείτε είναι να µιλήσει ο ελληνικός λαός, να του πείτε ότι αυτά θέ-
λουµε να κάνουµε και να τον ρωτήσετε αν τα εγκρίνει. Υπάρχει
και ένας λαός σε αυτήν τη χώρα. Δεν υπάρχει µόνο τρόικα, η
Μέρκελ, ο Σαρκοζί, ο Οµπάµα, ο Παπανδρέου, ο Αντιπρόεδρος.
Υπάρχει και ένας λαός. Τι θα γίνει µε αυτόν το λαό; Θα τον στεί-
ψουµε; Θα τον εξαθλιώσουµε στο όνοµα ενός χρέους το οποίο
είναι άδικο, είναι ταξικό χρέος και που –εν πάση περιπτώσει- δεν
είναι βιώσιµο; Τι είναι; Γηγενής αυτόχθων, όπως πήγαν οι Ισπανοί
και εξόντωσαν τους Ινδιάνους; Αυτός είναι ο ελληνικός λαός;
Είναι ένας περήφανος λαός. Έχει ιστορία αυτός ο λαός. Δεν µπο-
ρείτε να τον εκµηδενίσετε έτσι. 

Πρέπει να φύγετε, να κάνετε εκλογές, εκλογές για να αναδειχ-
θεί µια άλλη κυβέρνηση, όχι φυσικά κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, η οποία θα συνεχίσει από εκεί που καταστρέψατε εσείς,
ούτε βεβαίως µια κυβέρνηση αστικού κατεστηµένου, αστικών συ-
ναινέσεων, αδιεξόδου. Χρειάζεται αυτήν την ώρα µία κυβέρνηση
πραγµατικά προοδευτική, µια κυβέρνηση αριστερή, µια κυβέρ-
νηση η οποία θα απαλλάξει τον τόπο από την τρόικα και τα µνη-
µόνια, µια κυβέρνηση η οποία θα ανοίξει προοδευτικούς δρό-
µους ανασυγκρότησης, διεξόδου και προοπτικής. 

Αυτήν την ώρα η Αριστερά πρέπει να παίξει και αυτή το ρόλο
της. Η Αριστερά µπορεί αυτήν την ώρα να ανοίξει καινούργιους
δρόµους και να στηρίξει αυτήν τη χώρα, όπως το έκανε σε πολύ
δύσκολες στιγµές, στα χρόνια της Κατοχής 1941-1944, στα χρό-
νια της δικτατορίας, µε την Εθνική Αντίσταση, µε το Πολυτεχνείο.
Αυτήν την ώρα η Αριστερά πρέπει να παίξει ένα ρόλο, για να
ανοίξουν δηµοκρατικοί και προοδευτικοί δρόµοι διεξόδου σε
αυτήν τη χώρα, η Αριστερά όµως που θα αποφασίσει να συµπα-
ραταχθεί. 

Από αυτό το Βήµα κάνουµε έκκληση σε όλες τις δυνάµεις της
Ριζοσπαστικής Αριστεράς, σε όλες τις δυνάµεις της Αριστεράς
για µια µεγάλη συµπαράταξη µε κορµό το ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΚΕ.
Και απευθύνοµαι στους συναδέλφους και του ΚΚΕ και στην ηγε-
σία του ΚΚΕ. Δεν είναι ώρα αυτήν την ώρα να προτάσσουµε τις
διαφορές. Είναι ώρα που η χώρα και ο ελληνικός λαός κινδυ-

νεύει, αντιµετωπίζει πρόβληµα επιβίωσης. 
Οι αριστερές δυνάµεις µπορούν αυτήν την ώρα να συµπαρα-

ταχθούν, όχι να συµπαραταχθούν έτσι, γενικώς και αορίστως,
αλλά πάνω σε ένα κοινό ριζοσπαστικό εναλλακτικό πρόγραµµα,
το οποίο θα το συζητήσουµε. Μπορούµε να βρούµε κοινή βάση.
Αν συµπαραταχθεί η Αριστερά αυτήν την ώρα, θα είναι πρώτη
δύναµη στο πολιτικό σκηνικό. Θα είναι η δύναµη που θα ανοίξει
το δρόµο, που θα πρωταγωνιστήσει. Θα είναι η δύναµη που θα
ξαναδώσει ανάσα και ελπίδα και προοπτική στην Ελλάδα. 

Αυτή είναι η εναλλακτική λύση που εµείς προτείνουµε απέναντι
στα πολυνοµοσχέδια της κατεδάφισης και της διάλυσης, απέ-
ναντι στα µεσοπρόθεσµα, µνηµόνια, τα οποία δεν έχουν καµµία
διέξοδο και δεν δίνουν καµµία προοπτική απέναντι στην τρόικα
και τα µνηµόνια, απέναντι στο προτεκτοράτο και την µπανανία
που θέλετε να καταντήσετε αυτήν τη χώρα. 

Η Αριστερά αυτήν την ώρα, είτε το θέλουν είτε όχι ορισµένοι,
θα ανοίξει δρόµους, θα βρει δρόµους µιας µεγάλης συµπαράτα-
ξης για µια διέξοδο στον τόπο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Με την αγόρευση του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ, του κ. Παναγιώτη
Λαφαζάνη, ολοκληρώθηκαν οι αγορεύσεις των Κοινοβουλευτι-
κών Εκπροσώπων. 

Επανερχόµεθα στον κατάλογο των αγορητών Βουλευτών. 
Πρώτη καλείται στο Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Πέλλας. Έχετε έξι λεπτά, κυρία Τζάκρη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ σήµερα για

δεύτερη φορά µέσα στο 2011, για να αποφασίσουµε και να ψη-
φίσουµε επαχθή, αλλά αναγκαία µέτρα για τη σωτηρία της
χώρας µας. Ακούγεται, πράγµατι, κοινότοπο –και είναι πράγµατι
κοινότοπο- να ζητάµε από τους εαυτούς µας, αλλά και από τους
πολίτες να υποστούµε µία ακόµη µείωση του βιοτικού µας επι-
πέδου χάριν της οικονοµικής και κατά συνέπεια της εθνικής µας
σωτηρίας. 

Είναι αλήθεια, όµως, ότι έχουµε εισέλθει σε µία βαθιά οικονο-
µική δίνη, µια δίνη άνευ προηγουµένου, την οποία µας κληροδό-
τησε η Νέα Δηµοκρατία µε ένα διαλυµένο κράτος, µε χιλιάδες
συµβασιούχους, ανορθολογικά, ρουσφετολογικά προνόµια που
µεταφράζονταν σε διπλούς και τριπλούς µισθούς για κάποιους,
που εργάζονταν στο δηµόσιο τοµέα, µέσα από επιτροπές, µέσα
από επιδόµατα και βεβαίως, προ των πυλών µιας βαθύτατης ύφε-
σης. 

Είναι πλέον εµφανές ότι η «φούσκα» του υπερβολικού δανει-
σµού και των τεράστιων ελλειµµάτων κόντευε πλέον να σκάσει.
Γι’ αυτό, άλλωστε και δραπέτευσε ο πρώην Πρωθυπουργός. 

Το διεθνές περιβάλλον δεν είναι, βέβαια, καλύτερο. Η παγκό-
σµια οικονοµική ύφεση του 2008 και η ακολουθούµενη ύφεση
έχουν αποδεκατίσει –θα έλεγα- αποδυναµώσει το παγκόσµιο
χρηµατοοικονοµικό σύστηµα, έχουν γονατίσει τις µεγάλες οικο-
νοµίες του πλανήτη και έχουν κάνει τους Ευρωπαίους εταίρους
µας ιδιαίτερα επιφυλακτικούς στην ανάληψη σοβαρών πρωτο-
βουλιών. 

Γιατί τα αναφέρω όλα αυτά; Γιατί θέλω να γίνει σαφές στους
συµπολίτες µας ότι η χώρα µας βρίσκεται µόνη της και πρέπει
να καταβάλει τη µεγαλύτερη δυνατή προσπάθεια για να σταθεί
στα πόδια µόνη της, χωρίς τη βοήθεια των δανειστών της το συν-
τοµότερο δυνατό. 

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα γίνει µόνο αν καταφέ-
ρουµε ως οικονοµία να δηµιουργήσουµε πρωτογενή πλεονά-
σµατα, δηλαδή να δαπανούµε λιγότερα από αυτά τα οποία
παράγουµε προ τόκων. 

Το προς συζήτηση νοµοσχέδιο κινείται προς την κατεύθυνση
αυτή. Κατ’ αρχάς, θα πρέπει να πω ότι επιχειρεί να άρει µια ση-
µαντική στρέβλωση που υπάρχει στο δηµόσιο τοµέα, που ονο-
µάζεται άνισες αποδοχές για ίση εργασία. Το ενιαίο µισθολόγιο
εξορθολογίζει τις αµοιβές στο δηµόσιο τοµέα και ξεκαθαρίζει
επιτέλους αυτό το θολό τοπίο των επιδοµάτων, που είχε µετα-
τρέψει τη Δηµόσια Διοίκηση σε χώρο συντεχνιακών διεκδικήσεων
και παρεµβάσεων. 
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Ωστόσο πρέπει να το παραδεχθούµε ότι µειώνει δραστικά τις
αποδοχές των εργαζοµένων σε µια χρονική συγκυρία που τα ει-
σοδήµατα υποχωρούν γενικά είτε µέσω της αύξησης των φόρων
είτε βεβαίως µέσω της αύξησης της ανεργίας και της υποαπα-
σχόλησης. Επιπλέον θέτει σε εργασιακή εφεδρεία χιλιάδες ερ-
γαζόµενους.

Πρέπει όµως να επισηµάνουµε ότι η Κυβέρνηση έδωσε µάχη,
ώστε ο αναγκαίος εξορθολογισµός προσωπικού του δηµοσίου
τοµέα να γίνει όσο το δυνατόν µε πιο ανώδυνο τρόπο. Έτσι το
σύνολο σχεδόν των εργαζοµένων που τίθενται σε εφεδρεία
έχουν εξασφαλίσει, έχουν κατοχυρώσει συνταξιοδοτικό δι-
καίωµα, ώστε η όποια µείωση στο προσωπικό να µην οδηγήσει
σε περαιτέρω αύξηση της ανεργίας και των αρνητικών κοινωνι-
κών συνθηκών της πολύ δύσκολης δυσµενούς οικονοµικής κρί-
σης που ήδη βιώνουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να επισηµάνουµε και
ορισµένες αλλαγές στο σχέδιο νόµου, οι οποίες χωρίς να αυξά-
νουν το δηµοσιονοµικό κόστος και χωρίς να αλλοιώνουν το γε-
νικό χαρακτήρα και την κατεύθυνση την οποία είχε χαράξει η
Κυβέρνηση, βελτιώνουν το αίσθηµα της δικαιοσύνης και βελτιώ-
νουν -αν θέλετε- και τη λειτουργία των ίδιων των δηµοσίων υπη-
ρεσιών.

Πρώτον, δεν υπάρχει καµµία ειδική µνεία, καµµία ειδικότερη
αναφορά στις διατάξεις του νοµοσχεδίου για την εργασιακή εφε-
δρεία, για τους προσληφθέντες µέσω ΑΣΕΠ ή αυτούς που έχουν
αποφοιτήσει από την Εθνική Σχολή Δηµόσιας Διοίκησης. Από
τους υπό κατάργηση ή συγχώνευση φορείς, οργανισµούς του
δηµοσίου τοµέα και τις υπό κατάργηση οργανικές θέσεις στο
στενό δηµόσιο τοµέα θα πρέπει οπωσδήποτε να εξαιρεθούν οι
εργαζόµενοι των δύο αυτών κατηγοριών. 

Το ελληνικό δηµόσιο έχει ανάγκη από εργαζόµενους υψηλής
πανεπιστηµιακής στάθµης, µορφωτικής στάθµης και προσόντων.
Δεν έχουµε την πολυτέλεια, προκειµένου να πετύχουµε αυτή την
πολυπόθητη αλλαγή στο δηµόσιο τοµέα, στις δηµόσιες υπηρε-
σίες, να απολύουµε την ελίτ των υπαλλήλων µας, ανθρώπους
που έχουν εκπαιδευτεί χρόνια, µε δαπάνη του ελληνικού δηµο-
σίου, µε επένδυση του ελληνικού δηµοσίου στην Εθνική Σχολή
Δηµόσιας Διοίκησης. Να σας θυµίσω ότι έχουµε αναθέσει στο
ΑΣΕΠ την επιλογή των καλύτερων για τη δηµόσια διοίκηση µέσα
από εξαιρετικές διαδικασίες. Δεν µπορούµε τώρα να τους βά-
ζουµε στη γενική κατηγορία και να τους απολύουµε. Συνεπώς
πρέπει να υπάρξει οπωσδήποτε µία ειδική µνεία, µία ειδική ανα-
φορά για τους ανθρώπους αυτών των κατηγοριών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω από αυτήν τη θέση να
κάνω µία αναφορά σε ένα ειδικό ζήτηµα, που αποδεικνύει ότι η
Κυβέρνηση κάνει ό,τι µπορεί σ’ αυτήν τη δύσκολη οικονοµική
συγκυρία, για να ικανοποιήσει δίκαια αιτήµατα και να διαφυλάξει,
όσο είναι δυνατόν περισσότερο, τις ευπαθείς κοινωνικές οµάδες.
Ο Αντιπρόεδρος εισάκουσε τις εισηγήσεις µας για τη διατήρηση
του επιδόµατος παραµεθόριων περιοχών, το οποίο και διατή-
ρησε ως έχει. Η κατάργησή του θα έπληττε δυσανάλογα περισ-
σότερο τους εργαζόµενους στις παραµεθόριες περιοχές της
χώρας, ενώ το ελάχιστο δηµοσιονοµικό όφελος που θα προέκυ-
πτε, θα είχε τεράστιο αρνητικό κοινωνικό αντίκτυπο για όλους
αυτούς. 

Ωστόσο, κύριε Υφυπουργέ, που παρίστασθε εκ µέρους της Κυ-
βέρνησης, σας καλώ να επανεξετάσετε συνολικά την πολιτική
σας για τους εκπαιδευτικούς. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε εισα-
γωγικούς µισθούς εκπαιδευτικών των 600 ευρώ και των 700
ευρώ. Η εκπαίδευση των παιδιών µας είναι ένα ιδιαίτερο ζήτηµα,
ένα ζήτηµα που πρέπει να τύχει της αντίστοιχης προσοχής και
της αντίστοιχης µέριµνας της Κυβέρνησης. Είναι ανάγκη να επα-
νεξεταστεί η πολιτική της Κυβέρνησης στο θέµα των επιδοµάτων
των εκπαιδευτικών. Καταργείται το εξωδιδακτικό επίδοµα, δεδο-
µένης µάλιστα και της µεγάλης κινητικότητας αυτού του κλάδου
των υπαλλήλων σε ολόκληρη την ελληνική επικράτεια, για αρ-
κετά µάλιστα έτη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πολυνοµοσχέδιο εκτός από
αµιγώς δηµοσιονοµικά µέτρα, περιέχει και µέτρα εξορθολογι-

σµού και αναδιάρθρωσης της Δηµόσιας Διοίκησης της χώρας.
Είναι χαρακτηριστικό ότι για πρώτη φορά εισάγεται ένα σύστηµα
προαγωγών στο δηµόσιο τοµέα, το οποίο είναι επιλεκτικό, αλλά
ταυτόχρονα θα είναι και διαφανές. Για πρώτη φορά θα εφαρµο-
στεί στη Δηµόσια Διοίκηση ένα σύστηµα προαγωγών που δεν θα
είναι ούτε ισοπεδωτικό, µε την έννοια δηλαδή ότι δεν θα κατα-
λήγει στην αθρόα προαγωγή όλων των υπαλλήλων χωρίς αξιο-
λόγηση και χωρίς κριτήρια, αλλά ταυτόχρονα ούτε και πελα-
τειακό. Το νέο βαθµολόγιο δίνει προτεραιότητα στους εργαζό-
µενους που έχουν συγκεκριµένα αντικειµενικά προσόντα, ενώ
µειώνονται οι θέσεις των προϊσταµένων στο δηµόσιο τοµέα, µε
στόχο την αποκατάσταση της διοικητικής ιεραρχίας, η οποία δεν
υφίστατο για δεκαετίες στη χώρα µας, εξαιτίας της αθρόας -θα
έλεγα- αναρρίχησης στην ιεραρχία όλων των υπαλλήλων µε τον
ίδιο τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Στην ίδια κατεύθυνση βρίσκονται και οι σχετικές διατάξεις που
αφορούν τις συντάξεις. Επιχειρούν έναν εξορθολογισµό των δα-
πανών για τις υψηλότερες εξ αυτών, ωστόσο πλήττουν ξανά µία
ευαίσθητη κοινωνική τάξη που αδυνατεί να ανταποκριθεί ακόµα
και στα στοιχειώδη έξοδα της διαβίωσής της. Είναι αλήθεια ότι
ο εξορθολογισµός των κοινωνικών δαπανών περνάει µέσα από
υπερβολές και από αδικίες. 

Ωστόσο µε το ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας µας να βρί-
σκεται προ των θυρών της κατάρρευσης και τη δαµόκλεια σπάθη
της στάσης πληρωµών να επικρέµαται πάνω από το ελληνικό δη-
µόσιο, η Κυβέρνηση επέλεξε τη διάσωση του ασφαλιστικού συ-
στήµατος συνολικά, µε θυσίες, από τον ανέξοδο λαϊκισµό της
Αντιπολίτευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, σας παρακαλώ ολοκληρώνετε τη σκέψη σας, κυρία Τζά-
κρη.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρί-
ζουµε τι σηµαίνει για ένα συνταξιούχο να µειώνεται το µοναδικό
του εισόδηµα, η σύνταξή του. Όµως η χώρα βρίσκεται σε αδυ-
ναµία δανεισµού και κάλυψης των βασικών του αναγκών. 

Συνεπώς το ερώτηµα δεν είναι αν επιθυµούµε ή όχι µεγαλύτε-
ρες συντάξεις, αλλά αν πραγµατικά µπορούµε να διαθέσουµε τα
αναγκαία κονδύλια και νοµίζουµε ότι στην παρούσα συγκυρία και
στην παρούσα φάση γνωρίζουµε όλες και όλοι την απάντηση.

Το πολυνοµοσχέδιο περιλαµβάνει και ρυθµίσεις που αφορούν
την πάταξη της φοροδιαφυγής και την αύξηση της φορολογίας.
Στόχος µας είναι η είσπραξη 2 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσα από
µέτρα που ουσιαστικά πλήττουν οριζόντια όλους τους Έλληνες
φορολογούµενους. Κύριο µέληµα της Κυβέρνησης είναι η αύ-
ξηση της φορολογητέας ύλης και η φορολόγηση επιτέλους των
συστηµατικών φοροφυγάδων που βρίσκονται κυρίως στους κόλ-
πους των ελεύθερων επαγγελµατιών. Ωστόσο η επίτευξη αυτού
του στόχου δεν γίνεται µέσα από νέες καινοτόµες φορολογικές
πολιτικές, αλλά µε την περαιτέρω φορολόγηση των µισθωτών,
που όπως γνωρίζουµε όλοι, δεν συµµετέχουν στο εθνικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Τζάκρη, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε. Θα
τελειώσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μα, ήδη έχετε υ-
περβεί το χρόνο κατά δύο λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι ανάγκη συνεπώς άµεσα, αντί να συµπιέζουµε το αφορο-

λόγητο, να συγκροτήσουµε ένα φορολογικό σύστηµα και να στή-
σουµε φοροεισπρακτικούς µηχανισµούς που θα είναι αποτε-
λεσµατικοί στη µάχη της φοροδιαφυγής, ώστε να µη χρειάζεται
να φορολογούµε διαρκώς τους ίδιους και τους ίδιους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω µε αυτό- στο ιδιαί-
τερα δραµατικό, κοινωνικό και οικονοµικό περιβάλλον στο οποίο
βρίσκεται η χώρα µας σήµερα, µε την παγκόσµια κοινότητα και
ειδικά την Ευρωπαϊκή Ένωση να βρίσκεται σε απορία και για το
µέγεθος των προβληµάτων, αλλά και για τον τρόπο αντιµετώπι-
σής τους, η µόνη ασπίδα για τη χώρα µας, αλλά και η µόνη
ασπίδα για τη µακροπρόθεσµη οικονοµική της επιβίωση, είναι η
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δηµιουργία πρωτογενών πλεονασµάτων. Για να το πετύχουµε
αυτό, πρέπει πρώτα απ’ όλα να δούµε τα πραγµατικά προβλή-
µατα και να απαντήσουµε µε ρεαλισµό στα πραγµατικά ερωτή-
µατα, µε σαφή και συγκεκριµένο τρόπο. Ειδικά εµείς οι
Βουλευτές, που έχουµε τη δυνατότητα να βρισκόµαστε σε άµεση
επαφή µε τους πολίτες, γνωρίζουµε πόσο δύσκολο είναι αυτό για
την κοινωνία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Τζάκρη, σας
παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ωστόσο µπροστά µας ανοίγονται µόνο
δύο δρόµοι: του λαϊκισµού και της ασύντακτης χρεοκοπίας και
της εθνικής ευθύνης. Εµείς, στο ΠΑΣΟΚ, έχουµε επιλέξει στα-
θερά να βαδίσουµε στο δεύτερο δρόµο, ψηφίζοντας και το ση-
µερινό νοµοσχέδιο, το πολυνοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Τζάκρη.

Το λόγο έχει ο κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης, Βουλευτής Β’ Αθη-
νών της Νέας Δηµοκρατίας, για έξι λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω πόσες
φορές θα συγκληθεί η Βουλή µε ένα αποκλεισµένο κέντρο της
Αθήνας, οι Βουλευτές να µπαίνουν και να βγαίνουν υπό την προ-
στασία των ΜΑΤ, οι παριστάµενοι Υπουργοί να είναι µοναχικοί.
Παρ’ ότι το σύνολο της Κυβέρνησης σχεδόν υπογράφει το νοµο-
σχέδιο, πολλοί λίγοι από αυτούς έχουν το θάρρος να έρθουν να
αντιµετωπίσουν την Αίθουσα του Κοινοβουλίου, για να υποστη-
ρίξουν τη θέση τους.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Περισσότεροι εµείς είµαστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Μα τι λέτε τώρα, κύριε Βαρβιτσιώτη;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Τι λέτε, κύριε Βαρβιτσιώτη; Κοι-

τάξτε γύρω σας, εµείς είµαστε περισσότεροι.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Θέλετε να καταµετρηθούµε;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Όχι οι Βουλευτές, για τους

Υπουργούς σας, λέω. Αν και πάρα πολλοί από τους Βουλευτές
σας, έρχονται εδώ και µε κροκοδείλια δάκρυα λένε ότι για άλλη
µία φορά σώζουν τη χώρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΜΕΡΕΝΤΙΤΗ: Έλεος πια!
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ενώ πραγµατικά το µήνυµα που

έστειλε εχθές ο Πρωθυπουργός –και δεν το έχετε λάβει- ήταν
ένα και σαφές. Ήταν σαφές το µήνυµα που έστειλε ο Πρωθυ-
πουργός και θα σας εξηγήσω γιατί. 

Ο Πρωθυπουργός από τη µία ζητάει από τους πολιτικούς Αρ-
χηγούς κάποια συναίνεση, κάποια υποστήριξη και πέντε λεπτά
πριν συναντήσει τον Αντώνη Σαµαρά τορπιλίζει ο ίδιος τη συναί-
νεση την οποία ζητάει. Βγαίνει σε συνέντευξή του την Κυριακή
και λέει: «Ό,τι µέτρα και να πάρω δεν εγγυώµαι κανένα αποτέλε-
σµα». 

Τι µήνυµα σας στέλνει αυτός ο άνθρωπος; Ένα είναι αυτό:
«Ρίξτε µε, δεν αντέχω τη µοναξιά τού να παίρνω µέτρα χωρίς
αποτέλεσµα, δεν αντέχω την πίεση. Θέλω µία πολιτική οδό δια-
φυγής». Κι εσείς, προσδοκώντας ο καθένας για τους δικούς του
λόγους, δεν έχω καταλάβει τι, στηρίζετε άλλη µία φορά µία ατε-
λέσφορη προσπάθεια.

Πόσες φορές ήρθατε και ψηφίσατε σ’ αυτήν την Αίθουσα υπό
το βάρος του ότι χρεοκοπούµε; Κι όµως χρεοκοπήσαµε. Και
µπροστά µας έχουµε µία συζήτηση -και οικονοµικά ξέρετε, κύριε
Υπουργέ- αυτό το Σαββατοκύριακο για το «κούρεµα». 

Τι σηµαίνει το «κούρεµα» αν δεν σηµαίνει την πλήρη οµολογία
της χρεοκοπίας, ότι κανένα από αυτά τα µέτρα τα οποία έχετε
πάρει εδώ και ενάµιση χρόνο και τα οποία έχετε ψηφίσει µε τη
στήριξη των ΜΑΤ, δεν οδήγησαν τη χώρα στην έξοδο από τον
κίνδυνο της χρεοκοπίας; 

Μακάρι να είχατε το θάρρος να συζητούσατε σοβαρά µε τις
δυνάµεις της Αντιπολίτευσης αυτήν την εθνική απόφαση που θα
πάρετε. 

Διότι έχει πολύ µεγάλη σηµασία τι θα «κουρευτεί», ποιο ποσο-
στό του χρέους, ποιο κοµµάτι του χρέους θα µπει σ’ αυτήν τη
ρύθµιση, για να ξέρουµε την επόµενη µέρα τι ξηµερώνει για τις
τράπεζες, τι ξηµερώνει για τα ασφαλιστικά ταµεία, τι ξηµερώνει
για τις δηµόσιες και ιδιωτικές αποταµιεύσεις, τι ξηµερώνει για τη

χρηµατοπιστοληπτική ικανότητα της χώρας.
Ξέρετε, η απόφαση του «κουρέµατος» δεν είναι µία εύκολη

απόφαση και µπορεί σήµερα να πλανάται µπροστά στην κοινωνία
και µέσα στην εύκολη ρητορεία της Βουλής, πολλές φορές, ότι
χρειάζεται µία ρύθµιση και ένας περιορισµός του δηµοσίου χρέ-
ους, αλλά το πώς αυτό θα πραγµατοποιηθεί, θα σηµατοδοτήσει
την πορεία της χώρας για το µέλλον. 

Δυστυχώς, αυτήν τη συζήτηση δεν την έχετε κάνει. Και όχι
µόνο δεν την έχετε κάνει εσωτερικά στην Κυβέρνηση, αλλά δεν
την έχετε κάνει και µε κανέναν εταίρο, γιατί κανένας δεν συνοµι-
λεί µαζί σας. Αποφασίζει η κ. Μέρκελ µε τον κ. Σαρκοζί, τα οικο-
νοµικά επιτελεία της γερµανικής και της γαλλικής τράπεζας,
απέχει η ελληνική Κυβέρνηση και δεν έχει θέσει σε καµµία περί-
πτωση ούτε µία κόκκινη γραµµή για το τι δέχεται και τι δεν δέχε-
ται, ποιος είναι ο στόχος. 

Σήµερα ζητάτε να αφαιµάξετε από τον ελληνικό λαό και από
την κοινωνία περίπου 5 δισεκατοµµύρια µε τα µέτρα τα οποία
φέρνετε, αλλά µεθαύριο, όταν πραγµατικά θα έχετε οδηγήσει τη
χώρα σε καθεστώς χρεοκοπίας, πραγµατικής χρεοκοπίας, δεν
έχετε πει µέχρι ποιο βαθµό θα δεχθείτε το ελληνικό χρέος, η ελ-
ληνική αξιοπιστία, η ελληνική περιουσία που είναι υποθηκευµένη
στις τράπεζες και στα ασφαλιστικά ταµεία, να µειωθεί.

Ξέρετε, µε συγκλόνισε αυτό που διάβασα στο «ΒΗΜΑ» της Κυ-
ριακής, την οµολογία ενός Υπουργού στη συνεδρίαση του πρώ-
του Υπουργικού Συµβουλίου για την ένταξη της χώρας στο
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, όπου λέει ότι οι Υπουργοί ήταν χλω-
µοί, ότι κοιταζόντουσαν µεταξύ τους, ότι έλεγαν: µα πώς µπορεί
εµείς, το ΠΑΣΟΚ, να βάζει τη χώρα στο Διεθνές Νοµισµατικό Τα-
µείο; Και η οµολογία η τραγική δεν ήταν αυτό. Η τραγική οµολο-
γία έρχεται στη συνέχεια που λέει ότι «µετά συνηθίσαµε και
ανερυθρίαστα παίρνουµε όλες αυτές τις αποφάσεις».

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι δήθεν πράξεις
ηρωισµού, όπως η χθεσινή του κ. Παπανδρέου να χτυπήσει τις
τράπεζες, τα κανάλια τα οποία µέχρι τώρα είχε προστατεύσει κι
εσείς στο Υπουργείο Οικονοµικών έχετε προστατεύσει πάρα
πολλούς απ’ αυτούς οι οποίοι θα έπρεπε να είχαν πληρώσει και
για τη φοροδιαφυγή τους, αλλά και για άλλες ανοµίες που έχουν
κάνει στον κώδικα στοιχείων…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν θέλετε, κύριε Πρόεδρε, λίγη ανοχή. Με συγχωρείτε, αλλά
εδώ πέρα το χρόνο τον έχει µεταβάλει το Προεδρείο πλέον, σε
ένα λάστιχο άνευ προηγουµένου.

Ο κ. Παπανδρέου χθες τι έκανε µε αυτήν τη δήθεν γενναία επί-
θεση προς τις τράπεζες και κάποια κανάλια που χρωστάνε; Πυ-
ροβόλησε πτώµατα, γιατί ξέρει ότι τη Δευτέρα το πρωί επι-
στρέφοντας από το Συµβούλιο Κορυφής, µε τις αποφάσεις τις
οποίες θα πάρει, δεν θα υπάρχουν πλέον ιδιωτικές τράπεζες στη
χώρα, θα αναγκαστεί να ορίσει διοικήσεις, να κρατικοποιήσει το
τραπεζικό σύστηµα, για να µπορέσει να αντεπεξέλθει απέναντι
στις σκληρές απαιτήσεις ενός γενναίου «κουρέµατος» 50% που
δυστυχώς δεν θα αφορά την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, δυ-
στυχώς θα εξαιρέσει –και σας προβλέπω- και άλλες µορφές από
τα ΜΜΕ ξένων επενδυτών, που έχουν τζογάρει στα ελληνικά οµό-
λογα. Αλλά δυστυχώς θα οδηγήσει στη χρεοκοπία και το ελλη-
νικό τραπεζικό σύστηµα και θα οδηγήσει και εσάς να ξαναφέρετε
άλλο νοµοσχέδιο για περικοπές στους συνταξιούχους, µέσα από
τη µείωση που θα υποστεί η περιουσία των ασφαλιστικών τα-
µείων.

Δυστυχώς λυπάµαι τους Βουλευτές που θα ψηφίσουν σήµερα
το απόγευµα και αύριο αυτά τα µέτρα, γιατί δεν θα είναι η τελευ-
ταία φορά που θα αναγκαστείτε να πάρετε πολύ σκληρά µέτρα,
γιατί έχετε αποτύχει στη διαχείριση αυτής της πολιτικής και πρέ-
πει κάποια στιγµή αυτήν την οµολογία και αυτήν την έκκληση που
σας έκανε ο κ. Παπανδρέου, να την αντιληφθείτε. Να ρίξετε την
Κυβέρνησή σας, να ρίξετε τον Πρωθυπουργό και να αποφασίσει
αυτή η Βουλή πώς θα προχωρήσουµε παρακάτω. Ή θα προχω-
ρήσουµε σε σύνθεση ή θα προχωρήσουµε σε εκλογές. Αλλά πάν-
τως αυτός ο Πρωθυπουργός, αυτές οι επιλογές, σίγουρα δεν
µπορεί να έχουν µέλλον. Έχουν µόνο παρελθόν και αυτό είναι
δυστυχώς οδυνηρό.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη, Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Το λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Κουσελάς, Βουλευτής Μεσσηνίας
του ΠΑΣΟΚ για έξι λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε για ακόµα

µια φορά να αποφασίσουµε για την τύχη και την προοπτική της
χώρας, να αναλάβουµε τις ευθύνες µας, ζυγίζοντας πάρα πολύ
καλά και τα υπέρ και τα κατά της όποιας απόφασης πάρουµε. 

Όµως, ας µη γελιόµαστε. Σήµερα αποφασίζουµε υπό τη δα-
µόκλειο σπάθη των πιστωτών µας, που περιµένουν από µας
σκληρές αποφάσεις. Τις περιµένουν ως αντάλλαγµα, για να ανα-
λάβουν κι αυτοί τις ευθύνες τους, να τηρήσουν ή να βελτιώσουν
τη συµφωνία της 21ης Ιουλίου, που ελπίζουµε να βγάλει τη χώρα
από τη θανάσιµη παγίδα του χρέους, της ύφεσης, της ανεργίας
και των δηµοσιονοµικών αδιεξόδων που έχει οδηγηθεί. Από την
παγίδα που την οδήγησαν οι ανερµάτιστες –και δεν πρέπει να το
ξεχνάµε αυτό- πολιτικές των προκατόχων µας, της Νέας Δηµο-
κρατίας, κύριε Βαρβιτσιώτη, που σήµερα αντί να βάλει πλάτη
στην πιο µεγάλη κρίση που περνάει η χώρα, ενώ δραπέτευσε -
όπως γνωρίζουµε πολύ καλά- στους δεκαοκτώ µήνες, έρχεται
και µας ζητάει και τα ρέστα. Λες και σ’ αυτή τη χώρα τρώµε λω-
τούς ή κουτόχορτο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είτε µας αρέσει είτε όχι, η χώρα
διατηρείται στη ζωή µε τη βοήθεια των εταίρων µας. Σε αντάλ-
λαγµα, είµαστε πολλές φορές υποχρεωµένοι να εφαρµόσουµε
τις συνταγές της τρόικας και των πιστωτών µας, συνταγές των
αδελφών κοµµάτων της Νέας Δηµοκρατίας, του Ευρωπαϊκού
Λαϊκού Κόµµατος, του κ. Σαµαρά, που είναι κυρίως νεοφιλελεύ-
θερες και που πέραν των άλλων, δεν γνωρίζουµε εάν και πόσο
θα είναι αποτελεσµατικές.

Αφού σχεδόν κανείς από την Αντιπολίτευση δεν µιλά και δεν
θέλει να ξέρει για την «ταµπακιέρα», φοβούµενος το πολιτικό κό-
στος και τη λαϊκή δυσαρέσκεια, το ασήκωτο βάρος της ευθύνης
πέφτει ξανά στην Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και στην Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ που καλείται να σηκώσει τα βάρη και τις
αµαρτίες όλου του παρελθόντος.

Σήµερα, λοιπόν, αποφασίζουµε µε πλήρη συνείδηση της ανα-
σφάλειας και της απόγνωσης των συµπολιτών µας, που έχουν
ωστόσο επιδείξει πολύ µεγαλύτερη ωριµότητα από ορισµένους
εκπροσώπους τους εδώ στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Γι’ αυτό και
θα έλεγα ότι είναι ανεπίτρεπτο ο θυµός και η αγανάκτηση να
αποκαλούνται ή να βαφτίζονται συντεχνιακές αντιδράσεις, όπως
δεν είναι συντεχνιακές αντιδράσεις οι εκατοντάδες χιλιάδες των
πολιτών που κατέβηκαν σήµερα στο κέντρο της Αθήνας.

Οι πολίτες αυτοί ζητούν από µας δύο πολύ συγκεκριµένα
πράγµατα. Πρώτον, οι θυσίες τους να είναι δίκαια κατανεµηµέ-
νες, να µην την πληρώνουν συνεχώς οι ίδιοι και οι ίδιοι. Να πλη-
ρώσουν πρώτα, κύριε Υπουργέ, αυτοί που χρωστάνε και ιδιαί-
τερα οι µεγαλοοφειλέτες. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πέρα από τις προσπάθειες που έχουν γίνει
µέχρι σήµερα προς αυτήν την κατεύθυνση, θέλω να σας καλέσω
να φέρετε στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο µε βάση το οποίο να υπο-
χρεώνονται τα δικαστήρια να εκδικάζουν κατά προτεραιότητα σε
χρονικό διάστηµα µέχρι πέντε µηνών, όλες τις αναστολές οι
οποίες έχουν γίνει, σχετικά µε τους µεγαλοοφειλέτες και όχι να
περιµένουµε χρόνια για να εισπράξουµε.

Το δεύτερο που ζητούν οι πολίτες, είναι οι θυσίες τους να πιά-
σουν τόπο, να ανοίξουν δηλαδή προοπτική εξόδου από την κρίση
στο ορατό µέλλον. Το εγγυάστε αυτό, κύριε Υπουργέ; Το εγ-
γυώνται αυτό οι εταίροι µας, που τόσο εύκολα ζητούν από το λαό
µας, τον άνεργο, το µεροκαµατιάρη, θυσίες και στερήσεις;

Θα είµαι απόλυτα σαφής, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Υπό
άλλες συνθήκες, αν η χώρα δεν ήταν στο χείλος του γκρεµού,
αν δεν ήταν να αποτρέψουµε την κατάρρευση, θα ήµουν ο τε-
λευταίος που θα ψήφιζα εργασιακές ανατροπές, δυσβάσταχτες
φορολογικές επιβαρύνσεις, την εργασιακή εφεδρεία, τις περικο-
πές στις συντάξεις που έχει αυτό το νοµοσχέδιο.

Από την άλλη το δίληµµα είναι ξεκάθαρο και αναπότρεπτο: Ή

πορευόµαστε µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση µένοντας στην ευ-
ρωζώνη και εξαντλώντας κάθε περιθώριο διάσωσης της χώρας
µέσω της βοήθειας και των κοινών πολιτικών των εταίρων µας, ή
αποφασίζουµε να πορευτούµε και να καταστραφούµε µόνοι,
εκτός Ευρωζώνης και Ευρωπαϊκής Ένωσης παραµένοντας εθνικά
υπερήφανοι, αλλά στο περιθώριο ακόµη και των Βαλκανίων.

Αυτή η επιλογή οδηγεί στην καθολική οικονοµική κατάρρευση,
στη γενικευµένη και απόλυτη φτώχεια, στην ακόµη µεγαλύτερη
εξαθλίωση των οικονοµικά ασθενέστερων συµπολιτών µου,
αυτών ακριβώς που µεταφέρουν τις καθηµερινές αγωνίες και τις
σφοδρές αντιρρήσεις τους σε πολλά ζητήµατα από αυτά που
εδώ συζητιούνται και νοµοθετούνται.

Τι µπορώ, λοιπόν, να τους πω; Να τους πω πως είµαι πρόθυ-
µος να αυτοπυρποληθούµε µαζί; Να τους πω «πορευτείτε στα
τυφλά»; Να τους παραπέµψω στις µαγικές, αλλά αστήριχτες συν-
ταγές για αναδιαπραγµάτευση του κ. Σαµαρά. Στην «εξέγερση
και ό,τι λάχει» που εκ του ασφαλούς ευαγγελίζονται κάποιοι; Ή
µήπως σε µια «εθνικά υπερήφανη πτώχευση» στην περιθωριο-
ποίηση της χώρας για δεκαετίες και «γαία πυρί µιχθήτω»;

Όχι αγαπητοί µου συµπολίτες και συνάδελφοι, δεν µπορώ να
κάνω τίποτα από όλα αυτά µε «ελαφρά την καρδία». Απαιτώ,
όµως, από την Κυβέρνηση ειδικά σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, να λύσει
µια σειρά από συγκεκριµένα ζητήµατα. 

Πρώτον, να εξαντλήσει κάθε περιθώριο βελτίωσης επιµέρους
διατάξεων -και σ’ αυτό θα επανέλθουµε στα άρθρα- και σε σχέση
µε το άρθρο 37, που καθώς φαίνεται το επέβαλαν από το παρά-
θυρο «γνωστοί-άγνωστοι» συνοµιλητές της τρόικα. Να κάνει απο-
δεκτές τις δύο τροπολογίες που έχουµε καταθέσει µε τους
συναδέλφους κυρίους Μακρυπίδη και Πρωτόπαπα. Είναι τροπο-
λογίες που δεν αντιστρατεύονται τους δηµοσιονοµικούς στόχους
που έχουν τεθεί. Βοηθούν, όµως, τους εργαζόµενους να αντέ-
ξουν στις µεγάλες περικοπές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ολοκληρώσω. Παρακαλώ ίση µεταχείριση.
Ζητάµε µέσα από αυτές τις τροπολογίες να αλλάξει η διάταξη

σχετικά µε τις εισηγµένες ΔΕΚΟ που επιβάλλει µείωση 65% του
κατά κεφαλήν κόστους µισθοδοσίας, έναντι του ισχύοντος στην
31-12-2009 και να οριστεί το 65% των δαπανών µισθοδοσίας. Θα
δοθεί έτσι η δυνατότητα να µην υπάρξουν οριζόντιες περικοπές
στις ΔΕΚΟ που ανέφερα και δεν θα καταργηθεί το δικαίωµα συλ-
λογικής διαπραγµάτευσης.

Δεύτερον, να εξαιρεθούν από την εφεδρεία οι χώροι του ΟΣΕ
και των αστικών συγκοινωνιών. Θέλω να θυµίσω, κύριε Υπουργέ,
ότι για τους χώρους αυτούς ψηφίσαµε ειδικά νοµοσχέδια για την
εξυγίανσή τους. Ειδικά σε ό,τι αφορά τον ΟΣΕ, υπεγράφη πρό-
σφατα συλλογική σύµβαση εργασίας.

Επίσης είναι αδιανόητο να µπαίνει στην εφεδρεία ο σύζυγος ή
η σύζυγος, όταν ο ένας από τους δυο είναι διαπιστωµένα άνερ-
γος. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να αντιµετωπιστεί. Το έθεσα και
στην επιτροπή.

Να αφαιρέσετε από τις ρυθµίσεις του άρθρου 31 τις τρεις τρά-
πεζες που έχετε βάλει µέσα. Τινάζετε στον αέρα τους κανόνες
του υγιούς ανταγωνισµού, καταλύετε τη συλλογική σύµβαση
ΟΤΟΕ-τραπεζών και ο κλάδος κυριολεκτικά θα γίνει µια «ζούγκλα
αθέµιτου ανταγωνισµού». Θα έπρεπε να υπάρξει µια ειδική συλ-
λογική ρύθµιση και οι εργαζόµενοι εκεί, να πληρώσουν κατ’ αν-
τιστοιχία, που θα πληρώσουν και οι υπόλοιποι εργαζόµενοι. Δεν
ζητώ κάποια εξαίρεση.

Τέλος θα πρέπει να υπάρξει αντιµετώπιση όσων στο δηµόσιο
τοµέα έχουν περικοπές από το νέο µισθολόγιο πέραν του 20%.
Έχει υποβληθεί µια συγκεκριµένη τροπολογία, η οποία δίνει
λύση στο πρόβληµα αυτό. Παρακρατείται άµεσα το 25% της δια-
φοράς και το υπόλοιπο πάει σε τρεις ετήσιες ισόποσες δόσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Με αυτές, λοιπόν, τις παρατηρήσεις
ολοκληρώνω και θέλω να καλέσω την Κυβέρνηση αυτές τις πα-
ρατηρήσεις, που είναι λογικές και σωστές, να τις λάβει υπ’ όψιν
της. Θα περιµένουµε το επόµενο χρονικό διάστηµα για την απο-
δοχή αυτών των προτάσεων, που δεν είναι µόνο δικές µου.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµήτριο Κουσελά.

Το λόγο έχει ο κ. Ηλίας Πολατίδης, Βουλευτής Σερρών του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στους ελαχίστους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, στους Υπουργούς

και στους διατελέσαντες Υπουργούς, έχω να κάνω µια ερώτηση:
Δεν ντρέπεστε; Δεν ντρέπεστε γιατί εσείς έχετε διορίσει όλους
αυτούς…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Όχι άλλο. Αν πάµε στη λογική που
είπε ο Πρόεδρος..

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Μη διακόπτετε. Ούτως ή άλλως ο χρόνος
είναι ελάχιστος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Πρωτόπαπα,
σας παρακαλώ. Αφήστε τον οµιλητή να τοποθετηθεί, όπως θεω-
ρεί ο ίδιος.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙΔΗΣ: Είναι δυνατόν να λέτε ότι δεν ξέρετε
ποιος τους διόρισε; Έρχεται εδώ µε θρασύτητα ο κ. Βενιζέλος
και λέει ότι δεν ξέρει ποιος διόρισε όλους αυτούς στο δηµόσιο.
Δεν ξέρετε εσείς ποιος τους διόρισε; Με δικά σας σηµειώµατα
δεν πήγαιναν να διοριστούν;

Αν σήµερα αυτό το σύστηµα έχει καταρρεύσει, φταίει κάποιος
άλλος; Φταίει γενικώς και αορίστως το πολιτικό σύστηµα; Εσείς
και η Νέα Δηµοκρατία δηµιουργήσατε αυτό το σύστηµα. Ιδιαιτέ-
ρως εσείς µετά το ’81 επιταχύνατε αυτήν τη διάλυση και αυτήν
τη διαφθορά. Και ήρθε η Νέα Δηµοκρατία να τα αφήσει όλα ως
έχουν, να το εκµεταλλευτεί και να βάλει τα δικά της παιδιά.

Ανέφερε επίσης ο κ. Βενιζέλος ότι, αν δεν ψηφιστούν τα συγ-
κεκριµένα µέτρα, δεν θα υπάρχει Ελλάδα. 

Η Ελλάδα θα υπάρχει όσο υπάρχουν Έλληνες. Αν αντικατα-
στήσεις τον πληθυσµό της Ελλάδος, σπρώχνοντας όλους τους
νέους στη µετανάστευση και φέρνοντας στη θέση τους λαθρο-
µετανάστες, τότε δεν θα υπάρχει Ελλάδα. Και πρέπει ο ελληνικός
λαός να αντισταθεί -και όλοι αυτοί που είναι έξω να βάλουν
σωστή στόχευση- σ’ αυτούς τους σχεδιασµούς που έχετε κάνει.

Ποιος έδωσε, λοιπόν, τα προνόµια στο δηµόσιο τοµέα; Τα δώ-
σατε εσείς. Γιατί δώσατε αυτά τα προνόµια και αυτούς τους µι-
σθούς, που σε ορισµένες περιπτώσεις πραγµατικά είναι έξω από
κάθε λογική; Εσείς τα δώσατε. Γιατί; Για να τους χρησιµοποιείτε
ως κοµµατικό στρατό στις εκλογές. 

Αυτοί που δεν δούλευαν στο δηµόσιο και είχαν διοριστεί χαρι-
στικά, πότε δούλευαν; Μόνο στην προεκλογική περίοδο, για να
πάνε να κολλάνε αφίσες των δύο κυβερνητικών κοµµάτων. Αυτό
ισχύει ή δεν ισχύει; Όποιος θέλει ας το διαψεύσει.

Έχουµε αυτήν τη λαίλαπα του εκσυγχρονισµού, η οποία ξεκί-
νησε από το 1996 και συνεχίζεται µέχρι σήµερα -όπως µας είπε
ο Υπουργός Οικονοµικών- η οποία δηµιούργησε µια τεράστια
πίεση για διορισµούς στο δηµόσιο, γιατί ακριβώς δεν υπήρχαν
θέσεις στον ιδιωτικό τοµέα. Ολόκληροι τοµείς της οικονοµίας κα-
ταστράφηκαν µε τη θέληση και µε την προτροπή των ελληνικών
κυβερνήσεων, των εκσυγχρονιστικών, Σηµίτη, Καραµανλή και
Παπανδρέου τώρα.

Μας είπαν τότε και πείσανε τους δηµοσίους υπαλλήλους ότι
µε την είσοδο στο ευρώ µπήκαµε πλέον σε µια περίοδο στην
οποία θα υπήρχε η περιβόητη «σύγκλιση», λέξη την οποία έχετε
ξεχάσει. Ανέκαθεν ήταν ένας ευρωπαϊκός στόχος αυτή η σύγ-
κλιση. Δεν θα έπρεπε ο Έλληνας δάσκαλος, εάν προσφέρει –
δικό σας χρέος είναι να τον κάνετε να προσφέρει όσα προσφέρει
ο Γερµανός- και εφόσον ζούµε σε µια οικονοµική και νοµισµατική
ένωση, να παίρνει τον ίδιο µισθό; Παίρνει τον ίδιο µισθό;

Και έρχεστε τώρα αυτό το 1/3 που παίρνει ο Έλληνας δάσκα-
λος, ο Έλληνας καθηγητής, να το µειώσετε ακόµη περισσότερο,
διότι κάθεται πολύ. 

Αν κάθονται στο δηµόσιο, φταίτε εσείς. Να τους βάλετε να
δουλέψουν. Δική σας είναι η ευθύνη.

Κάνετε µια τεράστια µείωση του µισθού, διότι όπως λέτε,
υπάρχει ένα τεράστιο δηµοσιονοµικό πρόβληµα και έτσι θα το
λύσετε. Εδώ όµως, κάνετε ένα τεράστιο σφάλµα. 

Οι µισθοί του 2012 θα πληρωθούν µε τα έσοδα του 2012, δη-

λαδή δεν θα πληρωθούν µε τα σηµερινά. Η έκθεση του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους αναφέρεται σε 2 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Όταν εγώ βλέπω τόσο ολοστρόγγυλα νούµερα, µου φαί-
νεται ότι µάλλον στο πόδι έχουν γίνει αυτές οι εκτιµήσεις ή είναι
µε το µάτι και φυσικά θα πέσουν έξω, όπως µας έχει συνηθίσει
το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Αλλά ας υποθέσουµε ότι
αυτά τα νούµερα είναι σωστά. Αυτά τα νούµερα θα πρέπει να
υποστηριχθούν, θα πρέπει να χρηµατοδοτηθούν από τα έσοδα
που θα υπάρχουν το 2012 και µετά. Με αυτήν την ύφεση που βά-
ζετε την οικονοµία, δεν θα µειωθούν τα έσοδα; Δεν βλέπετε ότι
τα µαγαζιά, που καλώς ή κακώς πλήρωναν έναν ΦΠΑ, δεν θα
έχουν να πληρώσουν τώρα; Δεν θα αφαιρεθούν όλα αυτά τα
έσοδα από την αγορά; Άρα δεν θα έχετε και πάλι να πληρώσετε.

Έρχοµαι στο θέµα του ιδιωτικού τοµέα, ο οποίος πραγµατικά
δείχνει πόσο άσχετοι είναι αυτοί οι τύποι από την τρόικα. Δεν
ξέρω σε τι σχολείο έχουν µάθει οικονοµικά. Πάντως σίγουρα δεν
γνωρίζουν αυτά τα πράγµατα από τα εγχειρίδια οικονοµικών που
διδάσκονται στα λύκεια. Μας λένε να γίνει µείωση του κόστους
εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα ούτως ώστε να γίνει η χώρα αντα-
γωνιστική. Εκτός από το ότι µπορεί κάποιοι στην Ελλάδα για δικά
τους συµφέροντα να τα λένε, υπάρχει ένα σοβαρό ουσιαστικό
ζήτηµα. 

Έτυχε λόγω του επαγγέλµατός µου να έχω κάνει –και δεν
ξέρω πόσοι το έχουν κάνει µέσα στη Βουλή, για να µπορέσουν
να το επαληθεύσουν- κοστολόγηση βιοµηχανικών προϊόντων.
Ανάλογα µε τον τοµέα το κόστος της εργασίας στα βιοµηχανικά
προϊόντα δεν ξεπερνάει το 10%, το πολύ 15%, αν είναι σε τοµείς
που είναι τελείως χειρωνακτικοί. Εξαρτάται φυσικά και από το
µέγεθος και την οργάνωση της εταιρείας. Άρα η µείωση κατά
50% του µισθού θα µειώσει την τιµή του προϊόντος το πολύ κατά
7,5%. Αυτό το 7,5% είναι για να φτάσουν τα ελληνικά προϊόντα
στο κόστος των κινέζικων; 

Υπάρχει και µια άλλη τεράστια σειρά θεµάτων. Σύµφωνα µε τα
στοιχεία τα οποία έχουν ήδη ανακοινωθεί, οι νέες συµβάσεις που
βγαίνουν τώρα στον ιδιωτικό τοµέα, είναι 438 ευρώ. Πόσο παρα-
κάτω, δηλαδή, θέλουµε να πάει το κόστος εργασίας και πόσο πι-
στεύουµε ότι µπορεί να αντέξει η κοινωνία, χωρίς να έχουµε
µαζικές ροές µετανάστευσης προς τη Γερµανία, την Αυστραλία
και τις άλλες χώρες. Οι ροές του ’60 δε θα είναι τίποτα. 

Έχουµε ένα τεράστιο πρόβληµα. Το παράξενο είναι ότι ανα-
φέρεστε συνεχώς και αναφέρθηκε και ο Υπουργός Οικονοµικών
στην έννοια του πατριωτισµού. Ανακάλυψε την έννοια του πα-
τριωτισµού, ανακάλυψε την έννοια του έθνους. Μας έδωσε και
τον ορισµό του Φίχτε περί αγέννητων, περί του χρέους που
έχουν οι σηµερινοί του έθνους προς τους αγέννητους. Πρέπει,
όµως, να µας πει γιατί υπερχρεώνει τους Έλληνες πολίτες την
ίδια ώρα, που έχει απώλειες το κράτος από τους λαθροµετανά-
στες 7,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και δεν κάνει το παραµικρό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ηλία Πολατίδη, Βουλευτή Σερρών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού. 

Εισερχόµαστε στην τελευταία οµιλήτρια της πρωινής συνε-
δρίασης, κ. Ελπίδα Τσουρή, Βουλευτή Χίου του ΠΑΣΟΚ. 

Έχετε το λόγο, κυρία Τσουρή για έξι λεπτά.
ΕΛΠΙΔΑ ΤΣΟΥΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ κρίσιµο και χρήσιµο να

επιχειρήσω, όσο το γενικότερο κλίµα µου επιτρέπει, µια θετική
προσέγγιση των γεγονότων, να ρίξω µια θετική µατιά. 

Θεωρώ ότι µέσα από τις εντάσεις, τις συγκρούσεις, τις διαφω-
νίες, ακόµα και µέσα από τις ακραίες καταστάσεις τις οποίες
έχουµε βιώσει όλοι τους τελευταίους µήνες, έχουν έρθει στο
φως όλες οι παθογένειες της πολιτικής, οικονοµικής και κοινωνι-
κής ζωής της χώρας. Έχουν µπει στο τραπέζι του δηµόσιου δια-
λόγου µε ευθύνη και του πολιτικού προσωπικού της χώρας, αλλά
όχι µόνο όλα όσα ήταν κρυµµένα κάτω από το χαλί της εθνικής
αυταρέσκειας και ενός επίπλαστου ευδαιµονισµού. Έχει ανοίξει
το απόστηµα του βολέµατος, της ήσσονος προσπάθειας, του
συµβιβασµού στο χαµηλότερο δυνατό, αλλά όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερο ανώδυνο παρονοµαστή. 
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Αυτή είναι η νέα πραγµατικότητα. Και ανεξάρτητα από την πο-
ρεία της οικονοµίας αυτή η πραγµατικότητα δεν είναι αναστρέ-
ψιµη. Όλα τα δεδοµένα, όσο δυσάρεστα και αν είναι, είναι
µπροστά µας. Οποιοσδήποτε πλέον από εδώ και πέρα δεν µπο-
ρεί να κάνει ότι τα αγνοεί, δεν µπορεί να προσποιείται, δεν µπο-
ρεί να τα παραγνωρίζει ακόµα και να θέλει. Μπορεί να θέλει αλλά
κανένας δεν πρόκειται να τον πιστέψει. 

Αν µπορούσε κανείς να αποδώσει την κατάσταση αυτή µε δυο
φράσεις, θα έλεγε ότι ο βασιλιάς είναι γυµνός και η κοινωνία το
ξέρει. Αν κάποιοι επιχειρήσουν να ρίξουν πάνω του κουρέλια από
το παρελθόν, το µόνο που µπορούν να πετύχουν είναι η αυτογε-
λοιοποίηση και η αυτοδιάψευσή του. 

Αυτή, λοιπόν, είναι µια πρώτη πολύ σηµαντική κατάκτηση. Και
επειδή κάποιοι µιλάνε πολύ τον τελευταίο καιρό για την κοινωνία
-φιλοδοξούν µάλιστα να την εκφράσουν αυθεντικά- θα πρέπει να
επισηµάνουµε ότι η κοινωνία δεν είναι ένα συνονθύλευµα, ένα
άθροισµα συντεχνιακών ή επαγγελµατικών συµφερόντων. Η κοι-
νωνία είναι ένα οργανωµένο σύνολο, τουλάχιστον στα σύγχρονα
κράτη δικαίου, που εκφράζεται µέσα από θεσµοθετηµένες δια-
δικασίες, όργανα συλλογικά, εκφράζεται µέσα από τους ίδιους
τους θεσµούς της πολιτείας. 

Αυτοί λοιπόν που θεωρούν κάθε φορά ότι εκφράζουν την κοι-
νωνία, αλλά µε την πρακτική τους στρέφονται κατά της κοινω-
νίας, ας µας απαντήσουν τι είναι κοινωνικό και τι είναι αντι-
κοινωνικό. Να µας απαντήσουν αν είναι κοινωνικό ή αντικοινωνικό
να παραλύεις την λειτουργία του κράτους, όταν η χώρα κινδυ-
νεύει να χρεοκοπήσει, όταν διακινδυνεύεις τη δηµόσια υγεία,
όταν καταστρέφεις δηµόσια περιουσία. 

Συναφώς µε το θέµα της κοινωνίας και του ποιος είναι ή δεν
είναι ο αυθεντικός εκφραστής της, µπαίνει µερικές φορές και
από επίσηµο πολιτικό χώρο που εκπροσωπείται στη Βουλή και
το θέµα της πολιτικής νοµιµοποίησης των Βουλευτών της Συµ-
πολίτευσης. Αµφισβητείται, δηλαδή, επίσηµα µέσα στη Βουλή το
αν και κατά πόσο οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης έχουν δι-
καίωµα να ψηφίζουν τις προτάσεις, τα σχέδια νόµου που κατα-
θέτει η Κυβέρνηση. 

Δε θα επαναλάβω, γιατί δεν αρκεί ο χρόνος, τις συνταγµατικές
επιταγές οι οποίες είναι αυτονόητες σε ένα κράτος δικαίου, παρ’
όλο που κάποιοι τις θεωρούν σκουπίδια, όπως φαίνεται. Θα επι-
σηµάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η συνείδηση του κα-
θένα µας δεν µπορεί να είναι αντικείµενο διαπραγµάτευσης.
Σίγουρα δεν είναι θέµα το οποίο κάποιος µπορεί να εµπορεύεται
πολιτικά και σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να βιάζεται, να εκ-
βιάζεται ή να απειλείται. Και βεβαίως είναι επιλεκτική η ευαισθη-
σία κάποιων οι οποίοι ανακάλυψαν όψιµα θέµα νοµιµοποίησης
των αποφάσεων της Βουλής. Δεν το έκαναν στο πρόσφατο πα-
ρελθόν, όταν οι συνθήκες ήταν επίσης εξαιρετικά δύσκολες και
επώδυνες. Υπήρχαν σκάνδαλα, υπήρχαν µείζονα ζητήµατα. Μια
µατιά στην πρόσφατη πολιτική ιστορία µπορεί να το επιβεβαι-
ώσει. 

Η κατάσταση είναι πολύ κρίσιµη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και δεν προσφέρεται για επαναστατική γυµναστική. Η πολιτική
στην Ελλάδα του 2011 δεν µπορεί να ασκείται µε happenings,
δεν µπορεί να ασκείται µε έξυπνες ατάκες, δεν µπορεί να ασκεί-
ται µε τσάµπα µαγκιές µπροστά στις κάµερες. Δεν είναι και δεν
µπορεί να ασκείται µε savoir vivre, µε κατέβασµα µούτρων ή πεί-
σµατα ή νάζια ανάλογα µε το συνοµιλητή. Απαιτείται σύνεση, αυ-
τοσυγκράτηση και υπευθυνότητα από όλους. 

Βρισκόµαστε µπροστά σε ένα µείζον εθνικό ζήτηµα, το οποίο
υπερβαίνει τα όποια κοµµατικά συµφέροντα ή την εκλογική κα-
ταγραφή δυνάµεων. Κρίνεται το µέλλον της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Απέναντι, λοιπόν, στους ισχυρούς της Ευρώπης και του κό-
σµου, απέναντι στα θηρία των αγορών, η Ελλάδα δεν µπορεί να

είναι και να εµφανίζεται σπαρασσόµενη, αδύναµη σε ένα εµφυ-
λιοπολεµικό κλίµα σύγκρουσης. Εδώ και τώρα δεν υπάρχουν πε-
ριθώρια για κόκκινες γραµµές παρατάξεων ή Κοινοβουλευτικών
Οµάδων. Υπάρχει αδήριτη ανάγκη να υπάρξει ενιαία κόκκινη
γραµµή και αυτή είναι η προάσπιση του εθνικού συµφέροντος. 

Βεβαίως στην Κυβέρνηση µπορεί να καταλογίσει κανείς χίλια
λάθη, χίλιες παραλείψεις. Υπήρξε αναποτελεσµατική, υπήρξε αµ-
φίθυµη, υπήρξε και αναποφάσιστη σε πολλές περιπτώσεις. Και
το µεγαλύτερο λάθος, κατά την άποψή µου, είναι ότι δεν ενηµέ-
ρωσε έγκαιρα µε απόλυτη ειλικρίνεια τον ελληνικό λαό και την
κατάσταση την οποία κλήθηκε να διαχειριστεί. Δεν παρουσίασε
πολύ περισσότερο ένα ολοκληρωµένο σχέδιο εξόδου από την
κρίση. Και αυτό πρέπει να γίνει.

Αµέσως µόλις αποφευχθεί ο µείζων εθνικός κίνδυνος της χρε-
οκοπίας, αµέσως µόλις πάψουν τα εφιαλτικά σενάρια, οι πολίτες
περιµένουν να ακούσουν την επόµενη µέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

έχει µιλήσει για την ανάγκη µιας εθνικής αφήγησης. 
Εκείνο που πρέπει να υπάρξει, λοιπόν, είναι ένα εθνικό σχέδιο

το οποίο θα λέει πλέον στον ελληνικό λαό ό,τι δεν έχουµε πει
µέχρι σήµερα και θα εξηγεί πού βρισκόµαστε και πού πάµε. Πρέ-
πει να υπάρχουν στόχοι τους οποίους υπηρετούν τα πρόσωπα
και όχι πρόσωπα τα οποία υπηρετούνται από τους στόχους.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµη προϊόν της πίε-
σης την οποία υφίσταται η χώρα και η Κυβέρνηση. Γι’ αυτό και
µία βαθιά τοµή στη Δηµόσια Διοίκηση, όπως το ενιαίο βαθµολό-
γιο – µισθολόγιο, ένα αίτηµα και µία διεκδίκηση δεκαετιών, συ-
νυπάρχει µε περικοπές µισθών και συντάξεων και µε φορο-
λογικές επιβαρύνσεις. 

Είναι προφανές, κύριε Υπουργέ, ότι δεν υπάρχουν άλλα περι-
θώρια αντοχής σε έναν κόσµο, σε µία κοινωνία η οποία υφίσταται
διαρκώς πιέσεις στο όνοµα της σωτηρίας της χώρας.

Μέσα σε αυτόν τον καταιγισµό δύσκολων αποφάσεων, που
ανατρέπουν δεδοµένα, προγραµµατισµούς και δηµιουργούν
ανασφάλεια και αβεβαιότητα, πρέπει να υπάρξει η αταλάντευτη
φυγή προς τα εµπρός και µε παράλληλη αποκατάσταση της κοι-
νωνικής δικαιοσύνης, έναν τοµέα στον οποίο η Κυβέρνηση υστε-
ρεί δραµατικά, επειδή δεν είχε ούτε το χρόνο ούτε τη δυνατό-
τητα να το πράξει.

Η πλειοψηφία της κοινωνίας υποµένει και αναµένει. Αυτήν την
πλειοψηφία η Κυβέρνηση δεν έχει δικαίωµα να τη διαψεύσει.
Έβαλε πλάτη στα δύσκολα. Έχει δικαίωµα. Κι εµείς οφείλουµε
να της δώσουµε την ελπίδα και την πεποίθηση ότι η συµβολή της
και οι θυσίες της έπιασαν τόπο.

Γι’ αυτήν την πλειοψηφία της κοινωνίας µας, είτε διαδηλώνει
είτε δεν διαδηλώνει, οφείλουµε να αγωνιστούµε πεισµατικά και
µε συνέπεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Ελπίδα Τσουρή, Βουλευτή Χίου του ΠΑΣΟΚ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα ηµέρα Τετάρτη 19 Οκτωβρίου 2011 και ώρα
18.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργα-
σία, συνέχιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Συν-
ταξιοδοτικές ρυθµίσεις, ενιαίο µισθολόγιο – βαθµολόγιο, εργα-
σιακή εφεδρεία και άλλες διατάξεις εφαρµογής του µεσο-
πρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής στρατηγικής 2012 – 2015».
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